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Sindikat med člani in državo
V Novem mestu razgovor o prenovi sindikata — Delavski glas se mora bolj slišati 

— Sindikalna politika kot skrb za delavca brez zaposlitve_________

U
J

NOVO MESTO — Sindikat je in mora biti politična organizacija. Zdaj ta 
organizacija premalo reagira na aktualna vprašanja, čeprav je od tovrstnega 
odzivanja odvisen njen ugled. Oboje je, sicer v različnih delih svoje razprave, 
poudaril član predsedstva RS ZSS Dušan Rebolj na ponedeljkovem novomeš
kem razgovoru o prenovi sindikata.
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pranc Šetinc v
. BREŽICAH

Uj:- . ^CE ■ — Občinska matična 
Ig u lca v torek, 28. marca, ob 
i„ „ 'na sr®čanjc s Francem Šetincem 
vi t'JX-Ve^uje z nj>m razgovor o njego- 
t Jizni uspešnici Vzpon in sestop.

Ogavi sluge?
ali več gospodov?

^KL TOPLICE — »Nepotis
ne JT svuJ‘h hrbtov za nekaj, kar ni 
, okovno ne etično sprejemljivo,« je

tetam L?m m‘sei čianov Društva 
minul- ^avcev & Posavja, zbranih 

j 1 ‘eden za okroglo mizo o vlogi 
do U^kih siužb- Razpravo je vodi, La- 

I odo °c,vn‘k. kije za to srečanje obdelal 
ciiah ‘Z ar,hete v delovnih organiza- 

' to hi ‘l' i ^di °nje prišel do zaključka, da 
'at l *adrovski delavci doslej največk- 
iitik doktorjev in sluge dnevne po
dale S Uke zastareleproizvodnje in so- 
pr . ,n da so se nemočni spopadali s 
čak‘r<ln,m normal‘vizmom. Društvo pri
pri’ da se bodo spoprijeli z gorami 
da„jlSOV !n jasno povedali, kaj vse je 

°dveč- Obrali naj bi ravno 
tpr noJ>.01' k°l jo začenjajo v državni 
z aw’ kjer prisegajo na racionalizacijo 

PanečnnJem ftm7a delavcev, opravil

služun°nkl datnšnjega dne naj bi 
zbir!,,,' r“zmJu in tržni filozofiji, zato 

V0J0 ln m°e za izobraževanje v 
je } vrstah. Spoznali so, kako prav 
sebi v° začeH z inventuro najprej pri 
da v h r,azRravi so nekajkrat poudarili, 
sede hlU Predolgo samo personalci. Be- 
mot,niS°- !mek‘ danes pa se želijo osa- 
lu °J,1‘hkrati pa težjo k timskemu de 

široki izobrazbi da bi bilo 
ali l°Vande res to, kar si želimo. Toda, 
Pend^l drugačno, če je od 25 tisoč šti- 
treti>J ^ '‘S°č razpisanih za drugo in 

J0 tzobrazbeno stopnjo?
J. TEPPEY

»Sindikat je bil zapisan povsod in ni
kjer, počel je vse in nič in kot tak je bil 
neučinkovit. Danes je stisnjen med za
hteve članstva, naj bo delavski zago
vornik, in med zahtevo države, naj bo 
poslušen izvrševalec njenih direktiv,« ni 
skoparil s kritiko na račun svoje organi
zacije Dušan Rebolj, kije prepričan, da 
sindikat kot transmisijska sistemska or
ganizacija nima prav nikakršnih mož
nosti. Kje pa so za sindikat možnosti? Z 
obširnim pojasnjevanjem o napovedani 
in že tudi začeti prenovi sindikata jih je 
član republiškega sindikalnega pred
sedstva navedel obilo in njihov najbolj 
splošni skupni imenovalec bi bržda bil. 
da se mora v bodoče neprimerno bolj 
slišati delavčev glas. In kdor bo štrajkal, 
ne sme biti šikaniran od vodstva podjet
ja. Posamezni delavec, ki ne bo štrajkal,

JEDRSKI
IZOBRAŽEVALNI

CENTER
PODGORICA — Tu so ob razisko

valnem jedrskem reaktorju Inštituta 
Jožef Stefan odprli izobraževalni center 
za jedrsko tehnologijo in izobraževalni 
center za Elektrogospodarstvo Sloveni
je. Sklep o gradnji tega centra je bil spre
jet že leta 1981 ob zaključevanju gradn
je JE Krško, ko je bil podpisan tudi 
samoupravni sporazum o sofinanciran
ju jedrskega šolskega centra pri Inštitu
tu Jožef Stefan.

BERITE DANES!
na 4. strani:

• Metliška onesnaže- 
valna naprava

na 7. strani:

• »Brez žara v nas bi 
bilo vse na tleh«

na 8. strani:

• Joco, živa ktorska 
znamenitost

na 9. strani:

• Bodo elektrarne in 
republika potopili 
kmete?

na 17. strani:

• Slone še kar naprej 
streljajo

na 18. strani:

• Vsak peti grešnik 
je direktor

na 21. strani:

• Zahtevali smo ob
rambo pravice

ker bi njegovo nasprotno ravnanje v iz
redno občutljivih proizvodnih delih 
prineslo težko popravljivo škodo, med 
sodelavci ne sme veljati za stavkokaza.

Prenova sindikata vleče po Rebolje
vem mnenju za sabo odločno zahtevo 
po resni reviziji statuta ZSJ, odprta so 
npr. vprašanja, kako naj »sindikat zgle
da v statutu podjetja«. V ZSJ je treba 
uveljaviti odločanje s konsenzom, za 
raven podjetja vidi Rebolj primemo 
rešitev v takem statutu podjetja, ki sin
dikatu dopušča za zaščito pravice upo
rabo sredstev, določenih s sindikalnim 
statutom. Kar zadeva odločanje na 
ključnih točkah v podjetju, bo sindikat

moral imeti možnost sovplivanja pri 
razvoju, delitvi dobička, odmerjanju 
pravic zaposlenih in pri nadzoru. Po
trebujemo močan sindikat v podjetju, s 
tem da se bo glavna bitka vodila v sin
dikalnih odborih dejavnosti, meni Re
bolj, ki vidi perspektivo za delavsko or
ganizacijo v sindikatu, sestavljenem iz 
mladih strokovnjakov, ki bodo imeli 
ugled.

Močna stalnica v sindikalni prenovi 
je vprašanje tehnoloških presežkov de
lavcev. Ko gre za strateško pomembna 
podjetja, naj bi za odvečne delavce po
skrbeli z denarjem, zbranim iz dela 
sredstev razvojnega dinaija, fonda za 
nerazvite in dela sredstev skupnosti za 
zaposlovanje. Vsekakor bo v temelju 
sindikalne politike zahteva, da mora 
načrtovanje razvoja podjetij spremljati 
skrb za morebitne odvečne delavce.

M. LUZAR

Ribnica praznuje
Priznanja in nagrade 
— Več prireditev — 
Spominska svečanost

RIBNICA — V spomin na znano 
zmago partizanskih brigad 26. marca 
1943 v Jelenovem žlebu praznuje 
občina Ribnica svoj praznik. Osredn
ja svečanost ob prazniku bo že po tra
diciji svečana seja občinske skupščine 
Ribnica, in sicer 25. marca ob 11. uri 
v Sodražici. Na njej bodo podelili le
tošnja priznanja in nagrade občine 
Ribnica in priznanja občinskega vod
stva ZZB NOV.

Že jutri, 24. marca, pa bo ob 15.30 
spominska svečanost v Makošah v 
RS Dolenja vas, kjer je skoraj nata
nčno leto dni po boju pri Jelenovem 
žlebu padel malone ves partizanski 
bataljon, kar je bil tudi eden izmed

• Glavni govornik na svečani se
ji občinske skupščine Ribnica, ki 
bo v soboto, 25. marca, ob 11. uri 
v Sodražici, bo predsednik gos
podarske zbornice Slovenije Ma
rko Bulc, ki je tudi kandidat za 
člana predsedstva SFRJ iz Slo
venije.

največjih partizanskih porazov v Slo
veniji sploh.

V okviru praznika so 16. marca 
odprli v domu JLA razstavo likovnih 
del Marina Ivasoviča, ki bo trajala še 
do 29. marca. 22. marca je bil roko
metni turnir, zvečer pa koncert vo
jaškega orkestra iz Ljubljane.

Jutri, 24. marca, bodo ob 19. uri 
odprli v galeriji v Miklovi hiši razsta
vo del udeležencev lanskega ribniške
ga likovnega srečanja. V soboto do
poldne bo v domu JLA kegljaški 
turnir in šahovski dvoboj Kočevje:- 
Ribnica, v nedeljo popoldne pa bo v 
Športnem centru košarkarski turnir.

J. P.

SLOVENSKE JEDI NA SEJMU V VERONI — Članice aktiva kmečkih žena 
s Sromelj so na mednarodnem sejmu kmetijstva in živinoreje v Veroni popes
trile slovensko stojnico s kulinarično razstavo in pogostile delegacije dežel, čla
nic skupnosti Alpe-Jadran. Na poti so se jim pridružili tudi folkloristi iz Artič, 
ki so sodelovali na srečanju kmečkih parov v Gardi. Več o gostovanju na 3. in 7. 
strani. (Foto: B. Dušič)

Dolenjsko gospodarstvo slabi
Obseg industrijske proizvodnje padel za 3 odstotke — Akumulacije praktično ni 

vec — Vse več nesolventnih delovnih organizacij — Manjša zaposlenost
NOVO MESTO — Tudi gospodarstvo dolenjske regije, ki je v letih 1986 in 

1987 še izkazovalo nekatere pozitivne rezultate, je prizadela gospodarska kri
za, ki se izraža v kazalcih letne bilance za leto 1988. Taka je poenostavljena 
ugotovitev s tiskovne konference v novomeški podružnici SDK, kije bila pre
jšnji četrtek.

tkoročnih kreditov in tekočih obvez
nosti, vse manj pa kvalitetnih virov.

T. JAKŠE

t

J

i^LEDNO SOŽIT.I — Na četrtokovem sprejemu za zastopnike verskih
_uPnosti — prirede g„ vsako leto novomeške družbenopolitične organizacije

gostje in gostite’ »rudarili, da so odnosi med cerkvami in družbo dobri 
lrda beseda vernik ..........................................

Pogoje gospodarjenja v zadnjem letu 
so določali predvsem ukrepi ekonom
ske politike iz konca leta 1987, ki so bili 
omejevalnega značaja, in majski ukrepi, 
ki so prinesli poleg nekaterih omejitev 
tudi liberalizacijo cen, uvoza in deviz
nega tečaja, na izkazane finančne rezul
tate in slabo primerljivost podatkov pa 
so vplivale tudi večkratne spremembe 
obračunskega sistema ter zakona o ce
lotnem prihodku in dohodku.

MLADI IZ 
LANGENHAGNA 

OBIŠČEJO 
NOVO MESTO

NOVO MESTO — 25. marca bo 
obiskalo vrstnike v Novem mestu 25 
mladih iz partnerskega Langenhagna. 
Gostiteljica, občinska konferenca ZSMS 
Novo mesto, bo zanje organizirala 
obisk v eni novomeških šol, kjer se bo
do mladi iz obeh držav pogovarjali o 
šolskih sistemih, šolski samoupravi in 
interesnih dejavnostih v izobraževalnih 
ustanovah. Nemški gostje, ki bodo pri 
novomeških mladincih predvidoma do 
konca marca, bodo obiskali še IMV 
Novo mesto in žužemberško Iskro ter 
spoznavali Novo mesto z okolico in 
odšli na izlet po Sloveniji.

ADLEŠIČI SO 
PRAZNOVALI

ADLEŠIČI — V spomin na 22. ma
rec 1945, ko so bili požgani Adlešiči in 
okoliške vasi, in ko je bila zadnja borba 
na belokranjskih tleh, praznuje adlešiška 
krajevna skupnost svoj praznik. Letos, 
ko je bilo to praznovanje že 36., kar je 
največkrat v Beli krajini sploh, so pri
pravili slavnostno sejo; udeležili so se je 
tudi pobratimi iz KS Stara Ljubljana in 
predstavniki zveze tabornikov občine 
Kranj, ki so krajanom podelili priznan
ja za sodelovaje.

,,0; Pavlin)
•omeni več dražavljana druge vrste. (Več na 4. strani)

LU.Oili
V drugi polovici tedna se bo 

vreme postopno izboljšalo.

Dolenjska industrijska proizvodnja 
seje v zadnjem letu zmanjšala za 3 ods
totke, zaradi suše pa seje zmanjšala tudi 
kmetijska pridelava. Razmere poslo
vanja so delovne organizacije prisilile v 
zmanjšanje zalog, za en odstotek pa se 
je zmanjšalo tudi število zaposlenih, ki 
jih je sedaj 35.944. Upadle so tudi in
vesticije ter osebna, splošne in skupna 
poraba.

Nekoliko bolj optimistično bi lahko 
zvenele številke rasti pri izvozu, saj seje 
ta povečal za 13,3 odstotka (na konver
tibilno tržišče 8,9 odstotka), če se hkrati 
ne bi povečal tudi uvoz, in sicer za 16,5 
odstotka (konvertibilni za 17,2 odsto
tka), kar je poslabšalo pokritje uvoza z 
izvozom.

V strukturi celotnega prihodka, ki se 
je povečal za 210,9 odstotka, so se

• Na tiskovni konferenci so sprego
vorili tudi o novem zakonu o računo
vodstvu ter zakonu o finančnem pos
lovanju, ki obetajo nekatere izboljša
ve, zlasti pa precejšnjo deregulativo 
na tem področju. Prvi se opira na kla
sična knjigovodska načeia in stan
darde, med drugim vodi tudi dobiček, 
drugi pa upo> va v svetu običajno 
poslovnost in odnose med strankami, 
obema pa je poleg nekaterih drugih 
pomanjkljivosti zameriti predvsem 
znano jugoslovansko zamujanje in 
nedoslednost.

močno povečali neplačani prihodki, 
pozitivna pa je rast prihodka, pridobl
jenega na tujem trgu. Bolj kot celotni 
prihodek so se povečala porabljena 
sredstva (219,2 odstotka), se pravi, da 
je gospodarnost padla, dohodek pa je 
povečan le za 181,2 odstotka, torej je 
bilo prerazporejenih sredstev več kot pa 
ustvarjenih. Izgube, ki v 18 organizaci
jah združenega dela s 4976 zaposlenimi 
znašajo 93,5 milijarde dinarjev, najde
mo Skoraj povsod razen v metliški 
občini, ki je že nekaj let izjema.

Akumulacija se je sicer povečala 
znaša 59 milijard dinarjev - vendar je 
skoraj v celoti že angažirana. Torej 
komaj še zmoremo za enostavno repro
dukcijo, kaj šele, da bi imeli denar za 
večje investicije. Ob tem je zaskrblju
joča tudi tako imenovana nesolventnost 
gospodarstva, saj je v delovnih organi
zacijah, zlasti tekstilnih, čedalje več kra-

PRAZNIČNO V GLOBOKEM — 
Na sobotni slovesnosti v počastitev 
krajevnega praznika so podelili priz
nanja KS Zavarovalni skupnosti Tri
glav, Opekarni — Rudnik Brežice, 
Ivanu Živiču in Ivanu Dirnbeku. Kra
jevna priznanja OF so prejeli: Gasil
sko društvo Globoko, ivan Šulcr in 
Pepca Lepšina. Na sliki: pogled v 
razstavi prostor osnovne šoie, kjer so 
si domačini ogledali dela Jožice 
Komadina. (Foto: J. T.)

Brez pomoči 
bo klavrna 

samostojnost
Gostinstvo Bela krajina

ČRNOMELJ, Metlika — GOS
TINSTVO Bela krajina s sedežem v 
Črnomlju je dober mesec samostojna 
delovna organizacija. V začetku leta so 
namreč vse delovne organizacije razen 
Sapa izstopile iz sozda Integral, pretekli 
mesec pa tudi vsi tozdi iz delovne orga
nizacije Golfturist, v kateri so bili pove
zani tudi Belokranjci. Direktor Valentin 
Papež sedaj priznava, da ne od sozda ne 
od DO niso imeli posebnih koristi, 
čeprav tudi sedaj kot samostojni nimajo 
velike perspektive.

»Če bomo poslovali sami, je težko 
govoriti o naši bodočnosti, kajti prema
lo nas je in prešibki smo, da bi bili lahko 
uspešni pri razvojnem in komercialnem 
prodoru na tržišču. Bojazni, da bi pos
lovali z izgubo, sicer ni. vendar bomo 
kljub temu morali najti močnejšo de
lovno organizacijo, ki bo pomagala po 
strokovni plati. Nekaj kolektivov je 
zainteresiranih, s kom pa bomo tesneje 
sodelovali, bomo vedeli v mesecu dni,« 
je povedal Papež.

Sicer pa v Gostinstvu v letošnjem le
tu načrtujejo ureditev kampov v Vinici 
in Podzemlju. Projekti za ta dela bodo 
končani konec tega meseca. V Vinici 
bodo uredili nabrežine s privezi za čol
ne, odcep v kamp, teniško igrišče, 4 
bungalove, novo kuhinjo, obnovili se
danje nočitvene zmogljivosti in odkupi
li zemljo za razširitev kampa. V Pod
zemlju pa bodo uredili nabrežino in 
kopališče, sanitarije in slačilnico, asfal
tirali cesto do kampa, napeljali vodo
vod, v bodočnosti pa uredili tudi 
recepcijo.

Ker sta ti dve kopališči v nerazvitih 
krajevnih skupnostih, bo denar pritekel 
iz sredstev za nerazvite. Večje belok
ranjske delovne organizacije, kot so 
rudnik Kanižarica, Belt, Iskra in Beti, so 
načeloma sprejele odločitev, da bodo 
združevale sredstva za nerazvite za raz
voj dežele ob Kolpi. Toda ker po no
vem zakonu o računovodstvu ni po
trebno več delati četrtletne bilance, 
ampak polletne, bo Gostinstvo dobilo 
denar, ki naj bi se ga v začetku nateklo 
za okrog 1,3 milijarde dinarjev, šele juli
ja, s tem pa se bo zavlekel tudi začetek 
ureditvenih del. Ker pa bo naložba vel
jala več, kot bo v začetku na voljo de- 
naija, bodo v Gostinstvu primorani de
lati postopoma, saj lastnega denarja za 
investicije nimajo oz. je zelo pičel.

Z lastnimi sredstvi bodo opremili s 
tuši sobe v metliškem hotelu. Kamp v 
Metliki bo poleti odprt, vendar denaija, 
da bi ga dodatno opremili, nimajo.

M BEZEK-JAKŠE

O SPRAVI IN 
DEMOKRACIJI

NOVO MESTO — V sredo, 29. 
marca, ob 19. uri bo v konferenčni 
dvorani hotela Metropol svobodna 
katedra. Gostja večera bo Spomenka 
Hribar, sociologinja, odgovorna ured
nica Nove revije. Tema tokratne svo
bodne katedre je »sprava in demo
kracija«.

»KRIK PO SVOBODI«
NOVO MESTO V počastitev 

dneva boja proti rasni diskriminaciji bo 
danes ob 16. uri v novomeškem Domu 
JLA prireditev, na kateri bodo po 
uvodnem predavanju Irene Brinar z 
ljubljanske fakultete za sociologijo, po
litične vede in novinarstvo predvajali 
film Krik po svobodi.

Ostro protestiramo
Odločno protestiramo proti izjavi predsednika zvezne konference 

SZDL Jugoslavije dr. Božidarja Čolakoviča v titograjski Pobjedi, v 
katerije dejal, da so politične »stranke« v Sloveniji (mišljene so zve
ze) neustavne tvorbe, ki razjedajo naš politični sistem in jih je zato 
treba prepovedati z ustavo. Tako so sklenili prejšnji teden na seji 
Medobčinskega sveta SZDL za Dolenjsko, v protestnem pismu, ki 
so ga poslali v Ljubljano, pa še dodali, da prav tako nasprotujejo 
»mitingu solidarnosti«, ki naj bi ga Šolevič in njegovi vsilili Sloveniji 
25. marca Dr. Čolakovič s to svojo vnaprejšnjo uničujočo sodbo ni 
naredil časti ne sebi in ne svoji organizaciji, ki naj bi bila široka, 
pluralistična Izrekel jo je, še preden so bila sprejeta politična stališča 
ali vsaj teoretična izhodišča o političnem pluralizmu na zvezni ravni 
Pod plaščem avtoritete visoke politične funkcije je državljanom 
odrekel politične pravice, ki jim jih jamči ustava in s strani Jugoslavi
je podpisane mednarodne listine. Kdaj bo konec tega slepomišenja? 
Ljudje imajo pravico svobodno mislili in se združevati ker imajo na- 
tumo pravico vseh pravic — biti svobodni In namesto da bi vrhovno 
vodstvo frontne organizacije razmišljalo, kako v naših razmerah 
uresničiti politični pluralizem ter dosledno spoštovanje človekovih 
pravic, skuša ustaviti čas in zato napoveduje prisilo nad demokratič
nim procesom, ki seje začel v Sloveniji Odgovoriti je treba na mno
ga vprašanja pragmatične narave, da bo res zacvetelo sto cvetov slo
venske pomladi ne pa klicati grom na komaj zastavljeno popje.

MARJAN LEGAN



Biti Ante Markovič
Po daljšem času je v središče medi

jev in javnosti spet zašla jugoslovan
ska vlada. Zašla je pravi izraz, kajti 
kazalo je že, da v Beogradu vlade ne 
bomo več potrebovali Vse je namreč 
vzelo v roke ljudstvo. Program novega 
premiera Anteja Markoviča je v Ju
goslaviji naletel na spontane in tudi na 
nekoliko manj prepričljive aplavze, 
svet pa na novo vlado večinoma gleda 
kot na poslednjega Mohikanca, ki la
hko ekonomsko reši balkanskega 
bolnika.

In vendar so že dvomi, ali lahko 
Markovič res naredi tisto, kar je pos
redno obljubil, torej da v petih ali 
nekaj več letih sanira jugoslovansko 
gospodarstvo. Pogoj ekonomske re
forme sta ustavna reforma in reforma 
Zveze komunistov Jugoslavije. Us
ta v na reforma je v teku, vendarje njen 
izhod dokaj negotov, zlasti če domne
vamo končni rezultat po tistem nje
nem delu, ki pred našimi očmi in ušesi 
poteka v trikotniku pokrajini—Srbi
ja—federacija. Ta del ustavnih spre
memb se dogaja predvsem s pomočjo 
izrednega stanja in mobilizacijo popu
lizma zadnje vrste. Rezultati so pov
sem nepredvidljivi, prav tako posledi
ce. Podobno je z reformo Zveze 
komunistov. Partijska reforma je, če 
gledamo z zveznimi očmi, že na startu 
naletela na odpor v vseh bistvenih pa

rametrih, torej pri notranji demokra
tizaciji, ukinitvi monopola partije nad 
družbo in ločitvi od države. Vse bolj se 
kaže, da v vrhovih srbske partije in 
partijah njenih na novo pridobljenih 
protektoratov pravzaprav nikoli ni bi
lo pripravljenosti in resnih namer, da 
bi se Partija spremenila v skladu z iz
zivi, ki jih prinaša socializem plural
nosti in demokratičnih reform.

Vsiljevanje ustavnih reform po me
ri Srbije in sodrugov in ponovno oživl
janje partijskega demokratičnega cen
tralizma v najbolj zaviralnem pomenu 
te že sicer dovolj kontradiktorne sko
vanke bi znala ustaviti tudi že zakur

jeno lokomotivo premiera Anteja 
Markoviča.

Iz Srbije je namreč prispela nevar
na teza, da gre v Jugoslaviji v resnici 
za prevlado prokapilalistične Sloveni
je in delno takšne Hrvaške nadproso- 
cialistično Srbijo, da vodi demonopo- 
lizacija Partije pravzaprav v njeno 
ukinitev. Od tu je samo še korak do 
ekonomije oziroma njene reforme. 
Vse bolj pogosti so javni nastopi po
sameznikov iz vzhodnega dela države, 
ki teoretično dokazujejo, da bo gos
podarska reforma popolnoma pozabi
la na položaj delavcev iz neposredne 
proizvodnje, ki bi jih masovno od
puščali, da hočejo reformatorji uničiti 
družbeno lastnino in uvesti zasebno in

da bo večja samostojnost podjetij ob 
I JjSil slabi in nevplivni državi pravzaprav 
"Si dala prednost tistim, ki jo že imajo. 

Torej razvitim republikam. Tako vsaj 
meni dr. Stanko Radmilovič. Poduk 
njegovih tez, ki jih je objavila Borba, 
povzela pa tudi Delo in Vjesnik.je, da 
bo gospodarska reforma potisnila ju
govzhod države z dežja pod kap. Po 
Radmiloviču naj bi severozahod Ju
goslavije, rešen intervencij države, 
pustil svoje vzhodne brale na cedilu. 
Pod krinko tržnega gospodarstva.

Za lemi tezami — ni nobeno čudo, 
da jih je jugoslovanski Zahod tako 
skrbo ponatisnil in tudi komentiral — 
se skriva srbski politični pritisk na 
Slovenijo in Hrvaško, pritisk, ki izko
rišča socialno sekvenco gospodarske 
reforme. Slovenija in Hrvaška sta to
rej republiki, ki ju je treba držati na 
uzdi. S pomočjo Zveze komunistov v 
znaku demokratičnega totalitarizma 
in z asistenco take ustave, ki bi naredi
la to državo centralistično.

Živimo torej v »senci ultimata re
vežev«, kot je zapisal zagrebški ko
mentator Hido Biščevič. Ti reveži so 
tudi fasada, zaradi katere bo najbrž 

'kar polovica državljanov Jugoslavije 
glasno ali v ilegali nasprotovala gos
podarski reformi, reformi Zveze ko
munistov, glede usta ve pa bodo za čim 
večji centralizem. Pri tem sploh ni 
važno, da so naj višji državni in druž
benopolitični organi SFRJ več kot 
enkrat prisegli na tri reforme, važno je 
samo, da hoče 10 milijonov ljudi, ki že 
žive na robu eksistence, doseči, da bi v 
revščini končalo tudi drugih 10 mili
jonov. V gospodarski, duhovni in 
idejni revščini. Ne bo lahko biti Ante 
Markovič.

M. BAUER

Lekarne imajo 
vse manjše 

zaloge zdravil
Med najpomembnejšimi 
vzroki nelikvidnost zdrav- 

stvenih skupnosti
NOVO MESTO — Dolenjske lekar

ne s sedežem v Novem mestu se po ne
davni anketi združenja lekarn Slovenije 
niso znašle v skupini prodajalcev, v 
katerih zaradi izjemno pičlih zalog 
zdravil razmere mejijo na kritično stan
je, vendar le stežka ostajajo na boljšem 
kot lekarne v Ljubljani, Kranju, Murski 
Soboti, Brežicah, Trbovljah in Ilirski 
Bistrici, kjer je anketa zatekla najbolj 
prazne lekarniške police.

Za težave lekarn je v prvi vrsti krivo 
pomanjkanje denarja v zdravstvenih 
skupnostih, večinoma plod ukrepov za 
omejevanje družbene porabe. Nelikvid
nost zdravstvenih skupnosti ima tako 
objektivni temelj, kar pa bi jo pomagalo 
ublažiti, je pripravljenost združenega 
dela, da prek višjih prispevnih stopenj

• Združenje slovenskih lekarn vztra
ja v teh razmerah pri zahtevi, naj bi 
bilo plačila participacije za zdravila 
na recept v bodoče oproščenih manj 
občanov kot sedaj. Sicer naj bi te par
ticipacije zvišali.

Trikrat večje izgube v Posavju
Lansko poslovno leto je z izgubo zaključilo 11 delovnih organizacij

KRŠKO — Lansko poslovno leto je zaključilo z izgubo 11 posavskih delov
nih organizacij, skupna izguba pa je znašala 16,5 milijarde dinarjev, kar je se
demkrat več kot v letu 1987. Rast izgub bi bila lahko manjša, ker v skupnih 
izgubah v letu 1987 nista zajeti Trimo-tozd JK Dobova in STT-tozd tovarna 
konstrukcij Sevnica, ki sta lani prenehali poslovati kot temeljni organizaciji.

Sicer pa je bila značilnost lanskega 
poslovnega leta, da se je obseg izgub v 
zadnji četrtini leta povečal za trikrat. Po 
številu izgubarjev in celotnem obsegu 
izgub je med vsemi tremi posavskimi 
občinami na prvem mestu krška obči
na, kjer je gospodarstvo pridelalo do
mala 92 odst. vseh izgub. Krški občini 
sledi brežiška, kjer je gospodarstvo pri
delalo 7,7 odst. vseh posavskih izgub, 
na spisek posavskih izgubarjev se je v 
zadnji četrtini leta uvrstila tudi sevniška 
občina s svojo komunalo. V organizaci
jah, ki so izkazale izgubo, je bilo zapos
lenih 1.847 delavcev ali desetina vseh 
zaposlenih. Med temi enajstimi delov
nimi organizacijami pa je kar sedem 
takih, ki so že v letu 1987 poslovale z 
izgubo.

prihodka. V M-Agrokombinatu sta z 
izgubo poslovali temeljni organizaciji 
Poljedelstvo-meso in Vinogradništvo- 
kleti. Vzrok za njune izgube je v razko
raku med cenami za reprodukcijske 
materiale in prodajnimi cenami proiz
vodov. Na rast porabljenih sredstev pa 
so vplivali tudi stroški revalorizacije, ki

na debelo, sledi ji IMV-tozd Tovarna 
avtomobilskih prikolic ter Agraria-tozd 
Agroblagovni promet. V Tovarni av
tomobilskih prikolic so poslovali z iz
gubo zaradi uvajanja novih proizvo
dov. Kot rečeno, je v sevniški občini 
poslovala z izgubo samo Komunala.

J. S.

nameni več denarja za zdravstvo. To 
dobro voljo gospodarstva so v Dolenj
skih lekarnah ugotovili, vendar jim upe 
sproti pokopava dirigirana skupna druž
bena poraba.

Neredni dotok sredstev iz občinskih 
zdravstvenih skupnosti naj bi v regij
skem lekarniškem tozdu, ki vključuje 
lekarne v Črnomlju, Metliki, Novem 
mestu in Trebnjem, v bodoče pospešili z 
zaračunavanjem zamudnih obresti fi
nancerjem. Morebitne te in podobne 
poteze bodo za preskrbo z zdravili lp 
kaplja v morje, če se bodo v prihodnje 
še vrstile skokovite podražitve zdravil. 
Podatek za Slovenijo pokaže, da so se 
zdravila na recept lani podražila štirik
rat, skupaj v povprečju za 340 odst., le
tos pa že trikrat.

L. M.

• Vsi posavski izgubarji so izgubo 
pokrili že ob zaključnem računu, in 
sicer nekaj iz sredstev rezerv ter dru
gih virov. Izgube niso pokrili le v toz
du Vinogradništvo-kleti krškega 

M-Agrokombinata.

Skoraj polovico izgub v krškem gos
podarstvu so ustvarile organizacije iz 
elektrogospodarstva; Rudnik rjavega 
premoga Senovo, elektrarna Brestanica 
in Elektro-tozd Elektrodistribucija. Ven
dar je večina teh izgub nastala v zadnji 
četrtini leta, le Elektrodistribucija je z 
izgubo končala tudi ob tričetrtletju. Za 
vse tri je značilna visoka rast porablje
nih sredstev, ki presega rast celotnega

so v Vinogradništvu znašali skoraj 38 
odst. porabljenih sredstev. Med izgu
barji sta se na novo pojavila TCP 
Videm-tozd Papirkonfekcija in Trans
port, predvsem zaradi naložb, ki še ne 
dajejo rezultatov, in zaradi zmanjšane
ga povpraševanja. Senovška Metalna in 
Kovinarska Krško, ki sta ob tričetrtletju 
imeli izgubo, pa sta ob zaključnem 
računu poslovali brez izgub.

V brežiškem gospodarstvu je naj večji 
izgubar Emona Posavje-tozd Trgovina

MO«««
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Mariborsko
pismo

Po avto 
v sosednjo 
Avstrijo?

Kako je neka napoved 
vzbudila skomine

MARIBOR — Nedavni predlog 
zvezne vlade v odstopu (Marko
vičeva ekipa ga medtem še ni prek
licala), naj bi dovolili prosti uvoz 
najrazličnejših izdelkov, med dru
gim tudi rabljenih avtomobilov, je v 
Mariboru, ki ima zaradi bližine avs
trijske meje ugodno lego za tovrst
no trgovanje, vzbudil kajpada pre
cej prijetnega vznemirjenja. Telefo
ni v uredništvu Večera so še isti dan, 
ko je bila novica objavljena v čas
niku, nenehno zvonili, ljudi so za
nimale podrobnosti, zlasti je klicalo 
veliko zasebnikov, ki bi želeli uvozi
ti dobre rabljene kombije in polto
vornjake. Seveda jim nihče ni mo
gel povedati nič določnega, saj je 
bila tudi inforamcija precej megle
na: odslej naj bi vsi jugoslovanski

državljani imeli pravico uvoziti do 
tri leta stare avtomobile in to je 
bilo vse! Izostala je glavna informa
cija: kolikšna bo carina?

A tudi ta nejasna napoved libe
ralnejše uvozne politike je zadošča
la, da so reagirali tudi na drugi stra
ni meje. V Avstriji pozorno sprem
ljajo vse, kar se dogaja pri nas, torej 
Mariborčanov ni presenetilo, ko so 
se kmalu zatem začeli v mestu po
javljati propagandni letaki in oglasi, 
ki vabijo na ogled tamkajšnje po
nudbe rabljenih avtomobilov. In to 
pospešeno oglaševanje je spodbudi
lo povratno reakcijo štajerskih kup
cev, saj so ti zdaj še bolj kot prej 
prepričani, da kaj kmalu zares priš
lo do sproščenega uvoza.

V vsakem primeru mnogi v Ma
riboru že računajo (čeprav, kot že 
rečeno, sploh še ne vedo, kakšne 
bodo carinske dajatve za rabljene 
avtomobile), ali se jim bo splačalo 
izkoristiti napovedano možnost. Ko 
smo pri Večeru napravili majhno 
primerjavo med našimi in avstrij
skimi cenami tri in več let starih av
tomobilov, smo ugotovili, da raz
lika, če sploh odmislimo carino, ni 
bistvena, seveda pa je ponudba ons
tran meje neprimerno večja. A vsak
do si je lahko izračunal, da bo tudi 
ta (morebitni) uvoz samo za glo
boke, predvsem devizne žepe in 
da tisti, ki se danes niti do novega 
juga ne morejo več denarno »steg
niti«, s takšno vladno »boniteto« ne 
bodo imeli kaj početi.

Imamo pa zdaj vsaj novo kost za 
glodanje. Navsezadnje smo se pri 
nas že sijajno prilagodili logiki, da 
naše ljudstvo vse zmore, samo če 
hoče. Vedno se lahko namreč to
lažimo, da nečesa ne zmoremo sa
mo zato, ker tega nočemo.

MILAN BREDAN

x o DELU 
ŠTUDENTSKEGA 

SERVISA
NOVO MESTO — Svet novo

meškega študentskega servisa je v 
ponedeljek obravnaval poslovanje 
te ustanove in med drugim zavrnil 
poročilo o poslovanju študentskega 
servisa v lanskem letu. Udeleženci 
sestanka so postavili v žarišče raz
prav zahtevo, da mora študentski 
servis kar najbolje gospodariti z de
narjem. Pri tem so tehtali pobudo 
predsednika sveta, naj bi servis 
spričo inflacije svoj denar posojal in 
mu tako ohranjal vrednost, in tega 
predloga niso zavrnili. Predstavniki 
servisa in študentov so silili v os
predje vprašanje, komu vse in čemu 
naj bo namenjen denar, ki ga z de
lom zaslužijo nekateri študenti in se 
zbira na računu servisa. Sestanek je 
nakazoval širša ozadja nekaterih 
preteklih nesoglasij glede organiza
cije dela in poslovanja v novo
meškem študentskem servisu.

LIPE SADIJO
KOSTANJEVICA - Turistično društ

vo Kostanjevica, svet krajevne skupnosti 
in komisija za ureditev mestnega jedra si 
močno prizadevajo, da bi Kostanjevico 
spet polepšali. Doslej so že posadili nova 
drevesa pred Lamutovim salonom in na 
večnamenskem prostoru na Otoku, zdaj 
pa nameravajo obnoviti še nasad lip ob 
Oražnovi ulici. Ker turistično društvo ni
ma dovolj denarja, da bi financiralo ta 
projekt, sedaj prosijo domače delovne or- 
ganizacije za pomoč.

Zdaj jim je žal
Brežice: davkariji preveč 
odstopili za pobiranje pri

spevkov?

DANES O OBRTI
RIBNICA Danes, 23. marca, bo 

ob 17. uri v dvorani tukajšnje občinske 
skupščine javna seja OK ZKS Ribnica
na temo drobno gospodarstvo in obrt, ■» upuiit. ,>i«i^w
ki jo je pripravil OK ZK skupaj z obrt- takega stanja seje sama od sebe porodi-
nim združenjem Ribnica. Seje se bodo la misel- da bl davkariji poslej dajali le

BREŽICE — Interesne skupnosti so 
z upravo za družbene prihodke podpi
sale sporazum, po katerem soji za od
merjanje, evidentiranje in pobiranje 
prispevkov za družbene dejavnosti ods
topile 10 odst. zbrane vsote. Tega de
narja je bilo lani po oceni blizu 130 mi
lijonov dinarjev, kar ni ravno malo. 
Završalo je, ko so delegati v poročilu o 
realizaciji porabe zasledili, da omenje
nih sredstev na davkariji niso porabili 
za plačilo opravljenega dela, ampak so 
jih namenili za posodobitev opreme.

V družbenih dejavnostih so lani 
ukinili denar za amortizacijo zgradb, 
zato je tam zadrega še večja. Šole, vrtci 
in drugi iz rednih sredstev že več let ne 
dobivajo niti dinarja za investicijsko 
vzdrževanje stavb in opreme. Spričo

nim združenjem Ribnica. Seje „„ 
udeležili tudi predstavnik CK ZKS Ro
bert Černe, predstavniki vodstva občine 
in obrtnega združenja Ribnica ter de
lovnih organizacij. Vabljeni so tudi 
drugi zainteresirani občani. To je že 
četrta odprta seja OK ZKS v zadnjega 
pol leta.

po 5 odstotkov provizije, ostali denar 
pa namenili za posodobitev opreme pri 
izvajalcih družbenih dejavnosti. Sisi se 
borijo za vsak dinar, drug drugemu gle
dajo v lonec in takoj poskočijo, ko vidi
jo, da se njihov denar preliva drugam.

J. T.

NOVI DEVIZNI TEČAJI
za devize, efektivo, čeke, kreditna pisma

Teča|na lista št. 54 
z dne 20 marca 1989

država valuta
tečaj 

velja za
in

nakupni
poštne nakaznice

srednji prodajni

Avstralija a dolar 1 6630.26 6640.22 6650.18
Avstrija šiling 100 61000.46 61092,1Q 61183,74
Kanada dolar 1 6734.21 6744,33 6754.45
Danska krona 100 110046,59 110211,91 110377.23
Finska marka 100 185671.93 185950.86 186229,79
Francija frank 100 126760.45 126950,88 127141,31
ZR Nemčija marka 100 429425.09 430070.20 430715,31
Grčija drahma 100 5100,10 5107.76 5115,42
Irska funt 1 11474,82 11492.06 11509,30
Italija lira 100 584.87 585,75 586,63
Japonska jen , 100 6104,67 6113,84 6123.01
Kuvajt kv. dinar 1 27786.77 27828,51 2787025
Nizozemska gulden 100 380460,90 381032.45 381604,00
Norveška krona - 100 118154,86 118332.36 118509,86
Portugalska escudo 100 5198,81 5206,62 5214,43
Švedska krona 100 125810.49 125999 49 126188,49
Švica frank 100 497440,05 498187,33 498934,61
V Britanija funt 1 13782 95 13803.66 13824.37
ZDA dolar 1 8047,99 8060,08 8072,17
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Naša anketa

Adut je dovolj močan
Predsedstvo republiške konference SZDL seje že odločilo, da na vo- j 

litvah za slovenskega člana predsedstva SFRJ ne bo nobenega dodat
nega lističa, torej tudi tistega ne z vprašanjem »Ali zaupate vodstvu j 
SRS?« Še predno pa je bila sprejeta ta odločitev, smo mi izvedli našo , 
anketo o tem in dobili podporo za takšno glasovanje. Podpore pa * ' 
dobil samo predlog o glasovanju, ampak tudi vodstvo, in če smo. kol
kažejo tudi druge ankete, pri tem tako složni, res ni potrebno, da se o
tem vprašanju še enkrat izrekamo, samo da bi to dokazovali nekomu, s 
so mu argumenti tako ali tako malo mar. Škoda pa je, da kljub temu ne
izkoriščamo priložnosti, ko volitve že imamo, saj je še nekaj vprašanj, o
1 . '1. L' l 1 • lili • • it v _1V1.« KB [JI
katerih bi se slovenski narod lahko javno izrekel, naša politika pa1 
tako končno le enkrat prestala referendumski ognjeni krst, katerega^’ 
kot kaže, boji kot vrag križa in kar seji utegne nekoč še pošteno mašef" 
vati. Kajti nič ne bi škodilo imeti za prihajajoče poletje še nekaj trdni" 
adutov v rokah.

IVANKA KUNIČ, ekonomska tehnica 
iz Črnomlja: »Podpiram slovensko vedstvo 
in sem za dodatni listič ob volitvah, kjer bi 
se izrekli o njem. Mislim, da so tudi Sloven
ci v veliki večini zanj in da ne drži Šolevice' 
podatek, češ da le 30 odst. Slovencev pod
pira svoje vodstvo. Če nam v drugih repu
blikah ne verjamejo, naj pač to, kako sffl° 
na strani vodilnih v naši republiki, dokaže 
glasovanje. To bi bil dober argument pr°11 
vsem tistim, ki imajo toliko povedati čez 
naše vodstvo.«

JI

NUŠKA ROZMAN, prodajalka v knji
garni Mladinske knjige, Novo mesto: »O 
tem sem že slišala govoriti, sama pa nisem 
dosti razmišljala. Ideja se mi zdi kljub temu 
dobra, saj ne dvomim, da bodo s tem ovrže- 
ne trditve nekaterih, da naše vodstvo nima 
zaupanja oziroma da vlada govori nekaj, 
kar ni po volji slovenskega naroda. Na ta 
način bi se lahko izjasnjevali tudi o drugih 
vprašanjih.«
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FRANC KRANJC, rudarski tehnik z 
Malega Vrha: »Podpiram politiko slovel 
skega vodstva in nimam nič proti temu, on 
mu volilci na aprilskih volitvah slovenskega 
člana predsedstva SFRJ izrečejo zaupmc° 
na dodatni glasovnici. Do zdaj sem v pog° 
vorih z ljudmi vedno naletel na take, ki so z 
mano enakega mnenja, zato se ne bojim, o 
bodo naši politični voditelji s tem kaj izgu?1 
li. Prepričan sem, da so vredni zaupanja m 
da se bo to pokazalo črno na belem."
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FANIKA LEVIČAR, vodja kadrovske 
službe v Iskri-tozd IE, Kostanjevica: »Se
danje slovensko vodstvo uživa med ljudst
vom popolno podporo, zato se mi zdi, da ta 
trenutek referendum niti ne bi bil potreben 
zaradi nas samih. Da pa bi drugim dokazo
vali to podporo, se mi tudi ne zdi potrebno. 
Vendar je referendum taka oblika demok
ratičnega odločanja, na katerem lahko vsak 
po svojem prepričanju in vesti glasuje za do
ločeno stvar.«

IVAN ŽLINDRA, delavec Elektra v 
Ribnici: »O tem že dolgo razmišljam. Me
nim. da ni v redu, če se drugi mešajo v na* 
zadeve. Naše vodstvo smo sami izvolili in » 
mi in nihče drug ne more odločati o njegovl 
odstavitvi. Če bomo menili, daje o tem po
treben referendum, ga bomo izvedli. 
pričan pa sem, da nam mitingi niso potreb 
ni, ampak le delo, saj nas le delo lahko rest 
težav. To seveda velja tudi za druge repu
blike in pokrajini.«

ALOJZ MAROLT, obrtnik iz Črnega 
Potoka pri Kočevju: »Na slovenski zemlji 
smo gospodarji Slovenci in noben drug. To
pomeni, da naše voditelje lahko ocenjuje-

Črrmo in zamenjujemo le mi, ne pa Srbi, Črno
gorci ali kdorkoli drug. Ce bi prišlo do gla
sovanja o podpori posameznim slovenskim 
vodilnim politikom ali pa nasploh o politiki 
Slovenije, menim, da bi naše voditelje 
podprlo nad 90 odstotkov Slovencev, ver
jetno pa tudi precej delavev iz drugih 
republik.«

NADA KRAŠOVEC, iz metliškega sj*
za socialno skrbstvo: »Slovenci še 
nismo tako enotno podpirali svojega vodst
va kot v teh časih, zato bi bilo prav, da to 
potrdimo tudi na referendumu ob volitvah- 
S tem bi zavezali jezike tistim kričačem m 
drugih delov Jugoslavije, ki trdijo drugače- 
Neki Šolevič naj bi bolj vedel, kakšno Je
razpoloženje v Sloveniji kot mi sami! S term
ko bi naše vodstvo dobilo podporo 
takem referendumu, bi se tudi lažje v imenu 
večine Slovencev postavilo v Beogradu "

P( 
0( 
V!
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JANEZ MIRT, projektant tehnologije v 
Metalni, Krmelj: »Ne bi bilo prav, da nas bi 
Šolevič in njemu podobni prisiljevati, da bi 
se ob volitvah člana predsedstva SFRJ v 
naši republiki odločali še o (ne)zaupnici 
slovenskemu političnemu vodstvu. Morda 
bi si tak naš korak razlagali v drugih repu
blikah kot nekakšen izraz nemoči, vsekakor 
pa premajhne samozavesti. Zato mislim, da 
dodatna glasovnica ne bi bila potrebna.«

:

JOŽE JF.VNIKAR, diplomirani P^' 
nik iz Trebnjega: »Nič ne bi bilo narob • 
naprotno, bilo bi celo koristno, če bi se Slo 
venci odločili, da ob bližnjih volitvah član 
P SFRJ izrazimo še svoje mnenje o p°ht>. 
nem vodstvu Slovenije. Menim, da bi d°b' 
lo še močnejšo podporo za začete PrtjcljL 
demokratizacije naše družbe. Razni Sole 
vici pa bi dobili jasen odgovor, kakšno J 
razpoloženje ljudi pri nas. Takšna plebise' 
tarna zaupnica ljudstva bi imela vel1 
pomen.«

[

!
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SLOVENSKA krava 
Rekorderka
GUČE — Na posestvu Pol- 

fm "l Gorenjskem imajo kravo 
. o-bele pasme, ki je prva na 
^venskem dala 100.000 kg 
rt"eka; Stara je nekaj več kot 
‘"aja.ltt, doslej je povrgla de- 

v kral< )n to skupno 11 teličkov, 
devetih laktacijah so pri njej 
Molzli 101.856 kg mleka, od 

nf v sedmi kar 14.662 kg. Nje- 
k» Vl,nieJe dalo skupno kar 3.368 

mlečne tolšče, saj je povprečni 
^'otek maščobe znašal 3,31.

vec je poudarjati, da je taka 
J3 rekorderka izjemno zani- 
,, ,a k°t genetski potencial za 
„ ^dje proizvodnih zmogljivosti 

eJečrede v prihodnosti. (K. g.)

i- j)
n !

Čebelarjem manjka pospeševalcev
Zimsko izobraževanje posavskih čebelarjev v Krškem — Akcija na Okroglicah, 

darilo sevniškega M-Kmetijskega kombinata — Zdravje čebel zadovoljivo

^VWWWVAZWWWVVVWVV'

KRŠKO — Zimsko regijsko izobraževanje posavskih čebelarjev v krškem 
Delavskem domu Edvarda Kardelja je bilo uspešno, čeprav so čebelarji po
grešali predstavnike Medexa. Menili pa so, da naj bo zimsko izobraževanje za
res v tem letnem času, ne pa šele tedaj, ko že trka na duri pomlad.

Z uvodnimi prispevki so sodelovali 
veterinar Vlado Gmajner (novosti pri 
zatiranju varoze in drugih čebeljih bo
lezni), Viktor Kladnik (»Nazaj k naravi 
in zatiranje varoze z zelišči«), Franc Za
gorc pa je govoril o svojih izkušnjah z 
zdravljenjem poapnele zalege in o 
prednostih smukanja cvetnega prahu s 
korejskimi mrežicami. Zelo je pritegnil 
pozornost čebelarjev prispevek preds

tavnika sevniškega kmetijskega kom
binata inž. Franca Kotarja o sodobne
jših prijemih škropljenja v sadovnjakih, 
ki obetajo manj zastrupitev čebel.

Flvalevredno je, da je sevniški kom
binat kupil 800 sadik prekmurske 
akacije, ki jo bodo posadili na golosek 
na Okroglicah, s čimer bodo prispevali 
k pestrejšemu izboru medovitih rastlin.

Sromlje na sejmu v Veroni
Članice aktiva kmečkih žena s Sromelj pogostile de

legacije — Torta za veronskega župana

O DENARJU 
j ZA NESREČE
| jcnm^GA — Ni dovolj, da le plaču- 
i janie V Sl,1'Varnostni sklad za odpravl- 

ec*'c naravnih nesreč, ampak 
i pS° tud' vedeti, kako je ta denar 

\ tborm enč ^ak° so zahtevali delegati 
j zadni;V °P&nske skupščine Ribnica na 

dosri Se')1’ ko so sprejemali družbeni 
j sklad,0d° republiškem solidarnostnem 

solida' P°?darili so, da je nad sredstvi 
to np,nostl Potrebna večja kontrola, in 
in ,v *! v republiki, ampak tudi občini 
kakr, .Z1- Zahtevali pa so tudi poročilo, 

i bila rk •! P°rabljen denar, ki gaje do- 
I žleda u"-ka občina za škodo zaradi 

l jev 7 znašala 2,5 milijarde dinar- 
1 la i ^^Pruvo posledic škode je dobi- 

Žadp° • °lkov te8a zneska. Večina te- 
»o7a„n?rjaje bila porabljena za gradnjo

" Jide“žleri Tak nT°bm?Jlh' kljlh i so “®!,zled Tri milijone dinarjev pa

ji drevi! 7 k-.Za -nakup sadik sadneEa 
sadri ’ ■?bl 1 S0J'b kmetje, ki so imeli v 

I troi nJakih škodo zaradi žleda. Kon- 
j 0Dra„ inad Porabljenim denarjem je 

vik ,lla Posebna komisija, ki je ugoto- 

' lri nam ^ ^ denar porabljen pravilno

Sejmišča
BREŽICE — Na sobotnem 
jntu so rejci ponujali 220 do 3 
esece starih prašičev in 53 

,ar°jših. Lastnika je menjalo 
I' r.m'ajš>h in 16 starejših živa
di , !?-iši Prašiči so veljali 2.500 
7 Jud!iogram žive teže in starejši 
teže° do 7 50° kilogram žive

VERONA — Petek, 17. marca, je 
veljal v paviljonu skupnosti Alpe- 
Jadran na mednarodnem sejmu kme
tijstva in živinoreje v Veroni v Italiji za 
slovenski dan. Popestrile so ga članice 
aktiva kmečkih žena s Sromelj pri 
Brežicah, ki so za to priložnost pripravi
le kulinarično razstavo in pogostitev de
legacij iz posameznih dežel skupnosti.

Veronski sejem Fieragricola že več 
kot 90 let prikazuje napredek, inovacije 
in najnovejše dosežke v kmetijstvu. V 
paviljonu skupnosti Alpe-Jadran je bil 
razstavni prostor Slovenije opremljen v 
starem kmečkem stilu s skrinjo in kolo
vratom. Članice sromeljskega aktiva 
kmečkih žena so mu pridale precej živl
jenja s pisanim izborom domačih jedi. 
Razne vrste domačega kruha, peciva, 
sadja, sirov, salam, klobas, potic, Slovi- 
novo vino in torta, ki sojo podarile ve
ronskemu županu, so privabljale obi
skovalce. Ti so na slovenskem razstav
nem prostoru lahko dobili tudi prospek
te Emoninih hotelov in Posavja.

Po pogostitvi delegacij so si ženske, 
sicer utrujene od dolge poti, z zaniman
jem ogledale tudi ostale paviljone na 
sejmu. Pridružili so se jim folkloristi iz 
Artič, ki so prejšnji večer nastopali na 
folklorni prireditvi ob srečanju kmečkih 
parov iz dežel skupnosti Alpe-Jadran v 
Gardi. Presenečni so bili ob novostih na 
področju kmetijstva, še posebno pa so 
obnemeli ob modernih kmetijskih stro
jih, o katerih pri nas lahko samo 
sanjamo.

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
Na srednje založeni in obiskani 

tržnici so v ponedeljek prodajali 
krompir po 2.500 do 5.000 din kilo
gram, solato po 8.000, radič po
16.000 in kislo zelje po 3.000 din. 
Jabolka so veljala 1.500 do 4.000 
din. Za kilogram fižola so kupci odš
teli 9.000 do 15.000 din, hrena
10.000 din, korenja 2.500, kolerabe
2.000 do 2.500, čebule 2.000 do
3.000 in česna 8.000 do 10.000 din. 
Liter čebulčka je veljal 7.000 do
8.000 din. Medtem ko je stal kilo
gram skute 8.000 do 10.000 din, so 
cenili lonček smetane na 6.000 din. 
Ajdovo moko so prodajali po 8.000 
din kilo, toliko so stali tudi ocvirki. 
Jajca so bila po 700 do 800 din. Na 
voljo so imeli veliko množino najraz
ličnejših semen, ki so v glavnem vsa 
prodajali po 2.000 do 3.000 din 
kozarček.

Kmetijski nasveti

Pravi čas za pomoč ozimini
p^ela se je intenzivna rast ozimin in pšenico je treba čimprej dognojiti, 

°dm k>a ,ud' ječrecre Gost in dobro raščen posevek potrebuje večji 
Vsaj ®!.ek dušika, zato da se bodo vse bili normalno rzavile. Priporočamo 
ja laki duš>ka na hektar. Če ste jeseni pšenici dali dovolj fosforja in kali- 

2i0do 25SaiP°8nOjite S al‘ k® dušika je treba

prSym°čnejšem gnojenju dobro zaraščene in goste pšenice je treba pre- 
g0sl' .P^ganje in pepelaslo plesen. Visokorodne sorte pšenice, kot so ju- 
ju p, VlJa> balkan, žitnica, una, mačvanka in novosadska rana, je ob zatiran- 
Pšene,\e . Potrebno zaščititi pred poleganjem s stabilanom (0,8 l/ha). 
ne ',ce’k'so bde kasno posejane in so zdaj slabše rasti ali celo privzdignje- 
rnpr rnraza> je priporočljivo močneje pognojiti, da se bodo čimprej pri- 

razrasle.

aiiJ'niaie bda mila, podobno kot lani, zato opozarjamo kmetovalce na 
50| n°s' Pojava bolezni poleganja (Psevdocercosporelle), kije lani na 
varu,njSl<tm 'mela katastrofalne posledice. Proti tej bolezni pšenico za- 
v /Ujem° s sredstvom sportak (I liter na hektar). Sportak je učinkovit 

*|U fazraščanja, to je v marcu in deloma v aprilu. Deluje tudi proti 
—Lj ast* plesni, možno pa ga je mešati s herbicidi.

n0^ribaJa tudi čas zatiranja plevelov v žitih. Opravljeno mora biti brezhib
na ? ob Primerni temperaturi. Pri nas še vedno škropijo z motornimi 
bicid'n'rn' Pršilniki, vendar te naprave niso primerne za škropljenje s her- 
Oa ,SaJ P°vzročajo poškodbe na žitih in neenakomerno nanašjo herbicid 
kon* ne’ rezultat tega pa je zapleveljeno žito in izguba škropiva, ki često 

a na sosednjih površinah.
(ni ? širokolistne plevele in smolenec priporočamo: aniten MPD (4 l/ha, 
,'malna temperatura 5 C), aniten DS (2,5 do 3 l/ha, potrebuje višjo 
p P^turo, med razraščanjem). Če so temperature prenizke in pšenica že 
Piti fSte ^azo’ bo ima posamezna rastlina več kot eno kolence,je treba škro-

BS

basagranom, ki je uporaben tudi za bolj razvit posevek.
Inž. TONF. HROVAT 

Kmetijski zavod Ljubljana

Sromeljski aktiv kmečkih žena, ki 
združuje tudi članice iz sosednjih vasi, je 
znan po svoji delavnosti, zato mu je bilo 
sodelovanje na sejmu v Veroni tudi po
sebno priznanje.

B. D.
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Tudi SKZ ne 
more delati 

čudežev
DRAGOVANJA VAS — V 

dragatuški podružnici Slovenske 
kmečke zveze, ki so jo ustanovili v 
začetku tega leta, je okrog 100 čla
nov. pred kratkim pa so imeli že ses
tanek s predstavniki kmetijske za
druge, GG in črnomaljske občinske 
skupščine. Kmetje so potožili zaradi 
melioracije pri Goleku. ki po njiho
vem še ni dokončana. Predlagali so, 
naj bi meliorirali tudi ozemlje v 
bližini krajinskega parka, ki pa ne 
sodi več v park. Leta 1960 so neka
terim dragatuškim kmetom arondi- 
rali zemljo, da so zaokrožili druž
beno posestvo, kmetje pa bi sedaj 
radi druga polja. Vendar so dobili 
odgovor, da je to moč doseči le 
preko sodišča.

Težava Dragatuša in okoliških 
vasi, na katero že dolgo opozarjajo, 
je trgovina. Prebivalci na enem naj
bolj kmetijskih področij v občini ne 
dovolijo, da bi v kraju ukinili pro
dajo škropiv. Radi pa bi tudi proda
jalno z živili, ki bi bila povsem loče
na od železnine. Za takšno naložbo

Marjan Mušič

pa na kmetijski zadrugi nimajo 
denarja.

Seveda imajo kmetje v krajevni 
skupnosti Dragatuš še veliko drugih 
zahtev, ki pa so skoraj enake zahte
vam vseh slovenskih kmetov. In kaj 
pričakujejo od SKZ? Predsednik 
podružnice Marjan Mušič iz Dra
govanje vasi pravi, da od SKZ ne 
pričakujejo velikih uspehov, dokler 
se ne bo spremenil sistem. »Kmetje 
že dolgo zahtevamo marsikaj, a 
zaman. Resje, daje bil doslej kmet 
prepuščen sam sebi, sedaj pa ima 
vsaj organizacijo, v katero se lahko 
zateče po pomoč. Menim pa, da bo 
potrebno najti kompromis med 
SKZ, kmetijsko zadrugo in GG, ne 
pa, da bomo le tolkli drug po dru
gem. Ne gre, da bi se samo prepirali. 
Nekateri pričakujejo, da bodo dobi
li od SKZ ne vem kaj, vedeti pa mo
rajo, daje vse moč urediti le v me
jah možnosti,« pravi Mušič.

M. B.-J.

To je šele prvi resnejši korak, ki naj bi 
akaciji spet vrnil prostor pod soncem, 
saj so se akacije gozdarji in drugi še do 
pred kratkim izogibali kot hudič križa. 
Italijani so denimo svojo podjetnost 
dokazali, ko so akacijo pričeli uporabl
jati tudi za furnirje v pohištveni industri
ji. Korist je torej dvojna.

Kljub temu da seje posavskim čebe
larjem pisno opravičil sam glavni direk
tor Medexa Aleš Mižigoj, ker jim ni us-

• S posavskega izobraževanja čebe- 
larjevje spodbuda novica, ki jo je po
vedal medobčinski veterinarski inš
pektor dipl. vet. Hinko Maver, daje 
zdravstveno stanje čebel zadovoljivo. 
Nikjer ni hude čebelje gnilobe, kar 
kaže, da je lanski radikalni poseg v 
krški in predvsem v brežiški občini, 
ko so zažgali opuščene čebelnjake, 
očitno dobro zalegel.

pelo zagotoviti svoje udeležbe na posav
skem zimskem izobraževanju čebelarjev 
v Krškem, in je le Medexov kooperant 
Branko Vodopivec prebral pripravljen 
prispevek o higieni čebel, so čebelarji 
znova ugotovili majhno možnost, da bi 
končno začela delovati pospeševalna 
služba, ki jo že dolgo pogrešajo. Posav
ski čebelarji bi bili zadovoljni že, če bi se 
Medexov pospeševalec potrudil, da bi 
prišel enkrat na mesec v Medexovo 
trgovino v Krškem.

P. P.

V SOBOTO »KAJ VES O 
KMETIJSTVU?«

GABRJE — V soboto, 25. marca, 
bo ob 19. uri v tukajšnji dvorani regijski 
kviz Kaj veš o kmetijstvu? Sodelovale 
bodo ekipe mladih zadružnikov iz Čr
nomlja, Metlike, Novega mesta in 
Trebnjega, posebno ekipo pa bo poslala 
še kmetijska šola Grm. Kulturno društ
vo Gabrje bo za kviz pripravilo razve
drilni program.

PREVIDNOST JE 
MATI MODROSTI

Mišem poseben simpatizer Slo
venske kmečke zveze, ker mislim, da 
se je stroka že prevečkrat zapletla v 
politiko, da je bilo v stroki že dovolj 
političnega oportunizma. Spomnite 
se samo polemik o zemljiškem mak
simumu pred petimi leti, ko so uni
verzitetni profesorji razlagali tri 
resnice. Toda prav gotovo imajo v 
Slovenski kmečki zvezi prav, ko 
zahtevajo samostojno slovensko 
agrarno politiko, ne glede na to, 
kako bomo oblikovali razvoj kme
tijstva v Jugoslaviji. (Direktor Kme
tijskega inštituta Slovenije inž. Sla
vko Gliha v intervjuju za 7 dni)

HRIBČEK 
BOM 
KUPIL..

Ureja- Tit Doberšek

Zakaj gnojimo
Poleg glavnih hranilnih elemen

tov, o katerih sem pisal v zadnjih 
dveh številkah Dol. lista, to je 
dušika, fosforja in kalija, s katerim 
redno gnojimo rodtie vinogradne, 
trta potrebuje še hranilne elemente, 
s katerimi ni potrebno gnojiti vsako 
leto. Ti so:

4. KLAC1J (Ca) ali apnik. Če 
apna manjka, se na gornjih listih po
javi svetlješa barva. Listi se zvijajo v 
obliki školjke in odpadajo. Listi os
tanejo majhni. Mladika je navadno 
rdečkasto ali temnejše obarvana, s 
kratkimi medčlenki. Grozdje pres
treljen in ima veliko vinske kisline. 
Vršički korenin odmirajo in so topi. 
Če je apna v zemlji manj kot 3% ga 
moramo stalno dodajati.

V zatravljenih vinogradih nastaja 
večja potreba po apnu, saj travna 
ruša pospešuje zakisanje zemlje. Po
jav mahu v travni ruši je dokaz po
manjkanja apna. Zato moramo vi
nograde pod zeleno odejo pogosteje 
apnati. Za enkratno apnanje travne 
ruše zadošča 300 do 500 kg apne
nega prahu na hektar.

5. MAGNEZIJ (Mg). Poman
jkanje magnezija opazimo po tem, 
da so listi temni. Nato med listnimi 
žilami nastanejo pege, ki so najprej 
rjave, nato pa bledo rumene. Moč
neje poškodovani listi odpadajo od 
spodaj navzgor.

O pomenu magnezija v prehrani 
vinske trte je obširno pisal v reviji 
■Sodobno kmetijstvo 1. 1986 dr. 
Alojz Hrček. Članek je bil ponatisn
jen v Dolenjskem listu 10. aprila 
1986 z dodatkom urednika rubrike 
v naslednji številki. Zato zdaj o tem 
ne pišemo obširneje. KZ Novo mes
to je kot magnezijevo gnojilo zadn
ja leta imela na voljo magnezijev 
sulfat tov. Zupa. Za trto zadošča 
okrog 2 dag mangezijevega sulfata.

6. BOR (B). Pri pomanjkanju 
bora se na starejših listih pojavi svo
jevrstna bledica, in sicer med žilami 
pa tudi po robovih. Listi se začno 
zvijati in na robu sušiti. Prašniki 
cvetov so jalovi, kapice ne odpade
jo s cveta. Tkivo odmira, nastanejo 
rjavkasta mesta kot gnezda pluto- 
vine in razpokajo.

Pomanjkanje bora odpravimo z 
dodatkom 30 kg boraksa na I ha

letno. Z boraksom lahko tudi škro
pimo pb škropljenju trte.

7. ŽELEZO (Fe). Pomanjkanje 
železa se kaže v tem, da se na gorn
jih listih pojavi enakomerna bledi
ca. Žile ostanejo dolgo zelene. Rast 
močno zaostaja. Mladika bledi od 
zgoraj navzdol. Ti pojavi so v vino
gradih bolj redki.

8. ŽVEPLO (S). Pri pomanjkan
ju žvepla gornji listi rahlo in počasi 
bledijo. Rast je oslabljena in s tem 
tudi rodnost.

Odmerki hranilnih snovi
so napisani v čistih hranilih na hek
tar zato, ker pri gnojenju uporabl
jamo več vrst gnojil, naravnih kot 
mineralnih, kjer je odstotek hranil
nih snovi različen in se menjuje. Za
to je treba za vsako gnojilo na po
dlagi okvirnih normativov čistih 
gnojil sproti izračunati količino 
gnojil.

Povprečni odmerek hranil v 
severno- in jugovzhodnem vino
rodnem območju Slovenije je za

• Vodilo gnojenja naj bo, da si 
ne prizadevamo za maksimum 
pridelka, temveč za maksimum 
dobička, ki ga z gnojenjem do
sežemo. Čim močneje gnojimo, 
tem manj je gnojenje rentabilno, 
posebno sedaj, ko so mineralna 
gnojila vedno dražja.

povprečni pridelek 8000 litrov vina 
na hektar v čistih hranilih 150 kg 
dušika, 150 kg fosforja in 300 kg 
kalija na 1 ha. Navedeni odmerki v 
razmerju 1:1:2 so okvirni. V posa
meznih primerih odstotki, zlasti pri 
dušiku, odstopajo, in to navzgor ali 
navzdol. Pri fosforju in kaliju so 
odstopanja največkrat navzdol.

Pri povečanju pridelka je treba 
na vsakih 1000 litrov dodati 17 kg 
dušika, 4 kg fosforja in 18 kg kalija. 
Toliko hranilnih snovi namreč z. vi
nom vinogradu odvzamemo. Ven
dar trta za povečanje pridelka ne 
porabi toliko hranil, kot bi pričako
val po golem računu. Miintzje s po
skusi dokazal pri 9-kratnem po
večanju pridelka le za 30% večjo 
porabo dušika in fosforja in 45%. 
večjo porabo kalija.

T. DOBERŠEK
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Inšpektor odgovarja kmetom
Kmetijstvo na seji občinske skupščine Ribnica

RIBNICA — Veterinarski inšpektor 
Bogomir Štefaničje na zadnji seji zbora 
občinske skupščine Ribnica odgovoril 
na nekaj vprašanj, ki sojih zastavili de
legati na prejšnjih sejah ali pa mu jih 
pogosteje zastavljajo kmetje.

Kontrola prašičev, ki jih v občino 
pripeljejo prodajalci iz drugih republik, 
je obvezna, in sicer predvsem zaradi bo
lezni trihineloze. Prodajalec bi se moral 
praviloma javiti pri veterinarski postaji, 
a se ne. Zato bi bilo prav, če bi občinska 
skupščina določila kraj in čas za proda
jo prašičev. Še bolje pa bi bilo, če bi 
Kmetijska zadruga Ribnica in Kmetij
ska kooperacija Kočevje organizirali 
dobavo prašičev kmetom z. domačih 
farm, saj so ti prašiči zanesljivo zdravi.

Kmetje so dajali na pregled vzorce 
mesa svinj, kupljenih od prodajalcev iz 
drugih republik, le leto dni. Ker ni bilo 
ugotovljenega nobenega primera trihi
neloze, ne dajejo mesa več v pregled, 
kar pa ima lahko resne posledice.

Mrhovišča in krmišča za medvede so 
v ribniški občini dobro urejena in na 
primernih mestih. Nekoliko sporno je le 
mrhovišče lovske družine Ribnica, kije 
blizu izvira in še na takem mestu, da va

bi medvede preko sorazmerno kar 
prometne ceste.

Noben kmet še ni zaprosil za tehnični 
prevzem hleva, se pravi, da noben nima 
za hlev uporabnega dovoljenja. To pa 
pomeni, da kmet nima pravice do 
odškodnine, če mu v takem hlevu pogi
ne žival zaradi kakšne kužne bolezni.

J. P.

• Noben narod ne more napredova
ti, cene razume, da je prav toliko dos
tojanstva v obdelovanju polja, kot ga 
je v pisanju pesmi. (Georg Washing- 
ton)

• Kmet mora na svojem delovnem 
mestu opravljati različne poklicne de
javnosti z zelo pestrimi obremenitva
mi. Zato poklic kmeta primerno ob
vladajo le najsposobnejši, zato bi 
morali doseči, da bodo za kmetovanje 
motivirani zlasti taki. (Pevetz)

Na Grabnu nov obrat za mesnine
KZ Krka Novo mesto ureja predelovalnico na Grabnu — Razvita živinoreja

NOVO MESTO — Po nekaterih napovedih iz preteklosti naj bi v letošnjem 
aprilu KZ Krka Novo mesto začela predelovati meso v na novo urejeni prede
lovalnici v Novem mestu, na Grabnu. V pripravah na gradnjo obrata so tehtali 
tudi lokacijo na Cikavi ob sedanji hladilnici, vendar se niso odločili zanjo.

K temu so veliko pripomogli izračuni 
ekonomičnosti, s katerimi je med dru
gimi postregel inštitut za ekonomiko 
investicij pri Ljubljanski banki in so za 
KZ Krko pomenili, da banka ne bo dala 
denarja za obrat, kakršnih je v Sloveniji 
že preveč. V republiki so mesnoprede
lovalne zmogljivosti izkoriščene 56- 
odsl. in v sozdu Mercator, ki vključuje 
tudi novomeško kmetijsko zadrugo, 
okrog 60-odst. S to svojo »rezervo« je 
dolgo časa nastopal ljubljanski veletr

govec pri odbijanju novomeških pro
šenj, da bi tukajšnjo predelovalnico me
sa uvrstili v Mercatorjeve naložbene 
načrte, in ko je sozd popustil, je KZ 
Krka naletela na kvalificirano in odloču
jočo bančno presojo, da ne bo imela 
stvarnih možnosti plasmaja povečane 
proizvodnje. V tem se je preurejanje 
prostorov na Grabnu pokazalo kot ce
nejša in predvsem zato uresničljiva 
možnost. Za gradnjo te mesne predelo
valnice bosta sozd Mercator in KZ

Krka Novo mesto skupaj prispevala 60 
odst. lastnih sredstev.

Vztrajanje pri gradnji predelovalnice 
mesa v kmetijski zadrugi utemeljujejo z 
velikim tržnim deležem živinoreje v 
kmetijstvu občine, hkrati pa opozarjajo, 
da bi z ukinitvijo predelovalnega obrata 
v občini izgubili celo edino živilsko 

predelovalnico. Če bi ob za zdaj nedo
segljivi cikavški lokaciji izpadla še gre
benska, pa bi strah prej ali slej dobil 
otipljivo podobo v odločbi o prepovedi 
proizvodnje v sedanjih prostorih v 
Kandiji, saj nameravata sanitarna in ve
terinarska inšpekcija to predelovalnico 
zapreti, kot navajajo v KZ Krka.

L. M.

Sevničani spet 
na republiško 
tekmovanje

Kviz Mladi in kmetijst
vo bo 1. aprila v Kranju 

— Brez Krčanov
BOŠTANJ — Treba je poveda

ti, da so imeli fantje iz Tržišča, ki so 
na regijskem kvizu v Boštanju pre
teklo soboto zastopali barve sev- 
niške občine, ob kančku sreče očit
no še svoj dan. Zmagovalna trojka 
Uroš Flajs, Rudi Janežič in Peter 
Končina seje namreč na občinskem 
kvizu na Studencu teden dni pred 
zmagovitim nastopom na posav
skem tekovanju v Boštanju tako rek
oč skozi šivankina ušesa izvlekla iz 
negotovega položaja v izločilnem 
krogu tekmovanja, v finalu pa si je 
ta, tedaj 3. ekipa Tržišča, priborila 
vozovnico za Boštanj šele po do
datnih vprašanjih z ekipo Tržišča 2.

Zatorej toliko besedi o sreči, pa 
tudi zavoljo tega, da bi lahko razu
meli veselje omenjene trojke, kije v 
Boštanju ustrelila mimo le pri enem 
vprašanju in tako zbrala 19 točk. 
To je bilo »sladko maščevanje« nad 
konkurenco iz domačih logov 
tržiškimi dekleti (zmagovalkami 
sevniškega kviza), ki so tokrat pris
tale na 2. mestu s 15 točkami; 3. so 
bili Brežičani (12), ki so zasedli z 2. 
ekipo tudi 4. mesto. Krčanov v Boš
tanj ni bilo; čeprav se niso potrudili 
in niso izvedli niti občinskega kviza, 
kar je pogoj za sodelovanje na po
dročnem tekmovanju, so jim bili 
pripravljeni organizatorji OK ZSM 
Sevnica, M-KK tok Kooperacija 
Sevnica in OO ZSM Boštanj po
gledati skozi prste.

P. P.
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Bo mesto pozimi lažje zadihalo?
Mestni toplovod naj bi bil zgrajen že letos — Izkoristil bo Krkine toplotne pre- 
______ sežke — V desetih letih napeljava po vsem starem delu mesta_______
NOVO MESTO — Novo mesto, zlasti centralni deli, nimajo zadovoljivo 

urejenega ogrevanja, številna, nekatera že precej iztrošena kurišča na trda go
riva pa pošiljajo v zrak nekajkrat prevelike količine osnaževanja, kot je dovol
jeno. To se močno pozna na kvaliteti zraka, čeprav v primerjavi z nekaterimi 
drugimi večjimi kraji v Sloveniji stvar še ni kritična. Rešitev, ki jo za bližnjo 
prihodnost ponujata GIP Pionir in Tovarna zdravil Krka, pa omogoča še delno 
izboljšanje, ki bi se ga bilo treba vsekakor resno oprijeti.

Plat zvona 
(za Vrtaški 

potok)
javo vključno z izmenjevalcem vode, 
kajti toplovod bo deloval po tako ime
novanem indirektnem sistemu. Tak 
način napeljave in upravljanja se je že 
izkazal v nekaterih večjih slovenskih 
industrijskih mestih.

Odpadki na Gorjancih

Tovarna zdravil Krka ima pri proiz
vodnji električne energije in ob delno 
zmanjšani proizvodnji v fermentaciji 
precejšen del odvečne toplotne energije 
(gre za približno 18 megavatov), Pionir 
pa pri gradnji nove blagovnice na No
vem trgu še nima rešenega problema 
ogrevanja. Odvečno energijo naj bi 
preko toplovoda speljali do mesta, kjer 
naj bi za ogrevanje Novega trga porabili 
3,6 megavata, preostanek pa bi bil na 
razpolago večjim porabnikom pa tudi 
zasebnim lastnikom hiš, če bi se za to 
odločili. Krka na pragu toplarne ponuja 
energijo po 30 odstotkov nižji ceni, kot 
bi stala porabnika če bi jo proizvedel v 
lastni režiji, poleg tega porabnikom od
padejo tudi stroški za lastni kotel in kur
jača; vendar zaradi stroškov napeljave

m vzdrževanja voda ogrevanje bistveno 
ne bi bilo cenejše, zato pa varnejše in za 
mestni zrak ugodnejše.

Trenutno so priprave za mestni to
plovod v fazi pridobivanja lokacijske 
dokumentacije. Po projektu naj bi bil 
vod speljan od toplarne za ločenskim 
pokopališčem, potem bi prečkal Cesto 
herojev in prišel med cesto in Krko do 
mesta. Večji del voda naj bi bil tukaj za
radi stroškov gradnje nad zemljo, saj je 
napeljava v zemlji trikrat dražja, od 
reke Krke proti mestu pa naj bi bil ob
jekt pod zemljo. Celotna investicija naj 
bi po januarski oceni stala 7 do 8 mili
jard dinarjev. Skrb za upravljanje to
plovoda do porabnika naj bi prevzela 
Tovarna zdravil Krka, porabnik pa naj 
bi skrbel za strokovno izvedeno napel-

Zaradi del na Novem trgu bo toplo
vod zgrajen verjetno že letos, zato se in
vestitor že pogovaija z nekaterimi več
jimi porabniki v mestu, računa pa, da bi 
v desetih letih razpeljal napeljavo po 
vsem starem delu mesta. Ob trasi to
plovoda bi se lahko priključile tudi 
Mestne njive, Labod ter naselje Plava 
laguna, ko bo čas za zamenjavo tamka
jšnjih kotlovnic, povedati pa je treba, da 
je projekt sedanje gradnje prilagojen 
trenutnim razpoložljivim presežkom 
energije, do začetka gradnje pa je mož
no kapaciteto še nekoliko povečati, če 
bi se kaj spremenilo. Novi toplovod pa 
ne bo samo izboljšal mestni zrak, pač pa 
delno olepšal tudi videz mesta, (drvar
nice!)

T. JAKŠE

Verniki dejansko enakopravni
Tradicionalno srečanje predstavnikov verskih skupnosti in novomeških oblasti 

Paroh Milenko Popovič o tihem nezadovoljstvu pravoslavcev
NOVO MESTO — »Verske skupnosti so v preteklem letu igrale pomembno 

in aktivno vlogo v procesu demokratizacije,« je na tradicionalnem srečanju 
predstavnikov verskih skupnosti in družbenopolitičnega življenja novomeške 
občine minuli četrtek poudaril Boris Dular, predsednik OK SZDL Novo 
mesto.

Dular je dejal, da je treba podčrtati 
zlasti skupno skrb za ustalitev družbe
nih razmer, kulturo dialoga in spošto
vanje medsebojnih razlik, kajti zaostro
vanje družbenih razmer lahko zavre ali 
celo izniči že doseženo stopnjo demok
racije. Očitno je, da presegamo očitke o 
drugorazrednosti vernikov, praktično 
ni nikakršnih ovir, da se verniki ne bi 
popolnoma enakopravno udeleževali 
družbenega dogajanja. Predlog SZDL 
skupščini Slovenije, naj bi bil božič dela 
prost dan, nedvomno govori otem, da 
ta družba spoštuje želje in prepričanje 
ljudi. Glede odnosov Cerkev-družba na 
ravni občine pa je lahko Dular z zado-

Kdo bo skrbel 
za socialno 
skrbstvo?
Denarne zagate

METLIKA — Lansko leto je imela 
metliška skupnost socialnega skrbstva 
skupaj 475 milijonov dinarjev priho
dka, vendar s tem denarjem niso »prišli 
skozi«, ampak so leto zaključili s 13,4 
milijona dinarjev izgube.

Zavodsko varstvo predstavlja največ
ji izdatek za to skupnost, saj gre za to 
kar 40 odst. vsega denarja, ki ga ima 
socialno skrbstvo na voljo. V zavodih, 
od specialnih do domov počitka, je sedaj 
okoli 20 takih metliških občanov, ki jim 
skupnost v celoti ali delno plačuje 
oskrbnino. Glede na število prebivalcev 
je v specialnih zavodih največ otrok iz 
dolenjske regije prav iz metliške občine. 
Na prvem mestu v regiji so tudi po števi
lu starejših občanov v domovih, na tret
jem mestu — seveda vse glede na število 
prebivalcev — pa po številu prejem
nikov socialnih pomoči

Težave na tem občutljivem področju 
so ve težje, in to kljub temu da imajo v 
metliški občini eno najvišjih prispevnih 
stopenj za socialno- skrbstvo. Repu
bliško povprečje je 0,88 odst. od bruto 
osebnih dohodkov, v metliški občini pa 
je ta stopnja 1,20 odst. Zaradi majhnega 
števila ljudi se za potrebe socialnega 
skrbstva zbere premalo denarja, pro
blemi pa so vedno večji. Zadnje čase 
postaja poleg romske problematike vse 
večji problem tudi alkoholizem. Zaradi 
tega so nerazumljive težnje, da bi se 
prispevna stopnja za socialno skrbstvo 
znižala, saj se še po sedanji ne zbere do
volj denarja. Tako je imela skupnost v 
lanskem letu, zlasti v drugi polovici, hu
de likvidnostne težave, ki se nadaljujejo 
tudi v tem letu. Lani niso mogli izplače
vati socialnih pomoči v taki višini, ki po 
sprejetih kriterijih upravičencem do teh 
pomoči pripada, pa še le, zmanjšane so 
zaradi lik vidnostnih težav izplačevali na 
koncu namesto na začetku meseca.

Junija naj bi tudi v Metliki začel dela
ti center za socialno delo, sedanja skup
nost pa naj bi po izpeljani reorganizaciji 
občinske uprave in državnih organov 
prišla pod komite za družbene dejavnos
ti. Seveda sama reorganizacija oziroma 
ustanovitev novega centra ne more od- 
pra viti težkega stanja socialnega skrbst- 
va v občini.

A. B.

voljstvom povedal, da so vsa vprašanja 
razreševali sporazumno, brez nepo
trebnih formalizmov in administriranja, 
kar priča o dejansko dobrih odnosih.

Dekan Adolf Mežan je v nagovoru 
dejal, da ima v sedanjih jugoslovanskih 
napetostih tudi Cerkev svoje mesto in 
vlogo. Cerkev se zavzema zlasti za člo
vekove parvice. Ljubljanski nadškof dr. 
Alojzij Šuštarje na Sveti gori pri Gorici 
v imenu slovenskih škofov med drugim 
izrekel poziv k molitvi za domovino, za 
mir, medsebojno spoštovanje in razu
mevanje med ljudmi. Na ozemlju no
vomeške občine žive ljudje različnih na
rodnosti, vendar doslej ni bilo kakšnih 
izjemnih napetosti in obračunavanj. Po 
Mežanovih besedah se bomo vsi trudili, 
da bi bilo tako tudi v prihodnje.

Novomeški paroh Milenko Popovič 
se je zahvalil za srečanje z zastopniki 
državnih oblasti, nato pa opozoril na 
težave še mlade novomeške pravoslav
ne cerkvene skupnosti. Gostje so tako v 
cerkvi kot pisarni. V zadnjem času je 
vernikov vse več, potrebovali bi lastno 
cerkev.

Na koncu pa je Popovič rekel: 
»Upamo, da nam bo med tvornim sode
lovanjem in pogovori z vsami uspelo 
rešiti naše probleme. Čeprav se takšni 
ali podobni problemi drugih župnij 
naše Cerkve v SR Sloveniji zelo počasi 
in težko rešujejo. Iz tega je mogoče

spoznati, kakšen je verski, kulturni in 
nacionalni status naših vernikov, ki žive 
in delajo v Sloveniji. Zaradi vsega tega 
in tudi sedanje celotne situacije v državi 
je čutiti tiho nezadovoljstvo naših ver
nikov tukaj v Novem mestu in v vsej SR 
Sloveniji. Naša Cekrev bo tako kot dos
lej pridigala ljubezen, mir in slogo do 
vseh ljudi, saj so to načela našega evan
gelija. V tem imenu vas vse pozdravl
jam z željo za bodoče boljše sodelovan
je v obojestransko zadovoljstvo. Demo
kracijo, ki je najbolj izrazita v SR 
Sloveniji, v celoti podpiramo. Z dobro
namernim opozorilom, z besedami sve
tega apostola Pavla: »Vse mi je dovol
jeno, vendar ni vse koristno.«

V okviru srečanja so predstavniki 
verskih skupnosti skupaj s svojimi gosti
telji obiskali Iskro Tenet.

V marcu bo potekalo v novomeški 
občini množično čiščenje okolja in v to 
akcijo bodo bolj ali manj številno stopili 
posamezniki in ustanove, zadolžene za 
redno spravilo najrazličnejših odpa
dkov. Pobiranje nesnage ni nikakršna 
sramota, v taki ali drugačni obliki spre
jema to opravilo ves civilizirani svet.

Naša težava je v tem, da odpadkov ne 
odstranimo povsem, kar bo izid tudi tok
ratnega čiščenja. Zanjo je kriva svo
jevrstna »zvijačnost« dolenjskega uma, 
ki v širšem porečju Krke izdatno prodi
ra na dan v neopaženem in nekaznova
nem odvažanju odpadkov v najbolj skri
te kotanje in vzelo odmaknjene gmajne. 
Kot primer za tako »zvitost« lahko služi 
soteska Vrtaškega potoka na Gorjancih 
ob cesti Gabrje—Krvavi kamen, saj je 
visoko pobočje nad potokom dokaj zas- 
vinjano s starim železjem, nerabnimi 
cunjami in zavrženo embalažo. Tega 
materiala je v primerjavi z množino ta
mkajšnjega drevja za zdaj res malo. kar 
pa ni porok, da »odkritju dežele ne bo 
sledila tudi okupacija«. V ta del sveta 
pred pragom novomeška občinska čis
tilna akcija bržda ne bo segla, in čeprav 
bi gorjanska tla polepšali, ni zagoto vila, 
da se vanje iz odvrženih škatel ni izcedi
lo kaj škodljivega za živi svet

Toda ne gre le za nemarnost uporab
nikov dobrot industrijske dobe. Ta 
neskrbnost mogoče celo ni najpomemb
nejša. Kaj so za čistejše okolje storili tis
ti, ki prodajajo potencialne strupe, da o 
proizvajalcih niti ne govorimo? Kam naj 
kmet zlije prestar ekaluks ali strese 
prestar ustineks, če trgovina, kije ta ma
terial kmetu prodala, odpadka ne vzame 
nazaj?

M. LUZAR

M. BAUER

• Ljudstvo brez vizije je ljudstvo 
brez prihodnosti (Dr. Boštjan Zu
pančič)
• Živel sem v kapitalizmu, ki ga vi 
ne poznate. Če mislite, da bo rekapita- 
lizacija in izničenje socializma in 
komunizma rešilo to državo, se moti
te. (Dr. Boštjan Zupančič)

ZAMENJALI DEL 
ČLANOV

NOVO MESTO — Položaj 
tekstilne panoge, ki je v preteklosti 
veliko prispevala v državni devizni 
priliv, je zaskrbljujoč. Domači trg 
se za tekstilce zapira, zato ne bodo
smeli zmanjševati prodaje v izvozu, 
kolje menil Alojz Stitrbenc iz Novo- 
teksa na nedavni seji občinskega 
sindikalnega sveta v Novem mestu. 
Glede sindikalnega dela je na seji 
Nace Štamcar dejal, da je bilo lani 
»dosti pritiskov na predsednike os
novnih organizacij, ki so zagovarja
li delavce«. Predsednik občinskega 
sindikalnega sveta je ocenil, da naj
različnejše težave v sindikalnem de
lu kažejo, da »moramo biti pri
pravljeni spopadati se pri uveljavlje
nju delavskih pravic«. Na seji, kije 
natanko teden dni prej zaradi igno
rantske udeležbe odpadla, so za
menjali 9 članov sveta.

Zakaj 
se odmika 
odlagališče

NOVO MESTO — Svet za var
stvo okolja pri OK SZDL Novo me
sto je večji del nedavne seje namenil 
obravnavi pisma brusniške krajevne 
skupnosti v zvezi s predvideno grad
njo odlagališča posebnih odpadkov 
na Leskovcu. Razprava je pokazala, 
da je načrtovana deponija posebnih 
odpadkov najtesneje povezana z ob
stoječim komunalnim smetiščem. Gre 
bolj za problem »izvajanja dejavnosti 
na komunalni deponiji«, kot je ob 
koncu seje ocenil Marjan Ravbar. In 
delo na odlagališču komunalnih od
padkov je še vse do danes slabo. Gle
de smetišča je dokaz za slabo organi
zacijo dela pomanjkanje temeljite 
vhodne kontrole pripeljanih odpad
kov, na pomanjkljivo opremljenost s 
potrebnimi objekti pa opozarja dej
stvo, da na deponiji vse do danes niso 
zgradili čistilne naprve. To je neodgo
vorno delo in tako delo je tudi prevoz 
odpadkov z zabojniki, ki smrdijo in iz 
katerih se izceja, kot so navajali pred
stavniki KS Brusnice. Zlasti ti so 
skušali omajati morebitna trdna pre
pričanja, da je sedanje smetišče na
polnjeno le s komunalnimi odpadki. 
V tem sumu jih je podprl Miro Tho- 
rževski z omembo, daje v preteklosti 
Komunala večkrat zahtevala od po
djetij analizo njihovih odpadkov, 
vendar so jo vselej utišali, češ da bi 
nadrobnejša analiza lahko razkrila 
njihovi konkurenci sestavine izdelkov 
in s tem poslovno skrivnost. Zavzel se 
je za pospešeno strokovno ocenjeva
nje dokumentacije o deponiji.

To bo po besedah predsednice 
občinskega komiteja za urbanizem in 
varstvo okolja Angelce Legan, ki je v 
razpravi navedla vrsto dosedanjih 
ukrepov v skrbi za urejenejše leskovš- 
ko smetišče, storil republiški urbani
stični komite. Leganova je v odgovo
ru na nekatera vprašanja med drugim 
ponovila, da odlagališče posebnih 
odpadkov načrtujejo kot deponijo 
trdnih posebnih odpadkov. Predstav
niki KS Brusnice so poudarili, da v 
Brusnicah ne bodo nikoli dali soglasja 
za deponijo posebnih odpadkov. 
»Lahko se pogovarjamo le o urejanju 
sedanje komunalne deponije,« je me
nil Anton Gazvoda.

Po dogovoru s seje bodo zahtevali 
od Komunale dokumentacijo o tem, 
kaj sprejema na obstoječe smetišče, in 
od inšpekcijskih služb podrobno po
ročilo o isti zadevi. Ugotavljanje od
govornosti Komunale je upravičeno, 
uvajanje večjega reda v zbiranju od
padkov pa gotovo odpira vprašanje, 
če bodo občani za boljšo komunalno 
službo pripravljeni plačati bistveno 
več, je pri tem tehtal dejstva Stane 
Žunič.

M. LUZAR

PRENOVLJENA TRGOVINA — V bivšem zadružnem domu na Ruperč 
Vrhu od ponedeljka ni več klasične trgovine KZ Krka. Staro prodajalno, ki ni 
več ustrezala potrebam potrošnikov, so spremenili v samopostrežnico, '' po
dobno urejeni trgovini bo na 78 m2 poslej mogoče dobiti skorajda vse od živil 
do tekstila in tehničnega blaga. Prenovitev je veljala 57 milijonov. Večina sreds
tev je prišla iz občinskega sklada za razvoj podeželskih trgovin, preostali del pa 
je primaknil tozd Oskrba. Krajani Birčne in Stranske vasi se sedaj ne bodo več 
tako pogosto vozili v mesto, v samopostrežbi pa pričakujejo za polovico večji 
promet. (Foto: J. Pavlin)

DEŽURNE TRGOVINE

V soboto, 25. marca, bodo v No
vem mestu do 19. ure, v ostalih kra
jih pa do 17. ure odprte naslednje 
prodajalne živil:
• v Novem mestu: Market 
Drski
• v Šentjerneju: Market Dolenjka
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
• v Žužemberku: Samopostrežba 
KZ
• v Straži: Market Dolenjka.
• V nedeljo bo v Novem mestu 
od 8. do 11. ure odprta prodajalna 
KZ na Glavnem trgu 4.

Največja onesnaževalka metliške čistilne naprave je Beti — Devetjetno 
»poskusno« obratovanje brez uporabnega dovoljenja — Denarja od nikjer

KOKAKOLA - Ta pijača Je E, 
mer, kako neusmiljeno nas^Tujoli 
cene. Se pred kraktim je bda k ^

napisi

imeniki 
K>wem zb 
ft*, če bi 
•tkoliko s 
® Preveri1 
»mu ali t

cene. Se pred kraktim je duo “ t0m ...

senečala. To ceno so potem ujeli ^ 
videz ali zares bolj elitni lokali* J,- 
presegli. Najdražja (4000 din)je ^ 
kakola v stojišču pri Kmetu, led« nu 
rezina limone. Ledomatje umri}!i 
stavraciji pri vodnjaku. Se Pa^lT,Si

tudi Pri treh Romih. Zanimivoje, 
kokakola sredi Portoroža 2600 • .
dom in limono. Portorož je Pav,.j0tJj- 

I liansko mestece, ki ve, da par kaPG^

®kšnih d 
N dijaš 
Mstavlj 
Podpre

fr'

Ijansko mestece, ki ve, da par kaP*® 
jene vode in sladkorja ne smeš pm*. „ 

LUKNJA — Na Paritzansk)» ^ 
mizarstvu Barbič je sredi pločnll“ . j j, log, 
luknia. če ne kar votlina. Kom Jluknja, če ne kar votlina. K°ml*n ezar; 
kdo drug je dal nanjo kos tank

Metliška onesnaževaina naprava

METLIKA — Metliška čistilna naprava v Rosalnicah je začela poskusno 
obratovati pred devetimi leti, vendar še sedaj nima uporabnega dovoljenja in 
pri svojem delovanju nikoli ni dosegala predpisanih učinkov. To in še druge 
pomanjkljivosti metliške čistilne naprave ugotavljata tudi oba zadnja pregleda 
pristojnih republiških inšpektorjev.

TRGOVINA DISKONT 
NAGRAJUJE

BRŠLJIN — V trgovini KZ Kr
ke, kjer imajo tudi diskontno proda
jo, so pred mesecem dni razdelili 
med svoje potrošnike 400 anketnih 
lističev. Želeli so izvedeti, kaj bi 
ljudje hoteli spremeniti ali izboljšati 
v tej prodajalni, kjer je mogoče 
marsikaj kupiti znatno ceneje. Vrni
lo se je kar 216 odgovorov. Anketa 
je bila anonimna, posebna komisija 
pa je iz odgovorov izbrala tiste, ki so 
predlagali najboljše rešitve. V po
nedeljek popoldan so delili nagra
de. Prvo nagrado, bon za 200.000 
din, je prejela Spasenka Lazarev, 
tehnologinja iz IMV, imeni ostalih 
dveh nagrajencev pa še nista znani, 
ker se kljub javni objavi še nista ja
vila.

Naprava je bila načrtovana za mehan- 
sko-biološko čiščenje, vendar zaradi 
prevelike količine odpadnih vod bio
loško čiščenje sploh ni nikoli delovalo. 
Odplake, ki pridejo na napravo, gredo 
v veliki meri neprečiščene naprej v 
Obrh in v Kolpo, ki prav pod Metliko 
spremeni svoj kakovostni razred. Seve
da na slabše.

Sedaj je na čistilno napravo prikl
jučenih nekaj več kot 300 prebivalcev, 
največji onesnaževalki voda, ki gredo 
na napravo, pa sta Beti in metliška 
klavnica. Naprava je hidravlično preo
bremenjena tudi zaradi priključitve me
teornih voda. Naprava je projektirana 
za največ 1920 m' odpadnih voda na 
dan, največja dejanska obremenitev pa 
znaša že blizu 5000 mJ vode dnevno. 
Največji krivec, da čistilna naprava ne 
deluje tako. kot so načrtovali, je me
tliška Beti, saj jo odpadne vode iz te to
varne tako rekoč zalivajo. Pri tem pa 

strokovnjaki ugotavljajo, da je

obremenitev čistilne naprave s strani 
Beti povsem nepotrebna, za delovanje 
naprave škodljiva in za Beti nepotreben 
dodatni strošek. Kar dve tretjini teh vod 
iz Beli je namreč sorazmerno čistih. Te 
bi Beti lahko ustrezno očistila v svoji 
manjši čistilni napravi in jih potem mi
mo osrednje naprave odplavljala na
ravnost v Obrh, tako da bi na osrednjo 
napravo prišle res le tako imenovane

taka

jajo. Kakšen onesnaževalec je Beli, go 
vorijo tudi izvidi novomeškega Zavoda 
za socialno medicino in higieno, ki vsak 
mesec opravlja analizo vod, ki pridejo 
na čistilno napravo, in vod, ki gredo iz 
naprave naprej v Obrh. Tako rekoč vsi 
izvidi v zadnjih letih so negativni, voda 
je primerna za izpust le v času, ko je v 
Beti kolektivni dopust.

Če bi Beli uredila te stvari, bi bilo 
čiščenje na osrednji napravi sicer boljše, 
ne pa še tako, kot bi moralo biti. Na-

vo podreti.

;iST! 
'šjedrev. 
Ji teke, s 
“'njo in I 
R moč\ 
ffcle vod 
bl napad 
Miani 
10 dolžni 
IJofunkc 
nolgo 

lve, k 
Jo del 

klo us
kdo drug je dat nanjo m ‘
plošče. Lepo bi bilo, če bi odgo^, ^
njo zasuli ali pa vsaj osamili.ftl1v~. jbi; briki j,
jo, da bi bilo treba za tistih par sam j jajo vst

navlake
I , KlNi

JU, Ud Ul UI1U »tua ta ud«** p-- »-j« »au

peska uvesti samoprispevek? nošoice
ZDRAVNIKI-NašivrhdoW^ «

nehomna poudarjajo, in radi moitne- "L ■ 
memo, kako neznanske koristi ^ ^memo, kako neznanske konsu . v^ofl1 
li vsi od z načrtovanim samopnsi* ». 
preurejene bolnišnice. Zaradi ^ 
akovali, da bodo zdravniki z ve^0 gjj-
nom in’nasmehi delili propaganddO^ 
divo, ki občane prepričuje, da bl \7V11 
od plače koristil zdravju. In zdra

pravo bi nujno morali dograditi, po
večati bi morali primarni in naknadni 
usedalnik ter zadrževalni bazen z raz- 
težilnikom. Vedno bolj je jasno tudi, da 
lokacija za napravo ni najbolj ustrezna, 
zato bi ob razširitvi oziroma dograditvi 
naprave oksidacijski in sekundarni ba
zen zgradili nižje ob Kolpi, s tem pa bi

Ena gospa je rekla, da 
v zadnjem času napiše vec r 
kot srednje priden in dober n

IZ NOVOMEŠKE 
PORODNišNI
lE

V času od 10. do 16. marca , 8°b.
meški porodnišnii rodile: Marija 
iz Vel. Brusnic - Matejo, Helena^
Podbočja — Nejca in Žiga, Ma^^ j;
iz Regerče vasi — Anjo, Suzarm , _a, 
Šentruperta — Andrejo, Vida jerTT1an
šel pri &»- Davida, Slav«,.

| iz Gor. Stare vasi — Mateja, Aie ^ 
vrin iz Stranske vasi — Sašo, • Av- I

- »s i—-rt i

I
iz Smolenje vasi — Barbaro, D ^ 
guštin iz Podturna — Matejo, 
nec iz Podklanca — Sandija,
Cugelj iz Šentjanža — Janjo, . ^ 
Kralj iz Dolenjega Kronovega |ono.'
Zdenka Jerman z Malkovca |ten«
Marjana Kobe iz Dolža R.a J'
Noč iz Leskovca — Brigito, Lju „

I nik iz Trebnjega — Vanjo, Boja j) 
vič z Vel. Kamna - Katjo Mara£ j
iz Metlike Daniela, Vida rejr p

V-.

I
Pri
obi
Pot
bi

_________ uameia, i
Šmavra pri Dobrničt^-Sg^ g
Poljane iz Straže — maj«, ■—<? , pjai* 
z Grma pri Trebnjem — Matja 
Pulez iz Vivodine — Valentin u jjjp 
Sajtl iz Gor. Gradišča — Peb°.’ Manj1 
Jovanovič iz Lobetove — Tadeja. ^ 
Količ iz Bosiljevskih sel — Mar- pan'"nka Moškun iz Črnomlja —Marija ^
ca Plut iz Črešnjevca — Valend"^^ 
Povšič iz Žalovič — deklico,
Barbič iz Straže — dečka. . Ani'

IZ NOVEGA MESTA. Rodile so ^ 
ta Kren iz Paderšičeve 11 — Luka. ^ 
Šašek iz Vidmarjeve 11 — Matej1 ■ .
,,..... _________ a Marka, p1*

Mih*'Voroš iz Šegove 6 
Verstovšek iz Volčičeve 43 

Čestitamo!

Sprehod po Metliki
ČE BO V NASLEDNJIH dN^s- 
etliških gostilnah bolj vesejo, : manj'

Četrta žetev. Odločili- so se. da^o«^ ^
gostilne ker menjjo, da je iam ^

ORGANIZACIJ je bila dolgo ca^ijl 
svojega predsednika, zdaj pa itjiške
Stanko Križ, sicer kapelnik kupr
mestne godbe in vodja tamburaš . ^ 
ne »Ivan Navratil«. Po lastm ^ 
sprejema Križ to funkcijo prej ’ j(rd 
kot za priznanje, vendar je verjeu ^
trenutno najprimernejši krajan
ljubiteljskih skupin v občini. Dob v~ ^

• Tako bo najbrž še naprej v Metliki 
stala čistilna naprava, katere največji 
učinek je občasni smrad, ki ga širi v 
soseščino. Pred časom je neki stro- 

napravo pr,šle res le tako tmenovane Lovnjak ocenil, da bi bil«»glede,nai po-
agresivne odplake. Tudi sedanji usedal- rabljeno elektriko m dejanske učinke 
nik ki ga Beti ima, neustrezno uporabi- najkoristneje metliško čisttlno napra-

se na napravo lahko priključili tudi Ro- 
salnice in Radoviči.

Pri vsem tem pa je naj večji problem 
denar. Upravljalec naprave, metliška 
Komunala, ustrezne razširitve naprave 
pač ne zmore, ker od kanalščine dobi 
komaj za enostavno reprodukcijo, ra
zširitev naprave pa ni v nobenem občin
skem programu.

A. BARTELJ

IJUDIteiJSKin SKUpill v - ,egS y
problematiko amaterizma, p°lee. ,ejavci- 
je med najaktivnejšimi kulturnimi 
Od podpore drugih činiteljev je <** vrgel 
koliko časa bo Stane vzdržal in nc n^vk ^ 
puške v koruzo, kot je storil Janl

SENCO na sicer zgledno sode po- 
med črnomaljsko in metliško oDch ^ 
govorjeno je namreč, da bi m°f* g Je; 
maljci plačevati tretjino P°lr ,l7eia. ^ 
narja za delo Belokranjskega nsCJnja 
ima sedež v Metliki. Za leto ”^710^ 
občina ni nakazala denarja, kar P~_ 
Belokranjskemu muzeju velikete Tygfll 

KAR DVE VZGOJNOVARb, vAt- 
OZIROMA VZGOJNOIZBORA^ [CJ 
NI organizaciji v Metliki sta se z .fl #• 
problemom prostora: otroški vn. no- 
novna šola. V prvi ne morejo sp J. j^etl 
vih otrok, v drugi pa so Prisl^ wš)ov 
dvoizmenski pouk Kratkorocn1ivoizmensiu pous. isInadOn 
vrtcu težavo reševali z varstvom n v,ricu 
prej ali slej pa bo treba iti 
kot pri šoli v dozidavo igralnic
razredov.

DOLENJSKI UST
Št. 12 (2066) 23. marca
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— Na marsikaterem kipu in 
“lemku v črnomaljski občini je čas 

tase?’ zbrisal napise, zato bi bilo morda
»bin b' se odgovorni, ki skrbijo zanje, 
, 'k° sprehodili od enega do drugega 
lomn ab -ie sP*°b še moč prebrati.

ji v Re 
a p*1: 
snov# 
enoti11 
lastm*

rjuali čemu so namenjeni. Naj jim ola- 
j°s tem, da povemo, daje eden 

.^'..doprsnih kipov brez napisa tudi 
; Lj^kim domom v Črnomlju. Koga 
tui u iSav J.a' P* bodo tisti, ki tega še ne ve- 
T:i«. inv,- preJ< zvedeli, ko bodo obnovili črke; 
:da,J fe,?ab0'0 kmalu.
Jhfite i STlLNE NAPRAVE — Včasih so 

alirpi6^’ ^ zras*e preveč nad potoke 
hinirv sekali. Danes pa je nad La-
I« k^jbličico, ki se stekata v Črnoml-

'i!lrldet!vse P0'"0 vejevja, ki ga na- 
-'71«. bi„,_ . cei° preplavijo. Toda da se ne 
uptov j lwfaCno razumeli; veje ne ostajajo ne- 
1 toti?nezaradi malomarnosti tistih, k, so 

In « »o(nnlm storiti'amPak imajo prav poseb-ijSar^ssite
i-j loo0 J , paJe §e vedno nimajo, so to na- 

“Pesno lovijo vrečke m ostalo

alci 
nez#9 
ni Id' "ivlako
0*1. Kino

rjiflč no$A|ro0pnice 23 trdo erotiko tudi osnov- 
uSm’ Je direktorica Zika, ki s kinom

obSv’,pnPomnila: >,Ali nai
bi biln ir2 bgitimiramo?« Za v san siucaj 

"Af-1 seboi v i?bro’če bi °dslej gledalci nosili s 
' ' svoje mi ,° osebne izkaznice, polnoletn.

vko«1 bi bi|

svoj« '^"'O Osebne izkaznice, 
„ cit ' Poletni pa sposojene.

stotek

l&robnene iz Kočevja
TORj! MfD POLITIKI in direk- 

k 3l. m ’ Kočevju bo v hotelu Pugled 
ktiovfkiH ^d Politiki in direktorji spet 
te vjk.;. dvoboj na desetih deskah. Oboji 
Pre?r>mJ0 uma svetle meče in vadijo. Re- 
Antnn t"! h0513 Obrala kapetana ekip 

1 tonna Urk (P°l'tiki) in Dušan Popovič 
»odarstveniki). Lanski dvoboj so

rti Rivo na KPu-.d Prvomajskimi prazniki, go-

I ’*«* J&ffi fe& bi j'h ' “h0"1 ^
I OgbHUALN.° OBVESTILO — V 

je akt, (JmariCl gobarske družine Kočevje 
Pade n * °bvestilo, da zaradi suše od- 
gob T artovano skupinsko nabiranje 

'• sko »1?bvestilo^je bilo napisano že lan- 
** aktuauT1 acb .zaradi malo padavin je bilo 
■“■'j še vso n°tUd' P°z'mi ‘n kaže, da bo ostalo

PornUd, zaradi malo padavin jt 
v a "°tudl pozimi in kaže, da bo c 

novo pomlad ali celo poletje.

Čjbfliski zobotrebci
POROTNzmm'!«*------- - _______

nka. PriPn«S(!DOB1T1 PRODAJALNO — 
m občin'6' ^dih tr8°vin z živili v ribniški 
* Potrebna b,'° Ju80t0V>jen°- da je najbolj 

Oole^" v^SOdob,lve Pr°dajalna mesa v

S- -NR^VE LJUDI NA PRAVA MESTA 
Ur cer v* ° °.po!?.rja.i0 tudi inšpektorji, in si- 
v# Picah ,V”' z R'bniškim sejmom. Na stoj- 

nimain Z,V,L' namre^ dela precej ljudi, ki 
™k» dov izv Podpisanih zdravstvenih pregle
de Kam •' * lb pa tudi ne predpisane obleke. 

jaVnPfktorji predlagajo, naj bi to de- 
nim ?njV hoJoče zaupali izključno zaseb- 

v lt*"™ gostincem. 
trBov?ZJOVANI TRGOVCI - V več 
gu, j.j v ribniški občini trgovci na bla- 
zato j®?.Pr9daJaj° nimajo označenih cen, 
lovni,- bizrečenih več kazni tako pos- 
jam •j6™ kot tudi trgovskim organizaci
je t°Le Slcer Prav. res pa je tudi, da se 
sPloh n« hltro menjajo, da jih trgovci 

IP m morejo sproti označevati, 
bifeji IJEJ°. JEDO PA NE — V večini 
tih t,, J^.obniški občini ne nudijo prepros- 
prednE- ln bladih jedi, kot zahtevajo 
Pikov '?mPak 'e pijačo. Izgovor last- 
ja. p.Je’da po jedeh pač ni povpraševan- 
tastnil/ no 86 dogaja tudi že v gostilnah, 
več nr2*Pa ne narede nič, da bi privabili 

gostov in seveda take, ki bi tudi jedli.

Cjrcbanjske iveri
DirektoED°VAN1 SLABI ODNOSI — 
rtia dr p lreb^njskega zdravstvenega do- 
ZD 701 tran_c Žnidaršič v poročilu o delu 
neDonr»f^ ugotavlja, da so ob sicer 

»1 Ju dena ^ *ac*rovski zasedbi, pomanjkan
ji raznier ?a ?-a P°so^°bljanje opreme in v 
[C sem . skromnih prostorih (predv- 
i' darl»?.. ne medicine v Trebnjem) ven-

MOCtnskim ' r§ ' uu^,u »uutiuvaiijc l

ja oi’zf nadaljnje uspešno delo pa nava- 
1 naJib°s ^.“PpKtične« razprave o »višini 

delom , , tenim, težkim in odgovornim »n,,- .11 Zasluženih mnUniu An ~
delom , tenim, težkim in odgovornim 
M^nženih osebnih dohodkov, da o 
PoVSfmu Presojanja strokovnega dela » 
gOv0rj l8bb laičnih krofih snloh

louja siroKovnega ueia v 
•"v'*nnoi 'a'dnih krogih sploh ne

^kodrfl Rdor se spreneveda, kakšno 
v Ponea°rZ[°da divjad kmetom, bi moral 
Molt,„_e lek okrog 11.40 z vlaka tik pred

idiličnem* °VOe paslc na njivah' Navkljub 
tim nvn,'U l’rizoru bi kmetje raje videli 
točajo "I fkih in Podobnih scen. Pripo- 
divjad Pa. °vcem, naj tako udomačeno 
^ograde*6 povab' v svoJe vrtove in

SkoPvRlZEN “VIKEND.. — Veliko stro- 
li, ^ u 8! nakopali Trebanjci, ko so skleni- 
je Preselili Rome s smetišča, ko se 
nov i,a zr!ana invazija ščurkov. Kupili so 
26.,od nlejner* Ra namestili na Hudejah 
rePubljfl “vikend., je še vedno prazen. V 
sprajUj‘ kem zavodu za statistiko pa se že 
'ant orl’’ a*' nimajo morda Trebanjci 
stah^ ;d’ tako številno se na ta naslov za 

‘samo) prijavljajo Cigani.

IZ NkŠIH OBČIN

Dobri odnosi, 
strpnost in 

ljubezen
S srečanja predstavnikov

ČRNOMELJ — V pozdravnem go
voru na tradicionalnem srečanju preds
tavnikov verskih skupnosti in samou
pravne družbe, kije bilo pretekli teden v 
Črnomlju, je presednik občinske sku
pščine Mladen Radojčič dejal, da imajo 
verni in neverni veliko več skupnega 
kot tistega, kar jih ločuje, zato morajo 
skrbeti, da bodo odnosi med njimi 
dobri.

»Toda problemi v medsebojnih od
nosih, ki so posledica tega, da je cerkev 
sicer ločena od države, ni pa izločena iz 
družbe, ne smejo vznemirjati, temveč 
jih moramo reševati tam, kjer nastajajo, 
torej v krajevnih skupnostih, pa tudi na 
naših srečanjih. Te težave, ki jih je bilo 
nekaj tudi v preteklem letu, moramo 
reševati tako, da ne bodo povod za 
nestrpnost in nerazumevanje med ljud
mi,« je povejlal Radojčič. Franc Kaste
lic, dekan Črnomaljske dekanije je v 
injenu katoliških duhovnikov dejal, da 
upa, da se bodo razprtije pomirile in da 
bomo živefi v resnični svobodi.

Milan Borota iz pravoslavne parohije 
Marindol je v imenu srbske pravoslav
ne cerkve prinesel želje za dobrobit, na
predek in srečno bodočnost. »V zadn
jem času smo zaznali pritiske na vernike 
pravoslavne cerkve, večkrat so se po
tožili v anonimnih pismih. Postavlja se 
vprašanje ,ali so Srbi narod ali narod
nost. To izhaja iz problema Kosova, 
vendar naj to reši Srbija. Mi pa se bori
mo proti tistemu, kar ni dobro, proti tis
tim, ki so proti bratstvu, enotnosti, lju
bezni, borimo se za dostojanstvo. Srbi, 
ki živijo v Sloveniji, so prevzeli veliko 
slovenskega, ni pa prav, da jih provoci
rajo. «je menil Borota.

Sekretar predsedstva OK ZKS Lojze 
Šterk je odgovoril, da tudi oni opažajo 
primere nestrpnosti in nemira med 
ljudmi, ki so posledica dogajanj v Ju
goslaviji. Vendar nimajo podatkov, da 
bi ti nemiri imeli kakršne koli posledice 
za življenje ljudi v srbskih vaseh v Beli 
krajini ali da bi prihajalo v občini do 
sporov med Srbi, Slovenci in Hrvati, ki 
se jih vsak dan vozi na delo v občino kar 
600. Če pa nestrpnost že je, je priporočil 
Šterk, naj vplivajo na ljudi čimbolj po
mirjajoče. Duhovnik iz pravoslavne pa
rohije Bojanci Milenko Popovič je de
jal, da je v Sloveniji in njenem narodu 
strah, da bodo Srbi prevladali nad Slo
venci. »Vendar ta strah ni upravičen, saj 
Srbi niso bili nikoli osvajalci tujih oze
melj. Na Srbe v Sloveniji pa izvajajo 
pritiske, sprašujejo jih, ali so za Miloše
viča ali Kučana .90 odst. cerkva, v kate
rih imamo v Sloveniji pravoslavne 
obrede, je katoliških in takšno sodelo
vanje bi moralo biti na vseh področjih,« 
Šterk je ob tem dejal, da pri nas ne za
govarjamo liderstva, pomembna je 
vsebina, ki jo zagovarja določeni vo
ditelj.

M. BEZEK-JAKŠE

V Melaminu 
sintetična 

klejiva
Dva nova programa
KOČEVJE — »V Melaminu bo

mo proizavjali le tisto, kar bo tržno 
zanimivo in donosno, ostalo pa bomo 
opuščali. Prav zato pripravljamo raz
ne nove projekte. Glavni programi 
bodo usmerjeni dolgoročno v proiz
vode, ki jih bosta potrebovali papirna 
in lesna industrija. Razvijali pa bomo 
tudi artikle, ki so potrebni gradbeništ
vu, tekstilni industriji, čevljarski in
dustriji in drugim,« je povedala Anto
nija Košir, vodja komercialnega sek
torja v kemični tovarni Melanim 
Kočevje.

Antonija Košir

Tako bodo že v maju začeli proiz
vajati v sodelovanju s tujo firmo sinte
tična klejiva za papirno industrijo, ki 
jih potrebuje domači trg, poleg tega 
pa jih bodo tudi izvažali. V uresničitev 
tega programa vlagajo tudi domači 
proizvajalci s področja papirne indus
trije. V Melaminu menijo, da bo pro
gram zanimiv tudi za izvoz na Zahod 
in Vzhod.

Naslednji program, ki pa še ni 
dokončno dodelan, je proizvodnja 
čevljarskih platen, za kar bo potreben 
nov stroj, za katerega pa se še niso 
odločili,ali naj bo univerzalen ali spe
cialen. S tem strojem bodo proizvajali 
kakovostnejša platna, kot jih zdaj. 
Gre za tanka platna, kijih trg potrebu
je, vendar jih zdaj še uvažamo. Tudi ta 
program bo zanimiv za zunanji trg, ki 
ga s sedanjo opremo niso mogli 
zadovoljiti.

J. P.

SAMO BREZ PANIKE
RIBNICA — Neki delegat je na 

zadnji seji zborov občinske skupščine 
Ribnica med drugim kritiziral, da glasi
la Rešeto ne dobivajo redno vsi občani. 
Odgovorili so mu, da so si sami krivi, če 
ob preselitvi ne sporoče novega naslo
va... Sicer pa je panika povsem odveč, 
saj je Rešeto v vsem lanskem letu izšlo le 
dvakrat.

POZIV K SOŽITJU — Tako je izzvenelo nedavno srečanje predstavnikov 
samoupravne družbe in verskih skupnosti v črnomaljski občini. Na fotografiji; 
katoliški duhovniki iz Dragatuša, Črnomlja, Semiča, Vinice, Starega trga in 
Adiešičev ter pravoslavna iz Bojancev in Marindola med sprejemom v kultur
nem domu. (Foto: M. Bezek-Jakše)
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Proti konkurenci za vsako ceno
Prav zaradi takšne cene pa razvoj trgovine v črnomaljski občini stagnira — Pre

majhna akumulacija tozda Detajl, da bi bil zares lahko nosilec
ČRNOMELJ — Trgovina v črnomaljski občini v zadnjih dveh desetletjih ni 

storila bistvenega napredka, predvsem zaradi nizkega dohodka, ki ga ustvarja. 
To so pač problemi trgovine na deželi, ki niso obšli tudi tukajšnjega tozda De
tajl delovne organizacije Emone Dolenjke, ki naj bi bila nosilec te panoge v 
občini.

»Po sklepu občinske skupščine smo 
sicer imenovani za nosilca trgovine, 
čeprav dosegamo le tretjino ustvarjene
ga prometa v prodaji na drobno in 
imamo 40 odst. prodajnih in skladišč
nih površin. Glede na te podatke bi 
težko govorili, da smo nosilci,« pravi 
vodja tozda Detajl Janez Brodarič ter 
potoži, da je trgovina v črnomaljski 
občini močno razdrobljena. Med dru
gim tudi zato, ker seje v preteklosti deli

la in drobila in ker so hoteli konkurenco 
za vsako ceno. Po njegovem pa konku
renca ni v različnih podjetjih, ampak v 
bolj ali manj podjetnih trgovcih. Več 
različnih trgovskih podjetij v enem kra
ju je marsikdaj ovira, saj imajo vsi 
enake artikle, tiste, ki gredo bolje v pro
dajo, ponudba pa s tem ni izboljšana.

Brodarič. Ne nazadnje tudi zato, ker 
imajo od 12 prodajaln kar 7 z manj kot 
5 zaposlenimi, kar pa je za kolektiv le 
breme in jih tolerirajo le zaradi tega, ker 
so kraju potrebne. Z njimi po zagotovi
lih Brodariča ni dobička.

KRITIZIRAN PRORAČUN
RIBNICA — Na zadnji skupni seji 

vseh zborov občinske skupščine Ribni
ca so med drugim sprejeli tudi proračun 
občine za letos, ki predvideva rast do
hodkov in izdatkov v primerjavi z lan
skim letom z indeksom 232. Delegati z 
njim niso bili zadovoljni, še posebno ne 
zato, ker je občinski proračun odvisen 
predvsem od republiških meril. Menili 
so, da bi moral biti bolj odvisen od gos
podarskih in drugih dosežkov občine.

Črnomaljsko trgovino pesti tudi 
prostorska razdrobljenost. Lokali so 
navadno v starih hišah, ki pa na srečo še 
zadostujejo sanitarnim in tehničnim 
predpisom, kar pa ne pomeni, da niso 
potrebni prenove. »Pri nas naj bi vsako 
leto obnovili vsaj eno trgovino, a nam 
to komaj še uspeva, saj velja adaptacija 
manjše prodajalne okrog 200 milijo
nov. To pa je skoraj naša celoletna 
akumulacija. Kako naj potem razmišl
jamo o razširjeni reprodukciji? Razvoj 
trgovine pa gre tako rakovo pot,« pravi

Kljub vsem težavam je Brodarič op
timist, sai veliko pričakuje od analize 
trga v Črnomlju, ki jo pripravlja 
Ekonomska fakulteta v Ljubljani in na 
osnovi katere naj bi pripravili program 
razvoja trgovine v občini. Tudi brez te 
analize pa trgovci vedo, da bo potrebno 
izboljšati ponudbo predvsem tehnične
ga blaga, tekstila, odpreti specializirane 
prodajalne in končno tudi večji trgovski 
center.

M. BEZEK-JAKSE

VSI ZA ČISTEJŠE 
OKOLJE

ČRNOMELJ — Na nedavnem pos
vetu s predsedniki črnomaljskih krajev
nih skupnosti so se dogovorili, da akcija 
»Očistimo okolje« ne bo več kampanj
ska, ampak stalna, celoletna. Tako bo
do v krajevnih konferencah SZDL or
ganizirali štabe, ki bodo skrbeli za čisto 
okolje. Ti štabi bodo pregledali KS in 
pripravili program čiščenja, njihova do
lžnost pa bo tudi, da bodo od vsakega 
posameznika posebej zahtevali, naj 
začne urejati in lepšati svoje bivalno 
okolje.

• Vsako nasilje nad mislijo je vojna 
napoved duhovni svobodi človeka. 
(Erazem Rotterdamski)

PRISPEVEK ZA 
NEDONOŠENČKE

RIBNICA — Konferenca sindikata v 
Inlesu Ribnica je prispevala 6 milijonov, v 
riku Ribnica pa 7 milijonov dinarjev za 
nabavo inkubatorja za nedonošenčke. 
Zneska so nakazali Univerzitetni gineko
loški kliniki v Ljubljani. Za ta prispevka 
so se odločili ob dnevu žena, in sicer tako, 
da so se v Inlesu v celoti, v Riku pa v pre
težni meri odpovedali obdarovanju in za
bavam ob dnevu žena.

0 ustavnih dopolnilih
Tematske razprave o dopolnilih bodo v aprilu

ZNAL PRED 
MILOŠEVIČEM

KOČEVJE, UUBUANA — Alojz 
Petek ni več direktor kočevske Teksti- 
lane, ker se je zaposlil na republiški 
ravni v Ljubljani. Nekateri trdijo, daješ 
tem občina Kočevje veliko izubila, re
publika pa pridobila; drugi pa spet, da je 
kočevska občina pridobila in republika 
izgubila. Mi lega ne bomo komentirali, 
dejstvo pa je, da je bil Alojz Petek pred
sednik OK SZDL občine Kočevje v tis
tem obdobju, ko je ta organizacija od
povedala sofmansiranje Dolenjskega 
lista in tako izvedla diferenciacijo v 
sredstvih obveščanja v lej občini že ve
liko pred Miloševičem.

KOČEVJE — Republiške ustave ne 
smejo biti v nasprotju z zvezno ustavo, 
je v uvodu v razpravo o sprejemu stališč 
k osnutku dopolnil k ustavi SR Sloveni
je na razširjeni seji P OK SZDL Kočev
je, ki je bila 7. marca, med drugim spo
ročila članica izvršnega odbora P RK 
SZDL Slovenije Darja Lavtižar-Bebler. 
V razpravi pa je bilo kasneje izraženo 
tudi nasprotno mnenje, namreč, da 
zvezna ustava ne bi smela biti v nasprot
ju z republiškimi.

Lavtižarjeva je v uvodu predstavila 

doslej oblikovana stališča k delovnemu 
osnutku dopolnil k slovenski ustavi. Že 
po tradiciji previdni Kočevci pa so po 
izvajanju Lavtižarjeve imeli več vpra
šanj kot predlogov, in sicer predvsem na 
določila o položaju krajevne skupnosti 
in SJS pa družbeno-političnega zbora 
itd. Še najbolj zanimivi vprašanji sta bili 
tisti; če bo dopolnjena ustava SR Slo
venije onemogočila vsako odtujevanje 
rezultatov dela slovenskega naroda in 
če je kje zapisano, da je protiustavno 
vsako spreminjanje značaja slovenske

ga naroda. Ker slednje vprašanje ni bilo 
dobro razumljeno, je bilo dodatno po
jasnjeno, da gre za načelo, da je le ob 
spoštovanju razlik v Jugoslaviji možno 
sožitje. Pogovor je nato zašel na ustav
nost ali neustavnost izrednih ukrepov 
pa še na področje, volitev, ko so nekateri 
udeleženci razgovora še posebno pou
darili, da ima samo slovenski narod
pravico voliti, ocenjevati in zamenjevati 
svoje najvišje predstavnike. Ob tem je 
bil izražen tudi predlog, naj bi ob volit
vah člana predsedstva SFRJ iz SR Slo
venije hkrati opravili še izjasnjevanje o 
tem, koliko Slovencev oz, prebivalcev 
Slovenije podpira naše najvišje in naj
bolj kritizirane predstavnike (Smole,

Komu več deviznih obresti?
Banka o izvajanju odločbe Ustavnega sodišča Ju
goslavije o obrestnih merah za vezane devizne vloge

KOČEVJE — V zadnjem času je 
slišati, da so nekateri varčevalci deviz 
prikrajšani za del obresti. Podpredsed
nika kočevske poslovne enote GB- 
Ljubljanske banke Mira Golubiča smo 
vprašali, za kaj gre.

Gre za nenamensko vezavo deviz 
zdomcev, opravljeno po posebnih po
godbah pred okoli petimi leti. Po teh 
pogodbah so bile obresti natančno do
ločene. Kasneje je ZIS sprejel odlok o 
obračunavanju obresti za devizne vloge 
po načelu obračunavanja teh obresti v 
domicilnih državah, se pravi DEM v Z. 
Nemčiji, dolarja v ZDA itd. Zato se je 
obrestna mera v nekaterih primerih 
našim varčevalcem znižala, nekaterim

Občinski vladi ni manjkalo dela
Trebanjski izvršni svet pripravil poročilo o svojem delu v letu 1988

TREBNJE — »V obdobju poglabljanja družbenoekonomske krize, gospo
darskega zaostajanja, zaostrovanja socialnih razmer na eni strani in iskanja 
konceptualnih rešitev izhoda družbe iz gospodarske in družbene stagnacije na 
drugi strani, je bil izvršni svet postavjen v vlogo aktivnega in odgovornega sub
jekta pri usklajevanju interesov, iskanju najustreznejših programskih in orga
nizacijskih rešitev pri posameznih vprašanjih in izvajanju sprejete politike v 
skupščini,« ugotavlja poročilo o delu izvršnega sveta skupščine občine Trebnje 
v letu 1988.

posvetili tudi reorganizaciji in raciona
lizaciji upravnih organov občine in 
strokovnih služb sisov na osnovi pri
pravljenega strokovnega modela in re

pa tudi zvišala. Nekateri, ki se jim je po 
novem (v primerjavi s pogodbo) zniža
la, so se pritožili in ustavno sodišče Ju
goslavije je odločilo, da za take pogod
be zdomcev veljajo obresti, zapisane v 
pogodbah.

Pred kratkim je banka dobila tudi 
posebno tolmačenje o tem, ki pravi: raz
liko v obrestih po pogodbah bodo priz
nali vsem varčevalcem, ki bodo to pis
meno zahtevali. Dosledno bodo upošte
vali določila pogodbe, in to tako za 
primere, ko so varčevalci dobili pre
majhne obresti, kot primere, ko so dobi
li premajhne obresti, kot primere, ko so 
dobili preveč obresti in jih bodo morali 
vračati. Obresti pa ne bodo dobili tisti, 
kjer je v njihovih pogodbah zapisano 
določilo, da se obrestna mera spreminja 
z ozirom na predpise. V Kočevju so dos
lej prejeli 13 zahtevkov deviznih varče
valcev, ki izpolnjujejo te pogoje. Raču
najo pa, da je varčevalcev, ki so 
upravičeni do višjih obresti, še okoli 
140 in da bodo ti zdomci obiskali ba
nko in napisali vlogo za višje obresti 
med bližnjimi velikonočnimi prazniki.

J. PRIMC

• Tudi v Ribnici je bil pred kratkim 
prvi razgovor o stališčih k delovnemu 
osnutku dopolnil k slovenski ustavi. 
Uvod v razvogor je podala predsed
nica IO P RK SZDL Slovenije Darja 
Lavtižar-Bebler. Udeleženci niso 
imeli posebnih predlogov in pripomb, 
pač pa so zastavili gostji več vprašanj, 
in sicer o bodočem interesnem združe
vanju, racionalizaciji dela v negospo
darstvu, odnosu med zvezno in repu
bliško ustavo, večji samostojnosti 
republike itd. Javno razpravo o do
polnilih k slovenski ustavi pa bo vodi- 
ia skupščinska komisija za ustavna 
vprašanja. Občinska skupščina Rib
nica jo bo imenovala na prihodnji seji 
v aprilu. Komisija bo štela 21 članov.

Stanovnik, Kučan), s čimer bi bili 
zavrnjeni ali potrjeni očitki iz nekaterih 
drugih republik, češ da nimajo zaupan
ja v narodu.

J. PRIMC

Ribnica je proti
Občinska skupščina je 
bila proti pomoči poplav- 

Ijencem v Srbiji

Njegov predsednik Maks Kurent 
pravi, da seje izvršni svet opiral na delo 
upravnih organov in glede na naloge in 
pristojnosti prevzemal funkcijo usmer
janja in usklajevanja. Izvršni svet je iz
hajal iz prepričanja, da so upravni or
gani predvsem strokovne ustanove, ki 
morajo imeti pri izpolnjevanju svojih 
nalog potrebno samostojnost in avtori
teto.

pristojnemu organu. Učinkovitost dela 
so v izvršnem svetu spremljali s tekočim 
preverjanjem uresničevanja sprejetih 
sklepov, možnost vpliva na delo občin
ske vlade pa so imeli tudi delegati.

Lani je imel IS SO Trebnje 28 rednih 
in 3 izredne seje. Na dnevnih redih seje 
znašlo kar 415 točk, povprečno 15 na 
sejo. V izvršnem svetu so evidentirali 
okoli 400 zadev, ki so jih obravnavali 
ali pa posredovali v nadaljnje reševanje

»V izvršnem svetu smo se ob drugih 
aktivnostih še zlasti zavzeto lotili neka
terih nalog. Naj naštejem le naslednje: 
spremljanje in priprava programskih 
zasnov za izgradnjo avtoceste skozi 
naše območje, izgradnja vodovodnega 
sistema Veliki Vrh — Trebnje, reševan
je problematike obrata Zmage v Mok
ronogu in tekoče spremljanje kadrov
ske politike v občini, kjer že opažamo 
pozitivne premike. Veliko časa smo

Maks Kurent, predsednik izvršnega 
sveta

publiških izhodišč z smotrnejšo organi
zacijo in število delavcev v občinskih 
upravnih organih,« pravi Maks Kurent.

P. P.

NE IZVAJAJO 
OBLJUBLJENEGA

RIBNICA — V ribniški občini je 
združeno delo podpisalo družbeni do
govor o finansiranju krajevnih skupnos
ti, denarja pa kljub temu ne prispevajo. 
Občinski izvršni svet zato že dalj časa 
išče nove oblike zbiranja denarja za ta 
namen.

Možnosti za financiranje pa je več. 
Prva je iz občinskega proračuna, ki pa 
po sedanjih ocenah ne bo zmogel po
večati obveznosti za finansiranje KS. 
Drugi je, da bi spoštovali podpisani 
družbeni dogovor o finansiranju KS. Če 
pa je gospodarstvo že sicer preobremen
jeno z raznimi prispevki in drugimi da
jatvami, pa je še tretja možnost, da bi 
delo tajništev KS sofinancirali vsi, ki 
njihove usluge potrebujejo.

RIBNICA — Na zadnji seji občinske 
skupščine Ribnica so delegati poudarili, 
daje ljudem v nesreči treba pomagati in 
zato tudi Srbom, ki jihje lani decembra 
prizadela poplava. Zal pa izkušnje 
kažejo, da solidarnostna sredstva po
gosto niso bila niti pametno niti pošteno 
porabljena. Zahtevali so tudi večjo kon
trolo nad solidarnostnim denarjem.

Delegati so vpraševali, če bo Srbija 
res zmanjšala pomoč za nerazvite (to je 
bilo v časopisih). Odgovora niso dobili. 
Izrazili so bojazen, da solidarnostni de
nar morda ni porabljen tudi za organi
zacijo mitingov, se pravi za nedelo in 
hujskaštvo, tudi proti Sloveniji in nje
nemu vodstvu. Ni jim bilo prav, da si 
skuša nekdo prilastiti sredstva pomoči, 
ki stajo Slovenija in Hrvaška namenili 
trpečim na Kosovu. Motilo jih je, da 
smo Slovenci ožigosani v Srbiji kot pro- 
tirevolucionarji, naš solidarnostni denar 
pa je vsem dober.

Na koncu so na seji sprejeli napotilo 
delegaciji v republiški skupščini, naj 
glasuje proti temu dogovoru. Še poseb
no je na tako odločitev vplivalo, ker jim 
je bilo pojasnjeno, da je zahteva z 
»vrha« taka, daje ta solidarnostni denar 
treba obvezno nakazati, sicer bo Slove
niji zasežen; nikjer pa ni rečenega niče
sar, kaj bo v primeru, če denar ne bo 
pošteno in pametno porabljen.

J. PRIMC
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Mlade vedno bolj skrbi okolje
Danes o tem na konferenci ZSMS — Na večino vprašanj nimajo odgovorov
BREŽICE — Mladina že lep čas ni več ravnodušna do okolja, ki je tudi v 

brežiški občini vsak dan bolj onesnaženo. Na današnji seji občinske konference 
nameravajo delegati sprejeti usmeritve za njegovo učinkovitejše varovanje in 
izpostaviti zahteve po sanaciji. Mladi opozarjajo na neurejeno odlaganje odpa
dkov. Po krajevnih skupnostih se množijo črna smetišča. Tudi centralno odla
gališče v Dobovi še ni sanirano, razen v Posavju še vedno ni poskrbljeno za 
deponijo nevarnih snovi.

dejajo, da bodo preprečili tovrstno zas
trupljanje. Možno nevarnost za podtal
nico predstavlja še jedrska elektrarna, ki 
uporablja savsko vodo za hlajenje.

V občini vzbujajo zaskrbljenost za ju
trišnji dan tudi vodotoki. Najbolj uma
zana je Sava, za njo pa Krka, za katero 
se ljudje še posebej bojijo, saj bi s po
večanjem onesnaženosti ves predel pod 
Gorjanci izgubil naravno privlačnost. 
To bi onemogočilo razvoj turizma in 
prikrajšalo domačine za zdravo življe
nje.

In če je občina pri obeh rekah skoraj 
brez moči, lahko marsikaj spremeni z 
ukrepi proti onesnaževalcem potokov. 
Življenje v njih uničujejo kanalizacijske

Žagamo si vejo
Klub za varstvo nara
ve pri PD Lisca nas 

opozarja______
SEVNICA — Kdo je kriv. da 

nam manjka pitne vode, da nima
mo bistrih potokov in rek? Kdo je 
kriv, da vdihavamo zrak, poln stru
penih plinov? Kdo je kriv, da nam 
umirajo gozdovi? Kdo je kriv, da 
nimamo več naravnega ravnotežja 
v naravi?

To so vprašanja, ki bi sijih moral 
vsakdo pogosteje zastavljati, kajti

Pri PD Lisca Sevnica-Krško 
so letos ponovno organizirali 
gorsko stražo. Klub za varstvo 
narave pa bo letos ponovno začel 
postopek, da bi območje Veliko 
Kozje, Lovrenc in Lisca primerno 
zakonsko zaščitili za naše za-

potem bi ljudje s premalo domišlje
nimi in surovimi posegi v okolje 
verjetno vsaj odlašali, saj bi se zave
deli, da si sami vse hitreje in vse bolj 
vztrajno kopljejo grob. Tako raz
mišljajo in opozarjajo že lep čas tudi 
v Klubu za varstvo narave pri PD 
Lisca Sevnica-Krško. Člani tega 
kluba sodelujejo pri izobraževalnih 
akcijah, ki so lani potekale pretežno 
v okviru društva, delno pa tudi v 
sklopu dela občinske mladinske or
ganizacije v Sevnici. Večino svojega 
poslanstva pa opravlja klub na 
vsakem izletu oziroma sprehodu v 
naravo s čuvanjem ekosistemov.

Če vemo, da ima PD Lisca 1.061 
članov, s planskimi skupinami v 
Kovinarski in Celulozi Krško, v Ju
tranjki in osnovni šoli Savo Klad
nik Sevnica pa na boštanjski šoli, v 
Krmelju in s planinsko sekcijo pri 
sevniškent društvu upokojencev za
jeto dokaj pisano populacijo, lahko 
pričakujemo ekološko vse bolj os
veščene poteze in obnašanje tudi tis
tih (ne)odgovornih ljudi, ki jih je 
val gibanja za ohranitev zdravega 
okolja šele opljusnil. Prepričevanje 
že prepričanih ni potrebno, gotovo 
pa je koristno, da planinski in mla
dinski vodniki PD Lisca lani na 99 
izletih, akcijah in pohodih z blizu 
2400 udeleženci niso zanemarili 
vzgojne, ekološke vsebine.

odplake. Med večje onesnaževalce go
tovo sodi farma goveda v Globokem, 
kjer bodo morali bolj paziti na okolje. 
Zaradi umazanih vodotokov, predvsem 
zaradi Save, je v nevarnosti podtalnica, 
ki se z njo napaja. Tudi ceste in železni
ca, pomenijo zanjo nevarnost, saj v pri
meru nesreče nevarne snovi lahko na
ravnost odtečejo vanjo. Edino pri 
gradnji avtoceste se Brežičani lahko na-

Mladi želijo čimprej dobiti odgovore 
na vprašanje, če se s segrevanjem Save 
slabšajo razmere za življenje v reki in če 
se savska voda segreva nad dovoljeno 
mejo ali ne, saj imajo celo strokovnjaki 
o tem različna mnenja.

Nad zrakom v občini za sedaj ni bilo 
veliko pritožb, ker ni industrije, toda 
onesnažen zrak prinaša vzdolž Save ve
ter iz Celuloze in nič novega ni, če kdo

VSAKEMU LAHKO 
POGLEDAJO V OČI

BREŽICE — Referendumski pro
gram za preplastitev občinskih cest, 
zgrajenih s samoprispevkom v prejšn
jem obdobju, bo letos izpeljan do zadn
jega metra. Dosedanja dela so opravl
jena 110-odstotno. se radi pohvalijo 
tisti, ki so odgovorni za izpeljavo celot
nega programa. Vsakemu lahko pogle
dajo v oči, ker ni nobenih zamud in ker 
so vsi odseki prišli pravočasno na vrsto. 
Za tako vestno izpeljani program se 
imajo zahvaliti izvajalcu in temu. da so 
Cestnemu podjetju polovico računov 
plačali z gramozom. Sodelovanje med 
SKIS, Komunalnim podjetjem in ces
tarji je bilo izredno dobro, pa tudi 
občani so povsod pokazali vso pri
pravljenost.

Dobro izpeljano delo vzbuja upanje, 
da se bodo ljudje zdaj laže odločili za 
nov referendum, za nov samoprispevek 
z novim letom, še prej pa bodo v občini 
temeljito razmislili, za kakšne namene 
bi ga razpisali.

NA ČATEŽU 
BO TRGOVSKI CENTER

ČATEŽ OB SAVI — Kaže, da se 
bodo načrti za gradnjo sodobnega 
trgovskega središča'Lesnine le uresniči
li. To je priložnost za ponudbo najbol
jšega, kar premore slovensko in posav
sko gospodarstvo, od industrije do 
kmetijstva in turizma. Nosilka investici
je je ljubljanska Lesnina, ki bo povabila 
zraven najuglednješe delovne organiza
cije. Trgovsko sreidšče bo zraslo v ne
posredni bližini Term in ga bodo gradili 
kot spremljajoči objekt avto ceste. Lega 
je izredno ugodna, saj je tik zraven obi
skovalcem na voljo bogata gostinska in 
turistična ponudba, vključno z bazeni in 
posodobljenim kampom najvišje kate
gorije.

• Na današnji konferenci bodo mla
di ponovno sprožili vprašanje, kdaj 
bo rešeno odlagališče jedrskih odpa
dkov. Do konca minulega leta so za
gotavljali, da bodo možne lokacije 
znane, vendar odgovorov še ni, 
čeprav je po informaciji na ljubljanski 
televiziji na začasnem odlagališču pri 
nuklearki možno odlaganje samo dve 
leti. Prostora za večje količine nima
jo. Nadalje mlade zanima, kaj bo z iz
rabljenim jedrskim gorivom, ki ga 
zdaj prav tako skladiščijo v NEK.

navsezgodaj zjutraj pove, da zunaj diši 
po praženi kavi. Tovarna papirja spušča 
v zrak velike količine žveplovega diok
sida, ki ga občinske meje ne zadržijo. 
Hudo nevarnost za Brežice, ne le za 
Krško, predstavljajo tudi ogromne ko
ličine klora, ki bi ob nesreči lahko zas
trupile zrak.

J. T.

Mladina v boju za oblast
I. Novak — Jerele in C. Bahč še na čelu krške ZSMS

OBČNI ZBOR 
AMD SEVNICA

SEVNICA — Avto-moto društvo 
Sevnica, ki šteje okrog 600 članov, vabi 
v soboto, 25. marca, ob 17. uri na občni 
zbor društva v prostorih AMD. Na zbo
ru bodo izvolili tudi novo vodstvo in 
organe društva.

KRŠKO — Pretekli četrtek je bila tu 
programsko volilna seja občinske konfe
rence SZDL Krško. Mladi, ki so se tokrat 
na taki seji sestali že drugič, niso imeli kri
tičnih pripomb na delovanje konference v 
preteklem obdobju, zato pa so tembolj 
razpravljali o sedanjem družbenopolitič
nem trenutku. Zavzeli so se za to, da si 
mladinska organizacija izbori prostor za 
boj za oblast pa uidi za spremembe volil
nega sistema. Na neposrednih volitvah naj 
bi mladi nastopili z lastnim programom. 
Mladinska organizacija namerava s svo
jim delom razširiti krog tistih, ki imajo in
teres za delo v ZSMS, in zanje zagotoviti 
tudi možnosti, da bodo te interese ures
ničevali. Vendar mladi čutijo v svojem de

lovanju nekatere pomanjkljivosti, predv
sem jim manjka znanja in spretnosti za 
politično delovanje. Zato naj bi v okviru 
občinske organizacije ZSMS poskrbeli za 
take vrste seminarjev, kjer bi mladi prido
bivali ta znanja. Hkrati so menili, da so 
osnovne organizacije večkrat prepuščene 
same sebi, zato so predlagali, naj bi pri OK 
ZSMS delovala neke vrste svetovalna 
služba, ki bi mladim stala ob strani tudi pri 
razreševanju nekaterih čisto življenjskih 
vprašanj.

Na seji so opravili volitve in za nasledn
ji mandat spet izvolili Ido Novak - Jerele 
za predsednico ter Cveta Bahča za sekre
tarja OK ZSMS.

J. S.

Pri cestah 
prehitevajo 

zapisane roke
GLOBOKO — V krajevni skup

nosti, kjer so prebivalci izpeljali že 
veliko skupnih načrtov, so letos 
svoj krajevni praznik 20. marec 
počastili še drugače kot običajno.

»Izdali smo prvo številko Infor
matorja, ki gaje uredil Franc Kene. 
Glasilo bo izhajalo občasno, a pos-

Vinko Kranjčič

topoma naj bi postalo redna oblika 
obveščanja krajanov o dogajanju v 
krajevni skupnosti. Prek Informa
torja se bomo bolje spoznali,« je v 
soboto pred osrednjo svečanostjo v 
počastitev praznika izjavil predsed
nik sveta KS Vinko Kranjčič.

•■V referendumskem programu 
dajemo prednost posodabljanju kra
jevnih cest,« je nadaljeval. »De
cembra smo se na referendumu že 
tretjič izrekli za samoprispevek, s 
katerim bomo v prvih štirih letih 
urejali ceste, v letu 1993 pa bo priš
la na vrsto obnova prosvetnega 
doma. Letos bomo izpeljali dveletni 
program, ker nam Zavarovalna 
skupnost Triglav pomaga s kredi
tom. Roko so nam ponudile tudi 
druge delovne organizacije, predv
sem Rudnik Globoko, zato bomo 
morali krajani pohiteti tudi s svoji
mi delovnimi obveznostmi pri ze
meljskih delih za asfaltiranje cest. 
Cestno podjetje Novo mesto nam 
zagotavlja asfalt po ugodni ceni, če 
mu bomo sproti oziroma vnaprej 
nakazovali tekoči priliv samopri
spevka.«

Predsednik Kranjčič je omenil, 
da so s samoprispevkom doslej 
adaptirali in opremili domačo os
novno šolo, kar je za njihovo ob
močje velika pridobitev. V minulih 
treh letih so plačevali samoprispe
vek samo vaščani Slopnega, da so si 
pripeljali nekaj napredka in dohiteli 
druge kraje. J. T.

Sindikat ni podaljšek politike
Predsednik konference sindikata v TCP Videm meni, da je prenova možna

KRŠKO — Sindikalna organizacija V TCP Videm je največja v občini Krško 
in tudi v Posavju, saj šteje 11 osnovnih organizacij in 2700 članov. Na čelu kon
ference osnovnih organizacij sindikata v TCP Videm je že drugo leto Marjan 
Špes, kije bil dve leti prej namestnik predsednika, hkrati pa je tudi član pred
sedstva občinskega sindikata.

Zato Marjan Špes dobro pozna pro
bleme v svojem delovnem okolju pa tu
di v širšem merilu. »Doslej je bil sin
dikat le podaljšana roka politike in ta 
španovija nam ni bila napoti, dokler 
nam je šlo dobro. Odkar pa se je 
ekonomska kriza razkrila v vsej svoji

sindikata seje že začel, saj smo v ospred
je naših nalog postavili politiko do naj
nižjih osebnih dohodkov, zaposlovanja 
pa tudi varovanje delavcev pred vsak
ršnimi manipulacijami v delovnoprav
nih razmerjih. S slednjimi predvsem za
radi ugotavljanja tehnoloških in eko
nomskih presežkov delovne sile. Ker 
smo se na ta način postavili na čelo de
lavcev, ne more biti dvoma, da bomo 
prenovo sindikata izpeljali. Mislim, da

Sindikat«
potrebni
prenove

O prekinitvah dela in iz
siljenih sestankih

BREŽICE — Časi, ko so sindikati v 
glavnem skrbeli le za poceni ozimnice in 
izlete, so minili. K temu niso prispevale 
iluzije o vlogi sindikatov, zapisane v nji
hovem statutu in drugih dokumentih, 
temveč neprizanesljiva stvarnost, kije de
lavce krepko udarila po žepih.

V obdobju od marca 1988 do marca 
1989 so se sindikati v brežiški občini spo
prijemali zlasti z dvema težavama. Prvo 
izmed njih so predstavljale prekinitve de
la, izsiljeni sestanki in ostale motnje v sa
moupravnih odnosih. V omenjenem ob
dobju so zabeležili pet krajših prekinitev 
dela in sedem izsiljenih sestankuv. Večini 
teh dogodkov je bilo skupno nezado
voljstvo z osebnimi dohodki.

Naslednji problem sindikalnih organi
zacij so bile statusne spremembe delovnih 
organizacij. Več kot jasno je postalo, da 
bodo tozdovske občine, kakršne so Breži
ce, za marsikaj prikrajšane. Kot prvo, o 
investicijah in o usodi obratov ne bodo 
več odločali v občini, ampak v matični or
ganizaciji. Druga kočjiva stvar je, da se bo 
vsaj po nekaterih ocenah, poslej okrog 50 
odstotkov denarja odlivalo drugam.

Ker uspeh podjetja ni odvisen samo od 
notranje organizacije, ampak tudi od raz
mer v celotnem gospodarstvu, se na ra
menih delavcev kljub spremembam kopi
čijo iz dneva v dan večji problemi. 
Sindikati jim z organizacijo in načinom 
delovanja, kakršno so pokazali do sedaj, 
ne bodo kos. Na to kaže tudi dejstvo, daje 
na rednih posvetih s predstavniki osnov
nih organizacij vedno manjša udeležba, 
po drugi strani pa se na občinskem svetu 
pojavlja vedno več posameznikov s konk
retnimi težavami. Zaostrene razmere zah
tevajo temeljitejšo zaščito delavcev in 
tako organizacijo, ki bo zares delavska. 
Zato ideje o prenovi sindikatov niso iz trte 
izvite. Vprašanje pa je, ali je obstoječo or
ganizacijo sploh mogoče res prenoviti. Ali 
ne bodo to le lepotni popravki?

B. D.

USTANOVLJENO 
PD VIDEM

KRŠKO — Pretekli petek je bilo v 
Krškem ustanovljeno planinsko društ
vo Videm, ustanovnega občnega zbora 
pa seje udeležilo 100 udeležencev in 77 
izmed njih se je že včlanilo v novo 
društvo.Toje 175. planinsko društvo 
Sloveniji, predsednik novega planin
skega društva pa je Vinko Novak. Ob 
nastanku so društvu izrazili najboljše 
želje predstavniki sosednjih planinskih 
društev ter predstavnik Planinske zveze 
Slovenije.

je ta sindikat takšno prenovo sposoben 
izpeljati.«

V TCP Videm razmišljajo tudi o pri
hodnosti, predvsem o tem, kaj bodo 
prinesle spremembe v gospodarskem in 
političnem sistemu. »Doslej še nimamo 
celovite analize, kaj se bo za delavca 
spremenilo s temi reforammi, kaj bo s 
samoupravljanjem. A če so vse te spre
membe naravnane v smer, kjer bo de
lavcu zagotovljeno spodobno življenje s 
plačo, ki si jo bo zaslužil na delovnem 
mestu, in mu ne bo treba šušmariti ali 
čakati na socialne bone, potem smo za 
tako reformo tudi mi v sindikatih.« je 
dejal Špes

PLESNI TEČAJI 
SE ZAČENJAJO

j. s.

Zgubljena zemlja naj bo draga
Najboljša izgubljena kmetijska obdelovalna zemlja ovrednotena za četrtino na-

l#X 'A'
Marjan Špes, predsednik konference

SEVNICA — Varstvo kmetijskih zemljišč mora biti dolgoročna, strateška 
opredelitev družbe. In če bomo z zemljo še naprej ravnali mačehovsko, bomo 
lahko že pojutrišnjem ne le žejni vinca rujnega, ampak tudi lačni kruha belega. 
Bomo pa tudi brez zdrave pitne vode.

OO ZS v TCP Videm

razdiralni moči, je čas, da sindikat stopi 
na samostojno pot. To pa seveda ni nič 
novega, saj v Sloveniji že dalj časa go
vorimo o prenovi sindikata. A razprav 
in sprejemanja programov imamo vsi 
čez glavo dovolj, posledica tega pa je, 
da je med nami še veliko brezvoljnosti 
in čakanja, da bo težave premagal kdo 
drug. Sindikat mora v teh razmerah 
prevzeti dejavnejšo vlogo, predvsem pa 
mora prisluhniti delavskim zahtevam,« 
meni Špes. Nadalje misli, da se tega za
vedajo domala vsi delavci v TCP Vi
dem, kjer pa so prisotni tudi različni in
teresi in gledanja in je naloga konferen
ce, da vse te različnosti uskladi. »Konč
no imamo vsi skupaj en sam cilj. 
Hočemo postati sindikat, ki bo zaradi 
članstva, in ne podaljšana roka partije. 
Glavna naloga sindikata pa je, da varuje 
in zastopa ekonomske in socialne inte
rese delavcev. Ta preobrat v delovanju

Zaradi vsega lega mora imeti zemlja 
ustrezno vrednost. Pri sevniški občinski 
kmetijski zemljiški skupnosti menijo, 
da se je treba odločno zoperstaviti pri 
nas že kar uveljavljenim ocenam, da 
pomeni strošek za pridobitev zemljišča 
približno poldrugi odstotek neke na
ložbe. Zavoljo tega je pač ekonomsko 
upravičen sleherni poseg na obdeloval
na kmetijska zemljišča, investitorji pa 
nimajo nikakršnega ekonomskega inte
resa, da bi poiskali takšne lokacijske in 
tehnološke rešitve, ki bi upoštevale 
varstvo kmetijske zemlje. V razvitem 
kapitalizmu so kmetijsko zemljo tako 
prevrednotili, da dosega cena zemljišč 
40 odstotkov investicijske vrednosti 
objekta!

S predvideno izgradnjo spodnjesav- 
ske verige elektrarn seveda tudi v sev
niški občini ne bi radi več izgubili, 
kakor pridobili. S predvidenimi HE 
Vrhovo, HE Boštanj in HE Blanca, ki 
neposredno posegajo in vplivajo zlasti 
na kmetijsko pridelavo v sevniški obči

ni, bi Sevničani radi že iztržili vse, kar 
predvidevajo ukrepi za vsaj nespremen-

Novo v Brežicah
\r~

SPET NEKAJ PO DOMAČE - !
povečana tržnica je bogatejša 72 ■
lokalov, za cvetličarno, zelenjavno & 
nico in okrepčevalnico s pijačami, J 
u, pa ni, kar ljudi zelo mo  ̂^e 
gati na zadnji seji občinske ",rVn 
vprašali, kako so prisiojni mog^ ^ 
uporabno dovoljenje za bite. ceuporaono uuvuijciijc /-a -- -j
sanitarij. Obiskovalce bi menda 
napotiti v javne sanitarije, toda 807|jajno
urah, ko tržnica ni obljudena.

TEHTNICO?1U111„W, Občani gradijo ^ 
samoprispevkom in srce se jim 
jim jih uničujejo težko n.alozenV, 0dojim jih uničujejo težko 
jaki. Vozniki se za opozorilne zns"Vnjj0, 
voljeni osni obremenitvi ne z 
Zakaj bi se? Miličniki jih ne kaznujejo, 
v občini ni nobene tehtnice za ugo . 
je osnega pritiska. Tehtnico bi mell“r 
rala imeti cestna služba, vendar zanio I

0!

cl

ma denarja. j
GOLOBJA NADLOGA - :

je pločnika, kije pred vhodom "jv -jo 
pošto poln golobjih iztrebkov, b' ^ 
mesto najeti stalnega delavca, ce ■ 
naprej zadržati golobe kot turisti . 
vlačnost. Poštne delavke seveda f> t 
rajo, saj so one prva tarča jezni«100“ 
ki se zgražajo nad umazanijo okou 
ja, v katerem ima PTT svoje ura“'’.uljj. 
tore Prišlo ie tako daleč, da so pnt ...

KRŠKO — Plesni studio Krško bo v 
torek in četrtek, 28. oz. 30. marca, spet 
vpisoval v začetne in nadaljevalne plesne 
tečaje za najmlajše od 4. do 7. leta starosti, 
za vse razrede osnovnošolcev, jazz plesne 
tehnike za 7. in 8. razrede, rock in rolla, 
družabne plese za 8. razrede, srednješolce 
in starejše ter v tečaj osnov klasičnega ba
leta. V tečaje bodo vpisovali v OSvdr. Mi
hael Rostohar od 16. do 18. ure. Že sedaj 
pa se lahko interesenti vpišejo v celoletni 
program Plesnega studia Krško, ki se je 
začel z novim šolskim letom.

tore. Prišlo je tako daleč, da so
radi golobje nadloge prenesli v de ^iaui guiuujv uauiugv p*
klopi občinske skupščine, spremeni 
pa nič.

Slavko Zakšek, predsednik skupšči
ne sevniške kmetijske zemljiške skup
nosti

IZ BR£HISK€<s^l
PORODNIŠNICE

v brežiški.
V času od 11. do 17. marca so . gu.- 

porodnišnici rodile: Renata Os'.-a- 
5f»<v» vasi — Anjo, Rozika grežii‘ jšeče vasi ------- ,,
Silovca — Mitja, Erika Bogovič j 

rmaža, Milena Ognjenovič

-n,SS?%
— Matija, Natalija Levičar z G ^ 
Iztoka, Silva Pavlin iz Orešja -jjela. 
Anica Kavečič iz Obrežja ~T,r_ oev-e- 
Marta Švajger iz Krškega — uravko. 
nka Dugandžič iz Dobove — D j^a- ; 
Irena Hudorovec iz Gorice de - g. 
rija Vokalič iz Trebeža — anio
na Šimič iz Brežic - Nives. CesUt**

Krške novice
Krško niKJE SO ULICE? 

liko
nemu ooisKovaicu povziw. r-. n0veni 
kadar išče določeno ulico, zlasj1

V J L, \J 1—1 V_ I— . “ Sllis^V

) niti majhno mesto, lahko pa ^Vi 
nu obiskovalcu povzročipre J vejn

kauar išče določeno uucu, T k0$e 
delu Krškega okoli osnovne sole. 
je pred dnevi zgodilo nekomu, •Jrn0gel 

1 Trubarjevo ulico in je nikakor . na. 
najti. Seveda je povprašal več lju ^ 
zadnje pristal pred neko ^^.°'^.VtoVariš.^

mu ni bilo odveč stopiti po zemUe j# k 
ta. poiskati ulico in potem iška ^ 
napotiti v pravo smer. Vsake hv

at
.m

P
Vi
ri
n

i*
k

napotiti v pravo smer. .
veda tudi posnemanja vreden ptm .-pKOMAJ ČAKAJO NA VLAK
STVA — Na javno razpravo oj* ^ ^ 
ogroženosti krške občine, ki Je -i tyd' 
nulih dneh v Krškem, se je og1 kari»
razpravljalec, kije dejal, da komaj ^
vlak bratstva in enotnosti iz Srbije- • •vlak bratstva in enotnosti iz SrDijc- 
ni manjkalo nemih spogledovanj,
f/\, tn riž nnldiln *- InLn 7pl ID D2 SC fj-kj) jtovariš oglaša s tako željo, pa se Jf-' r%o 
izkazalo, da ima ta vlak močno n g v iizkazalo, da ima ta vlak mov-«« ne * 
funkcijo. Preden namreč 1v'®r,rf(,|0kovlunscijo. rreuen intim,* , • ,, h!oku
Krško, temeljito očistijo okolico -^jjKrško, temeljno očistijo s«-— . 
ob železniški postaji in tedaj ta
stanovalci malce bolj zadihajo. ,-,vjli 

BEREJO NAS — Komaj sntonr.tvr.jv7 > (na
vest, da pri vratarnici v TCP Vide ^ je 
jo novega telefonskega 'menl ,a' estik - 
zgodilo: neznane sile so čez noč n 
nov telefonski imenik v splosn jj ^ 
voljstvo ljudi, nestrpneži, ki so ze k^, 
izrednemu stanju, pa so pobesiliizreunemu stanju, pa so sberr

| Mi pa smo spoznali (že spel!), da n. jj)
I jo tudi v tej največji krški tovarni, j 
I lahko kol neresnične ovržemo g ue- 

da nas najvišji iz TCP Videm splon 
rejo. Hvala, najvišji!

Sevniški paberk^
ŠE: INDOKTRINACIJA (^^0ega

MARCA) — Klicala je soprog* (ka-
najboljših jugoslovanskih novin.;i repu'
dar je treba občestvu v .»ngatis 
blikah. posebej pa v Srbiji. ^/BJeijča 
»slovenskim sindromom«) Krs ,credi" 
Tovarišica A. B„ ki živi v ne^ jt 
bližini tovarne Jutranjke, kjer tu . gjv- 
je pozanimala, kdo je pisal PreL -nani' 
niške paberke, o katerih so se preL in 
li sorodniki v Beli krajini, kot p

jeno ekonomičnost kmetijske proiz,- 
vodnje, o čemer podrobno govori študi
ja vrhunskih strokovnjakov ljubljanske 
biotehniške fakultete in zunanjih sode
lavcev.

Zaradi gradnje savskih elektararn bo 
nujno bolj intezivno kmetovanje na po
vršinah, kijih ne bo prizadel »poseg sto
letja« v posavski prostor, urediti bo tre
ba namakanje in uporabo ekološko 
zdravih tehnologij, izboljšati in na novo 
pridobiti obdelovalna zemljišča, hkrati 
pa bo treba tudi preprečiti nadaljnje 
spremembe namembnosti obstoječih 
kmetijskih zemljišč. Za vse to pa je po

treben denar, ki ga mora tisti, ki prihaja 
v prostor tudi plačati. Zato Sevničani 
močno podpirajo pobudo Zveze kme
tijskih zemljiških skupnosti Slovenije 
za takšno povečanje odškodnine za 
trajno izgubljena najboljša kmetijska 
zemljišča 1. območja, ki bi pomenilo 
25-odstotni delež od vrednosti investici
je. Kot pravi predsednik skupščine 
kmetijske zemljiške skupnosti Slavko | 
Zakšek v občini hitijo sprejemat odlok 
o dodatni odškodnini za izgubljene 
površine.

P PERC

soprog Krle,
Bjeliča, žal, redki prijatelji, n- ■''dfUžin»
nila, da so Bjeličevi jugoslovanska ^ima, ua m.) Djciiccvijugv«-'—

isg&sgssss&ri
prispevek novopečenega nov'.. L sp®" 
Beograd Krleta o Jutranjki r"n^tje|jo v '
redu v soboto, ampak šele » VLti‘ 

i dnevniku, saj vendar lega ni 
ti oz. napovedovati. (Pripomb*
va: v zvezi s tem smo prejeli obsi j|jv

vor Krste Bijeliča, ki ga bomo o J 
prihodnji številki)

FRANŠ1Z1NG — Iz ust “g1^.I I\ / M l.JI c-1 1 N V J 1*. - /iJC**'I slovenskega gospodarstvenika 
I jič slišali, da pri nas skoraj nt'J?!,kap1' 
I franšizinga, to je pojava, da BrU j icr 
1 tal zasebnemu posoja oz. daje v n8z r0Sti>- 

ločena osnovna sredstva, stroje ai''P-g v 
rc. Zametke franšizinga pa l*'7',.; jgilri re. /.ameikc iransizinga i«1 r- - 

I Sevnici, kjer hotel Ajdovec za Preli, niiitiJ 
I jončkov na bivšem kegljišču in i*,a . upc,- 
I bivšem plesišču oz. delu restavflUalg^ 

rablja igralne avtomate oz. biljartJ
I obrtnika Černeliča. . ffied

STOPNICE Nove stopnK* „v. 
I Krulejevino in Kladnikovo hišo n. va(ie 
I nem trnu v Sevnici so ŽC poškodI nem trgu v Sevnici so že pošk° jO
I Tega je kriv neki mučenik, ki Je. -,2- 
I . J.. , cianju i, 5,I mučenikov dan v alkoholnem stan^|0ipo 
I nal svojega jeklenega konjička naV jjju- 
I ličnem, s klinkerjem obdanem stop'

DOLENJSKI UST St. 12 (2066) 23. marca



-Lani
nekaj

trgov-
oljSs- 
odele- 
,pščine 

izda« 
i nima 
morali
iesiob
ičajno

K ZA 
»tes 
ga, ko 
ivom- 
odo-

ienijo-
io,ker 
vljan- 
amo-1 
ijo ni-1

iščem
ttfke
loralo
isliSf

itesti-
ano*,
slop-
pros-
ieza-
atske
,sew

l
0\ 

Bu- 
eciz > 
reS I 
:vm 
režk 
binc 
a
,aža.
jela.
e*e- [ 
vko.
Ma-'
Oi'"
10!

ničnem medvojnem dogodku smo 
poročali tudi v našem listu, zgodil 
pa se je v sedanji hrvaški občini 
Delnice).

Pesnik pa gotovo še ni rekel 
zadnje besede. Dela sama kažejo, 
da še vedno zori in lahko od njega 
še veliko pričakujemo. Tudi zato.

_ Pesmi o štirih potepuhih
Osma knjiga čabranskega pesnika Zlatka Po- 
chobradskega — Pesnik bo raziskal izvor Petra 

Klepca
OSILNICA - Zlatko Pocho- 

t)zadsky, pesnik iz Čabra, je dobro 
znan tudi v Osilniški dolini. Osil- 
ničanom se je že nekajkat predsta- 

in to ne le kot pesnik, ampak tu
jk kot izdelovalec raznih ročnih del 
(ntakramejev). Še posebno je zani- 
m'v zato, ker piše tudi pesmi v na- 
refju teh krajev, narečju, ki ga go- 
yore podobno na slovenskem in 
[vaškem bregu Kolpe in Čabra- 

9»®* Doslej so izšle že tri njegove 
zbirke pesmi v narečju, nadaljnje 
trn pa v srbohrvaščini; zadnja,

. ! azak Orfeja« (»Sestop Orfeja«),
Je izšla leta 1987. V tisku je že nje- 
8°va osma knjiga »Bajka o četiri lu- 

hih ^>>balka 0 Ozirih potepu-

V tej pesniški zbirki je Pocho- 
[adsky upodobil štiri letne čase kot 
ip osebe: pomlad-nevesta, poletje- 

P.rinc> jesen-babica in zima-dedek.
evesta in princ bi se rada poročila, 

j* ne moreta in ne moreta skupaj, 
er se nikoli ne moreta ujeti, 
člatko Pochobradky, ki zdaj ni 
* samo profesor srbohrvaščine, 
jupak tudi ravnatelj osnovne šole v 

nksfU’ -ie v dosedanjih delih zelo 
JJocuteno opisal ljudi s tega siro- 

asnega dela Čabranske doline, pa 
aJ bo s slovenske ali hrvaške strani, 
cd značilna njegova dela sodi tudi 

P°cma oziroma legenda o 26 
zmrznjenih partizanih. (O tem res-

Zlatko Pochobradskv

ker je še dokaj mlad, prav te dni, 5. 
marca, je dopolnil 43 let.

Zanimivo pa je tudi, da je pred 
kratkim prvzel nalogo, da bo temel
jito raziskal slovensko-hrvaškega 
ljudskega junaka Petra Klepca. Ta 
junak naj bi bil doma iz Malega Lu
ga, vasice blizu Gerova, kjer je bil 
rojen Pochobradsky.

J. PRIMC

»Brez žara v nas bi bilo vse na tleh«
Vsa ljubiteljska kultura v črnomaljski občini ima na voljo komaj toliko denarja kot 
v bogatejših občinah posamezna društva — Prihodnostje v izobraževanju — 

Novi predsednik ZKO v Črnomlju je Mirko Čadonič
ČRNOMELJ — Če ima ZKO za celotno dejavnost komaj toliko denarja, 

kolikor ga dobi v razvitješi občini posamezno kulturno društvo, potem kdove 
kakšnega razcveta ljubiteljske kulture res ni moč pričakovati, je bilo slišati na 
petkovi programsko-volilni konferenci občinske ZKO v Črnomlju. Navedli so 
tudi razlog, zakaj kulturna skupnost ne da ZKO več. Zato, so zvedeli delegati, 
ker ne more, saj zbira denar za kulturo po najnižji prispevni stopnji v Sloveniji 
— le po 0,29 odst. od bruto osebnih dohodkov.
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Boljši časi za literate?
^fnomlju snujejo literarni klub — Podpora ZKO
ČRNOMELJ — V Črnomaljski domačih peres, pomembneje pa je. da

so literatom dali možnost, da se 
vključujejo v strokovno organizirana 
območna srečanja pesnikov in pisatel
jev začetnikov v Vinici. Ugotavljajo, da 
se na razpise za ta srečanja vsako leto 
odzove več pišočih iz črnomaljske 
občine, predvsem mladih.

Pišoči iz te občine pa se zavedajo, da 
bodo lahko kaj dosegli in bodo v občini 
bolj upoštevani, če bodo organizirano 
delovali. V načrtu imajo ustanovitev li
terarnega kluba, saj jih je že toliko, da bi 
klub vsaj po številu včlanjenih lahko 
dobro deloval. Kdaj ga bodo ustanovili, 
je zaenkrat še težko reči, vendar imajo 
literati pri tem načrtu veliko podporo 
ZKO, ki je ustanovitev literarnega klu
ba vnesla tudi v svoj program. Vseka
kor lahko poslej tudi v črnomaljski 
občini pričakujemo več literarnih veče
rov in drugih oblik z literarno dejav
nostjo povezanega kulturnega življenja.

I. ZORAN

0jji- .- V črnomaljski 
ne Je dolgo gospodovalo nekakšno 
pa, sai?°’a skrajno nerazumljivo, zato 
ti i.e . °'j žalostno pravilo, daje bil tis- 

rarn-' k'seje zaiel ukvarjati z lite- 
Pisanjem, že vnaprej obsojen na 

onmmos, skoraj nikakršnih mož- 

Dr J n' da bi se z delom javno 
Ve-stavd’ saj ni bilo niti literarnih 

rim !°\r' ^a 0 ^em drugem niti ne govo- 
rah°i.ta^nih nespodbudnih razme- 
ieh i r *1,*e Pos'abševalo še dejstvo, da 
kot 3,erarna dejavnost celo pr iZKO 
na nJeni domicilni organizaciji obrav- 

[> zanana zg°'j dolžnostno, ne pa s pravim 
ln, 'roanjem, je prenekateri pišoči Be- 

canjec iz te občine odložil pero.

0l. . Posluha za to, s čim se ukvarjajo 
ucarn, je ZKO pokazala v zadnjem de- 

_■ elJu- Sredi osemdesetih let je bilo v 

dom6? proSramu moč prebrati, da bo 
niit, a^lm avtorjem pomagala izdati 
D 0Va dela. To je bil velik korak na- 
„a 1 v Prizadevanju ZKO, da pomaga 
l m ?®e Iderarni dejavnosti, vendar seje 
„ a u Pokazalo, da je tak načrt še 

lož >Varljiv’ ker n' bilo denarja za za
je l , V0’ Pa rudi za natis ponujena bera 
£ ona kvalitetno prešibka. Tej nameri 

in n'so odrekli in še vedno upa- 
’ a bodo kdaj lahko izdali kaj izpod

flttipni koncert
Zbora sta zapela pred 
JJglostevilnimi poslušalci
zhr^^'t? MESTO — Moški pevski 

^uPerč Vrha in gasilski moški 

?»1 a zbor 'z Šmihela, ki že nekaj let 
^'eano sodelujeta, sta v petek, 17. 
Milr,ca' 7»večer v prostorih osnovne šole 

a. ^°bar — Nataša pripravila 

skn ° Ct™ skupni koncert. Tradicijo 
Jijega koncerta sta obudila že tretjič.

Plim u° umetnim ‘n narodnim pes- 
Dtj. • [ katerimi sta se zbora predstavila. 
G» t lc maloštevilni poslušalci.

uko kapljo nezanimanja so 
rogoltnili in odpeli, kakor najbolj,

no akaj lako slab obisk' Pa i'm 1,1 J"- 
sili razPoslaH so nekaj sto vabil, razobe- 

so plakate, dali obvestilo na Studio 
lj. JP vsemu obveščanju navkljub več 

dvor °Sta'° na °drU' kot jih je sedelo v

Lani je dobila ZKO od kulturne 
skupnosti okoli 39,5 milijona dinarjev. 
S to vsoto je morala preživljati poleg 
sebe še vsa kulturna društva in skupine, 
ki delujejo v občini, nekaj pa je moralo 
ostati še za vzdrževanje kulturnih do
mov. Kolikšen zalogaj je dobil vsak od 
upnikov, si ni težko predstavljati, v

MIRNOPECANI JUTRI 
S »POKOJNIKOM« V 

KRŠKO
MIRNA PEČ — Gledališka skupina 

tukajšnjega kulturnega društva bo jutri, 
v petek, 24. marca, zvečer gostovala v 
Krškem z Nušičevo komedijo Pokoj
nik. Predstava, ki jo je režiral Anton 
Kos, bo v Delavskem kulturnem domu 
Edvarda Kardelja, začela pa se bo ob 
19.30. V petek, 14. aprila, bodo Mirno- 
pečani gostovali v Ljubljani, in sicer v 
tamkajšnjem Domu španskih borcev.

RAZSTAVA »UČILA 89«
LJUBLJANA — Na Gospodarskem 

razstavišču v Ljubljani bo od 10. do 14. 
aprila jubilejna, že 10. razstava učil in 
šolske opreme. Na njej bodo prikazali 
sodobna učila in učne pripomočke ter 
opremo, ki omogočajo izvajanje najso
dobnejših oblik vzgojno-izobraževalne- 
ga dela, in to na vseh stopnjah učnovz- 
gojnega procesa. Letošnja razstava bo 
po obliki in vsebini novost, zato 
pričakujejo, da bo imela velik odmev v 
javnosti.

DANES V KRŠKEM 
PREDSTAVITEV 

REKVIEMA
KRŠKO — Te dni je izšla nova slo

venska knjiga Rekviem pesnice Ane 
Rostohar iz Krškega z likovnim izra
zom akademskega slikarja Alojza Kon
ca iz Sevnice. Rekviem je knjižni prve
nec Rostoharjeve, ki sicer že ves čas 
tvorno deluje v literarnem klubu »Beno 
Zupančič.« Ljubiteljem slovenske poe
zije bodo knjigo predstavili danes, v 
četrtek, 23. marca, ob 19. uri v Valva
sorjevi knjižnici. Ob predstavitvi bo 
krajši kulturni program. Obiskovalci 
bodo pesniško zbirko Rostoharjeve la
hko kupili na sami prireditvi, kasneje pa 
jo bodo lahko naročili pri agenciji Opus 
v Sevnici. Knjiga bo v redni prodaji po 
62.000 din.

so pevci 
e zna
ni jas-

glavnem pa deleži niso bili večji kot pest 
drobiža. Zato je povsem naraven sklep, 
da od tega denarja ljubiteljska kultura v 
črnomaljski občini ni mogla živeti. »Če 
ne bi bilo v vseh nas, ki delamo v kul-

• Na petkovi konferenci so za nove
ga predsednika črnomaljske ZKO iz
volili Mirka Čadoniča, podpredsed
nik je Darko Kočevar, Ksenija Khalil 
pa tajnica. V izvršnem odboru so še: 
Anton Planinc, Drago Vlašič, Milan 
Golobič in Jože Kajin.

turnih društvih in posameznih skupi
nah, še toliko pristnega kulturnega žara, 
bi bilo vse na tleh. Na ta žar pa bomo 
morali — spričo tolikšnih zagat in še 
posebej zaradi pomanjkanja denarja — 
opreti tudi svoje bodo delovanje,« je 
menil Jože Cesar, dosedanji predsednik 
črnomaljske ZKO.

Prav s tem žarom so v črnomaljski 
občini do zdaj toliko naredili, da se je 
temu čudil tudi Tone Štefanec, ki seje 
petkove konference v Črnomlju ude
ležil kot predstavnik ZKO Slovenije. 
Menil je, daje ta občina glede na razme
re. v kakršnih deluje v njej ljubiteljska

SCAP1NOVE ZVIJAČE NA VISOKI RAVNI — Že lep čas na sevniških odr
skih deskah ni nastopila kakšna amaterska gledališka skupina, ki bi tudi pri 
zahtevnejšem občinstvu zapustila tako dober vtis, kakor je to uspelo sevniške- 
mu Odru mladih pretekli petek s premiero Molierove komedije Scapinove zvi
jače. Režiserja Petra Žuraja je v igri 10-članskega ansambla sicer nekoliko mo
tilo nihanje dinamičnega izraza celotne predstave. Toda vsaj s takšno 
ponovitvijo predstave v petek v Sevnici in na gostovanjih Sevničani gotovo la
hko pričakujejo zelo dober sprejem pri občinstvu. Na sliki: posnetek s petkove 
premiere. (Foto: P. Perc)

Spet Slovenski 
glasbeni dnevi
Letošnji Slovenski glasbeni dne

vi, posvečeni ljudski in umetni glas
bi 20. stoletja v Evropi, bodo od 3. 
do 7. aprila s prireditvami v Ljubl
jani in delno v Beli krajini. Pro
gramski odbor, ki ga vodi Primož 
Kuret, je določil, da bodo to po
membno, že tradicionalno glasbeno 
manifestacijo tudi tokrat sestavljala 
strokovna predavanja in koncerti.

Na strokovno posvetovanje, ki 
bo od 4. do 6. aprila v Cankarjevem 
domu, so povabili kar 25 glasbenih 
strokovnjakov iz osmih držav, in to 
iz ČSSR, ZR Nemčije, Madžarske, 
Italije, Jugoslavije, Norveške, Avs
trije in Poljske. Tema posvetovanja 
je že uvodoma omenjena ljudska in 
umetna glasba 20. stoletja v Evropi.

Koncertni del Slovenskih glas
benih dnevov pa se bo začel že dan 
prej, to je 3. aprila. Ta dan bosta v 
Cankarjevem domu dva koncerta, 
nastopila pa bosta Simfonični orke
ster RTV Ljubljana pod vodstvom 
dirigenta Marka Muniha (solisti: 
sopranistka Olga Gracelj, mezzo
sopranistka Eva Novšak-Houška, 
tenorist Jurij Reja in basist Ivan 
Sancin) ter zbor Čonsortium musi- 
cum z dirigentom Mirkom Cuder
manom. Izvajali bodo Ajdičeva, 
Globokarjeva in Lipovškova dela.

4. aprila bokoncert v Slovenski 
filharmoniji v Ljubljani, violinist 
Tomaž Lorenz in pianistka Alenka 
Šček-Lorenz pa bosta izvajala Go
lobove, Kumarieve, Rojkove, Sve- 
tetove, Strmčnikove in Turelove 
skladbe. V Slovenski filharmoniji 
bo koncert tudi 6. aprila. Nastopil 
bo Komorni zbor RTV Ljubljana 
pod vodstvom Mirka Cudermana.

7. aprila, zadnji dan Slovenskih 
glasbenih dnevov, bo posvečen 
ljudski glasbi, in sicer bodo v Beli 
krajini, bržčas v Črnomlju, nastopili 
ljudski pevci in godci iz vse Sloveni
je. Prireditev bo še posebej zanimi
va za same Belokranjce, ki so do 
današnjega dne ohranili še največ 
ljudskega pevskega in glasbenega 
izročila v izvirni obliki.

L Z.

kultura in uspehe, ki jih dosega, lahko 
zgled drugim. Še posebej pa je pohvalil 
črnomaljsko ZKO za to, daje začela sis
tematično izobraževati in usposabljati 
ljudi za vodenje kulturnih skupin. Pri
poročil je tudi, naj se ta ZKO takoj 
vključi v regijski strokovno-svetovalni 
center, brž ko ga bodo ustanovili v No
vem mestu.

Koliko denarja bo imela ZKO na 
voljo letos, še ni znano, vendar pa po 
besedah Ksenije Khalil tudi tokrat slabo 
kaže. Kljub kroničnemu pomanjkanju 
denarja si bodo prizadevali zaposliti 
poklicnega tajnika ZKO. Črnomaljska 
ZKO je ena od štirih ZKO v Sloveniji, 
ki nimajo poklicnih tajnikov, kot je po
vedal Tone Štefanec. pa izkušnje kažejo, 
da kulturna dejavnost v teh občinah 
šepa v glavnem zato, ker tajnikov ZKO 
niso profesionalizirali. Tajnik ZKO 
namreč ni birokratska moč, ki udarja 
žig na uradne dopise, temveč vse kaj 
drugega. Je animator, organizator kul
turnega življenja, kot tak pa mora biti 
nenehno navzoč tam, kjer se kultura 
začne — v društvih in skupinah.

I. ZORAN

Združenje živi
Folkloristi dajejo pred
nost izobraževanju — Re
vija letos v Mokronogu

KRŠKO — Združenje folklornih 
skupin Posavja in Dolenjske deluje zdaj 
že tretje leto. Ustanovili so ga zato, da bi 
povezali posamezne skupine na tem 
območju, ki so prej delovale razkropl
jeno in so se s številnimi težavami spo
prijemale same. V združenju deluje tre
nutno šest folklornih skupin: Kres iz 
Novega mesta, folklorna skupina iz 
Mokronoga, s Šenovega, iz Artič, Pisec 
in folklorna skupina Orlica-Agroservis 
iz Brežic.

Na zadnjem sestanku izvršnega od
bora združenja, ki je bil pretekli teden, 
sp pregledali svoje delo v minuli sezoni. 
Čeprav je potekalo z začetniškimi 
koraki, so ugotovili, daje taka poveza
va vendarle potrebna in tudi koristna. 
Od nalog za sezono 1989 — 1990 so 
dali prednost izobraževanju in uspo
sabljanju folkloristov ter njihovih men
torjev. V posameznih skupinah bodo 
organizirali strokovne seminarje, ki se 
jih bodo udeležili tudi predstavniki os
talih skupin. S pomočjo občinskih 
ZKO bodo pripravili tudi seminarje za 
vodje otroških skupin, na katere bodo 
poskusili zlasti privabiti učiteljice nižjih 
razredov in vzgojiteljice.

Na sestanku so se dogovorili še o 
vsakoletni reviji folklornih skupin Do
lenjske in Posavja, ki naj bi bila letos v 
Mokronogu, ter o nekaterih drugih 
skupnih akcijah.

B. D.

RAZSTAVA V 
GLOBOKEM

GLOBOKO — V nedeljo so v os
novni šoli zaprli tridnevno likovno razs
tavo rojakinje Jožice Komadina, roj. 
Živič. Z njo so počastili krajevni praz
nik. Komadinova je članica ljubljan
skih Samorastnikov, kjer je obiskovala 
tudi likovno šolo. V domačem kraju je 
razstavila 18 olj in 23 skulptur iz žgane 
gline. Prve spodbude za likovno obliko
vanje je dobila v partizanih kot borka.

kultura
in

izobra
ževanje

Vrhunski večer 
s kvartetom DO
Žal so pevci v Novem 
mestu nastopili pred 
maloštevilnim občin

stvom
NOVO MESTO — V torek. 14. 

marca, zvečer je v tukajšnjem Do
mu kulture nastopil Kvartet DO, 
katerega pevci so tudi člani Sloven
skega okteta, in sicer so to Danilo 
Čadež (prvi tenor), Peter Ambrož 
(drugi tenor), Tomaž Tozon (bari
ton) in Peter Čare (bas). Kvartet go
ji pesmi iz raznih obdobij zborovske 
glasue, domače in tuje. S takšnim 
programom se je predstavil tudi no
vomeškim ljubiteljem kvalitetnega 
petja.

Koncert je obsegal 20 pesmi, 
kvartet jih je v prvem delu izvedel 
dvanajst, v drugem pa osem oziro
ma z dodatkom deset. Vsebinsko 
zahtevnejši je bil prvi del koncerta, 
ki se je začel z interpretacijo dveh 
Gallusovih pesmi. V nadaljevanju 
pa so obiskovalci slišali Passereau- 
jeve, di Lassove, Scandellove, Čaj
kovskega, Foerslerjeve, A. in B. 
Ipavčeve, Mirkove (na trgu) in Je-

• Kvartet DO je naslednik »pev
skega četverca«, ustanovljenega že 
leta 1951, ko se je iz zbora, ki je 
združeval primorske študente, obli
koval kvartet, imenovan Črnski du
hovni kvartet. Zdajšnje ime ima, 
odkar je začel pred kakimi dvajse
timi leti nastopati na RTV.

rebove uglasbitve. Drugi del je ob
segal priredbe ljudskih iz raznih 
slovenskih pokrajin (koroške, pri
morske in belokranjske), zatem pa 
še po eno ljudsko iz Dalmacije, 
Škotske in Italije. Ta del se je zakl
jučil s Slavjanskega pesmijo Tari 
bari.

Kvartet DO, ki veliko nastopa 
doma pa tudi v zamejstvu, predvsem 
na Koroškem, se je tudi v Novem 
mestu predstavil kol odlična vokal
na skupina. S svojim pristnim, doži
vetim in vrhunskim izvajanjem je na 
mah osvojil poslušalce, ki so znali 
za to pevce tudi nagraditi z apla vzom.

Vendar je treba povedati tudi to: 
naj je bi! aplavz še tako močan in 
dolgotrajen, ni mogel nadomestiti 
tistega, kar je moč doživeti, kadarje 
dvorana polna. Tokrat pa se je spet 
zgodilo, da je moral vrhunski pevski 
večer potekati le ob četrtini zasede
nih sedežev. Kakšen paradoks, če 
vemo, da je samo večer prej amater
sko gledališko predstavo v istih 
prostorih obiskalo skoraj štirikrat 
več pripadnikov novomeškega de
lovnega ljudstva!

I. ZORAN

Plesali ob Gardskem jezeru
Srečanje kmečkih parov iz dežel skupnosti Alpe- 

Jadran je popestrila tudi artiška folklora
GARDA, ITALIJA — V okviru 

mednarodnega kmetijskega sejma v 
Veroni je od 16.do 18. marca potekalo 
tudi četrto srečanje kmečkih parov iz 
dežel, članic skupnosti Alpc-Jadran. 
Osrednji dogodek srečanja je bil kon
gres na temo »Vključevanje mladih v 
industrijsko kmetijske kombinate«, ki

ŠENTJERNEJČANI
gostovali v 
Kostanjevici

botn°.STANJEV1CA — Preteklo so- 
»n krn;a tur‘sl^no društvo Kostanjevica 
cert i^CVna s^uPnost organizirala kon- 
kaiervgramo 'n P°jemo za soseda, na 
lavilaLp u^ ^ K°stanjevičanom preds- 
neia i 5Pa *? or^.ester Iskre in Šentjer- 
Petjem ■ ntJernejski oktet. Z ubranim 
jčani ln muzlciranjem so Šentjerne- 
ten kifl.nf,rav'l' Kostanjevičanom prije- 

ltonr» ,ni vc^er' posebne zasluge za ta 
Pihal/nPa Sta imcla dirigent godbe na 
Jane? S i i!S av Ro8u*jič in predsednik 
bodoz ak Ta koncert je samo uvod v 
skuniJ traJno srečevanje kulturnih 
zajp. . n obeh krajevnih skupnosti, 
če« b’l ludi obetaven. Na kon-
se J Pošlo 120 Kostanjevičanov, ki so 
kniii„S • * Šentjerneja oddolžili s 
Podn ,'mc darili. Koncert so finančno 
Limf 11 bOP-tozd Ikon, Novoles-obrat 

pa gostilna Žolnir.

Več kot solidna ljubiteljska igra
Minuli četrtek so prečenski gledališčniki nastopih z Mikelnovo komedijo 
Afera mandragol v novomeškem Domu JLA in poželi aplavz obiskovalcev
PREČNA — Gledališka skupina 

tukajšnjega kulturnega društva se to 
sezono predstavlja z Mikelnovo ko
medijo Afera mandragol.

Zgodba sama se ne nanaša na do
ločen kraj ne na določen čas, dežela je 
neznana, znano je le, da v tej deželi 
vlada totalitarni režim, diktatura, na 
čelu katere je general. Okrog njega, ki 
je tudi v igri glavna oseba, se vse suče, 
kakor se pač dogaja v vsakem takem 
režimu. Toda kakor je vsak človek 
nekje ranljiv, tako ima tudi general v 
Mikelnov! komediji šibko točko: rad 
bi dobil otroka, seveda diktatorskega 
naslednika, vendar pa ga sam ni spo

soben zaploditi. Na pomoč mu pri
skočita kipar in njegov kritik, pokvar
jenca, ki živita o<j tega, da ustvarjata 
veličastne spomenike diktatorjem, 
mimogrede pa poskrbita, da dobijo 
njuni diktatorski gospodarji tudi po
tomce. Pri Machiavelliju izposojena 
zvijača zahteva, da je plodilec vedno 
neznanec, v Mikelnovi komediji pa je 
to eden obeh pretkancev omenjenga 
»umetniškega« para. Moralnost je pri 
tem seveda obrobnega pomena, po
memben je cilj. Ne gre pa prezreti še 
nekaj, namreč to, da se v pričakovan
ju velikega »družinskega« dogodka 
pomehkuži še tak trdovraten dikta

torski general, to pa je seveda prilož
nost za spletke s ciljem, da eno dikta
turo zamenja druga. Takšna zgodba, 
tudi Mikelnova, zato nima nikoli 
pravega konca, saj je vsak konec obe
nem začetek nečesa novega in more
biti še bolj mračnega.

Takšna je torej igra, s katero 
prečenski gledališčniki ta čas nastopa
jo na dolenjskih in posavskih odrih, 
na teh gostovanjih pa doživljajo tu 
večji, tam manjši aplavz. Doživljajo 
prav tako kot druge ljubiteljske sku
pine, da jih v nekem kraju sprejme

polna, drugod pa le četrtinsko ali še 
manj zasedena dvorana. Naj bo že 
obisk večji ali manjši, število obisko
valcev pač ne more biti merilo za 
sodbo o kakovosti skupine oziroma 
njene igre in to velja tudi za predstave 
prečenskih gledališčnikov tega Mikel- 
novega dela. Tudi za tisto, ki smo si jo 
minuli četrtek zvečer ogledali v no
vomeškem Domu JLA. Povedati je 
treba, da so se na tem gostovanju tru
dili vsi ustvarjalci predstave, da bi za
dovoljili obiskovalce, in poudariti, da 
jim je to tudi uspelo. In če nazadnje 
lahko zapišemo, da je bila prečenska 
Afera mandragol na več kot solidni 
ljubiteljsko gledališki ravni, gre to 
priznanje vsem za vse, kar so ponudi
li, še posebej pa Francu Plutu, ki si je 
pri tej predstavi naložil dvojno breme 

kot režiser in obenem še igralec.

1. ZORAN

seje odvijal v Gardi. Prvi kongresni dan 
so udeleženci zaključili z zabavnim 
večerom, v okviru katerega so spozna
vali folklorno izročilo iz dežel, članic 
skupnosti. Slovenske običaje in plese so 
letos predstavili člani folklorne skupine 
prosvetnega društva »Oton Župančič'« 
iz Artič.

Gostovanja v Gardi se je udeležilo 
šest parov najprizadevnejših plesalcev 
te skupine in njihov harmonikar Miran 
Srpčič. Skupina sicer ne predstavlja iz
virnih plesov iz svojega domačega kra
ja, saj niso zapisani in ohranjeni, vendar 
pa uspešno prikazuje plese in običaje iz 
Bele krajine, Gorenjske, Slavonije in 
Štajerske. V Gardi so zaplesali dva sple
ta gorenjskih in splet štajerskih plesov, 
za katere sojih gledalci nagradili z bur
nim aplavzom. g d.
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JOCO,
ŽIVA
KOTORSKA
ZNAMENITOST

Letošnjo jesen bo minilo deset let od katastrofalnega 
potresa, ki je hudo prizadel Črnogorsko primorje. Sta
rodavna mesta, kot sta Budva in Kotor, so strahovite 
notranje sile našega planeta tako temeljito razmajale, 
da so morali mestna jedra popolnoma izprazniti, prebi
valstvo pa začasno naseliti v montažnih in drugih 
hišah, ki so ob veliki pomoči iz vse države in tudi tujine 
zrasle na obrobju teh krajev. Nato so se lotili popotres
ne obnove, ki je temeljita in premišljena, saj ne obnavl
jajo samo porušenega, temveč gradijo tudi novo. Po
tres, kakor je sam po sebi nesreča, ima vsaia, ima vsaj to dobro 
plat da omogoči celotno obnovo, kar pomeni tudi 
zgraditev infrastrukture ter ostalega, česar se v nor
malnih razmerah v črnogorskih obmorskih mestih naj
brž še dolgo ne bi lotili v takem obsegu, kot so se po 
potresu.

STARA MESTNA JEDRA 
ŠE NISO ZAŽIVELA

Ko sva na najini poti mimogrede pogledala še v ta 
slavna mesta, je bil delovni utrip obnove še vedno 
opazen. Dokončali so sicer glavna dela v starem 
mestnem jedru Budve in tisočletno mesto odprli za 
turistični ogled, vendar se življenje še ni vrnilo v 
ozke ulice, v obnovljene in nove lokale. Po praznih 
ulicah je še slišati cviljenje samokolnice, tu in tam se 
na dvoriščih še zavrti mešalec za beton; ljudje pač 
nadaljujejo notranja dela. Mestno jedro samo pa tu
di še ni zaživelo z nekdanjim utripom.

Slikovit’ Kotor, ki se stika med morjem in strmimi 
kamnitimi pobočji, se še počasneje prebuja iz po
tresa. V starem mestnem jedru je še zdaj videti 
gradbene odre v nekaterih ulicah in okoli zgodovin
skih spomenikov. Mesto samo deluje bolj kot 
kakšno fantomsko mesto, saj v mnogih hišah še 
vedno ni njenih prejšnjih prebivalcev, nekatere 
stavbe so obnovljene le na zunaj, medtem ko je no
tranjost prazna, brez stropov in stopnišč, tako da je 
stavba videti le kot nekakšna kulisa.

»Prav hitijo pa ne,« sva si mislila, ko sva tavala po 
kotorskih praznih uličicah. Če bi na osrednjem trgu 
ne potekalo snemanje nekega filma, ki je pritegnilo 
nekaj radovednežev, bi bilo mestno jedro najbrž 
popolnoma prazno. Turistov skoraj ni bilo, je pač 
nastopila posezona, domačini pa znotraj starega 
obzidja v glavnem še ne prebivajo.

Pogovori z naključnimi ljudmi, ki sva jih povpraša
la to in ono, so pokazali, da se tudi Kotoranom ozi
roma Bokeljanom, kot se sami raje imenujejo, zdi, 
da obnova poteka počasi, da jo nekdo zavira, da 
obnovitelji ne želijo, da bi se stari stanovalci vrnili v 
mesto, in podobno. Zaradi vseh teh sumov so lani v 
mesto poklicali mednarodno komisijo Unesca, ki je 
po ogledu del sporočila, da dela potekajo v redu in 
da v nekaterih primerih celo potekajo hitreje, kot so 
pričakovali.

Res pa je, da se je obnova starega mestnega je
dra začela pozno, šele pred tremi leti. Za tako dolgo 
odlaganje je kriva, če v tem primeru lahko uporabi
mo to besedo, zahtevna priprava in natančnost de
lavcev kotorskega zavoda za spomeniško varstvo, 
ki so morali temeljito preiskati vse za obnovo pred
videne objekte. Pri tem so odkrili nekaj arheoloških 
novosti, kar je priprave še nekoliko zavleklo. Izkušn
je, ki so si jih pri tem delu pridobili, cenijo tudi drugje, 
saj so delavce kotorskega zavoda povabili k sode
lovanju pri obnovi slovitega Hilandara v Grčiji.

Ker po domovini krožijo vesti o zlorabah denarja, 
namenjenega obnovi (spomnimo se samo ulcinj-

Z avtodomom IMV na jug Evrope

IA—Mi-a« m ram« s*
Delfin Joco se je spoprijateljil s Carolo in Lidio. Obe sta prišli v Jugosla- Igrivi Joco je počenjal prave vragolije okoli čolna, v katerem sta bili nje’
vijo, da bi preučevali njegovo nenavadno obnašanje in navezanost na govi prijateljici. A ko maha z repom, je pazljiv; če bi z njim zares udaril,
Boko Kotorsko. Carola je bila lansko jesen že tretjič pri nas, Jocove se za tistega, ki bi udarec prejel, končalo bolj slabo, 
skrivnosti pa še ne more pojasniti.

skih afer), je vsekakor lepo slišati, da v Kotoru denar 
za obnovo gospodarno uporabljajo. Konec koncev 
pa denarja za obnovo mesta ne jemljejo samo iz po
tresnega sklada, marveč ga zbirajo tudi s samo
prispevkom in iz občinskih skladov.

IZ NEMČIJE ZARADI DELFINA

JOCO - NAJSLAVNEJŠI KOTORAN

»Vsa ta obnova in dogajanje okoli nje nista kaj 
posebno zanimiva,« nama je namignil natakar v res
tavraciji, kjer sva se okrepčala. »Videti morata 
našega Joca. On je najslavnejši Kotoran! Zaradi 
njega pride v naše mesto več turistov kot zaradi 
cerkve sv. Tripuna ali starega obzidja.«

No, hitro sva zvedela, da Joco ni noben slaven 
zgodovinski spomenik, marveč le delfin, ki si je iz
bral zaliv ob Kotoru za svoi dom.

V Boko Kotorsko je prišel pred kakimi štirimi leti s 
svojo družino. Ko sta starša odšla, se mladi delfin ni 
mogel ločiti od Boke Kotorske in je ostal. Kaj je žival 
nagnilo k temu dejanju, ostaja skrivnost, ki je najbrž 
nebo nihče nikoli razrešil.

Delfini so sploh v mnogočem zelo skrivnostna bit
ja. Raziskovalci so odkrili marsikaj zanimivega in 
presenetljivega v teh živalih, med drugim njihovo iz
redno visoko inteligenco in izjemno prilagojenost 
okolju, v katerem živijo. V oceanarijih so delfine 
naučili vseh mogočih opravil, ki zahtevajo določeno 
stopnjo razumnosti, uče jih pomoči pri ribolovu, celo 
v nečedne vojaške naloge jih vključujejo tako na 
Vzhodu kot na Zahodu. Pri teh poskusih in raziska
vah prihajajo na dan prav presenetljive stvari, hkrati 
ko znanost vse bolj spoznava naravo »naših bratov 
v morju«. Vendar vsa dognanja moderne biologije o 
delfinih nič ne pomagajo k pojasnitvi Jocove 
skrivnosti.

Joco je v Kotor prinesel veselje in jezo. Izredno 
rad ima otroke, igra se z njimi, plava med njimi, jih 
spremlja, ko čolnarijo po zalivu, in prihiti s svojih po
tepanj in z lova za hrano, kadar ga prično klicati. 
Kličejo pa ga tako, da z vesli potrkavajo po boku 
čolna. Danes ni otroka v Kotoru, ki ne bi vsaj po
božal Joca, večina pa se z njim igra v vodi, kot bi bil 
kakšen domači kuža. Vzljubili so ga tudi drugi pre
bivalci Kotora, že zaradi otrok. In nazadnje so se 
morali z Jocom sprijazniti tudi tisti, ki so bili sprva 
jezni nanj — ribiči.

Generalni direktor kotorske ribiške organizacije 
Napredak Slobodan Guberinič nama je prikazal ri
biško plat Jocovega bivanja v Kotoru: »Delfin požre 
vsak dan okrog 150 kilogramov rib, kar ni malo. In 
ker lovi tu, kjer love tudi mnogi naši ribiči, je delfino
va prisotnost seveda kar občutna. K sreči se poleti 
zadržuje bolj zunaj in tam tudi lovi, medtem ko je 
zdaj in pozimi zvečine na tem koncu zaliva. Ribiči 
so bili zelo proti temu, da bi Joco ostal pri nas. Na
meravali so ga pregnati ali ubiti, vendar je Joco pos
tal tako priljubljen pri otrocih in drugih, da smo take 
namene zavrnili. Zdaj je Joco tako in tako zaščiten s 
posebnim odlokom kotorske občinske skupščine.«

Direktor je zamolčal, da so ribiči svojo jezo pred 
leti spremenili v dejanja in niso ostali le pri namenih: 
leta 1985 so žival harpunirali. Kot je nama povedal 
Zlatko Jovanovič, ki dela v Galjonu, znameniti 
kotorski restavraciji z morskimi specialitetami, je on 
sam pobral osti iz ranjenega delfina. No, kasneje so 
se ribiči izkazali in storjeno napako popravili. Po Jo
vanovičevem pripovedovanju je Joca napadla ve
likanska morska želva in bi ga ugonobila, ko bi ribiči 
ne posegli vmes in želvo pregnali.

Toliko tega sva se naslišala, da sva se trdno 
odločila, da ne greva iz Kotora, dokler na lastne oči 
ne vidiva slavnega delfina. Postavila sva se na 
stražo na pomolu, kjer se po pripovedovanju ljudi 
delfin najraje zadržuje, in čakala. Imela sva srečo. 
Že proti večeru je v zaliv priplul manjši čoln, ob njem 
pa sva zagledala temnejšo senco, ki je drsela zdaj 
na tej, zdaj na oni strani čolna. Naenkrat se je pog
nala iznad površine morja. Delfin! Joco je prišel!

V čolnu sta bili ženski, ena v potapljači opremi, 
druga v kopalkah. Očitno sta bili zunaj mestnega za
liva in sta se vrnili. Z njima pa je do pomola priplaval 
tudi slavni kotorski Joco. Privezali sta čoln k obali in 
se nato še malo ukvarjali z delfinom. Joco se je igri
vo potapljal pod čoln, se obračal na hrbet, da sta ga 
lahko čohali po trebuhu in za prsno plavutjo, potem 
pa kot blisk hitro šinil ob pomolu do drugega čolna, v 
katerem so bili otroci in ga klicali s trkanjem vesla po 
robu. Tudi njim se je pustil božati in čohati. Videti je 
bilo, kot da jih vabi, naj gredo z njim v globlje morje, 
da bi se tam igrali. Večkrat je zaplaval stran od po
mola in se vračal k čolnom.

Tako se je igral in družil z ljudmi kake pol ure, kot 
nama bi hotel demonstrirati, kako dobro se razume 
s svojimi brati na kopnem, nato pa je z nekaj zamahi 
repa izginil v globinah ter se ni več pokazal.

Toda nisva samo imela srečo, da sva Joca videla 
in fotografirala, usoda nama je na pot pripeljala tudi 
verjetno edinega strokovnjaka, ki se z Jocom pose
bej ukvarja. Ko sva ženskam pomagala zlesti iz čol
na, smo se zapletli v pogovor in starejša ženska v 
potapljaški obleki seje predstavila kot Carola Hepp, 
zahodnonemška naravoslovna novinarka, specia
listka za delfine, svojo prijateljico Lidijo pa je preds
tavila kot predstavnico mednarodne straže za delfi
ne, posebne organizacije, ki nadzoruje ravnanje z 
delfini in njihovo izkoriščanje. Najin novinarski nas
lov še zdaleč ni tako zveneč, je pa zato avtodom de
loval dovolj impresivno, da se je nemška strokovn
jakinja zapletla v pogovor.

Delfine preučuje ze dobrih deset let in s tem na
menom potuje po vsem svetu, od Nove Zelandije do 
Amerike in škotske. V Jugoslavijo je prišla že tretjič, 
in to seveda samo zaradi Joca. Letos jo spremlja 
tudi Lidia, ki seje prav tako navdušila nad kotorskim 
delfinom. Po njunih podatkih je Joco nekaj zelo re
dkega med delfini. V vsem svetu so doslej zabeležili 
le nekaj primerov samotarskih delfinov, saj za te 
živali velja, da živijo v jatah, ki štejejo od 20 do 30 
živali, včasih pa seže njihovo število tudi preko sto.

Kotorski otroci so tudi Jocovi prijatelji- 9 
pokličejo k čolnu, priplava zraven in o^,11l[in0, 
da ga božajo in čohajo. Le za dihalno odPrI1 
ki jo ima na vrhu glave, ga ne smejo prijeti-

zu, trden občutek imam, da zazna vse spremen*^ 
v meni, od telesnih do duševnih. Ve, kdaj se
počutim dobro, kdaj sem razpoložena, in ,erT^Ae 
lagaja svoj odnos in igro z menoj. Večkrat mej® 
tiščal pod vodo, kot bi hotel, naj ostanem v njey 
vem okolju, potem pa me je sam porinil na Pj ' 
ko je začutil, da mi zmanjkuje zraka. Kako to* 
vi, ne vem, gotovo je le, da se ne zmoti. Včasih im ^ 
celo občutek, da ne opazujem jaz njega, temveč
me on opazuje in preučuje.« . .

Carola pojasnjuje, da se Joco sicer poi9r®v^aiuia jjujaonjujc, ua oe out-u oivc r ,X|jeV“ 
vsakim, vendar pa je do »svojih starih Pril®‘.eLjh ' 
vseeno bolj domač in ljubezniv kot do na ,!Jfj «0

JOCO PRAVZAPRAV NI JOCO

Kotorjani kot Kotorjani imajo sicer Joca radi, 
skrbijo zanj in so ga zaščitili kot živo znamenitost 
občine, vendar se vanj niso kaj dosti poglabljali. Še
le nemška strokovnjakinja nama je izdala skrivnost, 
da Joco pravzaprav ni Joco, marveč Joca. Gre 
namreč za samico, in ne samca, kot so vsi 
prepričani.

Carola nama je podala najbolj natančno Jocovo 
(naj to ime kar ostane) osebno izkaznico. Delfin je 
dolg tri metre, je ženskega spola, zelo mlad, njegov 
rojstni kraj pa je zelo verjetno prav Boka Kotorska.

»Z njim se potapljam zunaj na morju in pri igri ga 
preučujem. Tako sem njegov spol odkrila po seskih 
ob zadnjični odprtini, starost pa po zobeh. Prav ne
verjetno je, kako me žival pozna. Ne samo po vide-

pa mu je bilo dovolj. Ko so ga še hoteli objema* 
prvega nadležneža lopnil z repom po hrbtu. To)e 
delfina storil zelo nežno, a za junaškegaturis"*tem 
volj močno, da muje vzelo sapo in so delfina po* 
le pustili na miru. Ce bi ga udaril z vso močjo, n 
prišel živ iz vode. ..0.

Noč je že bila, ko sva zapustila Kotor, Prij‘*zn!jniii 
govornici in delfina Joco. Kdo ve, kje v svojih rop 
vodah je zaspal na valovih in zasanjal de"'" . 
sanje. Kdo bi vedel, o čem sanja? Morda o uu° . 
njegovih prijateljih, ki žive tam na kopnem in . z 
do, kaj je svoboda, kaj je pravo skladno živlJSjLgj 
okoljem, o ljudeh, ki si zastrupljajo zrak in vodo pa 
z neumnim početjem kopljejo lastni grob. Mom^ 
je v temnih vodah razmišljal o tem, kako hudo je, 
ne more ljudem vsega, kar ve, povedati. Kdo o 
del, o čem sanjajo delfini? Taki, izredni, kot je J° 
pa sploh.

Pod strmimi kamnitimi gorami se stiska starodavni Kotor, z mo
gočnim obzidjem opasano mesto. V mestu popotresna obnova 
se ni končana, ker so obnovitvena dela začeli dokaj pozno.

Slikovito scenarijo starega mestnega jedra Kotora so izkoristili 
filmarji, ki sc jeseni v Črnogorskem primorju snemali film Inner 
Mirror (Notranje ogledalo).

i emeljito obnovljeno staro mesto jedro tisočletne Budve, k' I i. 
potres hudo prizadel, je od lani ponovno odprto za obiske tu p 
tov, vendar pa nekdanjega vrveža še ni. v
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Bodo
elektrarne,
Smelt
in
republika
potopili
kmete?
v Sloveniji je 511.649 ha 

.metliških obdelovalnih povr- 
'b. Z dolgoročnim družbenim 

Pianom je predvideno, da jih 
bomo imeli leta 2000 že 650.000 
nektarjev. Iz družbenih pla- 
Vqo obCin za obdobje 1980 — 
985 pa je bilo teh zemljišč 

skupno 410.655 ha, kar je 
00.994 ha ali 21 odstotkov 
nanj, kot prikazuje statistični 
av°c*. Menijo, da ta razlika 

P edstavlja opuščena kmetij-

®labZgozdiSCa’ k‘ ''h Že zarašča 
Dobro je morda tudi vedeti, 

i j? SIf}° °h leta 1960 zaradi raz- 
nrA P08eg°v izgubili pov
prečno kar okrog 1800 ha na

»o ‘V-? *e skuPa> 50.000 ha 
»fjoijišč. Ker v slovenskih Ob
rnah še tudi v prihodnje kani- 

J znatno spreminjati namemb- 
H??} najboljših kmetijskih zem- 
*)isc, je razumljivo, da skušajo 
_ neka) izgubljenih površin 
nadomestiti z novimi. Tako je 

.„!? u *ela ’1^73 hidromeliori- 
i pO'0 51.738 ha zemlje. Napos- 

o pa to pomeni, da je bila v 
krojih 15 letih pridobljena 
iiSA ^etrlina obstoječih zeml- 
i sc s hidromelioracijami in z 
^rugirm zemljiškimi operacija-

Skratka, dejstvo je, da je 
pridelava na izboljšanih zeml
jiščih odločilno prispevala k 
sedaj dokaj zadovoljivemu ob
segu kmetijske pridelave. Ja
sno pa je tudi, da bo potrebno, 
če bi seveda zares hoteli ures
ničiti načrte do leta 2000, torej 
doseči 650.000 ha kmetijskih 
obdelovalnih površin, urediti 
še najmanj 130.000 ha, ne da bi 
nadomeščali sproti izgubljena 
zemljišča. To pa pomeni, da 
gre še za nadaljnjih 40.000 ha.

Zavoljo naštetih dejstev in 
predvidevanj seveda še zlasti 
ne držijo rok križem kmetijci 
v sevniški občini, ki se že 
srečujejo s prvimi poskusi 
močnejšega posega v prostor. 
V mislih imamo gradnjo HE 
Boštanj, ki že trka na duri, in 
pa HE Blanca.

»Ce bodo kmetijci kazno
vani z hidroelektrarnami na 
Savi, morajo tudi gozdarji pre
vzeti svoj delež,« je poudaril 
predsednik izvršilnega odbo
ra Kmetijske zemljiške skup
nosti Sevnica inž. Ivan Dobe- 
ršek na zadnji skupščini te 
skupnosti. Tedaj je bilo rečeno 
tudi, naj bi izkrčili 160 ha goz
da, da bi kmetje dobili za na
domestilo vsaj nekaj zemlje. 
Kmetje Šmarčne, Kompolj in 
Boštanja ne bodo vzeli denar
ja, ampak hočejo drugo zeml
jo. Včasih so rekli kompoljsko 
— šmarskemu polju kar naš 
Banat, tako rodovitno je bilo.

Pri podružnici Slovenske 
kmečke zveze v Sevnici so 
kmetje nedavno imenovali po
seben odbor za varstvo kme
tijskih in gozdnih površin ob 
vdoru hidroelektrarn na ob
močju sevniške občine. Temelj
na zahteva prizadetih kmetov 
je, da je treba njihova zeml
jišča oceniti po tako imenova

ni »Savski študiji«, ki so jo iz
delali strokovnjaki Biotehniš
ke fakultete iz Ljubljane s 
pomočjo zunanjih sodelavcev, 
tudi domačinov. Projekt HE na 
Savi proučuje posledice izgra
dnje HE Vrhovo, HE Boštanj in 
HE Blanca na ekonomičnost 
kmetijske proizvodnje in go
vori o nujnih ukrepih za vsaj 
nespremenjeno ekonomičnost. 
Zakaj se kmetje in sevniška 
kmetijska zeljiška skupnost 
»savske študije« oklepajo na 
vso moč, je kristalno jasno. 
Študija je predvidela višje mož
ne pridelke ob optimalnih agro
tehničnih ukrepih na kompolj- 
skem, boštanjskem in orehov- 
skem polju in tudi za okrog 30 
odstotkov več denarja bi mo
ral po tej študiji Smelt (ta vodi 
gradnjo HE Vrhovo, podobno 
vlogo pa prevzema pri HE Boš
tanj in HE Blanca) odšteti kme
tom.

In tu je nastalo jabolko spo
ra med Smeltom in zapriseže
nim sodnim cenilcem inž. Iva
nom Doberškom iz Sevnice, ki 
je pridelke na območju HE 
Boštanj vrednotil po »Savski 
študiji«, ki naj bi kmetom za
gotovila pravične odškonine. 
Dobršek je upošteval proiz
vodni potencial teh zemljišč, 
ki je po njegovem edino realno 
merilo za določanje vrednosti 
zemljišč. Doberšek meni, da je 
njegovo vrednotenje v skladu 
s 3. členom Enotne metodolo
gije za ugotavljanje vrednosti 
kmetijskega zemljišča in goz
da, ki jo je pripravil republiški 
komite za kmetijstvo, gozdar
stvo in prehrano. Smelt pa ne 
soglaša s pridelki, ki jih je 
upošteval cenilec Doberšek. 
Zaradi tega nesporazuma je 
Kmetijska zemljiška skup
nost Sevnica že 23. februarja 
zaprosila za strokovno obrav
navo cenitev Stegenškove, De
želakove in Konhajzlerjeve 
kmetije, ki jih je opravil Do
beršek.

Dosedanje delo cenilca Do- 
berška, ki je zaradi spora s 
Smeltom enkrat že ponudil 
odstop, a ga je na prošnjo kme
tov s Kompolja in Šmarčne 
umaknil, je ugodno ocenil tudi 
koordinacijski odbor za spre
mljanje gradenj HE na Savi pri 
KZS Sevnica. Inž. Janez Nučič, 
vodja projekta na Savi, zapos
len pri Smeltu, pa terja, naj 
sodni cenilec Doberšek dopol
ni svojo cenitev z argumenti 
iz »Savske študije«, češ da 
njegove cenitve odstopajo od 
z zakonom določene enotne 
metodologije za izračun os
novne cene kmetijskih zeml
jišč. Cenitev, izdelana na os
novi sklepa IO KZS Sevnica in 
koordinacijskega odbora pri 
KZS Sevnica zaradi gradenj 
HE, ne zadošča, meni Nučič, 
saj nobeden od teh dveh orga
nov ni pooblaščen niti za spre
minjanje niti za sprejemanje 
zakonskih določil. Njuna pra
vica in dolžnost pa je argu
mentirano opozarjati na ne
usklajenost dejanskega stanja 
z zakonskimi določili.

Kljub temu da je Nučič za- 
žugal, da so lahko odstopanja 
od enotne metodologije kaz
novana, so na skupščini KZS 
Sevnica 15. marca ponovno 
podprli vrednotenje zemljišč 
po »Savski študiji«, s tem da so 
sklenili sprožiti postopek za 
spremembo neživljenjske me
todologije. Prepoceni zemlja 
bo vedno vabljiva. Tudi zato 
ne marajo Sevničani tujih ce
nilcev, ker nočejo dati zemlje 
tako poceni, kot bi rad Smelt, 
pa čeprav so morda papirji na 
njegovi strani.

Republiški komite za kme
tijstvo pa čaka ob strani, na
mesto da bi s spremembo spor
nih določil enotne metodolo
gije bolj prisluhnil interesom 
kmetov. Je na strani investi
torjev? So vmes višji interesi? 
In če Sevničani zdaj ne marajo 
denarja, ampak hočejo, da se 
kmetom izgubljena zemlja na
domesti, se utegne gradnja HE 
Boštanj še zavleči. Ce bi že na 
začetku ponudili pošteno od
škodnino, bi bilo vse lažje. 
Zdaj pa se bodo Sevničani po
tegovali za vsakega kmeta, ki 
hoče pridelovati hrano.

P. PERC

Sr

Sv. Nikolaj 
preseneča
Podružnična cerkev sv. Niko

laja na Stražnjem Vrhu še ni 
razkrila vseh svojih skrivnosti. 
V mali, na pogled po ničemer 
izstopajoči cerkvici sredi vino
gradov se presenečenja še kar 
vrstijo.

Lani so v cerkev postavili ob
novljeni poslikani leseni strop 
iz 18. stoletja. Kasetirani strop 
spada med najjužnejše ležeče 
tovrstne spomenike v sredn
jeevropskem prostoru in je tako 
po svojem geografskem položa
ju kot tudi po tehniki (ni risan 
po šablonah) nekaj posebnega. 
Da bi strop v svojem prvotnem 
okolju ne propadal, so morali 
podružnično cerkev obnoviti, 
predvsem pa opraviti drenažo. 
Pri teh delih so prišle na dan še 
zanimive zidne poslikave, son
diranje v prezbiteriju pa je 
pokazalo, da ima cerkvica sred
njeveško jedro. Za Belo krajino 
je to pomembno odkritje, saj 
umetnostni zgodovinarji doslej 
v tem delu naše domovine cerk
va z romansko zasnovo niso 
poznali.

Pri sondiranju v prezbiteriju 
je arheologova lopatica poskus
no segla še malo v cerkveno lad
jo in tam naletela na grob. In tu 
je bilo novo presenečenje. Dos
lej niso znani primeri pokopov 
v ladjah podružničnih cerkva. 
Odkritje grobov je še toliko bolj 
presenetljivo, ker je znano, da 
so pravico do takega pokopa

imeli le nekoliko pomembnejši 
posvetni ljudje in duhovščina, 
ne pa navadni smrtniki, kakrš
ni so najverjetneje prebivali na 
Stražnjem Vrhu, saj tam okoli 
ni graščine ali česa podobnega.

Odkritje je strokovnjake z 
Zavoda za varstvo naravne in 
kulturne dediščine v Novem 
mestu, ki so po naročilu črno
maljskega župnijskega urada in 
v sodelovanju z umetnostno- 
gradbenim svetom ljubljanske 
nadškofije že prej izdelali načrt 
za obnovo in in predstavitev 
dragocenega spomenika, posta
vilo pred vprašanje, ali pustiti 
vse na miru in položiti tlak ali 
pa se lotiti izkopavanja grobov. 
Odločili so se za drugo možnost.

Izkopavanje je 25. januarja 
letos začel arheolog Phil Mason, 
po rodu Anglež iz VVindsorja, ki 
kot strokovnjak za halstat in 
izkopavanja že leto dni dela na 
najdiščih Dolenjske. Z njim že 
od prvega dne izkopavanj dela 
študent arheologije Vanja Ja
nežič iz Stranske vasi pri Grad
cu. Izkopavata po stratigrafski 
metodi, ki je pri nas razmeroma 
nova, je pa močno uveljavjena v 
zahodnem svetu, kjer ji pravijo 
tudi angleško-skandinavska me
toda. Osnovno načelo je izko
pavanje po stratigrafskih eno
tah, in ne po celih plasteh. 
Omogoča pa tudi računalniško 
obdelavo dobljenih podatkov, 
kar analizo in predstavitev ar
heološkega najdišča precej po
speši. Mason in Janežič imata v 
mislih tudi to.

Doslej sta odprla že 12 grobov 
in jih 8 izpraznila. Pričakujeta, 
da bo vseh grobov okrog 30. V 
11 grobovih sta našla 11 celih 
skleletov in še dele skleletov iz 
drugih grobov, ki so bili pri po
novnih pokopih na istem mestu

uničeni. Zvečine gre za grobove 
odraslih oseb, trije grobovi so 
otroški. V enem grobu nista 
našla čisto nič; možno je, da gre 
za kenotaf (simboličen pokop 
brez trupla). Če bi se to izkazalo 
kot dejstvo, potem bo cerkvica 
sv. Nikolaja poskrbela še za eno 
presenečenje, saj so kenotafi 
značilni le za znane osebnosti. 
Vsi pokopi so enake vrste, zna
čilno pa je, da so umrle pokopa
vali tesno povite v mrtvaški prt 
in jih polagali v ozke krste.

V grobovih sta našla več pred
metov: tri moške prstane, pe
čatni prstan, svetinjico, bronsto 
lasno iglo, delce mineralizira
nih tkanin in nekaj drugih ma
terialov. Krste niso ohranjene, 
pač pa nekaj železnih žebljev.

Kot sta povedala Mason in 
Janežič, je mogoče iz konteksta 
spodnjih plasti sklepati, da so 
verjetno najstarejši pokopi iz 
konca 14. ali 15. stoletja, zadnji 
pa iz začetka 18. stoletja. Mason 
se celo nagiba k možnosti, da so 
najstarejši pokopi iz 13. stoletja, 
kar pa je precej vprašljivo, saj 
obstoj cerkve sv. Nikolaja na 
Stražnjem Vrhu v doslej poz
nanem zgodovinskem gradivu 
za ta čas ni dokazan.

Marinka Dražumerič z Zavo
da pravi, da je odkritje grobov v 
podružnični cerkvi sv. Nikolaja 
zastavilo strokovno vprašanje, 
v katerega bo treba zagristi pri 
obnavljanju podružničnih cerk
va pri nas, in sicer: ali ne bi bilo 
pri obnovi teh zgodovinskih 
spomenikov obvezno sondiran
je ladij, predno položijo tlake. 
Ce so grobove odkrili na Stražn
jem Vrhu, kjer jih nihče ni 
pričakoval, bi prav lahko na 
nekaj podobnega naleteli še v 
kaki drugi podružnični cerkvi.

M. MARKELJ

Romi niso 
ne tič 
ne miš
Nihče na svetu še ni rešil 

romskega vprašanja, je menil 
Jože Hartman iz republiške 
konference SZDL Slovenije na
okrogli mizi o življenju etnič- 

" skupin, ki so jo v okviru
___ m Komunista pripravili v
Novem mestu. Ce Di bila res

nih s 
dneva

r /
Ivan Doberšek

niča o vprašanju Romov dru
gačna oa predstave predsed
nika republiške komisije za 
manjšinska in izseljenska vpra
šanja, bi se zahodnonemške- 
mu notranjemu ministrstvu 
najbrž izmuznil iz rok močan 
argument za uvedbo vizumov 
za Jugoslovane. Toda prebegli 
Romi za zdaj služijo za tako 
oporo, kar Nemci pojasnjujejo 
med drugim z njihovim števi
lom na svojih tleh. Rome v 
Zvezni republiki Nemčiji, ki 
so prišli iz drugih dežel, zlasti 
iz Jugoslavije, je kot svojo os
rednjo temo obravnaval leto
šnji februarski kongres v K01- 
nu, kot navaja Filip Robar 
Dorin v pismu, poslanem no
vomeški Komunistovi okrogli 
mizi.

Toda udeležence okrogle mi
ze v Novem mestu so bolj kot 
Romi—azilanti zanimali Romi 
—prebivalci širšega novomeš
kega območja. Zakaj ti, bi se 
morda dalo pojasniti z dejst
vom, da »v občini včasih tem
peratura toliko naraste, da 
plane ven srd ljudi, in ta srd 
nam ni dobro spričevalo«, ki 
ga je v razpravi omenil Franci 
ali. Po drugi strani pa je goto

vo prav novomeški romski 
živelj otipljiva podoba vseh 
protislovij, v katera je ujeta ta 
etnična skupina. Ta podoba, ki 
jo je videti v Žabjaku, Žužem
berku, na dobruski gmajni in 
še kje, v mnogih utrjuje pre
pričanje, da so novomeški Ro: 
mi »najnižja med romskimi 
kastami«, kot je na okrogli 
mizi ocenil Tone Dragan iz 
osnovne šole Bršljin.

»Od vseh šoloobveznih rom
skih otrok jih je bilo v lan
skem šolskem letu v občim

samo 13 na predmetni stopnji. 
Romski otroci imajo ponavadi 
slabši učni uspeh kot drugi, 
problem je, da pogosto ponavl
jajo razrede in da predčasno 
zapuščajo šolo. V zvezi s šolo 
je problematična tudi neneh
na selitev romskih družin, ki 
nabirajo zdravilna zelišča. S 
pedagoške strani je slabo, da 
se učitelji, ki učijo Rome, po
gosto menjavajo in tako otrok 
ne poznajo. To dodatno zaos
truje problem medsebojnega 
komuniciranja,« je v svojem 
pogledu na romsko vprašanje 
med drugim osvetlila Vladka 
Škof, svetovalka na novome-, 
ški enoti republiškega zavoda 
za šolstvo. S tem je zanesljivo 
govorila o nadvse pomembnih 
dejstvih, najbrž usodnih za 
bodočnost Romov, saj izobra
ževalni proces ni brez posle
dic za romsko kulturo, jezik in 
za samozavedanje te etnične 
skupine.

Za zdaj so te posledice, kot 
se je dalo razumeti celo pahl
jačo na okrogli mizi izrečenih 
besed, take, da novomeški Ro
mi niso ne tič ne miš. Zanje po 
eni strani drži prepričanje pred
sednika OO ZSMS Pušča pri 
Murski Soboti Jožeta Horvata, 
ki je bil med gosti novomeške
ga razgovora. Horvat meni, 
da so Romi v nujnem prilaga
janju večinskemu narodu spre
menili svoj jezik in izgubili 
pravice do svoje kulture in 
narodnostne svobode. Po dru
gi strani pa Romi še niso prev
zeli življenja tako imenova
nih civilov do tolikšne mere, 
da bi se odtrgali od svojih 
korenin.

I

Kar se izcimi iz takih bližn
jih srečanj različnih kultur, je 
premalo, da bi Romi ko so zre
li za zaposlitev, zdržali indus
trijski ritem dela. Ostajajoč pri 
nabiralništvu in sezonskih ne
zanesljivih načinih služenja 
denarja potlej tudi ne morejo 
ujeti koraka z okoljem, v ka
terem (in od katerega) živijo. 
»Predsodki do Romov silijo 
Rome z delovnega mesta,« je 
na okrogli mizi Frane Smerdu 
pokazal na eno od točk, kjer bi 
se dalo razkleniti začarani 
krog novomeškega nerešene
ga romskega vprašanja. Pri 
tem ni slepomišil, da je treba 
podatek, da večina Romov v 
prvem letu zapusti službo, os
vetliti tudi z romske strani.

Če spričo začaranega kroga 
včasih »plane ven srd ljudi«, 
ali se to dogaja ob zakonski 
podpori? Sodeč po razpravah 
na Komunistovi okrogli mizi, 
ki jo je vodil Lojze Pleš, bi ob 
vprašanju mnogi od udeležen
cev tega pogovora pritegnili 
Robarju. Ta je namreč v svo
jem kratkem poročilu s koln- 
skega kongresa o Romih na
vedel, da je vehementno ugo
varjal glavni referentki iz ber
linskega urada za begunce in 
brezpravne ljudi, ko je trdila, 
da je romska brezpravnost v 
Jugoslaviji dejansko državno 
sankcionirana. Po Dorinovem 
poznavanju pri nas ne gre to
liko »za stvari zakona in legi- 
timitete, temveč za t. i. struk
turalno diskriminacijo, pred
sodke in neosveščenost — tako 
večinske kot romske popula
cije«. Da je »zigeunerjagd«, 
kakor je berlinski Tageszei- 
tung v popačeni obliki objavil 
zgodbo o pregonu Romov na 
novomeškem območju, le v 
grozljivo podobo privzdignje
no samoljubje »civilov«, po 
svoje potrjuje več primerov. 
Med njimi so gotovo načrtno 
urejanje naselja Žabjek, pri 
čemer so zaposlili tudi Rome, 
vsa prizadevanja občinske 
skupnosti za zaposlovanje, za
misli za romske oddaje na 
Studiu D, predlogi za repu
bliške sestanke na temo rom
skega vprašanja in ne nazadn
je želja enote Zavoda za šol
stvo, da bi tudi iz Novega 
mesta poslali skupino na med
narodno poletno romsko šolo 
ki jo bosta svetovni romski 
kongres in UNESCO organizi
rala od junija do avgusta v 
Beogradu.

M. LUZAR



V neobvezen premislek

SEKTAŠTVO
V PRAVILNIKU 
IN SRCIH

V poročilu k odloku o po
grebnih svečanostih v občini 
Novo mesto piše, da odlok ne 
pozna več ločevanja na tako 
imenovane civilne, mešane ali 
cerkvene pogrebe. Javno po
grebno svečanost novomeški 
odlok opredeljuje kot manife
stacijo, v katero se enako
pravno in svobodno vključuje
jo (poleg svojcev) še pedstav- 
niki družbenih oroganizacij 
in društev, krajevnih skupno
sti in organizacij združenega 
dela, druženopolitičnih in dru
gih organizacij in tudi (na 
željo pokojnika ali svojcev) 
predstavnik verske skupno
sti.

Odlok, o katerem je govor, je 
bil sprejet februarja 1983, na 
njegovih temeljih je dobro leto 
kasneje Zveza združenj bor
cev NOV občine Novo mesto 
sprejela pravilnik o pogrebnih 
svečanostih in pokopu svojih 
umrlih članov. Med drugim je 
v tem pravilniku rečeno, da so 
udeleženci NOV in člani zdru
ženj borcev NOV ne glede na 
način pokopa deležni časti 
prapora združenja borcev 
NOV, venca in besed slovesa s 
strani tovarišev iz borčevske 
organizacije. V predzadnjem 
členu pravilnika dodatno piše, 
da stroške za venec poravna 
oziroma prevzame novomeška 
zveza združenj borcev NOV, 
godbo ali pevce pa plača le po 
dogovoru.

Resnica je nekoliko drugač
na. Dokažemo lahko, da svojci 
potem ko predstavnikom no
vomeške zveze borcev povedo,

da bo pogrebu prisostvoval 
tudi duhovnik, nalete na ne
všečnosti. Da recimo tovariš ta 
in ta, ki običajno nosi borčev
ski prapor, ne hodi na cerkve
ne pogrebe in da bo treba po
skrbeti za drugega. Da oni 
tovariš, ki govori ob krsti svo
jih bojnih tovarišev, noče go
voriti na cerkvenih pogrebih 
in da govornika pač ne bo, ker 
drugega ni. In nazadnje: če bo 
pogreb z duhovnikom, ZZB 
NOV Novo mesto ne bo plačala 
godbe ali pevcev. Sicer jo ozi
roma jih plača.

Zadnje je skušal pojasniti 
Ivan Somrak, predsednik občin

skega odbora ZZB NOV Novo 
mesto. Somrak pravi, da je bil 
tak sklep letne redne pro
gramske skupščine novomeš
ke borčevske organizacije. Po
kazali so nam zapisnik in tam 
res piše dobesedno tole: »če je 
pogreb s predstavnikom ver
ske skupnosti, se godba ali 
pevci ne plačajo iz finančnih 
sredstev ZB«.

Ni torej res, da v novomeški 
občini ni več ločevanja na ci
vilne, mešane in cerkvene po
grebe. Pravilnik o pogrebih in 
pogrebnih svečanostih občin
ske zveze borcev dela s čle
nom oziroma sklepom sku
pščine o (neplačevanju godbe 
ali pevcev očitno krivico vsem 
svojim članom, ki žele na svo
jem pogrebu duhovnika. Skraj
no neokusni so tudi izgovori, 
da ta ali oni soborec zaradi 
navzočnosti križa noče spre
govoriti par poslovilnih besed 
ali nad grobom skloniti prapo
ra, pod katerega simboli sta se 
z umrlim nekoč skupaj borila. 
Kako je mogoče, da se tako 
umazano perilo pere pred 
svojci?

Ivanu Somraku, predsedni
ku novomeških borcev, ni vse
eno. Na očitek o očitnem sek- 
tašenju odgovarja, da je bilo 
tega včasih še več, pravilnik 
pa je pravilnik. Čeprav kar 
sam pove, da recimo v Treb
njem zveza borcev pri plačilu 
godbe ali pevcev ne dela raz
lik, da o vedno gibčnih in pri
lagodljivih Belokranjcih niti 
ne govorimo.

Sicer pa več kot gornje vr
stice pove zgodba, kako so v 
Novem mestu sploh prišli do 
odloka o pogrebnih svečano
stih. Pripovedujejo, da je v 
Straži umrla ženica, mati šti
rih ali petih v NOB padlih si
nov. Pokopali so jo cerkveno, 
na pogrebu ni bilo borcev. Za 
sramoto je zvedel Dušan Šini
goj, takrat podpredsednik IS 
Slovenije, po funkciji zado
lžen tudi za vero. Zgrozil se je 
in Novo mesto je dobilo odlok, 
ki pogrebov ne ločuje na civil
ne in cerkvene. A kaj, ko v 
SFRJ poznamo tudi institucijo 
podaktov. Sektaštvo je še na
prej ostalo v novomeškem pra
vilniku o pogrebnih svečano
stih in pogrebih članov zveze 
borcev. In v nekaterih srcih.

MARJAN BAUER

Metalurg,
ženski
poklic

Zanimivo je, kako lahko za 
nekatere nepomembna stvar 
drugim zasuka celo življenje v 
povsem drugo smer, kot so jo 
načrtovali leta poprej. Tudi 
Marica Tonkovič, tiho in skro
mno dekle s Hrasta pri Vinici, 
si je, ko je pred dobrim dese
tletjem zaključevala gimnazi
jo v Črnomlju, želela, da bi 
postala vse kaj drugega kot 
metalurginja. Še manj pa si je 
lahko predstavljala, da bo čez 
nekaj let celo prva in edina 
magistrica metalurgije na Do
lenjskem.

Tista za nekatere nepomem
bna stvar, ki pa je bila pri Ma
rici odločilna pri poklicni odlo
čitvi, je bila štipendija. »Vedel 
sem, da se moram odločiti za 
študij, za katerega je razpisa
na kadrovska štipendija, da 
bom zagotovo dobila zaposli
tev. Ne bi mi bilo najbolj pri
jetno pri srcu, če bi po toliko 
letih šolanja premetavali mojo 
kartoteko po skupnosti za za
poslovanje. Za šolsko leto 
1978/79 je Belt razpisal 6 ali 8 
štipendij, ne spominjam se več 
natančno, za dipl. inž. meta
lurgije. Prijavila sem se le jaz,« 
se spominja Marica. »Ko sem 
se vpisala na VTO Montanis- 
tika, smer metalurgija, je bil 
metalurg še strogo moški pok
lic. Res je morda kakšnih 5 dek

let pred mano oralo ledino. In 
dokazale so, da so lahko zelo 
uspešne, celo uspešnejše od 
fantov. Se bolj pa se je to potr
dilo v našem razredu. S študi
jem nas je začelo 25, od tega 5 
deklet, redno pa je diplomiralo 
7 fantov in vsa dekleta,« se 
namuzne Tonkovičeva.

Prav to, da je bilo v razredu 
malo študentov, je bila za Ma
rico velika sreča, saj so imeli 
profesorji do njih drugačen, 
bolj pristen odnos. Predvsem 
pa so se lahko vsakemu pose
bej temeljiteje posvetili in jih 
tako nehote in povsem spon
tano vpeljali v raziskovalno 
delo. Prav tovrstno delo pa je 
Tonkovičevo že na fakulteti 
povsem osvojilo. Rezultati se
veda niso izostali. Kot študen
tka je dobila Prešernovo na
grado za raziskovalno nalogo 
z naslovom »Struktura jeklar
skih žlinder«. Razumljivo je 
torej, da ni mogla brez razi
skav tudi potem, ko se je za
poslila. Na srečo je Belt vklju
čen v raziskovalne naloge v 
okviru livarstva v Sloveniji.

To svojo poklicno strast ali pa 
konjička, kakor bi jo pač ime
novali, pa je znala Marica s 
pridom uporabiti tudi pri do
datnem izobraževanju. Ob red
nem delu v tovarni ji je po šti
rih letih uspelo, da je pretekli 
mesec magistrirala. A kot sa
ma pravi, cilja še ni dosegla. Že 
razmišlja, da bi nadaljevala 
študij, zlasti še, ker ve, da bi ji, 
tako kot doslej, v njeni delovni 
organizaciji stali ob strani. De
lo bo sicer morala opraviti, te
ga se zaveda in tu ji tudi doslej 
ni nihče pogledal skozi prste, 
toda že spoznanje, da dela v

okolju, kjer jim je veliko do te; 
ga, da so zaposleni čimbolj 
izobraženi, zadostuje, da pre' 
mišljuje o doktoratu.

In kako so v tako moškem 
kolektivu, kot je Belt, gledan 
zaposleni v proizvodnji na 
žensko, ki se je sukala okrog 
strojev? »Ko sem kot študen
tka hodila na počitniško prak
so, so me delavci nekoliko 
čudno gledali, lahko rečem, da 
so me nekateri celo podcenje
vali. Ko sem se zaposlila m 
sem postala odgovorna za**0' 
ločeno delo, se je njihov odn^ 
seveda spremenil. Postala sem 
njihova nadrejena, imam do; 
ločeno avtoriteto in trdit 
smem celo, da so mi priprav*: 
jeni bolj prisluhniti, kot ce p 
imela ,pod seboj" ženske. Mo) 
mnenje je namreč — morda se 
tudi motim — da je vodilnim 
ženskam veliko težje delau 
ženskem ko t v moškem kolek
tivu.«

Naloga, ki jo opravlja žen
ska z najvišjo izobrazbo v e
naj večjih belokranjskih delo

nih organizacij, je tehnolosk 
delo na talilnih agregatih 
izdelavi sive litine, njen n®2 
pa glavni metalurg. »Predt* 
dek, da je metalurgija z§°' 
moško delo, ne drži. Jaz oprmosK.o aeio, ne urzi. Aip. 
vljam le umsko, strokovno o 
lo in prav nič fizičnega.10 m prav inc nz.iunK&— .
vem torej, zakaj bi bilo to de 
težaško. Čas je že bil, da smo 
ženske razbile monopol, ki
ga imeli nad tem poklic?*? 
moški. Bila sem sicer prva»moški, mia sem sicer h* ■ 
pendistka za študij metalurgpeiiuisuca za siuuij111 ~y, \e
je v Beltu, za mano pa se pn 
odločilo še nekaj in tako
prav. V tovarni že delata tu 
dve inženirki metalurgijo , 
moram priznati, da sodela _moram priznan, ua 
na nas ne gledajo zviška *n 
smo enakovredne z njimi- iv
nim celo, da je prednost 
varne, če ima za metalurg 
žensko, kajti če se z zens n 
nekaj dogovoriš, to zagoto 
drži. Pri delu smo bolj zane je 
j ive in natančne kot moški,« J 
prepričana Tonkovičeva.
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Čeprav se je Marica za Stud j 
metalurgije odločila po sili ra 
mer, ji danes nikakor n* z • 
Nasprotno, prav vesela je, . 
po maturi ni imela veliko mo 
nosti, da bi lahko izbirala m 
štipendijami. Pri metalurg > 
kot tudi ne drugod, ženS 
nimajo privilegijev. Za vse v 
i,,d.mor«lOMdela«B|tjAKSE
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Operacije 
za 21. stoletje

Z denarjem samoprispevka 
— o njem bodo ljudje odločali 
2. aprila — naj bi Novo mesto 
dobilo tudi sodoben operacij
ski trakt, otorinolaringološki 
oddelek novomeške bolnišni
ce bi preselili na desni breg 
Krke, dozidali pa bi tudi os
novno šolo v Bršljinu. Bral
cem predstavljamo omenjene 
tri programe.

»Prostori sedanjega kirurške
ga oddelka so zgrajeni po na
črtih inž. Platnerja, ki je pro
jektiral tudi bolnišnico v Šiški. 
Ta načrt je ustrezal stopnji 
medicine štiridesetih let. No
ve naprave: monitorji, laserji, 
operacijski mikroskopi in dru
gi sodobni medicinski aparati, 
potrebujejo zelo kakovostno 
električno napeljavo, elektro
statična tla, cevi za vakuum
sko tehniko in še marsikaj. 
Vse napeljave morajo do ope
racijske mize prihajati s stro
pa. V operacijskih prostorih je 
tako imenovani zaprt sistem 
osebja, ki se v higienskem fil
tru preoleče v posebno perilo. 
Operacijske dvorane morajo 
biti aseptične, v njih ne sme 
biti prostora za plinske bombe 
in drugo kramo, kateri se da
nes umikajo sestre in kirurgi 
pri zahtevnih operacijah.«

To je le delček želja, ki jih je 
glede novega operacijskega

trakta zapisal predstojnik od
delka za kirurgijo novomeške 
bolnišnice dr. Lavo Morela.

Danes vsega tega v novo
meških operacijskih prostorih 
še ni, razvoj medicine gre mi
mo. Koliko novih oblik opera
cij bi potem lahko opravili v 
Novem mestu, si lahko samo 
mislimo. Z novimi prostori bi 
tudi precej zmanjšali »mrtvi 
tek« kirurške ekipe, ki pogos
to čaka na menjavo pacienta «

ŠČURKI NA VIZITI

V poslopju, kjer je novome
ška porodnišnica, je tudi oto
rinolaringološki oddelek. Us
tanovili so ga leta 1967. Tu 
zdravijo bolezni nosu, ušes, 
ust in grla. Samo lani so spreje
li 1649 bolnikov. V ambulanti, 
ki gostuje v nekdanji stavbi 
oddelka za rehabilitacijo, pa je 
bilo pregledanih kar 7362 bol
nikov. Med ležečimi pacienti 
je bilo več kot 42 odstotkov 
otrok.

Smo gostje v povsem neus
treznih prostorih, ki so bili ob 
ustanovitvi le za silo preure
jeni za naše delo. Premoremo 
le dve kopalnici, smo brez 
dnevnega prostora za bolnike, 
v izredno slabem stanju pa je

Ciril Krian Ton« Dragan Lavo Morela

tudi laboratorij, ki ga uporabl
jamo skupaj z ginekološko- 
porodniškim oddelkom. Velika 
nadloga so poleg zastarele ka
nalizacije, ki večkrat poplavi 
kletne prostore, tudi ščurki. 
Kljub prizadevanju osebja bol
nišnice in Zavoda za socialno 
medicino in higieno golazen 
vztrajno sili v sobe pacien
tov«, je povedal dr. Ciril Kržan, 
predstojnik oddelka ORL, kot 
ga krajše imenujejo.

Zastareli so tudi operacijski 
prostori, težave so podobne 
kot v porodnišnici: ločenost 
od centralnega laboratorija in 
oddelka za anestezijo. Koliko 
časa potrebuje anestezist, da 
se s fičkom v prometnih koni
cah prebije čez most in Glavni 
trg in kako dolge so minute ob 
dušečem se otroku, vedo samo 
prizadeti.

ZGODOVINA IZ KLETI

Osnovna šola XII. SNOUB je 
bila zgrajena leta 1971. Posta
vili so jo na pobudo občanov 
krajevne skupnosti Bršljin in 
ob veliki pomoči delavcev to
varne Novoteks, ki je zagoto
vila tretjino denarja. Šola je bi
la že takrat premajhna. Lju
dem je bila obljubljena dozi
dava v najkrajšem času, ven
dar je v sedemnajstih letih, 
kljub uvrstitvam na prednost
nih seznamih vedno izpadla.

Šola nima dovolj učilnic, 
mnoge so neustrezne za pouk. 
Tako je učilnica za zgodovino 
v kleti brez dnevne svetlobe, 
angleščino poučujejo v učilni
ci za tehnični pouk, romska 
učilnica je v prostoru, ki je po 
velikosti primeren za spravilo 
metel in čistilnih sredstev. Na 
šoli v Bršljinu imajo eno naj
večjih šolskih knjižnic; pre
more 20.000 knjig, shranjene 
so v omarah na hodniku.

»Moramo slediti moderniza
ciji vzgoje in izobraževanja in 
zahtevam po drugačnosti vzgo- 
jno-izobraževalnih vsebin, ki 
jih zahtevajo smernice za pouk 
v osnovni šoli. Želimo si spe
cialne učilnice, novo manjšo 
telovadnico, seveda pa je v

tem času najpomembnejše, da 
bi dobili manjkajoče osnovne 
učilnice, če nam bo uspelo 
dobiti nov prizidek, bo v sta
rem delu šole ostalo 15 učilnic

za poučevanje predmetnega 
pouka in pet učilnic za poseb
ne namene. V novem delu bi 
poučevali učence nižjih raz
redov, saj oblika celodnevne

šole zahteva povsem drugač 
ritem šolskega dela,« je PJir 
dal ravnatelj šole Tone ur

gan' J. PAVLIN

\
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izvoda, izvoza, proizvodnih 
investicij ter investicij v infras
trukturo itd. Podatki iz zakl
jučnih računov gospodarskih 
organizacij za leto 1988 ka
žejo, da so celotni dohodek, 
čisti dohodek, bruto osebni 
dohodki pa tudi sredstva za 
reprodukcijo rastli nekoliko 
nad indeksom cen. Ribniško 
gospodarstvo je skupaj ust
varilo 479 milijard celotnega 
prihodka (indeks 31 7), 75 mi
lijard čistega dohodka (in
deks 311), od česar je bilo 
razporejeno na bruto osebne 
dohodke 59 milijard (indeks 
328). Sredstev za reproduk
cijo pa je ostalo dobrih 40 mi
lijard (indeks 330). Najvišjo 
stopnjo izkazujeta DO Riko in 
Eurotrans.

Izvoz raste občutno hitreje 
od prodaje na domačem trgu 
in je v letu 1988 že presegel 
80 milijonov dolarjev (indeks 
117), tako da se njegov delež 
v ustvarjenem celotnem pri
hodku občine približuje 40%.

***. ' ?" M?______________

Ponosni smo, da vam lahko nudimo

kvalitetne modne tkanine iz naravnih vlaken.

INDUSTRIJA VOLNENIH IZDELKOV 
ZAPUŽE

TOZD Tekstilna tovarna Zaptiže 
TOZD Tekstilna tovarna Jurjeviča

■; ...■Mm

Ob prazniku čestitamo
mmmm

Razvojni načrti niso brez možnosti
__________ Ob prazniku ribniške občine, ki je družbeni in gospodarski problemi niso obšli___________

26, marca 1943 so v zgod- 
T jutranjih urah bataljoni 
snkarjeve in Gubčeve bri- 

hn if v danea že legendarni 
ro! v Jelenovem Žlebu iz- 

°°ievali bliskovito in briljant- 
°/*ago nad elitnimi okupa- 

sw/n/ enotami. Tako se je s 
i .raz°m končala skrbno na- 
7,,0vana okupatorjeva ofen- 
n/,a’ N /e imela za cilj uničiti 
y wn/no partizanskih sil, ki so

korak k temu cilju v času, ko 
je bil najbolj ogrožen obstoj 
naroda in življenja vsakega 
zavednega Slovenca.

■w^aiuz.a//omf/o/z, a/ou

f nahajale na območju Ve- 
Ke 9°re nad Ribnico.

\zJiii?®oče ie v tistem času 
a zmaga vlivala zmago- 

hiii m, Preveč optimizma o 
t.^11 končni zmagi. Danes 

9a je bilo potrebno še 
DrJ\° Zrr>ag pa tudi porazov, 
8*2 /e bil dosežen tisti 
p 'lni čudoviti cilj — svoboda.
vem%nidur’ zmaga v Jeleno- 

m Žlebu je bila pomemben
Letos slavimo občinski pra

znik v času, ko z nezado

voljstvom in zaskrbljenostjo 
gledamo na sedanjost, še 
bolj pa na bodočnost. Ra
zumljivo, da sedanji družbeni 
in gospodarski problemi obči
ne Ribnica niso obšli. Pa 
vendar lahko ugotovimo, da 
je bilo v teh kriznih časih v 
občini nekaj pomembnih po
zitivnih stvari na področju 
rasti gospodarstva in izbol
jševanja kvalitete življenja, ki 
vzbujajo optimizem.

V letu 1988 pa tudi v zače
tku letošnjega leta se je na
daljevala nadpovprečna go
spodarska rast, ki se kaže v 
visokem nivoju industrijske 
proizvodnje, družbenega pro-

Podatki iz zaključnih raču
nov kažejo visoko stopnjo 
zaposlovanja, saj se je število 
zaposlenih povečalo za 5,1 % 
in v bistvu pomeni zmanjše
vanje produktivnosti. Prav po
večanje števila zaposlenih in 
prispevkov iz osebnih doho
dkov povzroča, da se tudi v 
Ribnici realni osebni dohodki 
manjšajo in za 1988 znašajo 
657.000 din v gospodarstvu, 
oziroma 761.000 v družbenih 
dejavnostih.

FRANC LAPAJNE 
predsednik skupščine 

občine Ribnica

OB PRAZNIKU OBČINE RIBNICA 
ČESTITAJO OBČANOM:
• Občinska konferenca SZDL• Občinska konferenca ZSMS• Občinska konferenca ZK• Občinski sindikalni svet• Občinski odbor ZZB NOV• Skupščina občine Ribnica

DO EUROTRANS

61310 RIBNICA

—------------------------------------------------------ - \

Ob prazniku 
občine Ribnica 

čestitamo vsem občanom 
in poslovnim prijateljem ter jim 
želimo obilo delovnih uspehov



r

občina ribnica praznuje ☆ občina ribnica praznuje

DONIT
KEMIČNA INDUSTRIJA 
n. sol. o. Medvode

TOZD PLETILNICA SODRAŽICA
Proizvodni program:
• izdelovanje žičnih in plastičnih mrež
• konfekcioniranje žičnih mrež in izdelava 

mrežastih industrijskih filtrov

Čestitamo za praznik občine

• SOZD GK — GG KOČEVJE
• TOZD GOZDARSTVO 

JELENOV ŽLEB
• TOK GOZDARSTVA RIBNICA

čestitamo

ob
prazniku 
občine Ribnica

Vsem delovnim ljudem in občanom

ob prazniku občine Ribnica



občina ribnica praznuje ☆ občina ribnica praznuje

Industrija termičnih aparatov, 
* žičnih tkanin in piastike p. o.,
X V 61310 Ribnica, Opekarska 45

Proizvodni program:
trajnožarni štedilniki kiippersbusch

— toplovodni kotli
— cisterne za kurilno olje (brezplačna 

dostava na dom)
■— žične in plastične tkanine
— konfekcioniranje žičnih tkanin
— drobni gospodinjski izdelki

m i■m

-J

čestitamo ob
prazniku

v’
'

Mercator—Kmetijska zadruga 
Mercator Ribnica na Dolenjskem

Članom zadruge, 
kooperantom in drugim 
občanom čestitamo za 
praznik občine Ribnica

rm
Mercator—Rožnik
Ljubljana

TOZD Jelka Ribnica 
61310 Ribnica

Občanom 
občine Ribnica 
čestitamo ob prazniku

KLJUČAVNIČARJI, VARILCI,
UČENCI, ŠTUDENTI!

Vabimo vas k sodelovanju!

flf! metalna
strojegradnja, konstrukcije in montaža,
n. sol. o. Maribor
TOZD TOVARNA GRADBENE OPREME, n. sol.
o. , SENOVO

Metalna, tozd TGO Senovo, na jugoslovanskem trgu vodilna 
proizvajalka gradbenih žerjavov, znana tako na domačem in tu
jem trgu, ki uspešno razširja svoje proizvode visoke kakovosti 
tudi za lahko procesno industrijo (industrija stekla, tekstila, plas
tičnih mas in gumarske industrije) na podlagi lastnega znanja in 
tehnologije, 
nudi zaposlitev:

5 ključavničarjem
Pogoji:
— samostojna ključavničarska opravila II. st. oz. ključavničar

ska opravila I. st.
— V/IV st. strokovne izobrazbe tehnične smeri, 1 oz. 3 leta de

lovnih izkušenj

5 varilcem
Pogoji:
— samostojno varjenje II. st.
— V/IV st. strokovne izobrazbe tehnične smeri, 1 oz. 2 leti de

lovnih izkušenj ali
— z delom pridobljena delovna zmožnost, pridobljena v 6 oz. 4 

letih dela, ugotovljena s predhodnim preizkusom
— obvladovanje REO in MAG postopka varjenja

Izbrani kandidati bodo združili delo za nedoločen čas, s polnim 
delovnim časom. Za ugotovitev strokovne usposobljenosti za 
samostojna ključavničarska in varilska dela II. stopnje se uvede 
poskusno delo 90 dni, za ključavničarska opravila I. stopnje pa 
se izvede predhodni preizkus.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 dneh po 
dnevu objave na naslov: Metalna-tozd TGO Senovo, Titova 
cesta 106, 68281 Senovo.
Kandidati bodo o izbiri obveščeni najkasneje v 30 dneh po po
teku roka za prijavo.

Za šolsko leto 1989190 nudimo kadrovske 
štipendije:
10 štipendij — preoblikovalec in spajale c kovin 
4 štipendije — strojni tehnik 
2 štipendiji — naravoslovno-matematični tehnik 
6 štipendij — diplomirani inženir strojništva 
1 štipendija — diplomirani inženir 

elektrotehnike
143/12



zavarovalna skupnost triglav

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA 
DELAVSKEGA SVETA DELOVNE SKUPNOSTI 
ZAVAROVALNE SKUPNOSTI TRIGLAV 
— DOLENJSKE OBMOČNE SKUPNOSTI 
NOVO MESTO

objavlja
prosta dela in naloge

— zavarovalnega zastopnika za zastop Velika 
Loka

Pogoji:
Za objavljena prosta dela in naloge se zahteva uspešno ko
nčana šola IV. ali V. stopnje zahtevnosti in 1 leto delovnih 
izkušenj.
Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas s polnim delov
nim časom. Za objavljena prosta dela in naloge je določeno 2- 
mesečno poskusno delo.
Kandidati naj ponudbe s kratkim lastnoročnim življenjepisom in 
dokazili o uspešno končani šoli pošljejo v roku 8 dni na naslov: 
Zavarovalna skupnost Triglav — Dolenjska območna skupnost 
Novo mesto, Cesta herojev 1,68000 Novo mesto.
Ponudbe kandidatov, ki ne bodo priložili zahtevanih dokumen
tov, komisija ne bo obravnavala.
Sklep o izbiri bo kandidatom vročen v roku 30 dni po preteku 
roka za prijavo.

151/12

/K
Odbor za medsebojna delovna razmerja pri 
DO KOVINAR Novo mesto
RAZPISUJE 
prosta dela in naloge

KUHARICE
POGOJI:
— poklicna šola (IV. st.)
— samostojno delo — najmanj 3 leta delovnih izkušenj pri 

enakem opravljanju del
— samostojna nabava živil

Delovno razmerje sklenemo za nedoločen čas s trimesečnim 
poskusnim delom.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejemamo do 
31.3.1989.
Kandidatke bomo o izbiri obvestili do 10. 4. 1989.

149/12

db DOLENJSKI 
PROJEKTIVNI BIRO
NOVO MESTO, SOKOLSKA 1

razpisuje
prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi:

VODENJE RAČUNOVODSTVA IN FINANC
Pogoji:
— visoka ali višja izobrazba ekonomske smeri
— najmanj 3 leta delovnih izkušenj pri samostojnem vodenju 

računovodskih in finančnih del
— sposobnost organiziranja in vodenja
— znanje uporabe računalnika v praksi

Izbrani kandidat bo imenovan za dobo 4 let. Pisne prijave z 
dokazili pošljite v 8 dneh po dnevu objave na naslov: Dolenjski 
projektivni biro, Novo mesto, Sokolska 1. Kandidate bomo o iz
biri obvestili v 30 dneh po objavi.

145/12

KOMUNALA

DO KOMUNALA Novo mesto, p. o.
Cesta kom. Staneta 2
objavlja
po sklepu komisije za medsebojna delovna razmerja prosta 
dela in naloge:

ZAHTEVNA SKLADIŠČNA OPRAVILA

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, določenih z zako
nom, izpolnjevati še naslednje pogoje:
— obvladan program za IV. stopnjo skladiščne, kovinske ali 

druge ustrezne usmeritve
— 1 leto ustreznih delovnih izkušenj

Kandidati za objavljena prosta dela in naloge naj pošljejo svoje 
ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15 dneh po objavi 
v časopisu splošno kadrovskemu sektorju DO Komunala, Novo 
mesto, Cesta kom. Staneta 2.
O izbiri bomo kandidate pisno obvestili v 30 dneh po poteku 
roka za sprejem prijav.

146/12

DOLENJSKI LIST

ZAVOD ZA DRUŽBENO PLANIRANJE 
IN URBANISTIČNO NAČRTOVANJE 
OBČINE NOVO MESTO

RAZPISUJE

prosta dela in naloge

1. POMOČNIKA DIREKTORJA IN VODJE OD
SEKA ZA GOSPODARSKI IN SOCIALNI 
RAZVOJ

2. SAMOSTOJNEGA SVETOVALCA ZA GOS
PODARSKI RAZVOJ

Poleg splošnih pogojev, ki jih določa zakon o sistemu državne 
uprave in o izvršnem svetu skupščine SR Slovenije ter o repu
bliških upravnih organih, se zahteva še:

pod 1:
— visoka izobrazba ekonomske smeri
— 5 let delovnih izkušenj
— aktivno znanje slovenskega jezika

pod 2:
— visoka izobrazba ekonomske smeri
— 3 leta delovnih izkušenj
— aktivno znanje slovenskega jezika
in izpolnjevanje pogojev, določenih v družbenem dogovoru o 
uresničevanju kadrovske politike v SR Sloveniji, predvsem: 
moralno-etične vrline, zavzetost in družbena aktivnost pri uve
ljavljanju in razvijanju socialističnega samoupravnega sistema, 
sposobnost usklajevanja širših interesov na podlagi meril in 
pooblastil.
Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas, s polno de
lovno obveznostjo.
Pomočnik direktorja in vodja odseka za gospodarski in socialni 
razvoj je vodilni delavec. Izbrani kandidat bo imenova za dobo 4 
let in bo po preteku te dobe lahko ponovno imenovan ali pa raz
porejen k drugim delom in nalogam, ki ustrezajo njegovi stro
kovni izobrazbi oz. z delom pridobljeni delovni zmožnosti. 
Kandidatu nudimo možnost rešitve stanovanjskega vprašanja. 
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in življenjepisom 
sprejema 8 dni po objavi Zavoda za družbeno planiranje in ur
banistično načrtovanje občine Novo mesto, Ljubljanska cesta 
2, Novo mesto.
Kandidate bomo o izidu izbire obvestili v 30 dneh po končanem 
zbiranju prijav.

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

* * občine 
ČRNOMELJ, 

METLIKA, NOVO 
MESTO, RIBNICA 

IN TREBNJE

V 4. številki skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z da
tumom 15. marec 1989, so objavljeni dokumenti:objavljeni dok

OBČINA METLIKA
— Odlok o spremembi in dopolnitvi odloka o določitvi pov

prečna gradbene cene stanovanj, vrednosti zemljišč in 
povprečnih stroških komunalnega urejanja zemljišč na ob
močju občine Metlika v letu 1989

— Odlok o spremembi in dopolnitvi odloka o nadomestilu za 
uporabo stavbnega zemljišča na ureditvenem območju 
občine Metlika

— Odlok o spremembi odloka o turistični taksi

OBČINA NOVO MESTO
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Bela Cerkev
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Birčna vas
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Brusnice
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Bučna vas
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Dolenjske Toplice
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Dolž
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Gabrje
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Hinje
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Mali Slatnik
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Mirna Peč
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Orehovica
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Otočec
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Podgrad
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Prečna
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Stopiče
— Skleporazpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Straža
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Šentjernej
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Škocjan
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Šmarjeta
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Uršna sela

OBČINA RIBNICA
— Odredba o preventivnih cepljenjih in diagnostičnih ter dru

gih preiskavah v letu 1989 v občini Ribnica
— Odlok o povprečni gradbeni ceni stanovanj in povprečnih 

stroških komunalega urejanja zemljišč na območju občine 
Ribnica za leto 1989

— Odlok o proračunu občine Ribnica za leto 1989

MEDOBČINSKE OBJAVE
— Odredba o preventivnih cepljenjih in diagnostičnih ter dru

gih preiskavah v letu 1989 na območju občin Črnomelj, Me
tlika, Novo mesto in Trebnie

Tovarna celuloze in papirja
objavlja
prosta dela oz. naloge:

za TOZD KOMERCIALA 
7 PRIPRAVNIKOV

Pogoji:
— VII. ali VI. stopnja strokovne izobrazbe ekonomske ali druge 

ustrezne smeri, aktivno znanje najmanj enega tujega jezika
— delo za določen čas, za potek pripravniške dobe

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema ka
drovska služba naše delovne organizacije 8 dni po objavi. 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po izteku roka za 
sprejemanje prijav.
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VIO, TOZD Center za izobraževanje in kulturo 
TREBNJE, Kidričeva 2

VPISUJE

v programe IZOBRAŽEVANJA OB DELU na
slednjih smeri:

1. ŽIVILSKI TEHNIK, V. stopnja
2. EKONOMSKO-KOMERCIALNI TEHNIK, 
V. stopnja
3. KMETOVALEC, II. stopnja
4. VIŠJA UPRAVNA ŠOLA

IN OSNOVNA ŠOLA ZA ODRASLE
Podrobne informacije o pogojih vpisa in organizaciji izobraže
vanja dobite na gornjem naslovu ali po telefonu (068) 44-18J, 
44-558.
Pisne prijave sprejemamo na naslov: VIO-TOZD Center za iz
obraževanje in kulturo, Trebnje, Kidričeva 2. 150'12
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OBISK, TOŽBE 
IN MOLK

AKTIVNI PLANINCI
Planinski krožek na OŠ y.^ePt^i7Se 

ima 70 članov, med katerimijm :j|j 
obiskuje vrtec ali I. razred, a so ze 
13 našitkov, 8 priponk in 4 nalep. .
nirji prav nič ne zaostajamo m ^ 
smo osvojili 13 bronastih, o sretn» .n0
zlati znak. Kar 25 učencev je usP^,; 
opravilo preizkus znanja v plan.m? _;stih 
V preteklem letu smo se udeležilitrl , j j<;S 
izletov, pri čemer nam P01?))?, «j0vo 
Šentjernej, ISKRA Šentjernej, IM v \— . . \ 4 ji vZlI*
mesto in oskrbnik doma pri Mia1*.,, i

OS Sentjer™

DNEVNIKOVI GOSTJE
Člani novinarskega krožka nov°IJ,cjo' 

OŠ Grm smo bili na kulturni praznI . ^ 
vencev gostje ljubljanske časopi^ a
Dnpvnil: Hvaležni kmo nOVinatjU s.

Konec februarja smo predstavniki be
lokranjskih osnovnih šol obiskali pred
sednika črnomaljske občine. Predstavili 
naj bi _svoje delo in probleme. Predstav
niki OS Otona Župančiča Črnomelj, ki so 
se pritoževali, da imajo slabo opremljene 
kabinete in telovadnico, so v tej nameri
uspeli, medtem ko delegati drugih šol Krašku, ki nam je omogočil ta 0DI’CeJ-
nismo prišli do besede. Ko smo skušali po- posebej in še enkrat prisrčna ^vala,jubje
jasniti, da tudi po drugih šolah ni bolje in ništvu Dnevnika za izjemno gosto J ^ 
da ponekod telovadnic in kabinetov sploh Oh obisku smo nrisnstvovali novi i 
nimajo, so nas grobo zavrnili, da imamo 
slabo organizacijo. Še se bomo morali ses
tajati, da se bomo naučili dati besedo dru-

-----------  .j-.JljansKc lvanU
Dnevnik. Hvaležni smo novinarju $e 
Krašku, ki nam je omogočil ta obis

in č« onlzraf nrkrčna h'
__________ _____ za izjemno gt»'w j ^
Ob obisku smo prisostvovali novm^ 

ie tega dne vodila

gemu in tega potrpežljivo poslušati!
SAS/A HROVAT 

COŠ Semič

delavnici, ki jo je tega dne vuu,,"<nict. 
Manca Košir za ljubljanske osnovno ^ i 
Z njeno pomočjo so mladi h . fg. 
Dnevnika pokazali svoje novinar?*1*' ,
toreporterske sposobnosti. Z zanih* |g<Jih, 
smo Dozneie Drebrali Dnevnik j.

PRIJAZNA
CVETLIČARKA

Nekaj dni po otvoritvi cvetličarne v sta
rem delu Sevnice sem odšla tja po šopek. 
Sprejela meje mlada cvetličarka. Ker ji je 
zmanjkalo nagcljčkov, mi je prijazno po
magala izbrati ikebano, ki mi je bila še ve
liko bolj všeč kot navaden šopek. Mamica 
skoraj ni mogla verjeti, da še obstajajo 
tako prijazne prodajalke, kot je ta v 
cvetličarni.

POLONA ZUPANC 
OŠ Boštanj

smo pozneje prebrali Dnevnik ^ 
posebno Dnevnikovo stran. _Mfs Aunorn' 
je zanimiva in pestra. Letošnji k 
praznik je bil za nas najlepši. Vrr)žka

DELAMO V BORU

PROSLAVA NAMESTO 
GOVORILNIH UR

V OŠ Metlika smo imeli 6. a'aSjte'1 
mesto govorilnih ur proslavo v P0®^#. 
praznika dneva žena, za katero s° \i 
ci pod vodstvom razrednikov več [aZ. i 
dni urili v petju, recitiranju, igranju ^ ( 
lične instrumente, plesanju in še v c Lv0(n I 
proslavi so se mame posladkale S.P* k3ja- 
in kavo. Učenke srt iim na razstavi PP ,

Naš tehnično-proizvodni krožek deluje 
že šest let. V njem sodeluje enaindvajset 
učencev, ki vsako drugo sredo prihaja v 
Bor. Tam jih razporedijo po oddelkih. 
Eno uro delajo pri delavcih ob strojih in 
jim pomagajo nanašati lepilo na čevlje, 
oblikovati škatle, skladiščiti in podobno. 
Ob dveh imajo pet minut odmora, da se 
okrepčajo in pogovorijo, kaj bodo delali 
naprej. Nekateri delajo za strojem, drugi 
spletajo pasove ali etuije za očala in ključe. 
Izdelke, ki jih naredijo, prodajo preko 
pionirske zadruge.

Učenci tehnično-proizvodnega 
krožka, OŠ »Baza 20«, 

Dolenjske Toplice

proslavi so se mame posladkale |
in kavo. Učenke so jim na razstavi P , fle, j 
le ročna dela. Mame so bile navd ^ 
učenci pa zadovoljni, saj so sko J 
nastopali.

DUŠKA DIZDARg;kCs

INFORMATIVNI DAN
10. marca so vse srednje šole na široko 

odprle vrata vsem osmošolcem. Po vsej 
Sloveniji nas je bilo okoli 23.000. Zbrali 
smo se tudi v Brežicah. Ravnatelj srednje 
šole nam je povedal nekaj spodbudnih be
sed, potem pa seje začel pogovor po sku
pinah. Razdelili smo se na naravoslovce, 
pedagoge, družboslovce ter ekonomiste in 
trgovce. V skupini naravoslovcev nas je 
bilo zelo veliko, zato sem bila kar malo ra
zočarana. Informativni dan smo zaključili 
i ogledom naših bodočih učilnic. Bilo mi 
je kar všeč, saj smo izvedeli veliko novih 
stvari, na svoje razočaranje pa bom sča
soma pozabila.

MATEJA JANKOVIČ, 8. b 
OŠ Artiče

DOBER ODZIV 
ŠOLARJEV

LJUBLJANA — Železniško g*<, 
darstvo Ljubljana je tudi letos razp 
natečaj, ki bo zaključen 20. marca ^ 
katerih so se osnovnošolci množic«! 
vali z likovnimi in literarnimi &■ 
Organizator natečaja bo za najboH^^j. 
novnošolska dela na temo železnic* PvL) 
lil 40 nagrad po 15.000 din, 80 iwg[“ 
13.000 din in 120 nagrad no-
Ob teh posamičnih bo ŽG Ljubija11 L. 
delilo še 60 skupinskih nagrad, in t0gj0ve- 
niške vozovnice za šolske izlete po 3 
niji in Istri. %

PREDAVANJE O GLlN1 j
Štefan Kržan, keramičar iz VeljjL,. j

___ ■ ______ rt/Mik S4J' ... E
^ieian Kržan, Keramičar u. 'red3' s 

Podloga, nam je popestril pouk s P E 
vanjem o glini. Spoznali smo, da g111’ lvi j 
hko oblikujemo na lončarskem l’raIni) J 
ali jo prešamo, na koncu pa jo nio.| n9i E
rM*či in In L:»r nlrr/Mi »'miio lir SCZtial Ipwi. m M* ivul vinivi£ v.najst ur. Sezna . 
je tudi z zgodovino lončarstva in ^0 " 
mičarstva tem nam povedal, kakop ^ El 
lončarskega poklica. Prijazno nas J1- n 
vabil v svojo delavnico. J.J

ANDREJA PETERKOVI^ s,

Št. 12 (2066) 23. marca



Viniški dvorec 
in Zofija Haringova

, je pred tremi leti nekdan- 
^Haringova hiša v Črnomlju 
P° dolgih letih spet menjala 
Ustnika — od Mihaele Boljko- 
ac jo je leta 1985 kupil Alba

ma Jamin Izairi in v njej ure- 
11 gostilno Pri Suhem mostu 
r\s> je marsikdo verjetno 
azelel, da bi o tej hiši, ki ima 
a obokanem kamnitem por
am vklesano letnico 1816, 
nlf j ' kaj več. Tudi o njenih 
eadanjih lastnikih in prebi

tkih.

Naj povemo, da je ta, na zu- 
a) sicer ne preveč ugledna 

njf?’. nosi ponosno ime Vi
li pl. dvorec oziroma nekdan- 
> ubit Weinitz, kot pomem- 
m a zS°dovinski objekt spo- 

entsko zavarovana. Njeni 
stdbeni začetki, kot so ugo- 
„ 7 tr°kovnjaki novomeške- 
in ^avoda za varstvo naravne 
.kulturne dediščine, segajo 
hi«V ***-• stoletje, kasneje pa so 
Tal ^ot^aii še dva prizidka. 
nS°Je dobil dvorec sedanjo 
P dobo v začetku 19. stoletja, 

)e bilo postavljeno še kam- 
, stopnišče in vzidan portal 
Polkrožnim zaključkom.

Ip, Votna stavba je bila ver- 
, no mitnffca in stražarnica, 

le varovala prehod čez Suhi
ost - poh njim je shopan

vorambni jarek - v središče 
esta, ki se je stisnilo v okljuk 

v,.®? rekama Lahinjo in Do- 
Dlpi°' ^ ta zS°dovinski kom- 
» , Pa še danes sodijo: grad z 

tanki obrambnih zidov, ko- 
^enda, Stoničeva hiša, ulica 
nii Vtrdhah, Flekov mlin, žup- 
v iška cerkev in še to in ono, 
da a!tor zapuščina, ki terja, 
o ®e i° strokovno razišče in 
sPomeniško zavaruje, 
ta i ov'no Viniškega dvor- 
v. a° treba še razjasniti, če
bomi
nih , 
Tako

nih10 seveda prišli do potreb- 
- n arhivskih dokumentov.

3 se v 19. stoletju govori o 
, e§ovem lastniku Janežiču, 
je bil menda črnomaljski 

s°dnik in je poleg Vi- 
km e^a dvorca imel podložne 
na *te v Nerajcu in Zapudju 
sk K vrtekaterih belokranj- 
tni vaseh- Se pred prvo sve
ta 2. vo'no je obstajala tudi 

nezičeva štipendija za štu- 
Qehte-gimnazijce.

sekakor pa je v črnomalj- 
tp VZamll‘Ski knjigi kot lastnik 

htse leta 1872 prvi vpisan 
tukajšnji meščan Johann Ka- 

[r’ 1813 v Črnomlju, u. 
’7 v Metliki). Baje je njegov 

vnf i za časa Napoleonovih 
)sk prišel v Črnomelj in se 

,, naselil. Njegov sin, mladi 
črn6z k-apelle, je obiskoval 
kj^jnaijsko osnovno šolo, ka- 
i^n drugih šol pa verjetno ni 
ip . “il pa je prirodno nadar- 
k a *? )e v Metliki, kamor se je 
nit r11 Preselil, postal oskrb- 

(prefectus) komende ne- 
8k.ega viteškega reda. Tudi 

ip 8e )e hitro uveljavil, saj 
Dil v letih 1861—1867 posla- 

s a v kmečki kuriji kranjske
ga aeze'nega zbora. Leta 1865 
m najdemo med ustanovitelji 
kfletnske Narodne čitalnice, 
ni,teri je postal prvi predsed- 
g A prizadeven član Prve-
va Eniškega svilnega društ- 
8j ’°snovanega 1868 v Metliki, 

le v komendi uredil več 
ostorov, kjer je uspešno go- 

, sviloprejke. Leta 1874 in 
sneje ga zasledimo v odbo- 

n-.naetliške požarne brambe, 
tP'starejše na Slovenskem, is- 
ta§a ‘eta pa je bil tudi med us- 

nnvnelp Prve dolenjske po- 
innice v Metliki in je postal 

len prVi ravnatelj. 

nAaPelleja je zanimalo tudi 
Gar°dopisje in je v nemški 
prrniolii objavil prispevka o 
v §,znovanju zelenega Jurija 

Črnomlju (1839) in o kres
ih večeru v Metliki (1842). 
neta 1840 se je v Metliki po- 
011 z domačinko Marijo Zoll- 

tx1818-1853)’ ki mu )e ro'
sta a esl hčera, od katerih pa 
iša • Ve mladi umrli. Najstare- 
j « )e bna Zofija (r 21 9 t843) 

doCa)e P° Zetovi smrti pode- 
~ vala Viniški dvorec v Čr-

prijeti z življenjem. Da se je 
preživela in ker posestva ni bi
lo veliko, je pričela oddajati v 
najem družinsko stanovanje 
in tri samske sobe. Kot narod
no zavedna žena je poskrbela, 
da so v njenem domu dobili 
streho le narodno zavedni 
ljudje. Tako se je v dolgih letih 
v Viniškem dvorcu zvrstilo 
lepo število sodnih in davčnih 
uradnikov, učiteljev, zdravni
kov, obrtnikov in drugih. Hiša 
Haringove je postala pravo 
zbirališče mladih narodnjakov 
in njihovih prijateljev, med 
katerimi naj omenimo le vete
rinarja in zbiratelja starin in 
umetnin Josipa Nikolaja Sad
nikarja, njegovega prijatelja 
slikarja Ferda Vesela in kasne
je Maksima Gasparija, sklada
telja Viktorja Parmo, pravnika 
Frana Ogrina in Martina Mal- 
neriča ter publicista in naro- 
dopisca Boža Račiča. Prav Sad
nikar je v hišo pripeljal Vesela, 
ki je v veži na steni upodobil 
Poljanca v beli noši, ki z nape
to pištolo meri v obiskovalca. 
Njegovi so tudi grbi Črnomlja, 
Vinice in dežele Kranjske na 
vežnem oboku; je pa vse to 
precej uničeno in čaka na 
spretno restavratorjevo roko. 
Na žalost je bila pri zadnji 
predelavi prebeljena podoba 
starega orožja (helebarda, če
lada itd.), ki je prav tako bila 
Veselovo delo.

Zofija Haringova se je tudi v 
javnem življenju vseskozi po
kazala trdno narodnjakinjo, 
kar v tistih časih nemškega 
raznarodovalnega pritiska ni 
bilo ravno lahko. Bila je delav
na članica v vseh naprednih 
društvih, tako v narodni čital
nici, pri Sokolu, pri šolskih 
podpornih akcijah, pri Jugos
lovanski Matici in drugod. Le
ta 1892 je v Črnomlju ustano
vila podružnico Ciril-Metodo- 
vega društva, ki ji je pred
sedovala celih 17 let, nato pa je 
še več let opravljala tajniške 
posle. Verjetno je prav Sad
nikar Haringovo navdušil za 
zbiranj e lj udskega blaga, pred
vsem belokranjskih noš, ve
zenin, pisanic, ljudskega naki
ta in podobnih zanimivosti. 
Na žalost se je ta zbirka po
razgubila, kaka desetina be
lokranjskih otiračev Haringo
ve pa je le še ohranjena v 
Belokranjskem muzeju. Prav 
tako je muzej pridobil nekaj 
njenega starinskega pohištva.

Kako je bila Haringova pril
jubljena in cenjena pri Črno
maljcih, se je pokazalo zlasti 
ob njeni osemdesetletnici 1923. 
leta, ko so se zvečer številni 
meščani zbrali okoli njenega 
dvorca in jo počastili z godbo, 
petjem, govori in iluminacijo. 
Ob tej priložnosti ji je Belok
ranjska Probuda (podružnica 
ljubljanske Probude) pokloni
la kot »čuvarici narodnih 
umetnin« diplomo, ki jo je bil 
izdelal njen tajnik Božo Račič, 
podpisal pa predsednik Oton 
Grebenc.

Priljubljenost in pomemb
nost Haringove se je pokazala 
tudi pri njegovem pogrebu 20. 
novembra 1928. Naj tu pre
pustimo besedo kar takratne
mu črnomaljskemu kronistu, 
ki je v dnevniku Jutro zapisal.

Kako je naše mesto častilo ne
davno umrlo zgledno Slovenko, 
gospo Haringovo, je v veliki meri 
'dokazal pogreb blagopokojnice, 
ki jo je naše meščanstvo z zastop
niki vseh društev spremilo k več
nemu počitku v Vojno vas. Krsto je 
neslo iz hiše šest mladih Sokolov 
ter jo po blagoslovu dvignilo na 
mrtvaški voz. Moški pevski zbor 
je zapel »Vigred«, nakar se je 
žalobna povorka z godbo na čelu 
pričela pomikali. Za krsto so sto
pali sorodniki, nato pa zastopniki 
društev in številno meščanstvo, ki 
je tvorilo dolgo povorko. Na poko
pališču v Vojni vasi se je ob odpr
tem grobu poslovil od blagopokoj
nice župan gosp. Karel Miiller, ki 
jo je v kratkem, zelo lepem govoru 
orisal kol Slovenko kremenitega

Zoiija Haring

značaja v oni dobi, ko je tako rek
oč Slovencu bilo v sramoto priz
navati se pripadnikom slovenske
ga naroda, osobito v krogih, kjer 
se je stalno kretala. Zahvaljeval 
se ji je dalje kot požrtvovalni zbi
ralki narodnega starinskega bla
ga, ki gaje njena vešča roka otela 
propada, kakor tudi za vse njeno 
dolgotrajno delo v prid našega 
mesteca. Po govoru je zbor še za
pel žalostinko »Na grobih«, a ob 
igranju žalostinke naše .godbe so 
grude naše od nje tako ljubljene 
zemljice zasule krsto.

Haringova pa je prav na 
koncu življenja doživela tudi 
žalostne ure. Njena edinka 
Olga, ki se je v mladosti želela 
pri uršulinkah v Škofji Loki 
izšolati za učiteljico, je morala 
učenje zaradi bolezni na očeh 
opustiti. Naslednja leta se ji je 
vid stalno slabšal in kljub 
trem očesnim operacijam je 
prav v letu materine smrti os
lepela. Odslej je zanjo skrbela 
Mihaela Boljkovac, ki je že 
prej dolga leta pomagala obe
ma Haringovima. Zdaj je bila 
njena pomoč slepi še veliko 
bolj potrebna in dragocena. To 
je čutila tudi Olga, ki je leta 
1933 pogodbo pri notarju pre
pisala Viniški dvorec na Bol- 
jkovčevo z edino obveznostjo, 
da zanjo skrbi do njene smrti. 
Boljkovčeva je to dolžnost tu
di vestno in potrpežljivo izpol
njevala.

Olga se je slepa ukvarjala v 
glavnem s pletenjem, sestavl
jala pa je tudi preproste pesmi, 
ki jih je potem po nareku zapi
sala Boljkovčeva. Zadnja Ha
ringova je v temi preživela 
petnajst let, 27. januarja 1943 
pa je umrla, stara skoraj 77 let. 
Pokopali so jo v materinem 
grobu v Vojni vasi. Od Zofija 
Haringove kot tudi od njene 
hčere hrani Boljkovčeva man
jša oljna portreta, ki ju je bil 
naslikal Ferdo Vesel.

Po zadnji vojni je bilo Vi
niški dvorec vse težje vzdrže
vati. Ker sta si Boljkovčeva in 
njen mož Niko (bil je klepar
ski mojster in vodovodni inš
talater ter je v marcu 1945 kot 
partizan padel v Starih Žagah 
pri Črmošnjicah) že leta 1938 
v neposredni bližini Viniškega 
dvorca zgradila svojo hišo, se 
je Boljkovčeva po zadnji vojni 
preselila vanjo. Stara Harin
gova hiša je odslej kljub mno
gim stanovalcem ali pa prav 
zato še bolj propadala. Končno 
jo je Boljkovčeva navzlic po
skusom, da bi jo odkupila obči
na ali kaka primerna ustano
va, leta 1985 prodala Aminu 
Izairiju, ki je obljubil, da bo 
staro stavbo obnovil v soglas
ju z navodili novomeškega 
Zavoda za varstvo naravne in 
kulturne dediščine. Vsa pre
nova še ni do kraja opravljena, 
zlasti ne v nadstropju, saj vse 
zahteva veliko denarja. Na 
žalost pa se doslej novi lastnik 
ni dovolj držal navodil Zavoda 
in je notranje gostinske pros
tore uredil dokaj kičasto. Ver
jetno pa bi se z dobro voljo to 
še dalo popraviti, tako da mor
da smemo upati, da bo sčaso
ma znameniti Viniški dvorec 
v zadovoljivi zunanji in no
tranji podobi le ohranjen nam 
in zanamcem.

JOŽE DULAR

Vin — ahnv Zavoda za varstvo naravne 
in kulturne dediščine v Novem mestu
— matične knjige v Metliki in Črnomlju
— Mihaela Boljkovac, Črnomelj, Kolod
vorska 1

tri? U’ Potem ko so se druge 
Se živeče sestre dedovanju

Jtovedale.
2 Sofija se je še mlada poročila 
riAhčanom Teodorjem Ha- 

slaR0rn’ ^ Pa )e takoj spočetka 
aoo gospodaril, saj je s pod
ajanjem menic denarno 

«'Tadel in je zato odšel v 
niur‘k.a Tam je za njim izgi- 
(j a vsaka sled in je, kot so 
PjJha zvedeli, padel v nemi 
(O ki so nastali po tamkajšnj 
bi \ vDanski ali secesijski voj 
j ' v Črnomlju je tako pusti 
fA0 in hčer Olgo, ki pa je ni 
tpk°U videl, saj se je rodila po 
n hi (1866), ko je Haring že od 

toval v Ameriko, 
j komaj 22-letna Zofija — mo- 
Q.ve dolgove je poplačal njen 
ce — se je morala sama spo-

IZRAZITO 
I Pf ZASEBNA 

ŽENSKA

PRVA 
KNJIGA 
V PRAVEM 
ČASU

Prava knjiga v pravem tre
nutku bi lahko dejali ob izidu 
knjige Cirila Ribičiča in Zdra
vka Tomaca Sončne in senč
ne strani federacije, ki je pred 
kratkim ugledala beli dan pri 
založbi Komunist. Čeprav je 
knjiga posvečena zgodovin
skemu dogodku, 50-letnici izi
da Kardeljeve knjige o razvo
ju slovenskega narodnega 
vprašanja, pa ni branje za mi
nule dni, marveč prav za 
vročo jugoslovansko sedanjost.

Iz krize, v katero smo za
bredli na vseh področjih živl
jenja od političnih do gospo
darskih, se skušamo rešiti 
tudi s spreminjanjem ustave, 
ob tem pa se porajajo številne 
zamisli o tem, kako oblikovati 
skupnost narodov in narod
nosti v Jugoslaviji. Končno 
tudi dogajanja na Kosovu moč
no opredeljujejo prav ustavne 
spremembe. Skratka, vpraša
nje o tem, v kakšni federativ
ni skupnosti, bolj konfedera- 
tivni ali bolj unitaristični, 
bomo živeli, je eno od glavnih 
vprašanj, ki znova in znova 
zahteva argumentirano pre
verjanje načel jugoslovanske
ga federalizma.

Anica Zidar, pospremila na pot 
k bralcem svojo najnovejšo knji
go Pridi k tolmunu, ki je te dni 
izšla pri založbi Kmečki glas.

LIRIKA

Slišati je sicer nekoliko čud
no, saj končno vsi prisegamo 
na avnojsko socialistično in 
federativno Jugoslavijo, ven
dar pa je razumevanje federa
lizma, kot potrjujejo dogodki 
vsak dan posebej, zelo različ
no. Federalizem ima svoje so
nčne in senčne strani, če pov
zamemo z naslovom nove 
knjige. Avtorja v nji prav z os
vetljevanjem razumevanja in 
prakse federalizma v pretek
losti in sedanjosti določata 
sence in svetlobe, tesni in 
vrhove federalizma, kot ga 
poznamo od prvih povojnih 
let do ustave iz 1974. leta in 
kot se zastavlja s potrebami 
po novi ustavi danes. Hkrati 
pa znanstveno tehtno zavra
čata tako konfederativne kot 
unitaristične tendence ter po
dirata osnovna federativna na
čela veljavne ustave.

Prvi del knjige, »Politične 
borbe centralistov, federalis
tov in separatistov«, je znan
stveno teoretičen, medtem ko 
je drugi »Jugoslavija bo ostala 
avnojska ali pa je ne bo«, bliž
je praksi, saj so v njem natisn
jeni članki in polemike obeh 
avtorjev ob aktualnih doga
janjih in izzivih. Tako drugi 
del predstavlja soočenje teori
je s praktičnimi, aktualnimi 
izzivi in jo po svoje preverja.

Pomemben prispevek v knji
gi predstavlja uvod »Jugoslo
vanski federalizem od Spe- 
ransa do razmišljanj o novi 
ustavi« Milana Kučana, ki opo
zarja na prepotrebno razjas
nitev pogledov na nacionalno 
vprašanje.

M. MARKELJ

PRIDI K 
TOLMUNU

»To je zgodba o ljubezni, o 
človeškem srcu, o tisočerih dro
bnih rečeh, ki sestavljajo živl
jenje in zaradi katerih je vred
no živeti; zgodba o delu, ki 
pripravi človeka, da se pobere s 
tal, pripoved o žlahtnih sokovih 
v ljudeh, obenem pa prošnja, da 
bi otrok smel biti otrok.« S temi 
besedami je naša dolenjska ro
jakinja mokronoška pisateljica

Lepše bi skoraj ne mogla 
opredeliti okvirov in virov, v 
katerih in iz katerih gradi svoje 
pripovedi. Zidarjeva tudi v tej, 
svoji že šesti knjigi nadaljuje s 
pisanjem, s katerim si je prido
bila verjetno kar velik krog 
bralcev. Zanj je značilna lirič- 
nost, posluh za naravo, zemljo, 
poseben odnos do kmetstva in 
tradicionalnih moralnih vred
not in še posebej občutljiv pos
luh za otroka. Ta občutljivost ji 
prebuja in rojeva prizadeto pi
sanje, ko se loteva risanja po
dob današnjika, ko upoveduje 
usode ljudi, ki jih vrtinec sploš
nega razvrednotenja, propada
nja kmetstva, uničevalnega od
nosa do narave, zemlje, izgublja
nje občutka do tisočerih drob
nih reči, ki, kot pravi, sestav
ljajo življenje, potegne v silo
vite notranje stiske. Te stiske 
pa so dejansko stiske človeko
vega bivanja v svetu, njegovo 
krčevito iskanje smisla.

Da bi to notranjo stisko še 
bolj ostro začrtala, da bi jo bral
cu čustveno še bolj približala, jo 
preseli v otrokovo srce. Ju
nakinja knjige Pridi k tolmunu 
je namreč deklica, ki raste v 
kmečkem okolju, v katerega pa 
usodno poseže tako imenovani 
sodobni svet, svet napredka. 
Poseg je toliko usodnejši, ker je 
njegova nosilka njena mati, 
medtem ko so na drugi strani 
oče in njegovi stari starši. Kon
flikt sicer pisateljica razreši z 
otrokovo smrtjo, vendar pa to 
ne pomeni, da je svet tradicio
nalnih vrednot odpisala. Ne, 
otrokova žrtev je potrebna, da 
se ta svet izkaže kot boljši in 
moralnejši. Junak torej propa
de, v njegovem koncu pa se 
resnica dokončno razpre.

M. MARKELJ

Pri Državni založbi Sloveni
je je nedavno izšla pesniška 
zbirka Barbare Hočevar z na
slovom Predalčki. Pesmi, zlo
žene v te »predalčke«, so iz
razit primer zasebne poezije. 
To je poezija, ki je ne zanima
jo družbene razsežnosti, tem
več se ukvarja izključno s 
človekom kot posameznikom, 
z njegovimi čustvi, pripadno
stjo sočloveku in s podobnimi 
vprašanji. Hočevarjeva je pes
nica po naravi, pesni, ko ji 
ustvarjalno moč sproščajo po
sebni življenjski trenutki, 
skratka takrat, ko mora z no
vo pesmijo pomiriti svoj no
tranji — pesniški klic. Razu
mljivo, da so vse te pesmi 
napisane s povsem razpoz
navno, celo poudarjeno žen
sko noto. Zato za Predalčke 
lahko zapišemo, da pomemb
no bogatijo tako imenovano 
slovensko žensko liriko, in če 
pravimo žensko, mislimo v 
najboljšem, ne v slabšalnem 
pomenu te označitve.

Ob branju Predalčkov se 
pozornejšemu bralcu razkri
je, da so pesmi Hočevarjeve 
tista vrsta poezije, ki išče le
poto in človečnost v intimi, 
idili, nekakšni složnosti vsega 
v ograjenem svetu, ki si ga je 
ta poezija pač izbrala za do
movanje. Zbirka ima šest raz
delkov, vendar razen dveh — 
prvi in predzadnji (Sovražim 
ponedeljke in Čas mostov) — 
vsi obravnavajo vodilno te
mo: razmerje z moškim. Mo
ški je v poeziji Barbare Hoče
var gibalo bivanja, z njim 
ženska doživlja čudeže, a tudi 
otrplo čustvovanje. Verzi va
riirajo različne odnose, ki se 
kažejo kot dajanje in jemanje, 
združevanje in ločevanje, le
targija in razveza.

Posebna odlika Predalčkov 
je, da ponujajo pesmi, ki so 
oblikovno in pomensko pre
proste in jasne, zato tudi la
hko osvojljive. Takšne so te 
pesmi tudi takrat, kadar izs
topajo iz krogov erotike in 
čutnosti. Kot, denimo, pesem 
Znamenje: »Daleč za progo / 
sredi osatnih poljan / skro
men Kristus sameva. / Čisto 
na drobno, / z ljubeznijo iz
rezljan. / Sem in tja vrabec 
sede na križ, / včasih brez
domna ljubimca / ležeta v 
trave pod njim. / Kaže, da ga 
samota ne ubija. / Gleda, / 
molči / in razume«. Citirani 
verzi naj bodo priporočilo, da 
je Predalčke vredno prebrati.

I. ZORAN

.Zabeleženo.

PESNIŠKI
DNEVNIK

V knjižni beri, ki jo je ob 
koncu lanskega leta pobrala 
Državna zalozba Slovenije z 
livad slovenske poezije, je 
tudi Roman o roži, pesniška 
zbirka, ki jo je njen avtor Iz
tok Osojnik podnaslovil Zgo
dovina nekega mučenja.

Ker se naslovi in podnas
lovi običajno ne dajejo kar 
tako v tri dni, je pesniška 
zbirka, ki ima v svoji izkaz
nici napisano roman in zgo
dovina, gotovo vredna za
nimanja, če že zaradi dru
gega ne, vsaj kot izziv in 
vabilo k bralni izkušnji poe
tike, ki poezijo postavlja na 
nepesniska tla.

Pesniška pripoved, izris 
dogodkov, ljudi, krajev, zna
nih imen od danes in od nek
daj, prepletanje med njimi 
in na avtorjevo doživljanje 
je res sposojeno iz tehnike 
romana, vendar pa služi v 
Osojnikovih pesmih le iz
rekanju sebe ter stvarjenju

samega sebe v sveiu, torej je 
poezija.

PRAVLJIČNI
ROMAN

Samo Simčič je svoj roman 
Psomar in njegovi hlapci, ki je 
lani izšel pri Mladinski knjigi 
v zbirki Nova slovenska knji
ga, podnaslovil kot »pravljični 
roman za odrasle« in že s tem 
opozoril na svojskost svoje 
pripovedi, ki je v novejši slo
venski literaturi nekaj poseb
nega.

Knjiga je po snovi, motivih 
in pripovedni tehniki zastavl
jena tako, kot so napisane 
pravljice, vendar je to le for
malno, pravljičnost je le njen 
zunanji videz, plašč, v kate
rega je zavita prava roma
neskna pripoved- Sporočilo 
Psomarja in njegovih hlapcev 
je vse kaj drugega kot pravl
jična razrešitev belo-črnih 
nasprotij sveta, je sporočilo o 
resnici naše dobe, kot se la
hko izriše v umetniškem delu.



Pričujoči zapisi temeljijo na resničnih do
godkih, ki so pred tremi in več desetletji raz
burjali dolenjsko javnost, le osebe in kraji v 
njih so, ker so glavni junaki povečini že pošte
no odslužili svojo kazen, izmišljeni.

Nasilje 
na begu

Vsega kakšnih deset dni je 
poteklo od tistega aprila, ko so 
krški miličniki obstali pred 
težko in na videz nerešljivo 
nalogo. Javnost je bila namreč 
vznemirjena, v le nekaj dneh 
se je po okoliških vaseh zgodi
lo veliko tega, neznanci so 
med drugim posilili osemnajs
tletno dekle, prijavljena pa sta 
bila tudi napada na krajane, ki 
sta se končala s hudimi po
škodbami. Storilci kot da so se 
vdrli v zemljo. Ljudje so se v 
strahu že ob mraku zaklepali 
v svoje hiše, miličnikom in 
kriminalistom pa je bilo vse 
bolj jasno, da imajo v vseh 
primerih opravka z istimi sto
rilci, takšnimi, ki ne izbirajo 
sredstev, da bi dosegli željeni 
cilj.

5. april je bil, ko je bila Jožica 
skupaj s svojo družino doma, 
okoli 21. ure pa jih je zmotil 
nenadejan obisk. Neznanca sta 
namreč stopila v stanovanje 
in tebi nič, meni nič od osem
najstletne Jožice zahtevala, 
naj gre z njima. Dekle se je 
obiskovalcev ustrašilo in ho
telo zbežati, neznanca pa sta s 
sekirami v rokah ustrahovala 
domačine, eden od njiju je 
imel v rokah celo puško, pri
pravljeno na strel. Jožici je 
prvi priskočil na pomoč njen 
mož, vendar ga je eden od obi
skovalcev napadel; drugi je 
grozil Jožičinemu očetu, ki je 
jokajoč hotel rešiti svojo hčer. 
Napadalcema je končno uspe
lo Jožico zvleči iz stanovanja 
in nato čez cesto v bližnji 
gozd, ves čas pa sta ji grozila, 
da jo bosta ubila, če se jima bo 
upirala. Navzlic njenim obup
nim poskusom, da bi se rešila

iz rok napadalcev, sta nez
nanca dosegal cilj: v gozdu sta 
dekletu na silo strgala obleko 
s telesa, nakar jo je eden držal, 
drugi pa posilil. Ko sta skušača 
vlogi zamenjati, je Jožici uspe
lo iztrgati se iz njunega obje
ma in zbežati v noč. Šele poz
no ponoči se je po drugi strani 
gozda vrnila domov in pove
dala, kaj se ji je zgodilo.

Niso Sp še polegle govorice o 
tem groznem dogodku, že so 
miličniki stali pred novo, nič 
mdfi)1 težko nalogo. Milan De- 
jak je 10. aprila nekaj po 16. uri 
pešačil po makadamski cesti 
protindomu.i'Nenadoma sta k 
njemu iz hbste stopila nez
nanca in ga spraševala, če ima 
cigarete. Ko je Milan odgovo
ril, da ne kadi, sta ga pričela 
nagovarjati, naj kupi pištolo, 
vendar ju je zavrnil, češ da 
nima denarja. Med pogovorom 
se je nenadoma pojavil še tret
ji neznanec, ki je brez besed s 
sekiro v rokah stopil pred De- 
jaka in ga udaril po ramenu, 
hip zatem ga je drugi nezna
nec s pištolo treščil po obrazu. 
Milan je padel na tla, nakar so 
ga vsi trije še dodatno obdelali 
in mu iz denarnice v zadnjem 
hlačnem žepu izmaknili 580 
din. Predno so odšli, so mu za
grozili še, da ga bodo ubili, če 
bo dejanje prijavil miličnikom.

Krog zahrbtnih dejanj in 
napadov je bil zaključen 15. 
aprila. Neznanca, po opisu prič 
in oškodovancev enake pos
tave, sta okoli 19. ure prišla na 
domačijo Janeza Tomca. Vsak 
je v roki držal sekiro in od 
gospodarja sta zahtevala pi
jače. Janez se je nekaj časa iz
govarjal, da pijače nima do
volj, naposled pa je ženo le 
poslal v klet po steklenico ja
bolčnika, sam pa je stopil v

hlev nakrmit živino. Ko se je 
vrnil, sta se neznanca že nace
jala s pijačo, ob obeh je stala 
njegova žena, zato se jima je 
pridružil še Tomc. Kar na le
pem pa ga je eden od dvojice 
gostov napadel, ga udaril s 
sekiro in pričel zabadati z 
nožem. Ko je Janezu na po
moč priskočila žena, sta s 
sekiro napadla še njo, napos
led pa še soseda, ki se je hiši 
približal naključno. Janeza sta 
tolikanj časa tepla in prebada
la z nožem, da jima je naposled 
pokazal, kje ima skrito lovsko 
puško. Po dejanju sta neznan
ca v sosednji vasi ukradla mo
ped in se z njim odpeljala v 
neznano.

Zdravnik je ugotovil, da ima 
Janez Tomc kar sedem hujših 
poškodb po glavi, razlito des
no oko, na suknjiču pa je bilo 
10 vbodov z nožem, od katerih 
jih je osem prebilo podlogo.

Posavski miličniki in krimi
nalisti so iz dneva v dan zože
vali krog osumljencev. Vsega 
trije dnevi od zadnjega dejan
ja so potekli, ko sta bila storil
ca že v njihovih rokah. Prav 
tiste dni sta bila namreč na 
begu iz VPD Radeče mlada 
Roma, znana po nasilniškem 
obnašanju in tovrstnih dejan
jih; šlo je za 26-letnega Mirana 
Berusa in 21-letnega Edija Ju
rka. Vsi sledovi in opisi so vo
dili k njima in miličniki so za
tegadelj 18. aprila obkolili rom
sko taborišče, kajti očitno je 
bilo, da se nasilneža skrivata 
tam. In res. Edi se je sicer 
skušal rešiti s streljanjem iz 
lovske puške, vendar je na
posled spoznal, da je vse za
man. Oba sta tistega dne pres
pala za rešetkami.

Sojenje je bilo v septembru 
istega leta. Mirana je senat ob
sodil na 8 let strogega zapora, 
Edija pa na 6. Ker pa je bil Be- 
rus že poprej obsojen na štiri 
zaporne kazni, je sam zapro
sil, naj mu kazen združijo; se
nat mu je tako izrekel enotno 
sodbo 12 let strogega zapora, 
medtem ko je Jurku enotna 
kazen znašala 6 let in 8 mese
cev bivanja za rešetkami. Ob 
rojstvu tretjega otroka je bila 
Ediju kazen znižana na 6 let, 
medtem ko je bila Miranu 
zahteva za izredno omilitev 
kazni zavrnjena. Vseeno pa je 
prostore KPD Dob na Mirni 
zapustil leto dni poprej, pre
den mu je kazen potekla v 
celoti.

B. B.

Enkrat smo 
se vrnili 
le trije
»Tukaj sedim dan za dnem in 

gledam skoz okno, zraven pa 
premišljujem, kako čudne so 
igre usode. V 93. leto grem, pa 
sem še živ, čeprav sem v mla
dosti šol skozi take bojne me- 
teže, da so mladi fantje padali 
vsenaokoli kot snopi ob žetvi.« 
Tako pripoveduje Anton Vovko 
iz Družinske vasi, najstarejši 
mož daleč naokoli, in medtem 
ko se pogovarjava, se ne odmak
ne s svojega prostorčka ob 
oknu. Ta mu nudi pogled v pre
bujajočo se pomlad na vrtovih 
in poljih okoli domače vasi, zdi 
pa se, kot da mu prozorno stek
lo poleg te vaške idile kar na
prej odseva tudi tisti davni čas 
in krute podobe, ki jih Anton 
nikakor ne more pozabiti.

»Petnajstega leta sem šel na 
nabor in bil sem ves v strahu, da 
me ne bodo potrdili. Kaj sem tak
rat vedel o grozotah na fronti, 
še pomislil nisem na rane, na 
smrt! Kmalu mi je bilo vse to 
blizu. V Galiciji, za Karpati, na 
Dnjestru. Lajanje topov, žviž
ganje krogel, klici padajočih in 
ranjenih vojakov. V kompaniji 
nas je bila večina Slovencev in s 
prebivalci za fronto smo se kar 
dobro razumeli. Prijazno so nas 
sprejemali, saj takrat vojska ni 
bila taka kot v drugi svetovni 
vojni, ko so Nemci, Italijani in 
drugi pobijali civiliste in zažiga
li njihove domove. Bili smo 
kavalirji, čeprav smo sami hudo 
trpeli. Najhujše pa je prišlo po
tem, ko smo bili premeščeni na 
soško fronto. Pri Gabrijelu je 
tako vžigalo iz vseh vrst orožja, 
da sploh ni bilo slišati posamez
nih strelov, ampak je bilo vse 
skupaj eno samo peklensko ro
potanje. Enkrat smo se vrnili iz 
prvih položajev samo trije. Sa- 
nitejcev za nami niti niso pošil
jali, saj bi padli še oni. Mene je

nekaj udarilo v ramo. Najprej 
sem mislil, da je kakšna veja, 
potem pa sem opazil, da mi po 
roki teče kri: zadel me je šrap- 
nel. Pa vesta, da sta bila tista 
druga dva hudo nesrečna, ker 
ni zadelo tudi njiju? Tako sem 
šel jaz za nekaj časa v zaledje, 
onadva pa nazaj v ogenj. Pozne
je, ko smo fronto prebili, tako 
hudih bojev ni bilo več. Spomin
jam se, da smo se ustavili na 
hribih, od koder je bil čudovit 
razgled na Verono. Naprej nis
mo šli več, saj je prej prišla kapi
tulacija. Potem smo se vračali 
čez Ljubljano domov, V Ljubl
jani so nas spraševali, če gremo 
branit Koroško. Takoj sem šel 
še tja in se tolkel vse do konca. 
Zdi se mi neumno, da smo tak
rat Koroško izgubili. Vsega sku
paj je bila kriva politika.« Tako 
se spominja Anton Vovko bur
nih dogajanj, ki so ga potegnila 
daleč od rodne Družinske vasi.

Rodil se je leta 1896, tik pred 
novim letom. Oče je bil kovač, 
vendar doma za otroke ni bilo 
kruha. Anton se je že dvanajs
tega leta odpravil učit za trgov
ca, brat in sestra sta odšla v 
Ameriko, ena sestra pa se je po
ročila v bližini doma. Vsi trije so 
že umrli, brat v rudniški nes
reči pri Clevelandu, ko ga je po
vozil vagon.

»Poročil sem se pred dvai
nšestdesetimi leti,« razpreda 
dalje svojo zgodbo Anton Vo
vko. »Bil sem poslovodja prvega 
delavskega konsumnega dru
štva Rajhenburg in takrat sva 
šla s prijateljem na veselico v 
Podčetrtek. Plesat sem šel z Gi- 
zelo, nadučiteljevo hčerko iz 
Pišec, in tako sva se spoznala. 
Pozneje, ko sva se poročila, sem 
v Zagrebu od Žida Goldnerja 
kupil trgovino z mešanim bla
gom in tja sva se preselila. V Za

grebu je bilo takrat veliko trgo
vin v židovskih rokah in a>°' 
ram reči, da so bili pravi pošte
njaki, saj sem imel veliko opra
viti z njimi. Precej trgovcev je 
bilo tudi Slovencev. Potem, rnea 
vojno, sem opazil, da so Prj?e*® 
židovske družine izginjati. Tua 
mlad fant, ki je večkrat prihaja 
po poslih v trgovino, se je nekoč 
pojavil z židovsko zvezdo na 
rokavu. Bil sem presenečen, saj
sploh nisem vedel, da je Zid. P 
tem je tudi on kmalu zginil i 
nikoli več ga nisem videl. lli0n 
jaz sem sodeloval z osvobodil1* 
organizacijo in pomagal, koli
kor sem le mogel. Po vojni, ko J 
bila trgovina nacionaliziran’ 
sem se preselil v Novo mest , 
kjer sem delal pri Merkatorj 
kot nabavni referent in pozne) 
komercialist vse do upokojita 
Imel sem 45 let delovne doci , 
star pa sem bil 74 let. Ko so s 
otroci izšolali, se je za mano 
Slovenijo preselila tudi dru
na« lri

Gizela in Anton imata n 
otroke, same fante. Eden ziv' 
Kanadi, drugi v Krškem^ tre i 
pa v bližini doma v Druzins 
vasi. Vsi so dosegli lep° ** , 
brazbo. Imata pa že tudi se 
vnukov in tri pravnuke. Ant 
veliko bere. Če je lepo vreme, 
gre na sprehod, če ne, pa sedi 
oknu in skupaj z ženo ob L 
spomine. »Vendar vse P^eAL 
govori o vojni,« ga pokara ze •
ki nn rivainfcpfttrlpsfitih l6tlU

ogodivščine že na pamet. 
a, si mislim, ko se poslavlja1* 
1 častitljivega para iz Druz 
te vasi, mnogim v naa' L.j. 
omovini o grozotah, ki jm P 
aša voj na, govorimo še Prem 

sai hi sir.p.r mani korBp1

Grad Mokrice 
bo zaživel pod tujci

Urejanju mokriškega krajin
skega parka, ki se razprostira 
na površini 60 hektarov, so se 
lastniki grajske posesti posve
čali celi dve stoletji (od 1712 do 
1919).

Najprej so bili to grofi 
Auerspergi, pozneje baroni Ga- 
gerni. Okolico gradu so bogati
li z redkimi drevesnimi pri
merki iz vseh delov sveta. V 
parku Še dandanes raste se
demdeset eksotičnih in avtoh
tonih drevesnih vrst ter gr
movnic. Obiskovalca vsakič 
znova očarajo mogočne sek
voje, bukve in platane. Na
vdušujejo ga tise in tulipanov- 
ci in bogastvo raznovrstnega 
zelenja, ki ga poznajo po ime
nu samo gozdarji in biologi.

Park se nevsiljivo staplja z 
naravnim okoljem in grajsko 
arhitekturo v slikovito celoto. 
Prištevajo ga med najlepše in 
najobsežnejše zaščitene kom
plekse naravne in kulturne 
dediščine pri nas.

Trenutno je še zapuščen, 
vendar mu kmalu obetajo bo
ljše čase. V njem bodo jeseni 
začeli urejati igrišče za golf, ki 
bo, tako upajo, privabljalo šte
vilne tuje turiste. Grajsko po
slopje je s parkom vred za tri 
desetletja vzela v najem firma 
Betriebsgesellschaft GMBH Ho
tel grad Mokrice, ki zagotav
lja, da z oživitvijo tega kom
pleksa ne bo okrnila spome
niških vrednot oblikovane na

rave in monumentalne graj
ske arhitekture.

Pogovor s predstavniki Term 
je kot gost nemških investi
torjev pred dobrim mesecem 
prisostvoval tudi Falk Gagern, 
na Dunaju živeči nečak Niko
laja Gagerna, ki je zadnji gos
podaril v Mokricah. Nikolaje
va solastnika sta bila oba brata, 
Falkov oče Friedrich in Hans. 
Friedrich se je uveljavil kot 
pisatelj in Slovenci ga poznajo 
po prevodih romanov »Cesta« 
m »Ljudstvo«, v katerih opisu
je preteklost in usode prebi
valcev bližnje in daljnje okoli
ce Mokric. Hans Gagern je bil 
slikar, znan predvsem po lov
skih motivih Živel je v les- 
kovškem gradu pri Krškem.

Falk Gagern pogosto obis
kuje Mokrice in je marsikaj 
napisal o njihovi zgodovini. Iz 
ustnega izročila se živo spo
minja zgodb in dogodkov iz 
preteklosti. Med znamenitost
mi mokriškega gozda je ome
nil tri mogočne kostanje (ple
menite sorte maroni. Po nje
govem pripovedovanju naj bi 
največjemu med njimi name
rili dvanajst metrov obsega. V 
tem drevesu, ki je bilo znotraj 
votlo, vendar je še zelenelo, je 
včasih posedalo ob ognju po 
ducat lovcev.

V drugem kostanju je vrsto 
let stanovala gozdna žena, ki 
so jo klicali Gogola ali kar po 
nemško VValdfrau. Pred dupli

no je imela nastrešek in okoli 
njega si je uredila poletno bi
vališče. Ko je vzela k sebi neč
akinjo Nežo, grbasto dekletce, 
ji je Falkova prababica sveto
vala, naj pride z njo živet v 
grad, saj so imeli tam dovolj 
prostora za služničad. Gozdna 
žena se je sprva branila, a je 
zaradi male Neže le popustila, 
da deklica ne bi predivje rasla.

Neža se je v gradu hitro priva
dila in postala je najzaneslji
vejša služabnica svoje gospo
darice. Življenju v gozdu pa se 
kljub vsemu ni popolnoma 
odrekla. Vsako leto si je izgo
vorila mesec dni prostosti, da 
se je odzvala klicu samote. To 
je bilo vedno poleti, ko so zore
le rdeče gozdne jagode.

Zeleni bor je druga dreves
na zanimivost mokriškega par
ka, zaradi katere je ta zaslovel 
daleč naokoli. Seme tega bora 
so načrtno zbirali in ga razpoš
iljali na vse vetrove, po mo
narhiji in drugih evropskih 
deželah. O tem, kako so pri
spele v Mokrice prve sadike, je 
Falk Gagern vedel povedati, 
da je eden od njegovih pred
nikov v prvi polovici minulega

stoletja med obiskom v cesar
ski vrtnariji na Dunaju naletel 
na pinus strobus, v Evropi ta
krat še neznano vrsto bora. To 
ga je tako prevzelo, da je pri 
priči podkupil vrtnarja, ki mu 
je skrivaj odstopil nekaj sadik. 
Mokriški gospod jih je skril v 
cilinder in jih s konjenikom 
poslal naravnost na Kranjsko.

V Mokricah so iz teh sadik 
zrasli prekrasni bori. Njihova 
semena so posejali in tako 
vzgojili še več sadik. Drago
ceno seme zelenega bora je 
mokriške gospodarje reševalo 
iz krize, ko so zaradi trtne uši 
ostali brez dohodka od vino
gradov. V grajski posesti so 
imeli pred pojavom trtne uši 
šestdeset johov vinske trte, in 
ko so jo posekali, so obnovili 
samo dvanajst johov.

V sedemdesetih letih je po 
Falkovem pripovedovanju sta
ri oče Friedrich Gagern oživil 
tudi kamnolom na Čatežu. 
Tam so lomili marmorju po
doben kamen slonokoščene 
barve, ki je bil za obdelavo 
mehkejši od marmorja in so ga 
cenili kot odličen material za

fasade. Kamen je analizira 
pristojni dunajski inštitut. Is 
kamnoloma na Čatežu do po 
staje v Brežicah je Friedricf 
Gagern napeljal ozkotirno že 
leznico, da so mokriški kamer 
lahko nalagali na vagone in ge 
z vlakom pošiljali na Dunaj 
Tam so ga vgrajevali v fasade

Na Dunaju so ga po Falkovih 
besedah porabili 40 tisoč ku- 
bikov, a precej so ga poslali 
tudi v Budimpešto. Z njim so 
med drugim obložili novo du
najsko mestno hišo (Rathaus) 
in zaobljubno cerkev (Votiv- 
kirche) ter budimpeštanski 
parlament.

Medtem so na enak kamen 
naleteli v južni Franciji. Last
nik Rotschild je ponudil Fal- 
kovemu staremu očetu odškod
nino, če opusti svoj kamnolom, 
vendar Gagern na to ni pristal.

Pozneje ga je Rotschild izigral, 
s tem da je znižal ceno, Ga
gern pa si tega ni mogel privoš
čiti. Mokrice so gospodarsko 
propadle že zaradi izpada do
hodka od vinogradov in leta 
1880 jih je prizadel še požar. 
Zgradili so ogromen hlev, ki je

Falk Gagern

pogorel, tik preden j®bil po
končan. Novega niso več pos 
vili.

Z gozdovi si po Fa'^aese 
pripovedovanju mokrismiž
niki niso mogli pomaga*- 
krize. Les tedaj n'.!mevarno-
razen tega so zaradi nc
sti zemeljskih jj*0"”' ,na. 
sekali komaj tretjino S°?°iiCi 
tih površin. V gradu in 0,110 
so se živo spominjali nasr.„v.’ 
ki jo je po dolgotrajnem dez 
ju povzročil plaz nad Br 
nščico. Letnico je sogovor 
pozabil, povedal je le, da J“ g 
takrat odneslo lovsko his . 
štiričlansko družino, le ne 
mesecev star dojenček le h 
čudežu ostal živ. Plaz Je ,e 
pot Breganščici in v dolm ^ 
nastalo jezero. Na njem 1® ^ 
slamarici plaval dojenčes 
lovske hiše, ki so ga *lu 
rešili.

DlOViCO

posestva prodali že med P 
svetovno vojno. Mokriškog , 
podarstvo je z gradom v 
1923. leta odkupila firma oniso. 1U la UU K. upi Id 11»***- g
ger iz Zagreba in ta je 1937
skupaj pr°dal_a zagrebški n
škofiji. Gostišče so v M°k* j 
uredili v povojnih letih. U 
so postopoma obnavljali, v
riap 7n tomnliitn nppnflVO I* .dar za temeljito prenovo i 
lo nikoli dovolj denarja ,
napoveduje prenovo tnh.^fbe 
tal. Pobudnik za naložoo^JLCll. I UUUU111K ^.d l»c*»~- g.
Miran Noman-Fischer, p° ** jj 
teri čateški rojak, ki je 1 
eden od investitorjev.
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nagrada v 
. NOVO MESTO

Jffb je izmed reševalcev 9. na- 
r®* križanke izbral FRANCA 
A^ANA iz Novega mesta in mu za 
tMIo podelil knjigo slovenskega 
^Ija Jožeta Snoja Gavžen hrib, 

avadno stvaritev, ki na nov način 
won o NOB,

4ite današnjo križanko in pošlji- 
Kitev najkasneje do 3. aprila na 

r**v; Uredništvo Dolenjskega lista, 
wiova 3, 68000 Novo mesto, s 

mpB°m KRIŽANKA 11.

REŠITEV 9. KRIŽANKE
fraviJna rešitev 9. nagradne križa- 

kJe’ brana v vodoravnih vrsticah,

1a» t,K0SOVO> srt, kimon, 
pS-AKAIUNA, roja, elan,

iSRars’ ura- kukma’
I Kat i\LOSICA, KARTOGRAM, 
T|KtHE’ TLA, OVIRA, NEPO- 
^•ODAK, KRIŽANKA, SORA.

Brasu
jeR®*kplj. samoumevne ide- 

Sa ir,V a*stvu produkt dolge-

azvoja^°St0 iracionalne§a
J. RACHELS

AVekje navsezadnje mo- 
hkn !? kolikor si la-
motenalozi ponižanja in sra-

M. ROŽANC

NAGRADNA KRIŽANKA
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OBROK
HRANE

IT TISKOVNA 
AGENCIJA

HRIB PRI 
BEOGRADU

REKA V 
MONGOLIJI

STAROŽIDOV- 
SKI KRALJ

DENARNA 
ENOTA 

V ANGOLI

OBOLENJE
OBZOBJA

SESTAVIL 
J. UDIR

HEBREJSKI
UČITELJ

RADIOTEH-
NIČNA

NAPRAVA

I VRSTA AMINO 
KISLIN V 
BEUAKO 

VINAH

FR TERO
RISTIČNA 

ORG

! LESTVICA
PRITOK VISLE

SOKRATOV
TOŽILEC

VERDI
GIUSEPPE

PLAČILNO
SREDSTVO

AVT OZNAKA 
TORINA

VRSTA
TISKARSKIH

ČRK

EG.BOG
SONCA

PRODAJALEC
ZELENJAVE

Nov plaz video iger
Ponovno veliko navdušenje nad video igrami v razvi
tem svetu — V milijonih domov otroci ob televizorjih

Mladež v razvitem svetu, predv
sem na Japonskem in v ZDA, je zajel 
nov val navdušenja za video igrice. 
Po prvem valu tega navdušenja, ko so 
najstniki ure in ure preživeli ob na
pravah za video igre v posebnih loka
lih, namenjenih takšnemu razvedrilu, 
so se s hišnimi računalniki podobne 
igre preselile na domove in postale 
del domačega vsakdanjika. Izgubile 
so nekaj privlačnosti, ker so se več ali 
manj ponavljale. V oseko zanimanja 
za video igre je stopila japonska to
varna igrač Nintendo in leta 1985 
vrgla na trg novo generacijo video 
iger, ki se jih je prijel kar naziv same
ga podjetja. Prodaja iger se je začela 
strmo vzpenjati. V treh letih so samo 
v ZDA prodali 11 milijonov iger, ob 
koncu letošnjega leta pa na jbi se za
bavali z njimi že otroci v 20 milijonih 
ameriških gospodinjstev.

Gre za video igre, ki jo otroci (pa 
tudi odrasli) igrajo s pomočjo poseb
ne računalniške naprave, ki jo prik
lopimo na televizor. Naprava ni dra
ga, saj stane 80 do 150 dolarjev, njena 
zmogljivost pa je takšna, kot jo ima

Ali ni človeško življenje 
samo trenutna opitost duše?

V. JEROFEJEV

Cinizem je prosvetljena laž
na zavest.

P. SLOTERDIJK

Slone pa še kar naprej streljajo
^zmerne črede afriških slonov so se močno skrčile — Z avtomatskimi puškami 

in protitankovskimi izstrelki — Slonovina je vir bogastva_________
ivcev sePrinUUpina kakih 40 div'iih 10 

ničhž! V varstvu savanske travi. ^ 
itiim de®a s^ulede črede slonov, ki se 
b0m°)Pase.Pod vročim afriškim ne- 

jozra ° pridei° dovolj blizu, sname- 
se nr men avtomatske puške in začne 
HijLavi Pokol. Velikanski samci, sa- 
ojm la. mladiči padajo eden za dru- 
ian;Lbltl ^ plohe krogel, ali se težko 
tleh; l smrtn*b mukah valjajo po 
ja Ji upno trobijo. Lovcev agoni-

| todo^LTji kaj d<?SU’ ^urjen,°
i sekaj i!iZlva 1 d° živali in jim od- 

gin J° °^e’ nato pa s plenom vred iz- 

I Pohit° V,težko dostopne hribe. Nad 
I I rrrrhr,0- ^redo Pa se začno zbirati 

1 snirtjVmarji’ plahutajoče žive zastave

-i noi>^n' podoj>, kot je opisani, niso 
Eostf- redk°st- Dogajajo se vse po- 
še žiJe po l'stdl predelih Afrike, kjer 
m0()Jt11? Potujejo slonje črede, črede 
PeiKt?1-- največj'h še živečnih ko- 
laviln Zlva.b- Toda če ne bo nič zas- 
afrjt. ■ lorije divjih lovcev, se bo 
H 1 slon pridružil vsem tistim živa- 

Že 7V ! J1*1 je človek tako ali drugače 
C,"sa' z zemeljskega površja.

s°di^nAf^ed,e.se zmanjšujejo P°v- 
sko ^ ,fnkl’ kJerje njshovo življenj- 
je y kolje. V zadnjih desetih letih se 

.anzaniji število slonov za pol 

ostalo °; V K‘eniJiiih je od 130.000

cene za slonovino, lov na štirinožne 
velikane pa toliko bolj donosen in 
neizprosen. Divji lovci ne ubijajo le 
odraslih živali z velikimi in lepo 
raščenimi okli, pod njihovimi avto
matskimi puškami padajo tudi mla
dički, katerih okelci niso večji od 
svinčnika.

Iz Afrike gre vsako leto okrog 800 
ton slonovine na svetovne trge,

le H samo še 20.000, da omenimo 

Pret,"edržavi. ki sta sloveli po ne- 
OZN v,n'b slonjih čredah. Študija 
n0sti ’ k’50 jo opravili lani, z vso res- 
ooJ. °P°zarja, da bo slon zdaj zdaj 

”ove T vrsla’ & se do ropanje slo- 
obsee„k0sli nadaljevalo v takemegu.

Strahi' *0VC' s'cer n'so edini krivci za 
sl0n v'l° upadanje števila afriškega 
veijka , dsoče slonov je pomorila 
Drnci Su - pred nekaj leti, življenjski 
tmJ-r asiškega slona se nenehoma 

Dekrti-Je zarad' naseljevanje ljudi na 
ni v“aj proste pašnike, toda poglavit-

Se bodo sloni ohranili samo še v 
živalskih vrtovih? (Foto: MiM)

predvsem na Daljni vzhod, kjer je 
povpraševanje po slonovini daleč 
največje. Kilogram dobre slonovine 
stane zdaj na trgih Daljnega vzhoda 
že okoli 244 dolarjev, kar je za dobri 
dve tretjini več kot pred tremi leti. Za 
revne afriške države je slonovina po
membno izvozno blago, zato se trgo
vanju z njo seveda ne morejo odreči. 
So pa tudi nesposobne in nemočne, 
da bi lahko trgovino spravile v zako
nite meje. Majhne oborožene straže 
so preslabo opremljene in premalo jih 
je, da bi lahko učinkovito nadzorova
le obširna območja, kjer cveti divji 
lov na slone. Obratno pa so divji lovci 
oboroženi z najsodobnejšimi puška
mi in celo s protitankovskim orož
jem. V kenijskem parku Elgon so naš
li že več slonov, ubitih s takim 
orožjem.’ VeCJeje povpraševanje in višje so

suet v številkah
ZNANJE TUJIH JEZIKOV V ES
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.ZNANJE TUJIH JEZIKOV — Evropa 1992, pomeni tudi:zje- 
?'kovnega stališča izziv, s katerim se bodo morali spoprijeti državi
ci Evropske skupnosti. Tudi tisti, ki so bili doslej zaverovani v 
ZveliČavnost samo svojega jezika, ugotavljajo, da bo prednost na 
str.ani tistega, ki bo poleg materinega znal še kakšen tuj jezik. Orat 
Prikazuje, kakšno je sedanje znanje tujih jezikov v dvanajsterici. 
Najbolj svetovljanski so v tem pogledu Luksemburžani, od katerih 
'e «n odstotek ne govori nobenega tujega jezika, velika večina pa 
J^a ali več tujih jezikov, dobro se držijo tudi Holandci, Belgijci m 
Panei, najmanj jezikovno izobraženi pa so Irci, Italijani, Portugalci 
,n Britanci. O skupnem »državnem« jeziku, kot se nekateri tiho 
“Srevajo pri nas, v ES ne razmišljajo.

V nezakonito preprodajanje in iz
važanje slonovine so pogosto vpleteni 
tudi naj višji predstavniki oblasti in ne 
tako redko tudi diplomati. Nedavni 
primer, ko so prijeli indonezijskega 
diplomata v Tanzaniji, ki je v diplo
matski pošti tovoril 200 slovnih 
oklov, je dovolj zgovoren. Diplomata 
so sicer suspendirali, mikavnost in 
predvsem donosnost takega početja 
pa ni zato nič manjša.

Sporazuma o mednarodni trgovini 
in ogroženih živalskih vrstah (CI- 
TES), po katerem mora tovore slo
novine spremljati dokazilo o izvoru 
blaga, mnoge afriške države sploh ni
so podpisale, druge pa ga preprosto 
ne upoštevajo.

Naravovarstveniki v razvitem sve
tu razmišljajo o popolni prepovedi 
trgovanja s slonovino in slonokošče
nimi izdelki. Vendar to ni prava pot, 
saj bi tako ali tako ostal črni trg, 
afriške države pa bi bile ob pomem
ben vir dohodkov. Pravo pot razsod
no razmišljajoči vidijo v bolj nadzo
rovanem uplenu slonov. Zimbabve 
je, denimo dosegel že kar lepe uspehe 
v nadzoru nad lovom. Slonje črede so 
razselili na manjša območja, kijih la
hko učinkovito nadzorujejo in v njih 
preprečujejo divjim lovcem preko
meren odstrel živali.

Eno je gotovo: če bodo puške po 
afriških savanah tako pogosto poka
le, kot pokajo zdaj, potem se bo 
afriški slon do konca tega tisočletja 
znašel na samem robu obstoja. To pa 
bi bila izguba za ves svet, ne samo za 
Afriko.

MiM
(Vir: Newsweek)

Čudne bakterije
140 let stare bakterije iz 
zamrznjenih trupel razis- 
______ kovalcev_______

Polarni raziskovalci Franklinove od
prave na Arktiko, ki se je tragično 
končala s smrtjo vseh 129 mož, so sko
raj poldrugo stoletje kasneje ponovno 
zbudili pozornost znanstvenikov, tokrat 
kar dvakratno. Posebna kanadska od
prava, ki je imela nalogo, da odkrije 
vzroke tragedije izpred več kot 140 let, 
je našla zmrznjena trupla, v truplih dveh 
članov Franklinove odprave pa so 
odkrili tudi bakterije.

Strokovnjaki univerze v kanadskem 
mestu Edmonton so ugotovili, da gre za 
bakterije vrste clostridium in da niso bi
le vzrok smrti ali možne zastrupitve. Pri 
nadaljnjih analizah odpornosti teh več 
kot 140 let starih bakterij do antibio
tikov pa je raziskovalce čakalo veliko 
presenečenje. Odkrili so, da so bakterije 
odporne do antibotikov cefoxitin in 
clindamcyn, torej na dokaj široko upo
rabljani zdravili.

Odkritje je v popolnem nasprotju s 
splošno sprejetim mnenjem, da pride do 
odpornosti mikroorganizmov na po
samezne antibiotike zaradi pretirane 
uporabe in razširjenosti antibiotikov. 
Tovrstna zdravila so namreč prišla v 
splošno rabo šele pred 40 leti, torej sto 
let po smrti obeh polarnih raziskoval
cev, ki jih pač nista ne poznala in ne 
mogla uporabljati.

Uganke še niso razrešili, močno pa 
sumijo, da je odpornost povzročil svi
nec, ki ga je bilo v truplih veliko kot 
posledica prehranjevanja s konzervami.

Vojna zaradi splavov
Število splavov v Zahodni Nemčiji strmo na
rašča — Milejši zakoni — Še veliko nezakonitih 

splavov
V Zvezni republiki Nemčiji 

imajo dokaj ostro zakonodajo o 
prekinitvah nosečnosti. Od tega 
1976, ko je bil splav dovoljen le v 
medicinsko nujnih zadevah, se je 
zakonodaja nekoliko omečila in 
dovolila zakonito prekinitev no
sečnosti v prvih treh mesecih tudi 
v primerih slabega finančnega 
stanja matere in v primerih hujše 
prizadetosti, denimo, če je noseč
nost posledica posilstva.

Število splavov je od tega leta 
močno poraslo, tako da danes za- 
hodnonemški zdravniki prekine
jo že petino vseh nosečnosti. Šte
vilo splavov iz finančnih razlogov 
seje dvignilo za tretjino.

»Smo ena najbolj bogatih držav 
na svetu,« pravi predsednik ba
varske zdravniške zbornice Ernst 
Theo Mayer, »a kljub temu je 
slabo finančno stanje najpogoste
jši razlog, ki ga navajajo za preki
nitev nosečnosti.«

Da gre za resen problem, kaže 
tudi dejstvo, da se samo s splavi 
ukvarja en odstotek zdravnikov 
in da ta odstotek zdravnikov uniči 
več življenj, kot jih ostalih 99 ods
totkov lahko reši.

Ob vprašanju ali zadevno zako
nodajo še bolj omiliti ali jo zaos
triti, se je nemško javno mnenje 
vzburkalo ob nedavni aferi, v 
katero je zapleten ginekolog Horst 
Thiessen. Na sodišču se je znašel 
zaradi obtožnice, ki ga bremeni 
opravljanja nezakonitih splavov, 
z njim vred pa 156 žensk, ki so pri 
njem splavile. 137 jih je že mora
lo plačatai globo, ki dosega tudi 
do 3000 mark.

Del javnosti se je takšnemu 
ravnanju sodnih oblasti uprl. Pri
vrženci svobodnejšega odločanja 
o prekinitvi nosečnosti vidijo v 
teh dogodkih lov na čarovnice in 
prodor nazadnjaških sil. V Sternu 
je izšla listina s 1000 podpisi 
žensk, ki so »priznale« nezakonit 
splav, da bi tako z velikim števi
lom »priznanj« onesposobile sod
ne mline. Vendar so sodišča že 
sklenila, da bodo prav vse prime
re podpisnic vzeli v obzir in opra
vili preiskave ter ukrepali, če bo
do ugotovili, da gre za kršenje 
•zakonov.

Videtije, da bo na Nemškem še 
vroče.

računalnik apple II. Vanjo vlože 
kaseto z določeno igro in nato na te
levizijskem ekranu vodijo letala, av
tomobile ali junake skozi številne 
pasti in nevarnosti do končnega cilja. 
Igre so bolj zapletene in realistične, 
kot so računalniške igrice na spec- 
trumih in commodorjih pri nas. 
Animacija je močno izpopolnjena, 
poseganje v igro pa je zahtevnejše. 
Nekatere igre so tako zapletene in 
tako spretno zastavljene, da jih tudi 
po večmesečnem igranju tudi najbolj 
zagrizeni igralci ne pripeljejo do kon
ca. Vodenje bojnih letal in dirkalnih 
avtomobilov pa je tako realistično, da 
zadovolji tudi nekdanje pilote in 
dirkače.

Nove video igrice so seveda prines
le nove težave. Otroci se preveč 
ukvarjajo z njimi, zapostavljajo dolž
nosti in druge igre, ki so za zdrav raz
voj tako telesa kot duha tudi potreb
ne. Znani so že tudi primeri izčrpa
nosti od stalnega igranja nintenda. 
Psihologi svetujejo staršem, naj ne 
poskušajo otrokom preprečiti igran
ja, saj bodo do nintenda prišli tako ali 
drugače, poskrbijo naj le, da se bodo 
otroci igrali z novo elektronsko 
igračo po opravljenih ostalih dolžnos
tih in ne predolgo. Svetujejo celo, naj 
se starši sami vključijo v igro.

Navsezadnje so takšne igre, če jih 
omejimo na znosne mere, celo ko
ristne: izboljšujejo koordinacijo vida 
in gibov, krepe koncentracijo in 
spomin. Slaba plat iger pa ostaja 
enaka kot pri podobnih dosedanjih 
igrah: nekoliko preveč nasilja je v 
njih, preveč ubijanja in vojn.

Škodljivi dim
Tudi pasivno kajenje la
hko povzroči nastanek 
_________raka_________

Kadilcem se vsaj v Združenih 
državah Amerike obetajo vse slabši 
časi. Nedavno poročilo o raziskavi, ki 
sojo opravili po naročilu ameriškega 
zdravstvenega ministrstva, da bi po
trdili ugotovitve o škodljivosti tako 
imenovanega pasivnega kajenja, je 
nedvoumno: bivanje v prostorih, kjer 
se kadi, je zdravju škodljivo in nevar
no. Pasivno kajenje lahko pri neka
dilcih povzroči nastanek raka.

Zaključki poročila navajajo, da do
sedanji ukrepi, s katerimi naj bi v 
ZDA zaščitili nekadilce pred škodlji
vim tobačnim dimom, niso zadostni. 
Pisci poročila se zavzemajo, da bi v 
vseh javnih lokalih, na letalih, vlakih 
in drugih prevoznih sredstvih popol
noma prepovedali kajenje, torej naj bi 
ukinili dosedanje posebne kadilske 
oddelke. Delne omejitve v lokalih in 
prevoznih sredstvih veljajo že zdaj, če 
bodo zakonodajalci sledili predlogu, 
pa bo kajenje popolnoma pregnano iz 
javnih prostorov.

Tudi posebna komisija strokovn
jakov ameriškega državnega inštituta 
za boj proti kajenju ne miruje in se 
pridružuje najnovejši protikadilski 
ofenzivi. Predlagala je, naj bi kar se 
da strogo omejili prodajo tobaka.

Nato me od
slovijo, češ da lahko grem nazaj 
spat. Cestnika iz Trbovelj pa so 
odredili za transport. Sedaj na
mreč je prišla Usta pomola z za
menjavo številk do izraza. Nisem 
si upal ziniti niti besede, lahko bi 
me obdolžili, da sem to storil na
menoma. S težkim srcem sem 
odšel nazaj na pograd, vendar ni
sem veš spal. Skrbelo me je, kako 
bo moj soimenjak bolan zdržal 
težko delo.

Nekako okrog tretje ure me ne
kdo pocuka za hlače. »Ali spiš?« 
me potiho nagovori. Bil je Cestnik.

»Ne spim, skrbi me zaradi tebe, 
ker moraš bolan na transport. Kaj 
naj storiva?«

»Nič naj le ne skrbi,« je odgovo
ril, »javil sem se za bolnega in po
kazal spričevalo. Tako sem rešil 
sebe in tebe.«

Nisem vedel, kaj naj bi mu od
vrnil v zahvalo.

Jaz sem po vsem tem še vedno 
hodil kopal jarek. Nemcem je že 
primanjkovalo vojakov, zato so 
poklicali okoliške kmečke očance. 
Vsak dan so prihajali starci v civi- 
lu v taborišče in tam dobili puške, 
da so nas stražili. Vendar sem 
ugotovil, da ti kmečki možje niso 
bili sovražno razpoloženi do nas 
internirancev.

Nekoč je pristopil k naši manjši 
delovni skupini eden od teh mož
akarjev, ko ni bilo blizu esesov- 
skega stražaja. ter nam obljubil, 
da nam bo prinesel krompir. Mor
da smo se mu zasmilili, ko je videl 
našo bedo. Naslednji dan je res

prinesel »kartofel« ter nam ga 
skrivaj izročil. Povedal nam je tu
di, da bo kmalu konec vojne in naš
ega trpljenja. Rusi pa da ne bodo 
prišli, ampak zahodni zavezniki. 
Rusov si niso želeli.

Nekega dne, ko smo kopali tisti 
jarek, se je zaslišalo daleč od za
hoda zamolklo bobnenje težkega 
orožja. Proti večeru, ko smo se vr
nili, je v taborišču vladala prava 
zmeda. Pojedli oziroma popili smo 
tiste pomije. Obvestili so nas, da 
bodo vse jetnike evakuirali. Ven
dar za to izvedbo niso imeli dovolj 
vojaštva. Segnali so nas na zborni 
trg pa zopet nazaj v barake. Nape
tost in negotovost sla se stopnje
vala in kot mora lebdele nad nami. 
Govorilo seje, da nas bodo evakui
rali po narodnostih. A tudi iz lega 
ni bilo nič. Tisti večer so samo Ru
se nekam odgnali. Baje so se v ne
kem gozdu razbežali in so jih ne
kaj postrelili.

Po barakah je nastalo pravo 
razdejanje. Po tleh je ležalo na 
kupe smeti, papirja, kartonov, 
škatel in razne druge navlake. 
Zopet je prišlo povelje, da ne bomo 
zapustili taborišča. Jaz sem šel ti
stega večera kar oblečen in obut 
na pograd spat. Premišljeval sem, 
da moram biti pripravljen na pri
hod Američanov, da bom Uidi v 
primeru, da bi jih vrgli nazaj, 
lahko z njimi pobegnil.

Naslednje dneve so ameriška le
tala preletavala taborišče. Nato sc 
je nekega jutra trušč končno po
miril. Naslednji dan je bila sopeta.

28. aprila 1945. Nihče ni smel ven, 
le skoz okno smo zaskrbljeno zrli, 
kaj se bo zgodilo, kaj bo z našo 
nadaljnjo usodo. Nič nismo vedeli, 
kaj se dogaja zunaj. Ne bi vedel 
povedati, ob kateri uri je bilo, ko je 
stopil prvi ameriški vojak v tabo
rišče. Esesovska straža v stolpičih 
je še vedo čuvala taborišče. Ame
riški vojak je z roko poklical orne 
njeno stražo, naj zapusti stolpič 
ter se preda. Šest esesovcev je za
pustilo stražarsko mesto ter se z 
dvignjenimi rokami spustilo dol. 
Eden od šestorice pa je pustil roke 
ter zgrabil za pištolo, Američan 
pa je bil pripravljen in je z rafalom 
pokosil vseh šest esesovcev.

Pozneje so navalili ruski jetniki 
ter esesovcem sezuli škornje in 
pobrali, kar je bilo vrednega.

Tako nekako se je končalo ta
borišče Dachau,

Še nekega dogodka se spomi
njam neposredno pred osvobodit
vijo, ko smo bili pripravljeni, da 
zapustimo taborišče. Najbolj sla
botni niso mogli na pot. Ležali so 
na trdih pogradih ter vdano čakali 
na smrt. Med temi bedneži je bil 
tudi neki učitelj iz Ljubljane. Nje
govega imena se več ne spomi
njam. Z poslednjimi močmi je na
pisal na droben listek nekoliko 
besed ženi v zadnje slovo. Prosil 
me je, naj ji izročim to sporočilo, če 
se bom seveda srečno vrnil v do
movino. Izpolnil sem njegovo po
slednjo željo. Žal je na pragu svo
bode, le malo pred osvoboditvijo 
taborišča, umrl. Ostal je v črni ba
varski zemlji.
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IZGINILO KOLO Z MOTORJEM
— Neznan storilec je v noči na 12. marec 
ukradeljcolo z motorjem, last 34-!etnega 
Franca Stefančiča iz Črnomlja. Vozilce je 
bilo spravljeno pod balkonom domače 
stanovanjske hiše. Štefančič je oškodovan 
za okoli 2 milijona dinarjev, storilca pa 
možje postave še iščejo.

IZZIVAL GOSTE IN RAZBIJAL — 
Možje v plavem sojmeli 17. marca veliko 
dela s 45-letnim Štefanom Brezarjem iz 
Srednjega Globoda. Možakarje v gostilni 
na Frati razgrajal, grozil gostom in razbijal 
kozarce. Z miličniki je moral na prisilno 
treznjenje, naknadno pa ga čaka še pot k 
sodniku za prekrške.

V NEZAKLENJEN KOKOŠNJAK
— 14. marca seje pri miličnikih v Dolenj
skih Toplicah oglasila 66-letna Pavla 
Strgašek iz Soteske. Zenica je prijavila 
tatvino kokoši. Izkazalo seje namreč, da 
je preko noči nekdo obiskal nezaklenjen 
kokošnjak in iz njega zmaknil osem pre
bivalk, za enakopravnost med spoloma pa 
je vzel s seboj še petelina. Strgaškova je 
oškodovana za okoli 500 tisočakov.

ZBIL PEŠCA
VERDUN — 19. marca ob 11.35 je 

21-letni Jože Kafol iz Verduna pešačil po 
desni strani ceste, ki pelje iz Stopič proti 
Velikemu Orehku. Zaradi močnega dežja 
je Pilo na vozišču polno luž, ki se jim je 
Kafol umikal. Pri tem je stopil naravnost 
pred osebni avto, ki gaje pripeljal 24-letni 
Marjan Judež iz Velikega Orehka. Poš
kodovanega Kafola so morali prepeljati v 
novomeško bolnišnico na zdravljenje.

KDO JE ZAŽGAL GOZD?
DOBRNIČ — V času med L in 20. 

marcem je nekdo kuril suho travo ob goz
du v Prelogi pri Dobrniču, ogenj pa seje s 
pomočjo vetra razširil na smrekova in bo
rova drevesa ter segel kakih 15 metrov da
leč v gozd. Obžganih je bilo precej dreves, 
nekaj jih je tudi zgorelo, tako daje škode 
za milijon dinarjev.

OB GOTOVINO IN 
ZLATNINO

MALI OBREŽ — 18. oz. 19. marca 
med 19. in 2. uro je bilo vlomljeno v sta
novanjsko hišo Zvonka Račiča v Malem 
Obrežu pri Brežicah. Storilec je izkoristil 
lastnikovo odsotnost in odnesel 32.000 
din gotovine ter več zlatih predmetov: 
žensko verižico z dvema obeskoma, poroč
ni in navaden moški prstan, otroške uhane 
in zlato žensko uro, tako da je škode vsaj 
za 3 milijone dinarjev.

NESREČA MED 
VZVRATNO VOŽNJO
TREBNJE — 36-letni Jože Režek iz 

Stopnega pri Škocjanu je 17. marca ob 
9.40 pripeljal časopise v Stari trg v Treb
njem. Ko je robo zložil, je vzvratno zape
ljal proti kmetijski zadrugi. Prav takrat pa 
je iz nje stopila 64-letna Marija Potrbin iz 
Trebnjega. Voznik je ni opazil, zato jo je 
zadel in zbil na tla. Odpeljali sojo v no
vomeško bolnišnico.

Vsak peti grešnik je direktor
Lani v postopku več direktorjev in manj poslovodij — Nove oblike g< 

darskega kriminala — Nobene prijave SDK ali inšpektorjev UIS
ospo-

Če bi sodili po odmevnosti in za
nimanju javnosti, potem je gospoda- 
ski kriminal zagotovo med najatrak
tivnejšimi področji dela sleherne 
UNZ, tudi novomeške. Po svoje ni to 
nič čudnega, kajti v vlogi storilcev se 
nemalokrat pojavljajo sila ugledne 
osebnosti, direktorji so, denimo, pov
sem na vrhu. »Njihovo število se celo 
povečuje, kot nasploh število dejanj 
gospodarske kriminalitete na območ
ju novomeške UNZ,« razlaga Ciril

• Med večjimi, lani odkritimi prime
ri nevestnega gospodarjenja je zago
tovo dogajanje v metliškem bistroju 
Jurček, kjer je v komaj petih mesecih 
izpuhtelo 28 milijonov dinarjev. Bi
všega poslovodjo bremenijo še pone
verbe in zlorabe položaja.

Mirtič, vodja oddelka za zatiranje 
tovrstnega kriminala.

Ciril Mirtič za začetek navrže nekaj 
številk, kasneje jim da tudi povsem 
konkretno podobo. »Vseh dejanj 
gospodarskega kriminala smo imeli v 
minulem letu 196, od tega jih gre 80 
pripisati tako imenovanemu nepra
vemu gospodarskemu kriminalu; med 
njimi so daleč najštevilčnejše gozdne 
tatvine, sledi jim nezakoniti lov. Za
nimivejši je seveda pogled na klasične 
oblike. Če želimo stanje narediti manj 
črno, kot je, potem velja za začetek 
omeniti dve obliki; kaznivih dejanj 
izdaje nekritega čeka, kupčevanj z 
zlatom in tujo valuto, ponarejanj 
vrednostnih papirjev je bilo lani pet. 
predlani pa 6. Enako je bilo lani manj 
primerov grabeža: obravnavali smo 
vsega 3, predlani pa 10. Da bo takoj 
jasno: padec gre pripisati spremembi 
zakonodaje, kije predpisano vrednost 
za kvalifikacijo takšnega kaznivega 
dejanja dvignila na 5 milijonov dinar
jev.« Če nas spomin ne vara, potem 
dva od treh lanskih primerov grabeža

odpadeta na novomeško IM V, kjer so 
kriminalisti lani končali preiskavo o 
(pre)prodaji uvoženih enaindvajsetic, 
o čemer smo verjetno dovolj obsežno 
pisali, en grabež pa je očitan poslo
vodji v Gradcu. Med dejanji, ki so la
ni upadla, omenimo še zatajitve da
vščin: od predlanskih 15 se je lani 
njihovo število zmanjšalo na 8, večina 
teh odpade na prikrite davke pri pre
prodaji osebnih avtomobilov. O pre
ostalem delu pravi Mirtič takole: 
»Poneverb smo lani zabeležili 14, 
primerov neupravičene porabe druž
benih sredstev 3, primerov nedovol
jene trgovine je bilo 8. V slednjih pri
merih gre največkrat za preprodajo 
osebnih avtomobilov, kot novost v 
našem delu pa so se pojavili primeri 
preprodaje računalnikov. Fizične ose
be so račuhnalnik kupile in ga preko 
komisijske trgovine prodale pravni 
osebi, pri tem pa so zaslužile večmili
jonske zneske. Zlorab položaja je bilo

lani 9, med oblikami na novo odkritih 
kaznivih dejanj pa velja omeniti še 2 
primera izdaje poslovne tajnosti: ena 
sega v Iskro, druga pa v Labod; v 
obeh primerih naj bi bil ukraden 
računalniški program. Verjetno bi bi
lo tovrstnih dejanj še več, vendar 
marsikatere delovne organizacije pos
lovne tajnosti v svojih samoupravnih 
aktih nimajo opredeljene.«

Nič manj kot pogled v dejanja ni 
zanimiv pogled v strukturo storilcev.

• Za razliko od predlani je bilo v mi
nulem letu odkritih 13 dejanj omo
gočanja uživanja mamil. Čudna for
mulacija, toda auživanje samo po sebi 
ni kaznivo. Dodajmo pa, da kakšne 
organizirane oblike preprodaje mamil 
lani ni bio zaslediti.

Dva mrtva, šest ranjenih
Novi hudi prometni nesreči na dolenjski magistri

I

Ciril Mirtič: »Število dejanj gospo
darskega kriminala narašča, vse bolj 
pa je njihovo odkrivanje prepuščeno 
le službam organov za notranje za
deve.«

Kot že rečeno, so direktorji na vrhu, 
lani jih je bilo v postopku 21, poleg 
njih pa še po en računovodja in knji
govodski delavec, 9 prodajalcev, 5 
gostinskih in turističnih delacev ter 6 
trgovskih poslovodij. Slednjih je v 
primerjavi z letom poprej domala 
dvakrat manj, približno za toliko pa 
seje zmanjšala tudi obravnava kazni
vih dejanj nevestnega gospodarjenja. 
Očitno je pač, da inflacija dovolj do
bro pokriva morebitne primanjkljaje, 
danes je skorajda večji problem, kako 
presežek narediti primerno visok.

Mirtič pa ne more mimo še enega 
zanimivega, a zaskrbljujočega poda
tka: »Veliko večino, kar 83 odstotkov 
klasičnega gospodarskega kriminala, 
odkrijemo sami, ostali organi, deni
mo SDK in Uprava inšpekcijskih 
služb, nam lani nista posredovali ene 
same prijave. Poleg nas se v vlogi 
odkrivalcev, razumljivo, pojavljajo le 
še oškodovanci. Za uspešen boj z gos
podarskim kriminalom je to pre
malo.«

B. BUDJA

HMELJČIČ, MOKRICE — Le ne
kaj dežja in neprevidnosti je bilo dovolj, 
da so z magistralne ceste med Ljubljano 
in Zagrebom znova prišle tragične ves
ti. V vsega dveh dneh je dolenjka pobra
la dvoje življenj, šest oseb je bilo hudo 
ranjenih, materialne škode pa je bilo za 
300 milijonov dinarjev.

14. marca okoli 13. ure je 35-letni 
Dragoljub Manojlovič, začasno na delu 
v Švici, peljal osebni avto iz zagrebške 
smeri proti Ljubljani. Pri vasi Hmeljčič, 
koder po sredini vozišča poteka bela 
neprekinjena črta, je pričel prehitevati 
kolono ovzil. Kot je običaj ob takšnih 
neprevidostih, je takrat z osebnim av
tom pripelja' nasproti 51-letni Ivan Mi- 
lek iz Sesvet. Nihče ni mogel preprečiti 
močnega čelnega trčenja. Voznika in 
sopotniki so ostali ukleščeni v razbiti
nah vozil in so jih rešili šele kasneje. 
Voznika Manojloviča so iz razbitin po
tegnili mrtvega, hudo poškodovani pa 
so bili Ivan Milek, njegova žena Anka 
ter Manojlovičeva potnika Miodrag 
Mirkovič in Goran Jankovič. Vse so 
prepeljali na zdravljenje v novomeško 
bolnišnico.

Slab dan kasneje, 15. marca ob 5.40, 
pa je počilo v Mokricah. 23-letni Franc 
Weiss iz Litije seje s svojim fiatom 427 
peljal proti Ljubljani in pri Mokricah v 
dobro preglednem ovinku pričel prehi
tevati tovornjak pred seboj. Vse bi se 
dobro končalo, če na levi strani ceste ne 
bi ležalo izgubljeno rezervno kolo nez

nanega tovornjaka, na katero je ^ u 
prehitevanjem zapeljal Weiss. Av[
mobil je pri tem zaneslo na levo ta11' 
no, po kateri je vozil še kakih IU ^ 
trov, nakar se je vozilo večkrat P 
vrnilo po nasipu in naposled obstalei 
desnem boku. Voznik Weiss in "J^0.., 
dva sopotnika, 25-letni Milan Petrov, ■ 
iz Postojne in 48-letni Vid Renkoi vjoivjjnc in ^o-icim * .4
tije, so bili hudo ranjeni. NVeissaso 
peljali v ljubljanski Klinični center, J 
je že po nekaj urah podlegel hud1 
nam, medtem ko sta Petrovčič 'f ..

Pravljenju v brez®1nko ostala na 
bolnišnici.

i

POHVALE GASIL
NOVO MESTO — V prostorih^, 

vomške poklicne gasilske enote je 
soboto dopoldan seja predsedstva 
silske zveze Slovenije. Člane Pr j^!
va je zanimalo sodelovanje^^
enote z gasilskimi društvi v občini- f 
tovljeno je bilo, daje to sodelovanj^]

pohvalili pa so tudi organizacijo c
nega sistema delovanja požarnega ^ 
stva v novomeški občini. Po seJ • 
kateri so obravnavali še nekatera 
vprašanja s področja gasilstva,so-'< 
ni predsedstva ogledali delovanje in 
trijskega gasilskega društva No' J 
Popoldan so si ogledali še nekaj 8 J 
skih društev in se seznanili z njin 
delom, opremljenostjo in načrti

PODLEGLA
OPEKLINAM

PREHITRA VOŽNJA
V AVTA VAS — 30,-letni Sašo Pavlo

vič iz Semiča seje 14. marca ob 13.45 pe
ljal z osebnim avtomobilom iz Novega 
mesta proti Straži. Zaradi prevelike hitro
sti gaje v Vavti vasi v ovinku pričelo zanaš
ati, cesta je bila tudi spolzka, tako da je 
trčil v avtomobil, ki gaje nasproti pripelja
la 56-letna Anica Hace iz Starega trga. Poš
kodovani so bili voznik Pavlovič in njego
va sopotnika, 18-letna Tamara in 21 -letna 
Anita Stevanovič, obe iz Črnomlja. Mate
rialne škode je bilo za 9 milijonov 
dinarjev.

OREHOVEC — Zakonca Janez 
m Elizabeta Stefanič iz Orehovca pri 
Kostanjevici sta se minulo soboto 
zvečer povsem običajno spravila k 
nočnemu počitku, ko je okoli 22.20 
72-letnega Janeza prebudil gost dim. 
Pokazalo se je, da se je vnela postelj
nina zakonske postelje. Janez je 
skušal zbuditi še ženo, vendar je že bi
la v nezavesti. Hudo opečeno so nato 
prepeljali v brežiško bolnišnico, kjer 
pa je 19. marca nekaj čez polnoč ope
klinam podlegla. Domnevajo, da je 
Stefanič v postelji kadil, ogorek pa je 
zanetil usodni požar.

Nezakonit stanovanjski pravilnik
Prednostna lista v črmošnjiškem tozdu GG ni bila merilo za dodelitev stanovanj 

— Ustavno sodišče razglasilo določbe za nezakonite_____
NOVO MESTO — Zanimiv pravilnik o osnovah in merilih za reševanje stano

vanjskih vprašanj so imeli še pred dnevi v novomeškem Gozdnem gospodarstvu, 
tozd Gozdarstvo Črmošnjice. Akt. kije bil sprejet na referendumu lanskega februar
ja, kaže, kako malo in površno so ga delavci brali pred sprejetjem, potem pa so, ko 
jih je prizadel, dvignili glas. Resda upravičeno, kajti tako je menilo tudi ustavno so
dišče SRS.

KAJ BO S CESTO?
RIBNICA, SODRAŽICA — Cesta 

Sodražica—Žlebič je uničena. Njena 
posodobitev je v letošnjem planu obči
ne Ribnica in tudi v srednjeročnem pla
nu. Kljub vsem tem planom pa je 
vprašljivo, če bo res posodobljena.

Sporno je bilo tisto določilo pravil
nika, kije govorilo, da se prednostna lis
ta delavcev za dodelitev posameznih 
vrst stanovanj sestavi z ločenim vrstnim 
redom v okviru določenih stanovanj
skih standardov, in tisto, v katerem je 
pisalo, da se delavcem dodeljujejo sta
novanja na podlagi določenega pred
nostnega reda za posamezne vrste sta-

Nov protest RD Novo mesto
Vnovič o nelegalni kanalizaciji na Selih — Pismo ri

bičev novomeškemu županu
NOVO MESTO Dovolj podrob

no smo v našem listu že pisali o nelegal
ni gradnji kanalizacije iz stanovanjske
ga naselja na Selih pri Dolenjskih 
Toplicah v vodotok potoka Radešca, te 
dni pa smo prejeli še ogorčeno pismo 
novomeških ribičev, naslovljeno
predsednika SO Novo mesto. V njem

"S
Odplake v Obrh in Krko

Pregledi večjih vodnih onesnaževalcev na Do
lenjskem — Novolesove odplake v Obrh in Krko

Le malo novega je prinesel lanski 
obisk pri vseh večjih vodnih ones
naževalcih na Dolenjskem, edina 
novost je nemara ta, da seje njihovo 
število krepko povečalo, predvsem 
na račun neurejenih komunalnih 
odplak iz nekaterih večjih novih na
selij. Sicer pa pojdimo po vrsti, naj
prej poglejmo v novomeško občino.

Vodnogospodarski inšpektor je 
obiskal žužemberško Iskro, prosto
re Novolesa na Dvoru, v Soteski in 
Straži, Krko, Iskro, Novoteks, IGM 
in Strešnik. Napak in pomanjklji
vosti je bilo veliko, na tem mestu 
omenimo le Straški Novoles, ki ima 
odvajanje odpadnih voda speljano 
preko sistema greznic neposredno v 
potok Obrh in v Krko. Prav tako 
Novoles nima urejenega odlaganja 
posebnih odpadkov, zaradi česar bo 
moral že v najkrajšem času pripra
vili in sprejeti ustrezen sanacijski 
program. Kot smo že omenili, so 
poleg industrije vse večji onesnaže
valci tudi nova naselja. Tako komu
nalne odplake iz novih naselij v 
Žužemberku, Dvoru, Straži, Selih 
pri Dolenjskih Toplicah, Mirni 
Peči, Stopičah, Šentjerneju in Škoc
janu že resno ogrožajo vodotoke, če 
pa k temu prištejemo še vse večjo

uporabo umetnih gnojil in kemika
lij v kmetijstvu, potem je podoba 
seveda še bolj črna 

Ničkaj dosti boljše ni v ostalih 
dolenjskih občinah. V črnomaljski 
je, denimo, klavnica tamkajšnje 
kmetijske zadruge še naprej eden 
največjih onesnaževalcev, ki bo 
čimprej moral urediti čiščenje klav
ničnih voda in odstranjevanje od
padkov. Vsaj enako problematične 
so izcedne vode iz deponije odpa
dkov v Vranovičih; edina svetla 
lanska točka je bila biološka čistilna 
naprava v Semiču, ki pa žal obratu
je brez strokovnega vodstva.

Med metliškimi onesnaževalci 
velja omeniti predvsem Beti, kjer 
imajo sicer urejeno predčiščenje 
odpadnih tehnoloških voda. vendar 
brez razbarvanja odplak, medtem 
ko morata v trebanjskem koncu 
Dana in Kolinska čimprej organizi
rati odstranitev organskih odpa
dkov iz proizvodnje. Velika prido
bitev za Trebnje pa je bila lanska 
dograditev I. faze mehansko-bio- 
loške čistilne naprave na Mirni, kar 
je danes tudi edina zanesljiva in 
učinkovita pot k ohranjevanju vse 
bolj pičlih vodnih virov.

piše med drugim:

»Od IS SO Novo mesto smo 2. marca 
prejeli obvestilo, da so dela za izgradnjo 
kanalizacijskega omrežja v naselju Sela 
ustavljena in da so bili vsi dosedanji po
segi nezakoniti. Prav tako je iz obvestila 
razvidno, da je v teku postopek za pri
dobitev lokacijske in gradbene doku
mentacije. Ob tem smo vas dolžni opo
zoriti, da smo že sredi februarja zahte
vali, naj se zemljišče vrne v prejšnje 
stanje, kar bi preprečilo poseg v vodotok 
Radešce, vendar vse kaže, da tega nihče 
ne jemlje dovolj resno in da bo krajevna 
skupnost naredila vse, da gradnjo kana
lizacije legalizira.

Zato proti temu posegu še enkrat 
odločno protestiramo, kajti potok Ra
dešca spada med vodotoke, kijih ščitita 
tako zakon kot družbeni dogovor o 
čuvanju reke Krke in njenih pritokov, 
vsaka napeljava v potok pa pomeni zanj 
ekološko katastrofo.

Spoštovani tov. predsednik, prosimo 
vas, da se ob upoštevanju sprejetih 
ekoloških načel zavzemate, da do pose
ga v Radešco ne bo prišlo, navsezadnje 
nas sprejeli dokumenti enako zavezuje
jo, da skušamo ohraniti vsaj tisto, kur se 
še sploh da ohraniti!

Pismo je podpisat predsednik RD 
Novo mesto Alojz Podboj.

novanj. Preprosto povedano: ti zaplete
ni formulaciji sta pomenili, da delavec z 
večjim številom družinskih članov in 
navzlic največjemu številu zbranih točk 
na prednostni listi ni mogel dobiti sta
novanja, ker podjetje tako velikih sta
novanj, določenih po stanovanjskem 
standardu, ni imelo. Seveda so se neka
teri zoper takšne nesmisle v pravilniku 
pritožili, nazadnje celo na ustavno so
dišče SRS, kije sporne odločbe razglasi
lo za neustavne in nezakonite ter jih 
razveljavilo.

Po mnenju ustavnega sodišče takšen 
pravilnik ne omogoča enakopravnega 
uresničevanja stanovanjskih pravic de
lavcev. Stanovanja se namreč prosilcem 
niso delila v zaporedju, kot ga je na
rekovala prednostna lista, pač pa so 
upoštevali velikost stanovanja, do kate
rega je bil kandidat upravičen, in pri 
tem seveda izhajali iz tega, ali podjetje 
takšno stanovanje sploh ima. Če ga ni

imelo, je kandidat ostal praznih rok, 
četudi je bil prvi na prednostni listi. V 
GG so očitno prezrli, daje za dodelitev 
stanovanja pomembno le zaporedje na 
prioritetni listi, delavcu pa se lahko z 
njegovo privolitvijo dodeli tudi manjše 
stanovaje od tistega, do katerega bi sicer 
bil upravičen. Nikakorpatistj)kjjena

prednostni listi na višjem mestu, ne mo
re biti na slabšem od sodelavca za njim 
zgolj zato, ker podjetje zanj nima us
treznega stanovanja.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

^.so
Nov,

Wtm
šole.

Vsakovrstnih tatvin kolessojo?
Tudi izgmotj«Dolenjskem vajeni, i uu. -o . t 

kolesa znamke Rog, katerega^

.Šahi;

14. marcem, navsezadnje ne bj. 
nič nenavadnega, če njegov la 
Branko Rus iz Velike Loke til
nikom ne bi pojasnil, daje ime;.' sta. 
ce varno spravljeno na podstresj s 
novanjske hiše. Ker edina P? z 
podstrešja do pritličja poteka 
stanovanjske prostore, izginotja zaL
rat nihče ne zna zadovoljivo poja .

• Velikonočna nedelja in z je 
zajtrk, zaradi katerega se mnogi 
štirinajst dni cedijo sline, sta PreCV 
ti. To kaže koledar, poleg nJeSa 
nekaj drugih znamenj. Eno med J 
so spoznali Dukovčičevi iz krno 
katerim je nekdo iz zidanice. .. 
imajo v Rodinah, odnesel 21 sur aj 
klobas, 2 plečeti in 2 šunki. Božji ^ 
goslov se te mesnice zagotovo n ,«!

• Velikonočno nedeljo pa sije ne. 
do obogatil tudi z druge vrste m 
no. Marjanu Cvelanu iz Radne v1 
izginilo osem kokoši, katerih mes 
zagotovo zadovoljivo dopolnuo 
hom in prekajenim dobrotam, 
manj bo zvijalo v želodcu.

NEPREVIDNO
PREHITEVAL

GORNJA NEMŠKA VAS 30-letm 
Marko Omahen s Studenca seje 18. mar
ca nekaj po 23. uri peljal z osebnim avtom 
iz Trebnj :ga proti Veliki Loki. Med vož
njo je v Gorenji Nemški vasi opazil na ce
sti pred seboj neosvetljeno vozilo in ga 
pričel prehitevati, takrat pa mu je z avtom 
nasproti pripeljal 22-letni Zvonko Grand- 
Ijič iz Hrastja. Vozili sta trčili, hip zatem pa 
je v Omahnov avto zadel še Roman Požes 
s Studenca. Materialne škode je bilo za 30 
milijonov, Omahen pa seje v nezgodi tudi 
laže ranil

V dveh dneh 
pojasnjen 

vlom v bife
Videorekorder in glas- 

beni stolp vrnjena
NOVO MESTO Milan Kožar, 

lastnik bifeja Prepir na Gornji Težki 
vodi, si je vendarle lahko oddahnil. 
Vlomov in tatvin iz njegovega lokala 
je bilo v zadnjih letih kar precej, sto
rilci so praviloma izbirali najdragoce
nejše predmete, predvsem tehnično 
blago. Tako je bilo tudi 14. marca, ko 
je nekdo vnovič obiskal Kožarjev bi
fe. Iz prostorov sta izginila videore
korder in glasbeni stolp, vredna preko 
20 milijonov dinarjev, na srečo pa je 
bila uganka kmalu razvozlana.

Že dan kasneje, 15. marca, so de
lavci novomeške UNZ prijeli najprej 
34-letnega P. M. iz Trške Gore, le dan 
zatem pa še 38-letnega S. M. iz Ljub
ljane. Možakarja so izročili preisko
valnemu sodniku novomeškega so
dišča, ki je za oba odredil pripor. In 
kakšna je bila usoda ukradenih pred
metov? Našli sojih v skrivališču in se
veda zasegli ter vrnili lastniku.

il.; ________ _________ _ _______
- " *** -■•**«««»» « i rN* - •^"“■7j0vji.

LOVOPUST NI ZA VSE — Za večino rečnih rib v Krki velja ta čas prepoj ke, 
to med drugim velja tudi za med ribiči nadvse cenjene platnice, podusti in ^ 
Vendar se najdejo tudi taki, ki jim lovopusta ni mar. Čuvaji novomeške fl ,0 
družine so kršiteljem napovedali neizprosen boj, kot orožje v boju s krivolove' 
pričeli uporabjati fotografske objektive in takšne posnetke.

RANJENA VOZNIKA 19. marca 
nekaj po 8. uri seje 59-letni Ostoja Vuji- 
novič iz Ljubljane peljal z. osebnim avto
mobilom po magistralni cesti iz Ljubljane 
proti Zagrebu. Pri Obrežjuje pričel prehi
tevati tovornjak s polpriklopnikom, tarkat 
pa mu je nasproti z oplom ascono pripeljal 
40-letni turški državljan Mehmed Kosem. 
Prišlo je do čelnega trčenja, v katerem sta 
se voznika poškodovala, škode na ploče
vini pa je bilo za 70 milijonov din.

po tleh. Pešec jo je na srečo odnes 
lažjimi poškodbami. ,,,,cT ^ .

IZSILJEVALA JE PREDN(f ,rCja 
17. marca ob 20.30 seje 19-letno• ay i
Sinkovič iz. Sevnice peljala z oseh pri 
tom iz Trebnjega proti Mokron e j|jU 
Puščavi je med zavijanjem na lev0 .0j*tn 
prednost 58-lememu Trebanjčan ^|i- ■ 
Sinurju. V trčenju je nastalo za

DONOSEN VLOM
ČATEŽ 18. marca med 10. in 23.30 

uro je nekdo vlomil v stanovanjsko hišo 
Milena Zaniuk z Rimske ceste na Čatežu. 
Neznanec je odnesel črn diplomatski ko
vček, ženske krzneno jakno in ženski 
plašč iz ovčjega usnja, tako da je lastnica 
oškodovana vsaj za 4 milijone.

PREHITRO JE VOZIL 41-letni 
Franc Savšek iz Trzina seje 17. marca ob 
21.45 peljal z osebnim avtomobilom iz 
Trebnjega proti Mokronogu. Ko je privo

jonov din materialne škode. • |Vjr 
PO LEVI V OVINEK 57-10" t> 

Kocjan iz Potov vrha seje 17 91. pi
i n rn «• • • _ - . »/

■ IVVIIJV^U I \ V/ JC pl I f

zil v Mirno, je tam iz bifeja tik ob cesti sto
pil na vozišče 46-letni Jože Pavlin ... 
Trebnjega in prečkal cesto. Savšek zaradi 
prevelike hitrosti vozila ni utegnil pravi 
čas ustaviti, zato je trčil v Pavlina in ga zbil

18.50 peljal z osebnim avtornob ^ v | 
cesti iz Novega mesta proti Se",Je le'1 
Pctelinjeku pa v ovinek zapelja1 I ay 
strani. Takrat je nasproti s U>v(>r 
tom pripeljal Novomcščan J‘l"ez :i0oJ' 
zel, po trčenju paje Kocjanovo vo ^
bilo na njivo. Kocjan je bil odp. J 
zdravljenje v novomeško bolrišn' ' 
terialne škode pa je za 2 mlijona

St. 12 (2066) 23. marca



h ŠPORTM KOMENTAR

En hlebec, veliko jedcev
hvesticijsko-vzdrževalne obveznosti so 

spet prikrajšale osnovno dejavnost
Ni tako težko gradili, kot je potem 

°t>jekte težko vzdrževali. Staro in v 
Pfaksi nič kolikokrat potrjeno pravilo 
N pokazalo zobe tudi v novomeški te- 
*** kulturi; lani seje ne prvič zgodilo 
cel°. tla je bila na račun investicijsko 
Kdrževalnih obveznosti prikrajšana 
Snovna dejavnost. Tista, zaradi kale- 
re 'elesno-kulturna skupnost sploh 
0 ■''laja. Jasno, da športnih objektov ni 
n°( prepustiti propadu, prav tako pa 
“ jasno, da je breme njihovega 
zarževanja sčasoma poslalo za pro- 

r<Kun lelesnokulturne skupnosti pre- 
'ko- In upravičen je strah, da bo to 

letne še večje, kajti veča se tudi kva- 
rntura pokritih športnih površin v 

ob{‘ni. novomeška TKS je namreč 
investitor lani dograjene telovadni- 
ce v Mirni Peči, v svojih planih pa 
Piedvideva še pomoč pri gradnji telo- 
'bdnic v Škocjanu, Smarjeti in Vavti 
^ Da želje po dokončanju stadiona 
(ra,slva in enotnosti in položitvi tar- 
“tosfce prevleke ne omenjamo. Na 

an,-(e' <la gre za zalogaj, ki ga brez 
muči drugih ne ho mogoče sneti.

lani

prav tako pa bo graditeljem telovadnic 
moralo postati jasno, da občinska 
TKS ne bo zmogla bremena vzdrže
vanj. Pa ne le to: v telesni kulturi bo 
slej ko prej potrebno razmislili o do
datnih oblikah varčevanja, najsi gre 
za racionalizacijo delegatskega siste
ma, poslovanja skuposti ali strokov
nih služb.

V novomeški skupnosti so prvi 
korak k temu že naredili Na osnovi 
opravljene analize učinkovitosti dele
gatskega sistema je podan predlog o 
zmanjšanju števila delegatov, ki jih je 
danes 94, prav tako naj bi ukinili 
nekatere odbore skupščine, ki se pod
vajajo z delom ZTKO (denimo odbor 
za vrhunski šport in športno rekreaci
jo), veljalo pa bi nekaj reči tudi o pre
dlogu, naj se predsedstvo TKS obliku
je kot izvršilni organ. Podobnih rešitev 
je še nekaj, zanje pa bi se kazalo 
odločiti čimprej, kajti hlebec, ki daje 
že tako tanke rezine športom in klu
bom, je vse manjši, jedcev pa vse več.

B. B.

Le še trije v boju za prvo ligo
Pričakovana gladka zmaga Pionirja v Kamniku — Derbi kola dobil Salonit — Bos

ta odločili tekmi v Kanalu? — Dragocena zmaga Kočevk v boju za obstanek
Če ne bo kakšnega velikega presenečenja, potem je že moč trditi, da so po sobot

nem kolu v igri za prvi dve mesti v zahodni skupini II. zvezne odbojkarske lige le še 
tri ekipe: Jedinstvo Interplet, Pionir in Salonit. Odločitev bo bržas padla v njihovem 
medsebojnem obračunu, že v začetku prihodnjega meseca se bosta v Kanalu pome
rila Salonit in Jedinstvo, v predzadnjem kolu pa bodo pri Salonitu gostovali še 
Novomeščani.

Tako na prvi pogled je prednost na 
strani Kanalčanov, ki bodo imeli oba ne
posredna tekmeca v gosteh na svojem 
igrišču, čeprav tačas za vodilnima ekipa
ma zaostajajo za dve točki. Brez dvoma bo 
boj ogorčen in prav nič ne bo odločeno do 
zadnjega kola, vse bolj pa postaja očitno, 
kako usoden utegne biti za novomeško 
vrsto tisti nenadejani poraz v zadnjem je
senskem kolu na Bledu. In še nečesa ne 
smemo prezreti: kaj lahko se namreč zgo-

SEMICANU 3. MESTO 
NA STRELSKEM 
TEKMOVANJU

SEMIČ — V Strunjanu je bilo pretekli 
teden 35. republiško prvenstvo v streljan
ju s serijsko zračno puško za »zlato pušči
co.« Med več kot 100 tekmovalci iz vse 
Slovenije seje na odlično 3. mesto uvrstil 
Jože Ivanetič (567 krogov), član strelske 
sekcije Iskre Semič. Zanimivo je. da je 
državni reprezentant Rajmond Debevc na 
tem tekmovanju zasedel šele 5. mesto.

di, da bo za vstop v I. zvezno ligo odločala 
razlika v setih. Niso več pomembne le 
točke, pač pa vsak set. Tega se ekipe očit
no dovolj dobro zavedajo. Tako so No
vomeščani v soboto po resni in zavzeti igri 
gladko v Kamniku odpravili s 3:0 istoi- 
meno ekipo, pri tem pa gostiteljem pustili 
vsega 10 točk. Tudi te lahko v primeru 
enakega števila zmag ter osvojenih in iz
gubljenih nizov odločijo o vrhu lestvice! 
Podobno zavzeto so igrali odbojkarji Je- 
dinstva in prav tako gladko zmagali na 
Reki, tako da imajo še zmeraj za dva seta 
boljšo razliko od Novomeščanov. Doko
nčno pa je verjetno iz boja za vrh izpadla 
ekipa Ljubinja, kije izgubila derbi s Salo
nitom. Prihodnje kolo bo vsaj na videz 
mirno, prvouvrščene ekipe se lahko nade-

GIMNASTIČNO 
Br . SREČANJE

ca.sorp Minulo soboto, 11. mar- 
\ telovadbplI?dicionalnem srečanju zbrali

^movan^0 ?a,greb 'n BreŽic' LelošnJe 
šole n-*e Je b'lo v telovadnici brežiške
PjCnaRmZ?t0r srečanja pa je bil TVD 
med Din rP21ce- Tako med pionirji kot 
^vila nirkan)i je v skupnem seštevku 
HiviSt;t*?6reMta vrsta, v posamični 
Dami, p' P?->e Pri famih zmagal Brežičan 
tih p a.nic' medtem ko sta bili pri dekle- 
°ziroma?nger-ieva ‘n Jtmušičeva druga 

s'PlembrarevJzaDrUbg0 'elOŠnje srečanj’e ^ 
B. ŽNIDARŠIČ

Regijska naslova v
STARI TRG

š*his?nVC) ^STO - Kar 38 mladih 
“deležiuf vs? Dolenjske seje pred dnevi 
Prvpn,. ° letošnjega regijskega šahovskega 
k'je hilVa m starejše pionirje in pionirke, 
slo, °y Novem mestu. Med fanti je na- 
bei7v, aka Prepričljivo osvojil Uroš Ko- 

dijo m* rga -rga' ki-ie zbral 6’5 u^ke’sle" 
Glad itr . rse <DoJenjske Toplice) 5,5, 

,&5’5 Slcerjanc (Grosuplje), 
Sttrlv,„^ .vJe)’ Arabec (Mokronog), 
Meri a ?.ln Lindič (oba Stari trg) po 5 itd. 
žntapaek etl ie P« zaslugi Ingrid Mihelič 
8 ločlPrav tako od51a v Stari trg, zbrala je 
RaiJ, v Prav toliko kol drugouvrščena 
jih i„ . ya- Kobetova na tretjem mestu pa 

Izbrala 7 (vse Stari trg).

Šesti rokometni naslov
Kadeti Inlesa Rika republiški rokometni prvaki

RIBNICA — To, da ribniški članski 
rokomet že nekaj sezon ne beleži uspe
hov , kot jih je pred leti, je pravzaprav 
čudno, še zlasti, če vemo, kako dobro se 
v Ribnici dela z mladimi kategorijami. 
Dokazov temu je več, v prvi vrsti so to 
regionalna in republiška tekmovanja 
mladincev in kadetov, kjer »lesarje« 
praviloma najdemo povsem v vrhu.

Tako je bilo tudi tokrat. Na nedavno 
končanem republiškem finalnem turnirju 
kadetov so mladi igralci Inlesa Rika za
nesljivo osvojili prvo mesto; koliko velja 
ta rezultat, pa pove podatek, da so do nas
lova prišli v neposrednem boju z dvema 
najmočnejšima republiškima ekipama, 
Kolinsko Slovanom in Aerom Celje. Tok
ratni naslov je nov dokaz pravilne klubske 
politike, ki že leta skrbi predvsem za vzgo
jo mladih lastnih igralcev, ki kasneje 
oblečejo tudi članski dres. In če drugega 
ne, je pohvalno že to. da barve najboljše 
članske ekipe, ki nastopa v prvi republiški 
ligi, branijo izključno doma vzgojeni 
igralci.

Seveda ne bi bilo prav, ko ob tem zadn
jem uspehu ne bi omenili Zdenka Mikuli
na, trenerja, kije v Ribnici enako uspešno 
vodil že prav vse selekcije. To je bil njegov

Mil* ' ASl OV RIBNIŠKEMU ROKOMETU — Na posnetku našega sodelavca 
^^Glavonjicaje kadetska vrsta rokometašev ribniškega Inlesa Rika, kije pred 
.■osvojila naslov republiških prvakov. S trenerjem Zdenkom Mikulinom so ta 
^bra ^0se8®: Lapajne, Djokie, l^esar, Tomšič, Goleš. Pogorelec, Pajni, Jakšič, 

***' ^erlin. Bolha, Prelesnik in Škaper.

V enem dnevu 
lažji za 6,5 

.^kilograma
Zupančič o se- 

■HliP kočevski atletiki
d F-VJE Mnogi so sc ob nc- 
K n' Proglasitvi najboljših športnikov 
lu -.SvJa* k‘> je bilo večkrat omenjeno 
val' 'l10 .Romana Zupančiča, spraše- 
nj-l' kakšni so dosežki tega ntlade- 
rrm’-ncka-i j‘h "i vedelo niti, v kale- 
gih SpVrlu nasu,Pa V atletskih kro- 
sv P* ?-uPančičevo ime ni neznano, s 

"Jimi rezultati v deseteroboju, tej 
nT’u,v<> najtežji atletski disciplini, že 
čla a v* °P°**d* nase. Prej še kol 

K ^ >b*.ovo "testo, sedaj kol atlet

“Atletiko sem vzljubil v Novem 
estu, kjer sem tudi odrastek kasneje 

n j'01" ve preselil v Kočevje in lam 
n‘ualjeval z delom in treningi. Vcrjel- 

vsem znano, s kakšnimi ležava- 
tn ^jj^eti srečujejo v Novem mestu, 
j ’v kočevju, je slika obrnjena. I ep 

uatdtscn stadion š tartansko stezo 
, "PJe, na njem ni organizirane vad- 

Voi' °l!a' kaj’' "ted mladimi je do
ki zanimanja, tudi kvalitetnih tre- 

je nekaj,« razmišlja Zupančič. 
Jmara pa se bo kaj spremenilo po 
jegovent prihodu. Cveto Arko, sek 
£i,r kočevske TKS, zagotavlja, da 

rou Romanu nudili vso pomoč, in 
. vntaia res ni daleč dan. ko naj bi

kočevska atletika vnovič zaživela le
pše življenje.

»Čutiti je. da se nekaj premika.« 
pravi Zupančič. »Ta čas delam s sku
pino desetih fantov in treh deklet. 
Zagnani so in moj eilj je, da jih nekaj 
čez par let pripeljem do republiškega 
vrha.« Spomnimo ob tem, da je bil 
kočevski atletski stadion svojčas pra
va Meka za vsejugoslovanske atlete, 
ki so v mesto ob Rinži hodili na pri
pravo. Upajmo, da bo stadionu sloves 
povrnjen. »Do lega ni daleč, pogoji za 
delo so namreč idealni. Potrebno bo 
pač pljuniti v roke in zavihati rokave «

In kaj pravi Roman Zupančič o 
svoji atletski poti?

»V mladinski konkurenci sem po
bral precej odličij, na državnem 
prvnestvu sem bil drugi, la uspeh sem 
kasneje ponovil še v članski konku
renci. Letos sem kol član kočevskega 
kluba osvojil drugo mesto v skoku v 
višino in troskoku na državnem dvo
ranskem prvenstvu, s 24 leti pa bi se 
rad temeljiteje posvetil svoji prvi lju
bezni, deseteroboju. Gre za izredno 
težko in naporno disciplino, v ilustra
cijo naj povem, da sem lani na držav
nem prvenstvu v Beogradu pri tempe
raturi 35 stopinj Celzija v enem 
samem tekmovalnem dnevu izgubil 
kar 6,5 kilograma telesne teže «

Roman Zupančič ne skriva, da ima 
še nekaj rezerv Prav tako ne skriva, 
da kadi. kar atletu ne more biti dobra 
reklama. »Za vsako pokajeno cigare
to se sam kaznujem. Za sleherno nam
reč pretečem dodatne 3 kilometre in 
dvignem uleži v skupni teži 5 ton.«

M Gl AVON.IK

jajo novih prepričljivih zmag, potem pa se 
bodo pričeli odločilni obračuni.

Izredno pomembno zmago so v ženski 
drugoligaški konkurenci zabeležile Ko
čevke, ki se ogorčeno bore za obstanek. Po 
treh setih so premagale vrsto, Poreča, tako 
da jih do treh ekip pred njimi delita še dve 
točki. Še kako dobro bi biles, če bi 
Kočevke v soboto presenetile v Pulju, v 
kar pa je objektivno težko verjeti. Sicer pa 
je dokonča prvenstva še 5 kol in možnosti 
za rešilne točke bo še nekaj. Po doslej 
prikazanih igrah bi si Kočevke brez dvo
ma zaslužile mesto v drugoligaški družbi.

Vse slabše pa v republiški ligi igrajo 
kočevski odbojkarji. Tokrat so doma gle- 
dko ostali praznih rok — s 3:0 jih je ugna
la Mislinja — tako da so se Koečvci znašli 
celo na 10. mestu. Gostitelji so zaigrali 
slabo, nezbrano, predvsem pa daleč pod 
svojimi zmožnostmi. Očitno je, da v 
vrstah kočevskega republiškega ligaša 
nekaj hudo škriplje.

B. B.

že šesti naslov, osvojen z mladimdi igralci 
v zadnjih nekaj letih, zagotovo pa ne tudi 
zadnji. Kajti kadeti, letošnji republiški 
prvaki, še zdaleč niso rekli svoje zadnje 
besede.

M. GLAVONJIC

ZUZEK 31. NA 
YASSA MARATONU

POKLJUKA — Skupina dolenjskih 
tečakev na smučeh seje v nedeljo udeleži
la tradicionalnega Yassa maratona na 
Pokljuki. Dolenjci so v konkurenci okoli 
250 tekmovalcev nastopili na najdaljši, 21 
kilometrov dolgi progi v prostem slogu. 
Udeležba je bila letos močna, poleg vseh 
najboljših J ugoslovanov sta bili tu še B re
prezentanci Italije in Avstrije, zmaga paje 
pripadla italijanskemu tekaču s časom 
59,44. Zelo dobro se je odrezal Metod 
Žužek (Trebnje), kije bil s časom 1:10.22 
na 31. mestu, 44. je bil Jože Strniša (Novo 
mesto), 50. Bogomir Humar (Trebnje), 
52. Tone Strniša (Novo mesto) itd.

Samonikli up 
sevniške 
atletike

SEVNICA — Brez mame in očeta je 
rasel Pavle Drobne na Ledini pri Sevnici. 
Zaradi neurejenih družinskih razmer ga je 
socialna dala v rejništvo v Podgorje, a ker 
je bil zelo navezan na svojo staro mamo na 
Ledini, je pobegnil k njej in pri stari mami 
živi še zdaj, čeprav je pri 21-letih seveda 
povsem samostojen. Pavle je moral do av
tobusa. ki je vozil šolarje v sevniško 
osnovno šolo. prepešačili okrog 3 km. To 
niti ni velika razdalja, če vemo. da morajo 
ponekod otroci še danes peš do avtobusa 
tudi dobro uro. Bila paje to gotovo dobra 
priložnost, daje Pavle že v rosnih letih pre
izkusil svoje tekaške sposobnosti, ki jih je 
v zadnjih letih, žal, bolj sam razvil do ravni 
nadpovprečnega atleta rekreativca.

Od tod je le še korak do tega. da Sevni
ca spet dobi atleta, čigar ime bodo poznali 
vsaj večji ljubitelji kraljice športov v naši 
ožji domovini. Spel pravimo, ker imamo v 
mislih sevniška srednjeprogaša medna
rodnega razreda specialista za tek na 
3000 m z ovirami Slavka Špana in pa 
Stanka Lisca, ki sla pognala korenine v 
Sevnici, potem pa vendarle še dovolj zgo
daj (to velja posebej za Lisca) v Ljubljani 
oz. pri celjskem Kladivarju pod strokov
nim vodstvom razvila vsesvoje sposobno
sti. Ali je Drobne sposoben celo za takšne 
podvige, je silno težko napovedovati. Res 
paje, da mu ne manjka obilo dobre volje 
in vztrajnosti. To paje za dolgoprogaša oz. 
maratonca še kako pomembno.

»Treniral sem nekaj časa z maratoncem 
ŽAK Ljubljana Srečom Končino, zdaj pa 
zaradi bližine Trbovelj raje vadim po na
vodilih trenerja tamkajšnjega AK Rudar 
Pavleta Krežeta. Na zadnjem prvenstvu 
Slovenije v Kopru sem bil 5. Lahko bi šel 
na DP, a sem ugotovil, da sem v JLA 
preveč izgubil in je bolje trdno trenirati. 
Sam pa vadim 46 sevniških pionirjev in 
mladincev, ki na tekih tudi zmagujejo,« 
pravi 21-letni pismonoša Drobne.

* P. P
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ZAENKRAT PO NAČRTIH — Odbojkarsko prvenstvo v II. zvezni ligi se počasi 
nagiba v zaključni del, ki bo moral odgovoriti na vprašanje, kateri ekipi bosta pri
hodnjo sezono nastopili v I. zvezni ligi. Kandidati so trije, med njimi tudi Novo- 
meščani (na posnetku Jovič, Petkovič, Brulee, Peašinovič, Povšič), ki igrajo zanesl
jivo in dobro. Usoden utegne biti že vsak izgubljen set, bržkone pa bosta odločila 
derbija v Kanalu med Salonitom in Jedinstvom Interplet čez štirinajst dni ter med 
Salonitom in Pionirjem v predzadnjem kolu. (Foto: B. B.)

S KEGLJAŠKIH STEZ
• Nadaljevanja posamičnega prvenstva 
Dolenjske v kegljanju je minilo brez več
jih presenečenj. Sorazmerno lahko kegl
jišče v Kanižarici ni prineslo sprememb na 
vrhu. Med 35 tekmovalci je bil najboljši 
Tkavc z 881 podrtimi keglji, sledijo pa: 
Hutar 872, Hrastar 870, N. Goleš 869 itd. 
Po drugem nastopu je vrstni red dvanajs
tih najboljših, ki se bodo pomerili v finalu 
na kegljišču novomeškega doma JLA. 
naslednji: N. Goleš 1.708, Hrastar 1.695, 
Maraž 1.693, Tkavc 1.671, B. Vesel 
1.658, Klevišar 1.657, Miklavčič 1.636, 
Štupar „1.617, Hutar 1.613, B. Logar 
1.609, Ž. Goleš 1.605, Draganjac 1.605.
• V ženskem delu dolenjskega prvenstva 
so dekleta prvo tekmo odigrale v Kaniža
rici. Branilka naslova je Milena Veber iz 
trebanjskega Mercatorja, nadvse uspešno 
pa je pričela tudi letošnje tekmovanje. Po 
prvem nastopu je namreč v vodstvu s 405 
podrtimi keglji, sledijo pa ji Škedelj 397, 
Okoren 386, A. Dalmacija 382, Prosenik 
379, Pungartnik 359 idr.

• Tik pred zaključkom redakcije smo 
prejeli poročilo o pravkar končanem 
moškem delu dolenjskega prvenstva. Na 
finalnem nastopu v domu JLA v Novem 
mestu je najboljši rezultat dosegel Niko 
Goleš in tako ubranil lanskoletni naslov. 
Bolj izenačen je bil boj za drugo in tretje 
mesto, dobil ga je Maraž. Končni vrstni 
red: L Goleš 2.581, 2. Maraž 2.538, 3. 
Tkavc (vsi Mercator) 2.530, 4. Hrastar 
2.528. 5. Vesel (oba Novo mesto) 2.474 
itd.
• Že to soboto pa se bo ob 9. uri na kegl

jišču Kanižarica pričelo dolenjsko prven
stvo moških dvojic. Naslov brani trebanj
ski par Maraž — Tkavc.

Zadetek vsako poldrugo minuto
Rekordna zmaga Novomeščank v 13. kolu SRL — Usoden spodrsljaj Iskre doma 

— Krčani premagali vodilnega Rudarja — Drugi par točk za Crnomaljčane
Dve srečanji velja omeniti v sobotnem kolu prvenstev v moški in ženski republiški 

rokometni ligi: tisto v Krškem, kjer je domača vrsta presenetljivo gladko in visoko 
porazila prvouvrščeno ekipo Rudarja, in obračun v Šentjerneju, kjer je Iskra poskr
bela za neljubo presenečenje in ostala praznih rok v boju proti Olimpiji. To je bil 
tretji poraz Šentjemejčank na letošnjem prvenstvu.

Krčani so pokazali eno najboljših iger. 
kakih 100 gledalcev v leskovški dvorani je

NAMIZNI TENIS ZA 
REKREATIVCE

NOVO MESTO — V nedeljo se je 
končalo občinsko tekmovanje rekreativ
cev v namiznem tenisu. V ekipnem deluje 
prvo mesto osvojila ekipa Diskoteke 
Otočec (Bartelj, D. Pezelj). 2. je bila ekipa 
Obrtnega združenja (Lukšič. \Vindisch), 
3. pa ekipa Novotehne (Makarovič, Re
telj). Med posamezniki je zmagal D. Pe
zelj. 2. je bil Gliha, 3. pa Springer. Prvi tri
je v obeh konkurencah so dobili praktične 
nagrade in diplome, za prvi mesti pa še 
prehodni pokal.

videlo igro mačke z mišjo. Že po prvem 
polčasu so gostitelji vodili s kar sedmimi 
zadetki prednosti, v drugem delu pa, ra
zumljivo. nekolikanj popustili, vendar 
njihova zmaga ni bila enkrat samkrat 
ogrožena. Pohvale zaslužijo prav vsi igral
ci. še posebej pa učinkoviti strelci Šerbec. 
Bogovič in Kekič. Podobno prepričljivo 
so v soboto zmagali tudi Črnomaljci nad 
Fužinarjem; tako je kakih 350 gledalcev 
lahko pozdravilo drugo letošnjo zmago 
belokranjskih rokometašev, ki še zmeraj 
niso izgubili upanja, da se rešijo dna lest
vice in izpada iz lige. Precej pod svojimi 
zmožnostmi pa so tokrat igrali Ribničani, 
ki so v Šoštanju doživeli prepričljiv poraz.

Domačini so jih presenetili s hitro igro. 
medtem ko igralci Inlesa Rika za hitre 
protinapade Šoštanjčanov niso našli pra-

odbojka
II. /.VEZNA LIGA. moški, za

hod. 17. KOLO: KAMNIK TITAN 
PIONIR 0:3 (-5. -4.-1)

Pionir: Jovič. Peašinovič, Brulee. 
Prah. Kosnnna. Povšič. Travižan. Go- . 
leš. Smrke. Berger. Petkovič. Černač.

LESTVICA: L Jedinstvo Interplet 
30 (47:10). 2. Pionir 30 (46:11). 3. Sa
lonit 28 (42:12). 4. Ljubinje 24 (tek
ma manj) itd.

Pari prihodnjega kola: Pionir 
Kakanj. Jedinstvo Interplet — Pakarc. 
Študent Vazduhoplovstvo Salonit 
itd.

II. ZVEZNA LIGA, ženske, za
hod, 1.3. KOLO: LIK KOČEVJE 
POREČ 3:0 (5. 11.4)

LIK Kočevje: Uran. Klun, Levstek. 
Škufca. Turk, Drobnič, Ibrahimovič. 
Hočevar, Ahac.

LESTVICA: L Jedinstvo Elir 24... 
7. Maglič 10. 8. Poreč 10. 9. LIK 
Kočevje 8. 10. Gradačac 4.

Pari prihodnjega kola: Pulj LIK 
Kočevje. Gradačac Nova Gorica. 
Poreč Željezničar. Jedinstvo Elir 

Maglič. itd.
I. SOL. moški, 17. KOLO: LIK 

KOČEVJE MISLINJA 0:3 (-10. 
-5.-8)

LIK Kočevje. Bradač, Miklič. Po- 
lovič. Marinč. Turk, Hvala. Knavs, 
Drobnič. Ahac.

LESTVICA: I. Brezovica 32... 10. 
LIK Kočevje 12.

Kočevci v soboto gostujejo v 
Šempetru.

SRL
TANJ

Pavle Drobne

rokomet
moški. 1.3. KOLO. ŠOŠ- 
IN! I SKIKO30:21 (16:7)

Inles Riko: Lapajne. Tomšič 1, 
Mohar 2. Jurič 3. Dejak 2. Mihelič. 
Lesar. J. Šilc. Mate 6, F. Sile. Fajdiga
6. Žagar.

ČRNOMELJ FUŽ1NAR 27:20 
(13:9)

Črnomelj: Plut. Bohte 1. M. Papež
7. Kavšek. Cengija. Novak 4. Stariha.
J. Papež 9. Adlešič 4. Kuzma 1. S. 
Grabrijan 1. Kmetič.

KRŠKO- RUDAR28:23(16:9) 
Krško: Kuhar. Novak 2. Šerbec 9. 

Šebajj 1. Iskra 2. Bogovič 7. Bernar- 
dič. Žagar. Kekič 7, Voglar. Brodnik. 
Božič.

LESTVICA: I, STT Rudar 22..v4. 
Inles Riko 15. 8. Krško 12, 11. Čr
nomelj 6.

Pari prihodnjega kola: Jadran 
Črnomelj. Fužinar — Krško, Inles 
Riko — Prale itd.

SRL, ženske. 1.3. KOLO: ISKRA 
- OLIMPIJA 20:23 (9:12)

Iskra: Žagar. Gorenc 2. Dolar 5. 
Kegljevič. Radovan 7. Pavlič. Med
vešek. Vide 4. Martinčič 2, Lužar. 
Kos.

IM V NOVO MESTO — POLA
NA 44:23(19:9)

1MV Novo mesto: Butala. Pelko 2. 
Klobučar 5. Hvala 9. Drčar 3. Veselič 
5. Rebolj 4. Simončič 2, Opruc 12, 
Tomas 1. Pate 1. Hočevar.

ITAS CERKNO 34:26 (17:12) 
Itas: Filipovič. Dragičevih 1. Klarič 

3. Guštin. Vuk 6. Križman 3. S. Jerič 
8, M. Jerič 6. Bejuivič 7. Kersnič. 
Klančar. Štefanišin.

LESTVICA: I. Mlinotest 24.2. Isk
ra Šentjernej 20. 3. Branik 20.4. Itas 
Kočevje 17... 6. IM V Novo mesto 13.

Pari prihodnjega kola: Fužinar 
Iskra. Olimpija IMV Novo mesto, 
Polana — Itas itd.

vega orožja. Že po prvem polčasu so zaos
tajali za 9 zadetkov, takšna paje bila tudi 
razlika ob zadnjem sodniškem žvižgu. 
Očitno je. da Ribničanom manjka moti
vacije, do vrha ne morejo, za obstanek v 
ligi pa jim ni treba skrbeti.

Za naj večje presenečenje v ženski ligi so 
poskrbele Šentjernejčanke, ki so do sobo
te edine držale korak z vodilnim Mlinotes
tom. Doma so namreč ostale praznih rok 
v srečanju z Olimpijo in očitno je prvenst
vo, vsaj kar zadeva prvo mesto, odločeno. 
Igralke Iskre so si zmago sicer srčno želele, 
vendar jih je v soboto zapustila tudi šport
na sreča. Zastreljale so kar štiri sedemme
trovke. za nameček pa trikrat zadele vrat
nico, kar so borbene in v soboto izredno 
razpoložene Ljubljančanke spretno izko
ristile. Rekordno zmago pa so si zato v so
boto priigrale Novomeščanke, ki so kar z 
21 zadetki prednosti odpravile Polano. 
Očitno je. da so igralke IMV dobro izko
ristile zimski premor, dve prepričljivi 
zmagi sta jih tudi krepko dvignili na 
prvenstveni lestvici. Vsekakor je pred 
mlado in zelo obetavno vrsto še lepa pri
hodnost, vprašanje časa je. kdaj se bodo 
Novomeščanke znova vmešale v boj za 
vrh lestvice. Zelo blizu takšnemu boju so 
Kočevke. v igri katerih paje še vse preveč 
nihanja. Po porazu v prejšnjem kolu so 
tokrat itasovke brez težav odpravile igra
lke Cerknega, še zmeraj pa z igro niso za
dovoljile. Ze podatek, da so prejele kar 26 
zadetkov, priča o tem. kako so igrale v 
obrambi.

OBČNI ZBOR IN 
DELOVNA AKCIJA 

TENISARJEV
NOVO MESTO — Teniški klub Novo 

mesto obvešča svoje člane, daje zimskega 
počitka konec. Že včeraj. 22. marca, je bil 
v domu športov na Loki občni zbor društ
va. na kateri so določili letno članarino in 
igralnino. ki naj bi znašala 250.000 din. 
delovna akcija na igriščih v Portovaldu pa 
bo v nedeljo, 2. aprila. Akcija, kije za čla
ne kluba obvezna, se bo pričela ob 9. uri, 
orodje pa naj vsak prinese s seboj.

ODLOČILE RAZLIKE 
V ZADETKIH

TREBNJE — Tukajšnji rokometni 
klub je minuli teden pripravil zanimiv 
turnir, na katerem so nastopili rokometaši 
kočevskega Rasa, Trebnjega in Sevnice. 
Zmagovalca je odločila šele razlika v za
detkih. prvo mesto pa je tako pripadlo 
Kočevcem. Rezultati: Trebnje — Itas 
21:28 (11:14). Itas — Sevnica 20:23 
(8:10). Trebnje — Sevnica 18:17(11:8). 
Vrstni red: 1 Itas 2 (48:44). 2. Sevnica 2 
(40:38), 3. Trebnje 2 (39:45). Najboljši 
strelec je bil Poje iz Itasa. vse tekme pa sta 
sodila Novomeščana Gregorčič in Okle
ščen.

TEČAJ ZA TENIŠKE 
SODNIKE

KRŠKO Tenis klub Krško organizi
ra tečaj za teniške sodnike, na katerem bo 
predaval Fredi Reiher. Tečaj za sodnike 
bo v prostorih sindikalne dvorane TCP 
Djuro Salaj v soboto. 25. marca, od 10. do 
12. ure in od 14. do 18. ure ter v nedeljo. 
26. marca, od 9. do 12. ure. Kotizacija za 
tečaj je 40.000 din in jo tečajniki lahko 
plačajo že pred pričetkom tečaja.



{TELEVIZIJSKI SPOREDI
PETEK, 24. III.
9.45 — 12.30 in 16.05 — 23.45 
TELETEKST
10.00 VIDEO STRANI 
10.10 MOZAIK: TEDNIK
11.00 ŠTUDENTSKA BALADA, 2. del 
nadaljevanke
12.20 VIDEOSTRANI
16.20 VIDEO STRANI
16.30 DNEVNIK 1
16.45 MOZAIK, ponovitev
17.35 23. MAREC — DAN SVETOV
NE METEOROLOŠKE ORGANIZA
CIJE
17.55 POZDRAV IZ SLOVENITE
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE:

ZVERINICE IZ REZIJE, 2. del lut
kovne serije
18.40 SAFARI, 5. del nadaljevanke 
19.05 RISANKA 
19.17 NAŠE AKCIJE
19.30 DNEVNIK 2

20.05 PODVODNA ODKRITJA, 2. del 
angl. dok. serije
20.50 KORAK PRED DRUGIMI: PLA
NICA 89’
21.20 DETEKTIVA IZ MIAMIJA, 12. 
del nanizanke
22.05 DNEVNIK 3
22.15 CIKLUS FILMOV JOHNA HUS- 
TONA:

MRTVI, ameriški film 
Po motivih Joycove novele je Huston 

posnel svoj zadnji film, med snemanjem 
pa seje že boril s smrtjo, o čemer priča tudi 
dokumentarec o snemanju tega filma. S 
filmom Mrtvi seje režiser vrnil na zeleno 
Irsko. Starejši gospodični povabita na 
večerjo vrsto uglednih meščanov. Večer 
poteka tako kot vsako leto. Ko gostje že 
odhajajo, preplavi hišo otožna pesem. Ta
ko se eden od gostov pri štiridesetih letih 
zave sveta, ki ga nikoli ni in ga ne bo izku
sil; je le pritiskajoča zavest o smrti, o mr
tvih, ki so zmeraj navzoči.
23.35 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 19.00 Do
mači ansambli: Ansambel Toneta Kmetca 
— 19.30 Dnevnik — 20.05 Koncert iz 
Bratislave — 22.00 En avtor, en film — 
22.20 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.10 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Čiu či — 9.00 TV v šoli — 12.30 Poročila
— 12.45 Prezrli ste, poglejte — 15.10 Po
ročila — 15.15 Nočni program (ponovi
tev) — 17.15 Dnevnik 1 — 17.35 Čiu či
— 18.05 Številke in črke — 18.25 Na
rodna glasba — 19.15 Risanka — 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 Detektiva iz Miamija 
(11. del) — 20.55 TV poster (zabavno
glasbena oddaja) - 21.25 Dnevnik 3 — 
21.45 Na samem z vsemi (oddaja o kultu
ri) — 22.45 Nočni program (Dinastija; 
Jaz, Klavdij) — 0.45 Poročila

SOBOTA, 25. III.
7.45 — 14.20 in 14.30 — 0.20 TELE
TEKST
8.00 VIDEO STRANI
8.10 OTROŠKA MATINEJA: RADO
VEDNI TAČEK
8.25 LONČEK, KUHAJ
8.30 SREČNI PRINC, 1. del lutkovne 
igrice
8.55 VRAPAŠNJA IZ TV KLOBUKA 
9.40 SOZVEZDJE BELE MURVE
10.10 NAŠA PESEM, 14. oddaja
10.45 PLANICA: FINALE SVETOV
NEGA POKALA V SMUČARSKIH 
SKOKIH
13.30 IZBOR TEDENSKE PROGRAM
SKE TVORNOSTI
14.10 VIDEO STRANI
14.45 V1DEOGODBA, ponovitev
15.30 ZADNJA NOSOROGINJA, an
gleški mladinski film
16.30 DNEVNIK 1
16.45 JOŽEK IMA MIŠKO
17.00 KOKŠARKA (Ž) CZJSKRA 
DELTA JEZICA

18.30 O MLADOSTI, VREDNOTAH 
IN INTERESIH, L del dok. oddaje 
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3x3
20.30 KRI IN ORHIDEJE, 3. del 
nadaljevanke
21.20 EX LIBRIS: SADJARSTVO
22.20 DNEVNIK 3
22.30 ROMANCA NA ORIENT EKS
PRESU, ameriški film

Gre za melodramatično zgodbo. Na 
znamenitem starinskem vlaku, kije nekoč 
vozil imenitnike med Istanbulom in Lon
donom, se razvije ljubezenska romanca 
med očarljivo in uspešno pisateljico in 
čednim premožnim Angležem. Srečanje 
na vlaku, ki pelje iz Benetk v Pariz, ni bilo 
naključno. Že v rosnih letih sta se srečala 
na vlaku in se zaljubila, toda fantov oče 
zaradi družinskih interesov uniči zvezo. 
Hrepenenje fanta po mnogih letih pripelje 
do tega, dajo začne iskati. Na vlaku pride 
do vrste ganljivih prizorov.
0.10 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: veslanje Oxford — Cambridge 
16.00 Satelitski programi — 17.10 Pred
stava za otroke — 18.00 Jugoslavija, do
ber dan — 18.30 Vaterpolo Kotor:Jug — 
19.30 Dnevnik — 20.15 Zbogom orožje 
(ameriški film) — 22.45 Slike časa (odda
ja o kulturi) — 22.30 Satelitski programi

TV ZAGREB

8.45 Poročila — 8.50 TV koledar — 9.00 
Izobraževalni program — 10.00 Prezrli 
ste, poglejte — 14.30 Mladi Sherlock 
Holmes (3. del mladinskega filma) — 
16.00 Sedem TV dni — 16.45 Dnevnik 1 
— 17.00 Narodna glasba — 17.30 Grun- 
tovčani (8. del nadaljevanke) — 18.30 Te
leobjektiv (dok. oddaja) — 19.15 Risan
ka — 19.30 Dnevnik 2 — 20.15 Oliver 
(angleški film) — 22.40 Dnevnik 3 — 
22.55 Nočni program (Dinastija; Sledge 
Hammer) — 0.55 Poročila

NEDELJA, 26. III.
7.55 — 23.00 TELETEKST 
8.10 VIDEO STRANI 
8.20 OTROŠKA MATINEJA 

ŽIV ŽAV
SAFARI, 5. del nadaljevanke

10.00 KRI IN ORHIDEJE, 3. del 
nadaljevanke
10.50 PLANICA: FINALE SVETOV
NEGA POKALA V SMUČARSKIH 
SKOKIH
13.45 VIDEO STRANI
14.00 ZBOGOM OROŽJE, ameriški 
film
16.30 DNEVNIK 1
16.45 ANNIE, ameriški film

Film je predvsem musical. Annie je si
rota, ki otroštvo preživlja v sirotišnici. Bo
gataš Warbucks želi nekaj dni preživeti z 
neko siroto, da bi se pred ljudmi pokazal v

boljši luči. Annie se tako znajde v boga
taševi vili, kjer jo prevzame svoboda. S 
svojo prisrčnostjo povsem očara služ- 
ničad, milijonarjevo tajnico, pa tudi mili
jonarja, ki jo hoče celo posvojiti. Toda de
klica še zmeraj sanja, da bodo ponjo prišli 
starši, kijih bo spoznala po polovici meda
ljona, ki ga nosi okoli vratu. Bogataš se od
loči, da bo Annie pomagal poiskati starše.
18.50 RISANKA
19.00 TV MERNIK 
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 ZRCALO TEDNA 
20.20 SUPER 3x3
21.55 SMUČAJMO VSI, zaključek 
22.40 POROČILA
22.50 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
10.00 Danes za jutri — 13.00 Športno

popoldne — 17.15 Motodirke (posnetek 
iz Šuzuke) — 17.50 Rio de Janeiro: dirke 
F1 za VN Brazilije — 20.00 Cousteaujevo 
ponovno odkrivanje sveta (6. del dok. se
rije) — 29.50 Poročila — 21.05 Poezija
— 21.35 Športne reportaže — 22.05 
Športni pregled

TV ZAGREB
9.20 Poročila — 9.30 Otroška matineja
— 11.00 Kmetijska oddaja — 12.00 Po 
brezkončnosti sveta — 12.30 Izobraže
valna oddaja — 13.00 Hišica v preriji — 
14.00 Nedeljsko popoldne — 16.30 Po
topis — 17.05 Igrani film — 18.45 Risana 
serija— 19.10 TV sreča— 19.30 Dnev
nik — 20.00 Nebeške ptice (2. del nada
ljevanke) — 21.00 Igrani film — 22.30 
Dnevnik — 22.50 Nočni program — 
0.50 Poročila

PONEDELJEK, 27. III.
9.45 — 13.30 in 15.20 — 23.45 
TELETEKST
10.00 VIDEO STRANI 
10.10 MOZAIK:
10.10 UTRIP
10.25 ZRCALO TEDNA
10.25 KITAJSKI SINDROM, ameriški
film
13.20 VIDEO STRANI 
15.35 VIDEOSTRANI
15.45 SMUČAMO VSI, ponovitev 
16.30 DNEVNIK 1
16.45 MOZAIK, ponovitev
18.00 MALI KONCERT ZABAVNE 
GLASBE: ANSAMBEL ŽUPANOVA 
TORTA IN POHORJE EXPRES

18.15 VIDEO STRANI
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
20.05 POD SINJIM NEBOM, TV film 
21.40 OSMI DAN
22.20 DNEVNIK 3
22.35 ANTOLOGIJA SLOVENSKE 
VIOLINSKE GLASBE, 4. oddaja
23.35 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 17.45 Po 
brezkončnosti sveta: Afrika— 18.15Svet 
športa — 19.30 Dnevnik — 20.05 Po sle
deh napredka — 20.30 Ropot — 21.15

Camel Trophy: Jastrebarsko — Francija 
(L del dok. oddaje) -21.45 Satelitski 
programi

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Sedmi veter — 8.45 Izobraževalna oddaja
— 9.00 TV v šoli — 12.30 Poročila — 
12.45 Prezrli ste, poglejte — 15.15 Nočni 
program (ponovitev) — 17.15 Dnevnik 1
— 17.35 Religije sveta — 18.05 Številke 
in črke — 18.25 Dokumentarna oddaja
— 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Brez tretje
ga (TV drama) — 21.05 Resna glasba — 
21.50 3 — 22.10 Nočni program — 0.10 
Poročila

TOREK, 28. III.

9.45 — 11.40 in 16.00 — 24.15 
TELETEKST
10.00 VIDEO STRANI 
10.10 MOZAIK: ŠOLSKA TV
11.30 VIDEOSTRANI 
16.15 VIDEOSTRANI
16.30 DNEVNIK 1
16.45 MOZAIK, ponovitev
18.00 VIDEO STRANI
18.05 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE:

LONČEK KUHAJ 
EX LIBRIS: SADJARSTVO

19.05 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI 
19.30 DNEVNIK 2
20.05 KRVAVO RDEČE VRTNICE, 
zadnji del nadaljevanke
21.00 MEDNARODNA OBZORJA 
21.50 DNEVNIK 3
22.05 KONTAKTNI MAGAZIN
24.05 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: 16.30 košarka CZ:Bosna
17.00 Satelitski programi — 18.00 Be
ograjski TV program — 18.45 Ropot — 
19.30 Dnevnik — 20.00 Žrebanje lota —

20.05 Povečava (oddaja o filmu) in Eroli- 
kon (češkoslovaški film)

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Otroški spored — 9.00 TV v šoli — 12.30 
Poročila — 14.45 Prezrli ste, poglejte — 
15.10 Poročila — 15.15 Nočni program 
(ponovitev) — 17.15 Dnevnik 1 — 17.35 
Otroški spored — 18.05 Številke in črke 
— 18.25 Znanost — 19.30 Dnevnik — 
20.00 Žrebanje lota — 20.05 TV film — 
21.45 Dnevnik 3 — 22.05 Kontaktni ma
gazin — 0.05 Poročila

SREDA, 29. III.
9.45 — 11.30 in 16.00 — 23.55 
TELETEKST
10.00 VIDEOSTRANI 
10.10 TV MOZAIK:

OSMI DAN
10.50 CAMEL TROPHY, ponovitev
11.20 VIDEO STRANI
16.30 DNEVNIK 1
16.45 MOZAIK, ponovitev
17.50 ...
18.15 VIDEOSTRANI
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE:

VRČEK SE RAZBIJE 
SREČNI PRINC 

19.05 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2

20.05 FILM TEDNA: MAJHNI POBE
GI, švicarski film

Ostareli vaški hlapec si kupi moped, s 
katerim si lahko privošči drobne pobege iz 
zaprtega okolja družine, v kateri je živel in 
ji služil več kot 30 let. To njegovo dejanje 
povzroči nemir tudi v družini, hlapcev 
preporod se pojavi prav v trenutku, ko 
pride v družini do krize. Nikoli prej hlapec 
ni pozabil na delo, zdaj pa se ne vozi le z 
mopedom, ampak celo s helikopterjem, 
fotografira kot nor in spravlja gospodarje 
v obup. Hlapec pa s pobegi uresničuje svo
je želje in hrepenenje.
22.35 DNEVNIK 3
22.45 SVET POROČA
23.45 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 18.30 Studio

Maribor — 19.00 Tine, ali komu zvoni 
(dok. oddaja) — 19.30 Dnevnik — 20.05 
Žarišče (aktualna oddaja) - 20.35 Panop- 
tieum (balet) — 21.35 Jolanda (opera) — 
22.50 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Super babica — 9.00 TV v šoli — 12.30 
Poročila — 12.40 Prezrli ste, poglejte — 
15.10 Poročila — 16.45 Izobraževalna 
oddaja — 17.15 Dnevnik 1 — 17.35 Su
per babica — 18.05 Številke in črke — 
18.25 Dokumentarni program — 19.10 
Risanka — 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 
Filmski večer — 22.35 Dnevnik 3 — 
22.55 Nočni program — 0.55 Poročila

ČETRTEK, 30.1!I.
9.45 — 11.45 in 16.00 — 24.15
TELETEKST
10.00 VIDEOSTRANI
10.10 MOZAIK: ŠOLSKA TV

1L10 PO SLEDEH NAPREDKA 
11.35 VIDEO STRANI
16.15 VIDEO STRANI 
16.30 DNEVNIK 1
16.45 MOZAIK, ponovitev
18.15 VIDEOSTRANI

18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE:

SLOVENSKI LJUDSKI PLESI: BE
LA KRAJINA
18.45 OTROCI GLASBE, ameriška za
bavna oddaja

19.05 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI 
19.30 DNEVNIK 2
20.05 TEDNIK
21.00 ŠTUDENTSKA BALADA, 3., 
zadnji del nadaljevanke 
22.25 DNEVNIK 3
22.35 BALKAN EKSPRES, jugoslovan
ski film
0.05 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski program — 18.00 Be
ograjski TV program — 18.55 Čas, ki živi 
— 19.30 Dnevnik — 20.05 Žarišče (ak
tualna oddaja) — 20.35 Mali koncert — 
20.45 Prisluhnimo tišini — 21.30 Oči kri
tike — 22.00 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30

studio
ČETRTEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
10.30 Novice, 11.00 Studio D včeraj, da
nes, jutri, 12.00 Predstavitev Dolenjskega 
lista, 12.30 Novice, 14.30 Novice, 15.15 
Pesem tedna, 16.30 Novice, 17.00 Vse 
manj je dobrih gostiln, 18.00 Kronika,
18.30 Biba, TV spored danes.

PETEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
10.30 Novice, 11.00 Želeli ste, poslušajte,
12.30 Novice, 13.30 Športna oddaja,
14.30 Novice, 15.15 Pesem tedna, 16.30 
Novice,, Minute s klasiko, 17.00 Tema,
17.30 Želeli ste, poslušajte! 18.00 Kro
nika, 18.30 Biba, TV spored danes.

SOBOTA:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Izbor pesmi 

.tedna, 10.30 Novice, 10.45 Na sončni in

senčni strani Gorjancev, 11.00 Lestvica 
novosti, 12.30 Pionirska oddaja. 13.30 
Čestitke in želje naših poslušalcev, 14.30 
Novice, 15.15 Pesem tedna, 16.30 Novi
ce, 17.00 Strižemo zastonj, 18.00 Kro
nika, 18.30 Biba, TV spored danes.

NEDELJA:
8.00 Začetek programa, 8.15 Pesem ted
na, 8.30 Kmetijska oddaja, 9.30 Kronika, 
obvestila, 11.00 Mali oglasi, 12.30 Česti
tke in želje naših poslušalcev

PONEDELJEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna, 
10.30 Novice, 11.00 Strižemo zastonj — 
ponovitev oddaje, 12.30 Novice, 13.30 
Športna oddaja, 14.30 Novice, 15.15 Pe
sem tedna, 16.30 Novice, Lestvica narod- 
no-zabavne glasbe, 17.10 Tema, 18.00 
Kronika, 18.30 Biba, TV spored danes.

TOREK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna, 
10.30 Novice, 12.30 Novice, 13.30 Pogo- 
vaijamo se z... 14.30 Novice, 15.15Pesem 
tedna, 16.30 Novice, Minute s klasiko,
17.00 Tema, 18.00 Kronika, 18.30 Biba, 
TV spored danes.

SREDA:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
10.30 Novice, 11.00 Prispevki iz gospo
darstva, 12.30 Novice, 13.30 Glasbena 
ura, 14.30 Novice, 15.15 Pesem tedna,
16.30 Novice, Čestitke in želje naših pos
lušalcev, 17.00 Strokovnjak v studiu,
18.00 Kronika, 18.30 Biba, TV spored 
danes.

Poletavček — 9.00 TV v šoli - 12-30P!J 
ročila-12.40 Prezrli ste, poglejte ■ 
Poročila —15.15 Nočni programPTrorocua — ii j ivucm
vitev) — 17.15 Dnevnik 1 — 1 ^
tavček — 18.05 Številke in črke
Zakonska popravila — 19.10 Ris*®!® 
19.30 Dnevnik 2 — 20.00 PoliUČmJl
gazin — 21.05 Zabavna oddaja -"ifiK
Dnevnik 3 — 22.10 Nočni prog«"1 
0.10 Poročila

Radio Sevnica ^ IT

ČETRTEK, 23. 3.
17.00 — Uvod in napoved sporeda
17.15 — Aktualno 
17.50 — Izobraževalna oddaja 
18.10 — Vse v enem košu 
18.25 — Glasbena oddaja '
19.00 — Vključitev v skupni progtam 
dijskih postaj Slovenije

SOBOTA, 25. 3.
17.00 — Uvod in napoved sporeda
17.15 — Morda niste vedeli 
17.50 — Aktualni komentar
18.00 — Glasbena uganka
18.15 — Bodice 
18.40 — Humoreska

8'adnji
težav.-

San
krajev
^kt

io.4u — numoresKa 
19.00 — Vključitev v skupni prog«1” 
dijskih postaj Slovenije

NEDELJA, 26. 3. 1*0;
10.30 — Uvod in napoved sporeda
10.50 — Kmetijska panorama tkem«

- ■*»**
11.30 — Vesti za drobno gospodah ^

.iedot11.50 — Aktualno 
12.15 —ZVN
13.00 — Nedeljski poročevalec u
13.30 — Čestitke naših poslušalcev h m

j oblafi
SREDA, 29. 3. most,
17.00 — Uvod in napoved sporeda druži,
17.05 — Inforamtivna kronika »j, 

i (Naši kraj'17.20 — Tematska sreda I
ljudje)
18.25 — Glasbena oddaja __^-ani ra-t
19^00 — Vključitev v skupni progra 
dijskih postaj Slovenije

Z

Še: Kdo hoče poteptati Gorjance £
lotov
tom

in za ^
Nihče me ne more prepričati, da ne gre za grob in nasilen^poseg v naraj£ente! '„'rki

Ko sem pisal članek s tem naslovom, 
sem imel vseskozi pred očmi pot po sle
menu Gorjancev od Krčev do Javorovice, 
ki sem jo v družbi s prijatelji januarja letos 
v celoti prehodil. Hkrati pa mi je bila in mi 
je še živo v spominu prejšnja gozdna pot, 
ki sem jo v dolgih letih, kar hodim na Gor
jance, velikokrat premeril v obeh smereh, 
in to v vseh letnih časih. In ko primerjam 
prejšnjo pot in to, kar je Smučarsko društ
vo Šentjernej ob asistenci SD Gorjanci 
naredilo iz nje, me nihče ne more preprič
ati, da ne gre za grob in nasilen poseg v na
ravo in za storjeno nepopravljivo škodo 
na gorjanskem slemenu. V odgovoru na 
moj članek pa mi izvršni odbor SD Šent
jernej očita, da sem nepopravljivo škodo 
povzročil jaz, in to z enostranskim in sen
zacionalističnim pisanjem. Tehtajmo!

Da gre pri tej poti za grob in nepoprav
ljiv poseg, ni samo moje mnenje, ampak 
to stvar tako ocenjujejo tudi gozdarski in 
urbanistični inšpektor pri medobčinskih 
inšpekcijskih službah Novo mesto ter vod
ja tozda Gozdarstvo Novo mesto. IO SD 
Šentjernej trdi, da so se »ves čas gradnje 
posluževali zakonitih poti« in da so bili po 
ogledu trase predstavnikov SIS za gozdar
stvo in GG Novo mesto »izpolnjeni še 
■zadnjih pogoji za zakonito nadaljevanje 
del« ter da sta »GG Novo mesto in Brežice 
določili vsako svojega revirnega gozdarja 
za nadzor v času gradnje«. Na pristojnem 
upravnem organu novomeške občine trdi
jo, da so za to gradnjo in vse okoli nje iz
vedeli šele iz časopisa in da k njim ni prišla 
nobena prošnja za izdajo lokacijskega do
voljenja, ki bi jo za tako gradnjo investitor 
potreboval. Ta »zakonita pot« pa je inve
stitorje in izvajalca pripeljala tudi na so
dišče. IO SD Šentjernej mi (oziroma nam, 
novinarjem) očita, da sem jih obsodil že 
pred izrečeno sodbo. »O tem bo torej v 
kratkem reklo svojo besedo sodišče,« sem 
zapisal v članku. IO SD Šentjernej pa v 
odgovoru: »Sporni poseg je po črki zako
na v celoti legalno opravljen.'« Kdo torej 
izreka sodbo pred izrečeno sodbo?

V odgovoru očitajo tudi, da so »velike 
številke, kar 7.000 m2 poškodovane gozd
ne površine, naši vrli novinarji izračunali 
za pisalno mizo v prvi fazi posega«. Kako 
so pri tem ravnali drugi »vrli novinarji«,

ne vem in me tudi nič ne briga, zase pa 
vem, da uničene gozdne površine nisem 
računal ne za pisalno ne za kakšno drugo 
mizo, ampak sem te in druge podatke do
bil od gozdarskega inšpektorja, in da ni 
moja naloga, tako dobljene podatke pre
verjati, še posebej ne pri tistem, ki je to, 
strokovno ugotovljeno škodo povzročil. 
Poleg tega nisem napisal, da gre kar za 
7000 m2 poškodovane gozdne površine, 
ampak da so »pri tem uničili okoli 7700 
m2 gozda, večino na območju GG Bežice, 
in podprli več kot 80 dreves v izmeri 62 
m3«.

Pa še nekaj o »izmišljotinah v člankih, 
da smo posegli z izdelavo trase v zaščiteni 
gozd«, ki da jh morajo v celoti zavrniti, 
novinarji pa bi lahko na sami trasi po 
markacijah ugotovili, da trasa po hrvaški 
strani varovano območje obide. Dne 22. 
februarja letos je vodja tozda Gozdarstvo 
Novo mesto, dipl. inž. Vlado Pavec, pod
pisal »mnenje o izgradnji poti za premik 
teptalca snega v gozdnem predelu Gor
janci—Kobile oz. Gospodična—Krči—Ko
bile—Javorovica«. V njem piše: »Tozd 
Gozdarstvo Novo mesto uradno izjavlja, 
da ni bilo obveščeno niti ni dalo nikakrš
nega soglasja z gradnjo poti za premik tep
talca snega od Javorovice do Kobil v me
secu januarju 1988 niti o nadaljnji gradnji 
do Krčev v mesecu oktobru 1988. Ta 
gradnja poteka po delu gozdnega predela 
Kobile, ki je bil leta 1980 proglašen za 
gozd s posebnim namenom, v katerem ni 
dovoljeno sekanje in spravilo lesa ter no
beni posegi za gradnjo gozdnih prometnic, 
poti ali vlak. Pripominjamo, da gozdno 
drevje, ki je raslo na novozgrajeni poti, ni 
bilo odkazano za sečnjo in je bilo podprto

______ 1_____——■—jo : Mi,
nestrokovno. V prvem delu gra Jdrll.: 1^ 
drevje podirali kar z buldožerje111' .; n«..drevje podirali kar z buldožerjem.^ ses^
gem pajebilo ^rtozrnoMrno^.j ,e Sk
izvajalcev gradbenih del. * “ e mej-;11! za 
poti sta bila izruvana in prestavlje 
nika naše gozdne posesti, uničen* 
stranjena napisna tabla z ozna^^st^njei

:zervaf. na pretežnem delu pa ?^are- val F 
ne oznake planinske poti. ki so 1 ^ijgC-Jepu
jene na stoječem drevju. Del poti. o ^ ki ^
m, je zgrajen izven obstoječe P° VjV( 
Gozdarstvo se z navedenim samov ^ ^ Spg, 
nestrokovnim in grobim Pose80,!l:sten1ll>0Sr 
čiteni predel Kobil ne strinja- V ’ Posr
sta povezani obe naši prijavi medoaznive- V
gozdarski inšpekciji za postopek Kate
ga dejanja.« . .. vatr

O sporni »tekaški stezi«, ki naj ! s„e- 
služila tudi kot pot za premik tepta.1 dc ^ 
— , rwu.; nart Gabrje1.. fla.ga s smučišča Dedci nad tjamj^po Clai] 
smučišča nad Javorovico, ki naj 1 ven: 
smučarski razlagi gozdarske za Pro,smucarsKi raziagi gozuaia»» . vea. 
»začasna gozdna vlaka«, pa nekaj pra, 
kov iz dopisa, ki gaje GG ^°v0 rcalf ®te 
tozd Gozdarstvo Novo mesto, 2. |^oVeiiilozu uozuarsivo ivuvu i,«--.'.»— 
tos poslalo Temeljnemu sodišču v

'ista
losposiaio ieiiicijiiciuu- „0iM v“ 
mestu. »Ker so Kobile zaščiteng ^ sv0mestu. »Ker so IvoDiie . ko1
predel, tu ni dovoljen nikakršenj***^tu 111 uurvnjvn - .
je sečnja gozdnega drevja, gradnj 
nih prometnic, gradnja stavb ip®-

Prip0"
nih prometnic, gradnja stavD ip“- ‘ 'gV *gn 
minjamo tudi, da 51. člen zakona ^ v 
dovih predpisuje določene Pose^eya z* ^ 
gospodarskem gozdu, kar pa ne ^(Uc 
gozd s posebnim namenom, k1,111' tudi. _ 
gozdnega rezervata. Pripominja ^ j, F 
da predpisi zakona o gozdovih v ^ ^},, ^ 
gospodarjenjem oz. posegom v go o(. \ 
jo izključno le za gozdnogospoda . v | 
ganizacije, katerim so gozdovi

upravljanje.« ;melPn
Kot sem zapisal v začetku, sem pred

PRAZNOVALE
pisanju o tej gorjanski ram vses ‘ :anCev 
očmi celotno pot po slemenu u J ^

V začetku tega meseca je osnovna 
organizacija sindikata pripravila žen
skemu delu kolektiva Dolenjke praz
novanje ob dnevu žena. Praznovanje je 
bilo združeno z družabnim srečanjem 
kolektiva in je potekalo v prostorih os
novne šole GRM. Kar številno zbrano 
družbo delavk in upokojenk so z boga
tim kulturnim programom popestrili 
učenci osnovne šole Skojan, ki so kot

očmi celotno pot po slemenu •> ^ 
Pri tem nisem gledal, kje gre P? .^0je, 
venski in kje po hrvaški strani. V s jjt.venski in kje po hrvaški strani, v J j,t- 
da si je smučarsko društvo za z»
vaški strani pridobilo soglasje D >nlTljvaški strani pridobilo soglasje *
uzgoj i zaštitu šuma Jastrebarsko^ w ran3 ^uzgoj i zaMiiu suma raIlt>
njihovega delavskega sveta inoa . a|ntu
v dolžini okoli treh kilometrov ^

vsako leto do sedaj tudi letos poskrbeli,'aj l
da so se razvnela ženska srca. Po
končanem kulturnem programu pa so 
se zavrtele ob zvokih prijetne glasbe. 
Kolektiv Dolenjke se zahvaljuje učen
cem in učiteljem osovne šole Škocjan za 
prijeten kulturni program in osnovni 
šoli GRM za pogostitev.

LITERARNI VEČER 
V SEMIČU

v dolžim okoli treh kiiomcut' ^ 
vleče po hrvaški strani ter da so p1 l)a. 
narejeni najbolj grobi posegi v go ysej, 
Postavlja se vprašanje, kaj jese'jt,vensk' tiv 
tej stvari narobe. Ali to, da na s ^ 
strani gozdarji in ostali l3e*anltJrebarslil 
romp in pomp, ali to, da so jas . j, do- 
gozdarji tako na lahko in na hitro .. ^ 
voljenje za ta poseg, ki naj bi sluz-1 rd
protipožarna zaščita. Gorjanci so^ ^protipožarna zasena. 
celota in zato bi jih v vseh, zlasti pa iuji 
primerih morali kot celoto en° J0volj 
obravnavati. Za to je konec koncck „a oh 
osnov tudi v proglasitvi sponuns 1£j
močja Žužemberk— Gorjanci ,n toje
osnovi že sprejetih aktih. Razlog0 ugo- 
več kot dovolj, prav tako strokov jac 
tovitev in izsledkov, od gozdnog0Jjjjni*1 
skih, vodovarstvenih do naravova 
in drugih.

ORJAK MED PRITLIKAVCI — 
Veliko gosje jajce je v predvelikonoč- 
nem času presenetilo celo kmetico, 
vajeno tovrstnih izjem. Jajce tehta 30 
dkg ali šestkrat več kot povprečno 
kokošje jajce, zato ga je lastnica pri
nesla v Brežice in se priporočila za 
sliko v Dolenjcu. Novinarke ni našla 
doma, pustila gaje pri Šiškovih, ven
dar ni hotela izdati svojega imena. 
Morda ima prav. Gos, ki nese tako 
velika jajca, bi ji navsezadnje lahko še 
kdo odnesel. (Foto: J. T.)

Skupina semiških srednješolcev je 
10. marca 1989 pripravila literarni 
večer. V večnamenskem prostoru os
novne šole so recitirali ljubezenske 
pesmi Cirila Zlobca. Prireditev je bila 
namenjena praznovanju 8. marca. Med 
skrivnostne sence prižganih sveč, nežne 
zvoke pianina in kitare so se vpletali li
rični stihi, ki so jih mladi recitatorji 
občuteno interpretirali. Med poslušalci 
je bilo največ mladih. V današnjem času 
stisk in duševne razvrednotenosti je 
razveseljivo, da mladi še iščejo življenj
skih resnic in spodbud v besedni 
umetnosti.

ANA SNOJ

m vii 1*5111. ktaVfl"
Ne prej ne po pogovoru s Pre ^ntj{f

stežftssssss#
nasilneži, ki se za dosego svojega c J
vižgajo na vse zakone. Verjame ^rUna 
tudi, da so, kot so zapisali v ^0
moj članek, delali v dobri ven. 
opravili družbeno koristno delo,n r0jni 
lijo. da so bili pri tem le nekohk0 " (jt
in neučakani. Vendar: tudi pot v P*1
tlakovana z rlnhrimi nameni.
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Opravek o gradnji 
novega mostu

id l)številki Dolenjskega lista z dne

K5o 9ki9jexila "a 1 - strani p«1 
**vbe Pi k Pri'cazuJe rušenje bivše 
L* "kktra, zapisana netočna in- 

1 gradnji novega mostu. Za- 
|(VnihJ V"0’ d® so občani mestnih kra- 
ijrjK v s samoprispevkom

r«. teta, ^ Irot polovico denarja,potreb- 

3 |iotor«8Kadnjo nove.ga moslu' & bi bl‘
O^nin bl lmeb z ?b*ranjem sredstev za 
težav p te?a rnnogo manj

( SanJaV. na Informacija se glasi:
Hj^roprispevek občanov mestnih 
i ttruU.J1 skupnosti predstavlja v 

tcv ,„Un v,rov vseh potrebnih sreds- 
mostu 10%. Preostala 
zagotovljena iz drugih

im fr,
Predsednik IS: 

ADOLF ZUPAN

Racajmo revnim
SCJ° MESTO — V frančiškan- 
jo, ^ _^°,stanu so letos za postno akci- 
morpv\?te j P°^ naslovom Pomagaj- 
^osovn’?ldružinam’zbirali oblačila za 
kdnk?’ so zbrali in odposlali
ske otonooblačil. Delijo jih sloven- 
teh Sljenve sestre v Peči in Skopju. Iz 

1 oblatil* ?S0 ^Prišle zahvale, saj so bila 
mo$tan ^ dan’ k? so prispela v sa- 
družine’ tUd* ra2Xleljena med revne

Zahvala
zdravstvenim

delavcem
V preteklih letih sem se nekajkrat 

zdravil na različnih oddelkih no
vomeške bolnišnice, tako tudi letos 
februarja, in vedno sem imel pri
ložnost opazovati, kako veliko skrb, 
odgovornost in human odnos ima 
osebje do pacientov neglede na nji
hov poklic, starost, spol ali bolezen. 
Zato se jim v svojem imenu in v 
imenu vseh drugih pacientov, ki jim 
ne uspe dovolj pokazati svojo hva
ležnost, javno zahvaljujem.

Kakor večina družbenih dejav
nosti je tudi zdravstvo v izredno 
težkem finančnem stanju in nič ne 
kaže, da bi v prihodnje naša družba 
uspešneje reševala njegove proble
me. Vsi pa si želimo, da bi imeli 
učinkovito zdravstveno službo, če
prav pogosto pozabljamo, da lahko 
sleherni od nas vsak trenutek pos
tanemo tudi njen uporabnik. So
dobna zdravstvena služba pa je tudi 
draga, zato moramo podpreti pri
zadevanja za sprejetje samoprispe
vka, saj bo le tako lahko uresničen 
program za posodobitev prostorov 
in opreme, ki jo zdravstvo nujno 
potrebuje. So pa že druge možnosti, 
saj smo prebivalci dolenjske regije 
že večkrat uspešno izpeljali huma
nitarne akcije. Ena od teh je tudi 
akcija »Darujmo za drage medicin
ske inšrumente«. V ta namen tudi 
sam prispevam milijon novih dinar
jev in upam, da bom s tem spodbu
dil še koga, da se bo pridružil tej 
humni akciji.

Inž. JANEZ GAČNIK

Se: Pod Titovim vodstvom 
smo gradili novo Jugoslavijo
»Da izhajam iz partizanske družine, ni moja zasluga 

in nima z mojim delovanjem nič skupnega«
Kar zadeva »pod Titovim vodstvom 

zgrajeno novo Jugoslavijo«, o kateri 
piše Ivan Somrak, o tem ni dosti pisati, 
dovolj zgovorna je naša sedanjost. Res 
je, namreč da nas v to krizo ni pripeljal 
samo Tito, je pa res tudi, daje ta država 
nastala v času njegove štiridesetletne 
brezprizivne oblasti. Celo taki državi, 
kot sta Sovjetska zveza in Kitajska, sta 
znali oceniti epohe svojih »velikih vodi
teljev«, samo mi ga še malikujemo, kar 
onemogoča, da bi se lahko lotili krize 
radikalno, pri njenih korenih. In zaradi 
tega še vedno blodimo po somraku 
večnih resnic.

Ivan Somrak v drugem delu svojega 
članka bralcem posreduje »mojo oseb
no izkaznico«, kot pravi zaradi celovite
jše podobe zapisa. Ta del samo potrjuje, 
da Somraku primanjkuje najbolj ele
mentarne politične kulture, ki jo ljudje 
potrebujemo da bi lahko normalno 
komunicirali. To, da izhajam iz parti
zanske družine, ni moja zasluga in z mo
jim delovanjem nima nič skupnega. Za
radi tega se po mojih žilah ne pretaka 
sama po sebi »revolucionarna« kri, kot 
se po žilah mojega prijatelja, katerega 
starši so bili v državljanjski vojni na 
drugi strani, ne pretaka »kontrarevolu
cionarna« kri. Nehajmo na pragu 21. 
stoletja deliti družine na partizanske in 
one druge. To ne pelje nikamor več. 
Namera Ivana Somraka je prikazati, 
kako sem imel vse možnosti, da bi bil 
»pošten« državljan, toda izneveril sem 
se tako svoji partizanski družini kot tudi 
Titovi dobi, kateri sem pripadal. Som-iuuvi uuui, ivaicu aciu pupaual. OUlIl-

Zahtevali smo obrambo pravice
— Še en odmev na »Smem upati v politično kulturo?« (DL 9. marca)
*ie v Predzadnji številki Dolenj- 
"Sihpn' Pr?bral članek Franca Šalija 
gotovn U^atl v Petično kulturo?« je. l0V0 Drenri^orv  n.j.ji J

e
__ _ iom ,°a PrePr'čan, da se za Pododbo
ra Dole„^Varstvo čl°vekovih pravic za 

je, t: .J ko !n Belo krajino skrivajo Ijud- 
naravna84 lmena ne zaslužijo. Čelotna 
tudi „.nosl članka na diskvalifikacijo 
teh pa na Polemiko o njihovih sta- 

!fo<l Stavek16 JC navedla’ da napišem ta

L,., ni kuPina delegatov-delegacija pome
ri 0*feivo (od)poslanstvo, skupino 
1 teT^nih v kak namen. (Mala 
J Sknnenc‘kl°Ped‘ja I. str. 349)

ate Val Franc |dielegtt?V’ kiFje Predsedo- 
i RO- *Duhi;*L ^a i,Je bila pooblaščena, da v 
S C,Šk0 skuP^"0 prenese stališča, 
:J v7v». novomeški občini prevladujoča 

;. Sp(Jr 2oceno ustavnosti in zakonitosti
Sfia^Odte

iški1 Posredi

___ ocene so ne-
no odvisne usode štirih

Iv,- Veg/10 Pf verjetno veliko več.

ljudi,

katerji!na s'ovenske javnosti ve, zaradi

; “ti s
CIT-' Pododbor za Dolenjsko in

1 član, rv^no P.a so ustanovili kolektivni 
la/ venski d///ra 'z teb dveh pokrajin. Slo-

Procfn:,fravn'. strokovnjaki so v zvezi s 
toviln .P?iasr,i'*' da gre za vrsto ne
to 7/ °stl’ Javnost pa je prepričana, da 
’®laviti h n,lran Pjoces, ki ima namen 
Vei>$kem7'okratične procese na Slo- 
svoje „ faradi vsega tega mi je po 
gatov da x skupina dele-
je zj pP^hla^čena v zvezi z zadevo, ki 
zgraža n°d, bor življenjskega pomena, 

ad zahtevo kolegija Pododbora.

Kolegij Pododbora je kot predstav
nik nemajhnega dela javnosti, ki se za 
izid procesa zelo zanima, od skupine de
legatov zahteval:

1. da obravnava informacijo o delu 
skupine delegatov in njeno oceno po
velja in ločeno mnenje k tej oceni, zlasti 
4. in 5. ločeno mnenje;

2. da glasuje za sprejem informacije o 
delu skupine delegatov in njeno oceno 
povelja in ločeno mnenje k tej oceni, 
zlasti 4. in 5. ločeno mnenje;

3. naj se v skupščini SRS zavzamejo 
za objavo sprejete ocene ustavnosti in 
zakonitosti povelja.

Prepričan sem, da za skupino delega
tov kljub sklicevanju na vznemirjenost 
in ogorčenost zaradi načina (zahteva
mo) le-ta ni tako sporen. Sporno je 
ločeno mnenje, ki bi ga poleg ocene 
skupina po naše morala obravnavati, v 
skupščini pa glasovati za sprejem. 
Ločeno menje namreč vsebuje tudi po
litični vidik ocene spornega dokumen
ta. S tem pa se očitno uradna slovenska 
partijska politika ni strinjala. Tej poli
tiki za vplivanje na skupine delegatov ni 
potrebno pošiljati pismenih in javnih 
zahtev, da bi uveljavila svoje stališče. V 
pretežni meri kar sama sestavi skupine 
delegatov, pa je. To dejstvo se je jasno 
pokazalo tudi pri obravnavanju poroči
la skupine delegatov za proučitev 
okoliščin sodnega procesa proti četve
rici.

Ob tem, da zanemarljivo malo ljudi 
v novomeški občini ve, kdaj in kdo je 
določil skupino delegatov, da ne vemo.

kdo (razen tov. predsednika) je bil v 
skupini delegatov, da ne vemo, kakšno 
stališče so zastopali na skupščini SRS, je 
sklicevanje na anonimnost kolegija Po
dodbora čisto sprenevedanje in zava
janje javnosti. Sporočilo, ki gaje kolegij 
Pododbora sestavil, je delo skupine in 
kot tako je bilo tudi podpisano, kot je v 
navadi. Dvomim, da se pod stališča, 
sprejeta recimo v izvršnem svetu obči-

• Franc Šali primerja zahtevo kole
gija Pododbora z zahtevami na mi
tingih, na ta način pa pri bralcih 
spodbuja negativne asociacije in dela 
s tem osebnostno krivico vsem, ki 
smo pri oblikovanju zahteve sodelo
vali. Ob tem očitno noče videti, daje 
bila zahteva poslana preko ustavno 
veljavnega sistema, da je bila javna, 
da ni pozivala ne k nasilju ne k rušen
ju ne k odstopom, pač pa k obrambi 
človeka in pravice, da ta človek sam 
odloča, kako bo mislil, delal in živel.

ne, podpišejo člani izvršnega sveta poi
mensko. Za naslov, s katerega je zahte
va prišla, pa Franc Šali ve tako dobro 
kot jaz.

P. s.: Bojan Fink, na katerega so v 
Novem mestu nekateri očitno hudo 
alergični, pa pri nastajanju sporočila ni 
imel nič.

DANIJEL BREZOVAR, 
član kolegija Pododbora za

varstvo človekovih pravic 
za Dolenjsko in Belo krajino

rak piše tudi o stvareh, ki z resnico ni
majo nič skupnega. To lahko počenja 
človek samo iz zlobe, pokvarjenosti ali 
(ne)umnosti. Med drugim piše, da sem 
iz užaljenosti izstopil iz ZK. O tem sem 
pisal v Komunistu. Čudi me, da o tem 
govori človek, kije veliko pripomogel, 
da sem bil na konferenci odstreljen, ne 
da bi kdo javno nastopil proti moji 
kandidaturi, čeprav sem delegate na to 
pozval. OO ZK v KS Majde Sile, katere 
član je, me je ocenila kot tistega, ki 
»povzročam negativne izgrede in odno
se do naše pravilne politike«. Dovolj je 
bila ocena, javen in argumentiran nas
top ni bil potreben, delo je bilo opravl
jeno že pred konferenco. Konferenca je 
bila samo formalnost. Z vsemi predz
naki, ki so mi bili nalepljeni v najboljši 
boljševiški maniri, nisem mogel biti več 
član Partije.

Obrazložitev, zakaj sem vrnil Zlati 
znak OF, sem javno in jasno razložil v 
pismu predsedniku RK SZDL Jožetu 
Smoletu. Pismo je bilo objavljeno tudi v 
Dolenjskem listu. Ivanu Somraku pre
dlagam, naj si ga ponovno prebere in 
naj bralcem DL ne ponuja neresnice za 
resnico. Dejstva obrača, kot se njemu 
zdi potrebno. To je samo ponoven 
dokaz, da gre za človeka, ki ima zelo 
razvito politično (ne)kulturo.

Z »rodovniki« seje vedno ukvarjala 
Partija, zato ne dvomim, daje Somrak 
še vedno njen vojak. Ne vem pa, če bo 
po tem, kar piše, še član ZK, ki seje pri
pravljen podpisati pod dokument o 
prenovi slovenske ZK, kjer komunis
tom kot vojakom revolucije ni več 
mesta.

Somrak bi rad demokratične odnose 
gradil zgolj na slepem spoštovanju naše 
revolucije in na bogati Titovi zapuščini. 
Črno-belo slikanje preteklosti, ki naj bi 
bilo eno samo vzpenjanje kvišku, se mi 
gabi. Čas, ko seje v imenu revolucije in 
sklicevanjem na Vrhovno avtoriteto 
počenjalo skoraj vse, je minil, Ivan 
Somrak! To, kar pišete, so samo še 
pravljice, ne vem, kdo jih je še pripravl
jen poslušati.

BOJAN FINK

POJASNILO
V. d. tajnice KS Senovo tov. Meta 

Habicht mi je v zvezi s komentarjem o 
pogrebnih slovesnostih v krški občini, 
ki smo ga objavili v 9. št. DL, sporočila, 
da so pogrebne slovesnosti vzorno, dos
tojno urejene, veijetno najbolje v krški 
občini. Zato pogrebni odbor zahteva 
pojasnilo, kje in od koga sem dobil po
datke o tem, da na Senovem na pogre
bih berejo en in isti pogrebni govor. Naj 
povem, da sem to pripombo slišal od 
enega izmed duhovnikov, ki so se ude
ležili tradicionalnega novoletnega sreča
nja. Kasneje sem se po telefonu še enk
rat pogovarjal z njim in je svojo izjavo 
nekoliko omilil, češ da so pogrebni go
vori narejeni klišejsko. Sicer pa je po
grebne svečanosti na Senovem tudi sam 
pohvalil. Hkrati naj dodam, da se opisi 
pogrebnih svečanosti in pogrebcev, ki 
nastopajo v blatnih gumijastih škorn- 
jah, ne nanašajo na Senovo, marveč na 
krško in še kakšno pokopališče. Upam, 
da bo člane pogrebnega odbora pojasni
lo in hkrati opavičilo zadovoljilo in bo
do preklicali svoj odstop, ki so ga men
da ponudili KS zaradi mojega komen
tarja.

J. SIMČIČ

IŠČEMO DOBREGA GOSPODARJA — Na Dvoru je precej zgodovinskih 
spomenikov, ki dokumentirajo zgodovinska dogajanja na Slovenskem, stavb in 
delov stavb, ki so del naše kulturne zgodovine (Dularjev mlin, žaga, Možetova 
hiša, plavž, kapelica) Krajani ne pustijo, da bi ta dediščina propadla. V okviru 
akcije iščemo dobrega gospodarja smo v lanskem letu pričeli obnavljati kapeli
co (odkrita letnica 1737 leta). Letos bomo dela nadaljevali in s pomočjo 
strokovnjakov iz Zavoda za varstvo naravne in kulturne dediščine končali ob
novo. Naj omenimo, da so velik del finančnih sredstev za obnovo prispevali 
krajani sami, računamo pa tudi na pomoč širše družbene skupnosti. (Na sliki: 
del krajanov po končani zahtevni akciji — dvigu kapelice na prvotno višino) 
(Besedilo in slika: Slavko Mirtič)

»Revoltirani sodelavci«
Spet anonimno pismo za javno objavo

KOČEVJE — »Revoltirani sodelav
ci«, ki so tako rekoč neznani junaki so
cialističnega samoupravnega dela v 
občini Kočevje, so nam spet poslali 
anonimko, in sicer fotokopijo odpovedi 
»nekega direktorja neke kočevske in
terne banke«.

Fotokopija, na kateri so prečrtana le 
imena in firma, med drugim piše: 
»Razlog za takšno odločitev (predlog za 
sporazumno prenehanje delovnega raz
merja, op. pis.) je v tem, da se sprosti 
umski in delovni potencial posameznih 
oseb v delovni skupnosti in razbreme
nim vodjo delovne skupnosti s proble
mom... (tu je ime prečrtano, a se ga da 
prebrati, op. pis), saj temu kolektivu več

nisem potreben.«
Pripis »revoltiranih sodelavcev« pa 

dalje pravi: »Jasno nam je, zakaj je 
kočevsko gospodarstvo na dnu. S tako 
inteligenco ne more bili drugačno. Mis
limo, da odpoved zasluži javno objavo.«

Iz obojega pisanja se da sklepati le, 
da se imata obe strani sami sebe za velik 
»umni potencial«. V kočevski občini je 
torej domišljave pameti dovolj in celo 
preveč. Nič pa ni poguma, kije za pot t, 
težav tudi potreben, saj se »revoltirani 
sodelavci« boje podpisali, čeprav lahko 
danes pri nas že vsak nekaznovano 
čveka, kar mu pride na misel. Zato je 
nepodpisano pismo še posebne vrste 
strahopetnost.

J. PRIMC

Z avtom na stranišče
Metličani so vedno sledili tako 

razvoju tehnologije kol tudi na
predne misli in velikokrat v zgodo
vini pripomogli, da so mnoga stara 
in splošno veljavna pravila romala v 
prašne arhive, kjer so ostala pre
puščena času in zgodovinarjem. Se
daj so se spravili nad stare grške 
modrece in modificirali njihov rek: 
»Zdrav duh v zdravem telesu!« Me
tliška verzija te modrosti je: »Zdrav 
duh v zdravem avtomobilu!«

Iz tega izreka seveda sledi, da 
kdor nima čistega, dobrega in bles
tečega avtomobila, niti na duhu ni 
najbolj zdrav. Zato imajo vsi vodii- 
neži dobre avtomobile. Seveda pa je 
treba veličino svojega duha in na
gubanost možganske skorje čim- 
večkrat javno manifestirati. Zato je 
potrebno čim pogosteje sedati v svo
jega jeklenega konjička in ga tudi 
vedno parkirati na čimbolj vidnih 
javnih površinah. Najprimernejša 
lokacija pa je seveda na metliških 
glavnih trgih, kjer je v dopoldanskih 
urah takšna gneča kot na ulicah 
Kalkute. Degradacija samega sebe 
in svoje duhovne veličine bi bila, če 
bi se kdo izpred zgradbe občinske 
skupščine peš odpravil do bližnjega 
poslopja, kjer domujejo politične 
organizacije. Za Metličana bi bilo

nedopustno, da bi parkiral pred No- 
votehno. če ima opravek na Odde
lku za notranje zadeve. Opravičljivo 
je peš gibanje le na razdaljah, ki so 
krajše kot 20 m, vendar le v hitrem 
koraku, brez gledanja na levo ali 
desno (od Mežnaršičeve gostilne do 
lokala Krokar), vendar z obveznim 
požvižgavanjem in vrtenjem ključev 
na kazalcu r višini glave.

Nekateri občinski možje pa tudi 
veličine iz krajevne skupnosti raz
mišljajo, da bi morda staro mestno 
jedro zaprli za promet, kar pa bi bila 
predvsem njim samim medvedja us
luga Poleg tega bi takšen odlok 
povzročil tudi številne demonstraci
je ogorčenih a vtomobilisto v, katerih 
integriteta in enakopravnost bi bili 
ogroženi

Metliški poet Jani Bevk se je tudi 
pridružil akciji »Zdrav duh v zdra
vem avtomobilu!« in si omislil čudo
vitega gnilovišnjastega juga, saj je 
bilo o njegovem duhu izrečenega že 
veliko spornega. In lako je novo
pečeni avtomobilist prvi dan po 
opravljenem vozniškem izpitu ves 
besen izjavil: »Šele en dan sem 
šofer, pa že vidim, kako so pešci 
bedasti.«

MATJAŽ RUS

$mem upati v politično kulturo?
obširnejši odgovor na pisanje Bojana Finka (DL 16. marca) — Diktat je vedno 

nedemokratičen, pa naj gre za misel, stališča, pendreke ali tanke______
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ozavestiti tisto, kar bi med drugim tudi 
utegnilo najina malce različna upanja 
pokopali: to je, kakor sem zapisal, 
»nedemokratična politična kultura«. Se 
pravi, da nisem imel toliko v mislih sis
temski vidik pluralizma, o čemer seje Bo
jan Fink v zadnjem prispevku in v never
jetno nervoznem odgovoru precej razpisal, 
in čigar pomena ne zanikam, pač pa sem 
imel na umu zlasti duhovne oziroma men
talne predpostavke zanj. In vztrajam na 
tem, da skupina skupini ne more zapove
dovati, kar je pravzaprav tudi njegova mi
sel in je meni le za iztočnico pri pojasnje
vanju primera, ko se je zgodilo prav 
obratno, in sicer, daje pododbor (ali mor
da celo njegov kolegij) kot skupina zahte
val od štirih drugih skupin, ki so nepos
redno odgovorne za svoje delo skupščinam, 
ki so jih izvolile, »kako naj delajo«, kar 
tudi po Finkovem mnenju, če imam v mis
lih njegov predzadnji prispevek, ni do
pustno, ker ne izraža demokracije in ni v 
skladu s političnim pluralizmom. Kaj sem 
že hotel reči? Ja, da mu ne mislim odgo
varjati kot Franci Šali, ne nazadnje tudi 
zato ne, da ne bi imel vtisa, kako ga želim 
poučevati, čeprav bi ga lahko, saj imam za 
to dve strokovni pedagoški kvalifikaciji in 
precej več političnih in življenjskih izku
šenj. Vse to mi seveda ne bi prav nič po
magalo, ker je Bojan očitno že formirana 
osebnost z jasno politično zavestjo. Je 
demokratični politični pluralist, kakor 
sem jaz demokratični samoupravni plura- 
lisl v nazorih glede oblasti, če se ne motim. 
A želim mu odgovoriti kot vodja delegaci

je skupine z nekaj dejstvi.
Prvič. Navzoči od vseh štirih delegat

skih skupin so izrazili nezadovoljstvo in 
svoje nestrinjanje z odnosom, ki gaje po
dodbor pokazal do njih s pismom brez 
naslova pošiljatelja in z ukazovalnim 
tonom.

Drugič. Potem ko so se skupine delega
tov seznanile s poročilom skupine delega
tov, kije proučevala proces proti štirim, in 
so ga tudi sprejele, so oblikovale stališča, 
ki so identična z zahtevami pododbora, in 
naložile delegatom (Boštjanu Kovačiču, 
Andreju Kastelcu, Jožetu Lukšiču, Jožetu 
Pirkoviču, Ljubici Peterca in Boštjanu 
Smrekarju), da jih uveljavljajo v soočanju 
z drugimi delegati. Torej: omenjeni dele
gati so prejeli navodila od svojih delegat
skih skupin, naj se na zborih skupščine 
Slovenije zavzemajo za to, da se ti seznani
jo s celotnim poročilom o opravljenem de
lu in ugotovitvah skupine delegatov, kije 
proučevala okoliščine in posledice proce
sa proti četverici v Ljubljani, tudi z loče
nimi mnenji posameznih članov skupine; 
dalje, da skupščina obvesti javnost z ugo
tovitvami, stališči in sklepi, kijih bo spre
jela ob obravnavi te točke. Ta svoja sta
lišča so skupine delegatov še naknadno 
dopolnile na korespondenčni seji, ko so 
prispela še stališča izvršnega sveta Sloveni
je. Upoštevajoč tudi razmišljanja in argu
mente tega telesa, sta skupini menili, da jih 
je treba na seji skupščine obravnavati, po 
obravnavi pa sprejeti poročilo le v tistemu 
delu, ki ne bo več sporen, sporne točke pa 
naj delovna skupina delegatov še prouči

ter pride pred skupščino z dopolnjenim 
poročilom. V zvezi s takšnimi stališči ali 
delom novomeške in dolenjsko-belokranj- 
sko-posavske skupine delegatov za zbore 
slovenske skupščine ni mogoče trditi, da 
niso delale samostojno ali da se niso zav
zemale in branile legitimnosti skupine de
legatov, ki jim je skupščina naložila v pre
tres proces proti štirim, še manj pa kaj 
takega očitali Šaliju, ki v ničemer ni agre
sivno, svojevoljno vplival na mnenja čla
nov vseh delegatskih skupin niti se ni po
tegoval za svojo prisotnost na napovedani 
seji slovenske skupščine in na njej tudi ni 
bil!
_ Tretjič. Kot vodja delegatske skupine

sem primer ravnanja ali odnosa pododbo
ra do skupine delegatov predstavil na re
gionalnem posvetu predstavnikov pred
sedstva republiške skupščine z vodji 
delegacij in delegati v skupščinskih odbo
rih in delovnih telesih omenjene skupšči
ne. Resnica: nihče ni odobraval takšnih 
higienskih in političnih manir, izhajajoč iz 
dejstva, da skupinam delegatov lahko na
ročajo ali od njih zahtevajo le zbori sku
pščine, ki sojih volili, in prek teh zborov in 
skupščin tudi samoupravno, delegatsko in 
drugače organizirana baza, se pravi delav
ci, občani, člani političnih in drugih orga
nizacij, društev, združenj ter gibanj. Tak je 
red in ga je treba, dokler je tak, spoštovati. 
To seveda ne pomeni, da pododbor (ali 
kdor koli) nima pravice ali dolžnosti sez
naniti skupine delegatov s svojimi stališči 
in predlogi ali terjati, da skupine delegatov 
njegova stališča obravnava, kar je povsem 
nekaj drugega kakor pa zahtevati, da se 
delegati že kar morajo ravnati v skladu z 
njegovimi zahtevami. Vsak subjekt plu
ralno organizirane demokratične javnosti 
ima pravico zahtevati od skupine delega
tov da prisluhne njegovim stališčem in jih 
obravnava, nima pa pravice pritiskati nan
jo z zahtevo, naj delegacija njegova sta

lišča zagovarja in brani v skupščini. Pravi
co do takšne zahteve imajo le skupščine, 
ki so delegacije volile. Skupine delegatov 
so torej odprte in dovzetne za vse pobude, 
nikakor pa ne za diktate. Diktat je vselej 
nedemokratičen, pa naj gre za misel, sta
lišče ali pa za pendreke, puške in tanke!

Kot predsednik skupščine sem se na zadnji 
seji tudi temu uprl. Menda Bojan Fink to 
ve, kot »politik« in nekdanji član CK ZKS 
in član predsedstva sem se prav tako večk
rat upiral tudi takrat, ko sem se zavzemal 
za mlade fante in dekleta, med njimi tudi 
za Janšo, pa Bavčarja, Kirna, Mastnaka, 
krtovce, alternativce in še koga, marsikdaj 
pred preostrimi zahtevami in sodbami 
vplivnih posameznikov v organih ZK; in 
kot človek — pesnik refiektiram svobod
no svoj humanistični odnos do človeka in 
sveta, pa si zavoljo vsega tega res ne dovo
lim sprejemati levite, ki mi jih želi delili ta 
ali oni, sem pa pripravljen sodelovati s 
komer koli, ki ne nosi srda sovraštva in 
ideološko-političnih urtikalij. Z nestrpneži 
res ni kaj početi! Vsaj to, če že ne še kaj 
drugega, meje naučilo življenje. Priznam, 
tudi sam sem nekoč bolehal za to hudo 
ideološko boleznijo.

Četrtič: Tudi na nedavnem posvetu o 
političnem pluralizmu sem zastavil v polni 
dvorani doma JLA uglednim mladim du
hovno in teoretično razgledanim komu
nistom, ki so prišli iz CK ZKS, se pravi od 
tam, kamor se danes neupravičeno nas
lavljajo očitki, zakaj ni več demokracije v 
družbenem in političnem življenju na Slo
venskem, vprašanje, kaj si mislijo o poli
tični ali kakršnikoli praksi, ki gradi na gla
golu »zahtevamo!« Odgovor je bil jasen: 
pluralne prakse in odnosi v takšni praksi 
so v nasprotju z nasiljem ali diktaturo, ki 
ju v marsičem prej omenjena beseda samo 
razkriva.

In za konec. Javno prosim, naj se preds
tavi vodja ali predsednik pododbora (saj 
tudi SZDL ne ve, kdo je), da bi ga povabili 
na sejo skupin delegatov, na kateri bomo 
nadaljevali obravnavo omenjenega »inci
denta«, ki ga je hote ali nehote povzročil 
pododbor in o katerem družbenopolitični 
zbor skupščine občine Novo mesto v svo
jem odgovoru skupini delegatov za zbor 
občin — ta se je namreč nanj obrnila z 
vprašanjem, kako naj ravna v primerih, 
ko bi se še morala soočiti s takšno prakso, 
s kakršno se je pač srečala ob pismu omen
jenega pododbora — meni naslednje: 
»Skupina delegatov za delegiranje delega
tov za zbor občin skupščine Slovenije naj 
tudi v bodoče pri svojem delu oziroma 
obravnavi gradiv za repubiško skupščino 
sprejema pobude, mnenja, inciative, zah
teve občanov, ki pa ne smejo kršiti dele
gatske svobode, oziroma morajo biti 
oblikovane tako, da se bo skupina delega
tov lahko do njih opredeljevala ali o njih 
odločala brez pritiskov in ultimatov«. In 
še konkretno glede pododbora tole: 
»Sodelujoči v razpravi so poudarili, daje 
zahteva pododbora za varstvo človekovih 
pravic za Dolenjsko in Belo krajino 
sprožila določen pritisk na delegate ter da 
seje pododbor poslužil nesprejemljivih in 
nedelegatskih metod vplivanja na mnenje 
skupine delegatov, ki je sicer odprta za 
različne pobude, opozorila in podobno « 

Tako, to je pa tudi vse, kar sem želel kot 
vodja skupine odgovorili Bojanu Finku 
na njegovo izrecno in zelo prijazno izraže
no željo. Bralcem in uredništvu Dolenj
skega lista pa se opravičujem za tako dol
go pisanje. V prihodnje bo zares občutno 
krajše in po meri časnika in v skladju s 
potrpežljivostjo bralca.

Vodja skupine delegatov 
za zbor občin 

FRANCI ŠALI



tedenski koledar
Četrtek, 23. marca — Viktor 
Petek, 24. marca Simona 
Sobota, 25. marca — Minka 
Nedelja, 26. marca Velika noč 
Ponedeljek, 27. marca — Rupert 
Torek, 28. marca — Milada 
Sreda, 29. marca — Berta

kino
BREŽICE: 26. 3. (ob 18. in 20. uri) 

ameriška kriminalka Policaj za najem. 
28. 3. (ob 20. uri) ameriška komedija 
Hudičev sin.

ČRNOMELJ: 23.3. (ob 19. uri) ita
lijanski vestern Sartana prosi za smrt. 
24. 3. (ob 19. uri) ameriški avanturis
tični film Rdeča vročica. 26. 3. (ob 18. 
uri) ameriška komedija Dva hudiča iz 
Chicaga. 26. 3. (ob 20. uri) angleška 
kriminalka Domiselni ubijalec. 28. 3. 
(ob 20. uri) hongkonški karate film 
Zmajeva igra smrti, I. del.

KRŠKO: 23.3. (ob 18. uri) ameriška 
komedija Policijska akademija III, (ob 
20. uri) ameriški avanturistični Bogast
vo kralja Salomona II in (ob 22. uri) 
ameriški trdoerotični film Zvezda por- 
nn filma. 24. 3. (ob 22. uri) ameriški

trdoerotični film Zvezda porno filma. 
25. 3. (ob 18. uri) in 26. 3. (ob 18. uri) 
ameriška komedija Policijska akademi
ja IV. 28. 3. (ob 20. uri) ameriška kri
minalka Najavljeni zločin. 29. 3. (ob 
18. uri) ameriški akcijski film Smrto
nosna misija.

MIRNA PEČ: 24. 3. ameriški horor 
film Ko telefon zazvoni.

NOVO MESTO - DOM KUL
TURE: 23.3. (ob 17.30) ameriški vojni 
spektakel Cesarstvo sonca. 24. 3. (ob
16. uri) slovenski film Maja in vesol
jček, (ob 17.30) am. vojni spektakel 
'Cesarstvo sonca in (ob 20. uri) sloven
ski film Kavarna Astoria. 25.3. (ob 16. 
uri) Maja in vesoljček, (ob 17.30) Ce
sarstvo sonca in (ob 20. uri) Kavarna 
Astoria.

NOVO MESTO — DOM JLA: 24. 
3. — 26.3. (ob 17. in 19. uri) mladinski 
kung fu film Otroci. 27. 3. — 29.3. (ob
17. in 19. uri) ameriška drama Cotton 
klub.

SEVNICA: 23. 3. in 24. 3. (ob 19. 
uri) ameriška komedija Vse v roku 
službe. 25.3. in 26.3. (ob 19. uri) ame
riška grozljivka Groza v ulici Brestava.

TREBNJE: 25. 3. in 26. 3. (ob 19. 
uri in ob 18.30) ameriška drama Vojak 
in pol.

službo dobi
ČE IMATE VESELJE KONTAKTI- 
ATl z ljudmi, vam v najboljši želji svetu- 
mo, da izkoristite svoj prosti čas za ža
rni vo honorarno delo, brez konkurence 

nas. Tel. (061) 345-730, samo od po- 
Jeljka do srede, od 7. do 13. ure. 
I1-33MO)
ZA PRODAJO zdravilnih zelišč iščem 
iziterje. Pokličite na telefon (068) 76- 
: v petek od 17. do 19. ure in ponedel- 
od 17. do 19. ure. (1157-SL-12) 

UČENCA za poklic mizarja po prire- 
em programu za obrt sprejemam. In- 
nacije: Mizarstvo GORIŠEK, Groblje 
Šentjernej, tel. (068) 42-182. (1230- 

>-12)

lužbo išče
KLJUČAVNIČAR s 15 leti prakse, 

eliko lastnega orodja, lastnim prevozom 
m poklicno šolo kat. C, išče delo za proste 
vikende. Šifra: »VESTEN«. (P12-30MO) 

NUDITE HONORARNAO DELO? 
•Naredimo vam marsikaj. Ponudbe pošlji
te pod šifro »TROJE PRIDNE ROKE«.

lŠČEM_honorarno ai stalno zaposlitev 
v okolici Črnomlja, ni pa nujno. Dober 
delavec. Ponudbe na tel. 52-058. (P 12- 
06MO)

stanovanja
ZAMENJAM enosobno stanovanje

10 m:) v Bršljinu za dvosobno na Drski
11 Brodu. Tel. 28-755. (P12-96MO) 
STANOVANJE v bloku v Novem 
estu vzamem v najem. Ponudbe na tel. 
-809. (1273-ST-12)
SLIKARKA išče garsonjero v Novem 
stu. Tel. 26-593 ali (041) 214-784. 
82-ST-12)
IBO s kopalnico v Novem mestu ali 
žnji okolici išče dekle. Tel. 84-659. 
158-ST-12)

motorna vozila
JUGO 45, letnik 1985, ugodno pro

dam. Saje. Lipovec 9, tel. (068) 56-565. 
(1150-MV-12)

MOTOR APN 6, letnik 1986, pro
dam. Peter Barborič, Šentjošt 4, Novo 
mesto, tel. (068) 43-721. (1151-MV-12) 

R 4, letnik 1986, prodam. Jože Andre
jčič, Dvor 55, tel. 84-254. (1162-MV-12) 

MOTOR AVTOMATIK in barvni te
levizor Iskra na daljinsko upravljanje pro
dam. Tel. 49-197. (1165-MV-12)

GS CIMOS po delih in dve novi gumi 
prodam. Jože Berus, Birčna vas 7, Novo 
mesto. (ček-MV-12)

Z 101, letnik 1986, prodam. Cena po 
dogovoru. Franc Borštnar, Jeprjek 8, 
Tržišče. (1166-MV-12)

Z 101 S, letnik 1977, prodam ali men
jam za APN 6 z doplačilom. Jože Podlo
gar, Boštanj L (P12-2MO)

Z 750, letnik 1977, ugodno prodam. 
Tel. (0608) 82-617. (P12-4MO)

APN 6 prodam. Cena po dogovoru. 
Milankovič, Pot na Gorjance 19, Novo 
mesto, tel. 27-858, popoldne. (1175- 
MV-12)

PRODAM ZASTAVO 128, letnik 
1986. Tel. 24 993, zvečer.

MERCEDES 14-13, letnik 1966, no
silnost 8 ton, registriran do 17. 7. 1989. 
prodam. Martin Omerzel, Ul. talcev 16, 
Kostanjevica na Krki. (P12-95MO)

R 4 GTL, letnik 1986, prodam. Tel. 
(0608) 88-221. (P12-97MO)

JUGO 45 AX, letnik 1988/2. ugodno 
prodam. Tel. 22-886. (P12-98MO)

Z 128, letnik 1986, prodam. Tel. 43- 
712, zvečer. (P12-101MO)

JUGO 55 A, letnik 1986, prodam. Tel. 
22-994. (P12-103MO)

R 4 TLS, letnik 1984, zelo ugodno 
prodam. Tel. (0608) 67-234. (P12- 
104MO)

126 P, letnik 1987, prodam. Čolnar, 
Lešnica 8, Otočec. (1272-MV-12)

Z 101 SC, letnik 1979, dobro ohranje
no, garažirano, prodam. Ogled v petek po 
16. uri. Tel. (0608) 32-479. (P12-73MO) 

JUGO 45, star tri leta, prevoženih
28.000 km. prodam. Tel. 25-881. (P 12- 
74MO)

JUGO, oktober 1985, odlično ohra
njen, prodam. Velike Brusnice 58 a 
(blok). (1268-MV-12)

UGODNO PRODAM Tomosove mo
torje BT 50, M 14 ali SLC 15 in kuhinjsko 
napo (50 cm širine). Alojz Bajc, Ravno 7, 
68274 Raka. (1269-MV-12)

R 4 GTL, december 1986, prodam. 
Tel. 21-514 dopoldne, popoldne na na
slov: Milena Žibert, Cesta oktoberskih 
žrtev 28, Šentjernej. (1270-MV-12) 

RENAULT 18 prodam. Tel. 22-078. 
Slavka Gruma 54, Novo mesto. (1271- 
MV-12)

Z 101 GTL, letnik 1986, prodam. 
Slavko Vidmar, Dolenja vas 18, Otočec. 
(1262-MV-12)

LADO RIVO 1500, letnik 1988, pro
dam. Tel. (0608) 79-182. (P12-56MO) 

JETTO, letnik 1987-junij, bele barve, 
dodatno opremljeno, ugodno prodam. 
Tel. (0608) 33-610 zvečer, po 19. uri. 
(P12-57MO)

GOLF JX DIESEL, januar 1986,
36.000 km, temno rdeč, garažiran, pozimi 
nevozen, prodam. Tel. (061) 322-925. 
(1219-MV-12)

R 4 GTL, letnik 1982, ugodno pro
dam. Jože Stopar, Dolšce 11, Kostanjevi
ca na Krki. (P12-66MO)

JUGO 45, letnik 1986, prodam. Tel. 
popoldne (068) 24-651. (P12-110-MV) 

FIAT 750, letnik 1976, obnovljen, 
prodam. Mira Petrov, Arnovo selo 45, 
68253 Artiče. (P12-69MO)

DOLENJSKI LIST
Izdaja: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črno

melj, Krško, Metlika, Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista je organ upravljanja tozda. 

Predsednik: Nace Štamcar.
ČASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na programsko 

zasnovo in uredniško politiko. Predsednik: Anton Štefanič.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), 

Marjan Legan (odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer 
(urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakše, Bojan Budja, Anton 
Jakše, Zdenka Lindič-Dragaš, Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel 
Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey in Ivan Zoran.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624. De
vizni račun: 52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB - Temeljna 
dolenjska banka Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 2.000 din, naročnina 
za 1. polletje 40.000 din; za delovne in družbene organizacije 
200.000 din na leto; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM (ozi
roma druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 35.000 din, 
na prvi ali zadnji strani 70.000 din; za razpise, licitacije ipd. 45.000 
din. Mali oglasi do deset besed 25.000 din, vsaka nadaljnja bese
da 2.500 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Germova 3, p.p. 
130. Telefoni: uredništvo (068) 23-606, 24-200 in 23-610, naroč
niška služba in mali oglasi 24-006. Nenaročenih rokopisov in fo
tografij ne vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za 
informiranje SR Slovenije (št. 23 od 21. oktobra 1988) se za Do
lenjski list ne plačuje temeljni davek od prometa proizvodov. 
Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC., tozd Grafika, Novo mesto. 
Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

Z 128 rdeče barve, star dve leti, ugodno 
prodam. Ingrid Avbar, Pod vinogradi 7, 
68351 Straža. (1245-MV-12)

ZASTAV O 750, letnik 1985, prodam. 
Slavka Žagar, Malenška vas 17, Mirna 
Peč, tel. 84-611. (1249-MV-12)

KOMBI ZASTAVO 850, avgust 1986. 
prodam. Tel. 25-492. (1292-MV-12) 

APN 6 prodam. Marjan Špelič, Sred
nje Laknice 14,68230 Mokronog. (1283- 
MV-12)

Z 101, karambolirano. prevoženih
6.000 km, prodam. Tel. 58-761. (P12- 
88MO)

GOLF JGLD, februar 1984, 73.000 
km, ugodno prodam. Tel. (068) 51-253. 
(P12-107MO)

128 GX, star 18 mesecev, prodam. 
Jože Vovko, Leskovec 2. Brusnice. 
(1280-MV-12)

NOVO KAROSERIJO za R 4 GTL
prodam. Anton Krkuta. Velike Brusnice. 
(1280-MV-12)

Z 750 LE, letnik 1985, prodam. Mar
jan Radi, Kambičev trg 5, Kostanjevica na 
Krki. (PI2-90MO)

Z 101, letnik 1984, prodam. Tel. 
(0608)62-690. (P12-91MO)

GOLF, prva registracija januar 1981, 
prodam. Tel. (0608) 62-394. (Pl2- 
92MO)

GOLF DIESEL, nov, rdeč. ali OPEL 
KADET diesel, letnik 1985, prodam ali 
zamenjam za KAVASAKI GPX. Žonta. 
Potov Vrh 4, Novo mesto. (1247-M V-12) 

JUGO 45, letnik 1982-maj, prodam. 
Franc Bregar, V ograji 6, Šentjernej, tel. 
42-609. (1250-MV-12)

MZ 250 TS in varilni aparat CO, pro
dam. Tel. 22-388. (1251 -MV-12)

GOLF DIESEL, letnik 1983. prodam. 
Tel. 24-374. (1254-MV-12)

126 P, letnik 1978, registriran do fe
bruarja 1990, prodam. Turk, Velike Brus
nice 58 a, tel. 85-905, popoldne. (1253— 
MV-12)

R 4 GTL. letnik 1982. prodam. Tel. 
65-144. (1256-MV-12)

GOLF DIESEL S PAKET, letnik 
1985, dobro ohranjen, garažiran, registri
ran do naslednjega leta, prodam. Ivan Pu- 
reber, Košenice 66, Novo mesto, tel. 27- 
466. (1257-MV-12)

R 4, letnik 1979, prodam. Registriran 
je do avgusta. Prodam tudi kosilnico Ber- 
tolini širine 110 cm. Tel. 52-519 popol
dne, (Pl 1-82 MO)

R 4 GTL, oktober 1987, nujno pro
dam. Tel. (068) 22-977. (1259-MV-12) 

ZASTAVO 750, december 1984, pro
dam. Henrik Zaletelj, Zagorica 6, Dobr
nič. (1260-M V-12)

ZASTAVO 101,letnik 1986, prodam. 
Vlado Pavec, Šmihel 29, Novo mesto, tel. 
22-863. (1261-MV-12)

LADO, staro 2 leti in pol, prevoženih
26.000 km, prodam. Tel. 25-490. (1263- 
MV-12)

LADO RIVO 1300, letnik 1987, pro
dam. Martin Šavorn, Bušinja vas 25, 
68331 Suhor. (1264-MV-12)

JUGO 45, letnik 1983, prevoženih
42.000 km, prodam. Alojz Gregorič, Ze
melj 6, 68332 Gradac. (1265-MV-12)

126 PGL, letnik 1987, 9600 km, pro
dam. Tel. 25-297. (1298-MV-12) 

PRODAM Z 128, letnik 87. Tel. 
24-561.

PRODAM motor, podvozje in ostale 
dele za DIANO. Tel. 24-489 (popoldne).

PRODAM 128, letnik 1987, ali me
njam za manjši avto. Telefon 27-405. 
(P12-112 MO)

Z 101 GTL 55, december 1983, pro
dam. Brulc, Velike Brusnice 60. (1274- 
MV-12)

R 4 TLS, letnik 1984, dobro ohranjen, 
prodam. Tone Šutar, Zaboršt 9, Bučka, 
(Pl2-75 MO)

Z 101 GTL, 3 V, letnik 1985, prodam. 
Ivan Kecojevič, Slavka Gruma 62, Novo 
mesto. (Pl2-78 MO)

ZASTAVO 128, staro dve leti pro
dam. Jože Kocjan, Brod 45, Novo mesto, 
tel. (068) 22-927 od 6. .do 14. ure. 
(Ček-MV-12)

R 4, letnik 1979, prodma. Tel. (0608) 
61-846. (P12-78 MO)

LADO 1500, letnik 1982, prodam. 
Žagar, Gor. Sušice, n. h., pri Dolenjskih 
Toplicah. (Pl2-80 MO)

APN 6 S, nov, nerabljen, ugodno pro
dam. Tel. (068) 47-490 vsak dan po 20. 
uri. (P 12-82 MO)

JUGO 45 L, letnik 1986, 37.000 km, 
garažiran, rumene barve, prodam. Tel. 
(0608) 67-192. (P12-83 MO)

Z 101 GTL 55, letnik 1986, prevože
nih 30.000 km, prodam. Tel. (068) 47- 
237. (1275-MV-12)

JUGO 55 koral, letnik 1989, prodam 
ali menjam 126 P, letnik 1978, dobro 
ohranjen. Tel. 85-406. (1276-MV-12)

Z101GT 55,december 1983,prodam. 
Gor. Kamence 1, Novo mesto. (Pl2- 
72MO)

R 4, nov, 126 P, letnik 1984, in BT 50 
prodam. Tel. 28-030 ali 26-098. (1272 
MV-12)

RENAULT 4 GTL, letnik 1983, lepo 
ohranjen, in VIDEOREKORDER Gold
star prodam. Tel. (0608) 62-547. (1279- 
MV-12)

126 P, letnik 1984, prodam. Tel. 86- 
179. (1267-MV-12) 

KARAMBOLIRANO ZASTAVO 
750 prodam. Alojz. Blatnik, Pot na Gor
jance 9 c, Novo mesto. (1267-M V-12)

Z 101, letnik 1978, ugodno prodam. 
Tel. 65-198. (PI2-61 MO)

Z 750, letnik 1977, neregistrirano, pro
dam za 50 SM. Kupim: cross 125, letnik 
1982, 1983, 1984. Toni Gregorčič, Stre- 
lac 9, Šmarješke Toplice. (P12-62 MO) 

GOLF JL, november 1980, prodam. 
Toni Ravnikar, Krška vas 12, Krška vas. 
(Pl2-63 MO)

126 P, letnik 1978, obnovljen in regis
triran, ugodno prodam. Prodam tudi 
TAM 6500, letnik 1970, v voznem stanju. 
Tel. (0608) 82-101. (P12-64 MO)

Z 750, letnik 1985, prodam. Tel. 51- 
266 od 17. do 20. ure. (1237-MV-I2)

Z 101 GTL, letnik 1986, prodam. Tel. 
20-411. (1237-MV-12)

OPEL KADET 16.5D, letnik 1984. m 
klavirsko harmoniko Veltmeister (120

basov) prodam. Tel. 85-903. (1235- 
MV-12)

KARAMBOLIRAN F 126 P in kra
vo, brejo 7 mesecev, staro 6 let, prodam. 
Eršte, Polhovica 3, Šentjernej. (1234- 
MV-12)

R 4 TL, letnik 1978. obnovljen, pro
dam za 10 M. Prodam tudi gume z obroči 
za golf (165 x 13). Tel. 24-109 od 14. ure 
dalje. (Pl2-42 MO)

JUGO 45 AX, november 1987, pro
dam. Tel. (0608) 22-087. (Pl2-43 MO) 

126 P, letnik 1978 in novega, prodam. 
Marjan Papež, Most 2, Mokronog. (Pl2- 
44 MO)

Z 128, december 1985, ohranjeno, 
prodam. Tel. (0608) 69-332. (PI2-45 
MO)

R 4, november 1982, prevoženih
48.000 km, prodam. Tel. (0608) 69-222. 
(Pl2-46 MO)

OPEL KADET 1.3, letnik 1980, pre
voženih 64.000 km, opečno rumene bar
ve, registriran do novembra, prodam. Tel. 
(061) 864-225. (P12-47 MO)

Z 128, staro leto in pol, prevoženih
20.000 km. prodam. Tel. (0608) 34-643, 
popoldne. (1188-MV-I2)

Z 128, staro 3 leta, prodam. Janez 
Železnik, Potov Vrh 24, tel. (068) 26-887.
(1180-MV-12)

Z 750, letnik 1980, prodam. Groblje
15, Šentjernej. (1181-MV 12)

FIAT 126, junij 1988, prodam. Ho
džič, Ragovska 8, Novo mesto, tel. 27- 
240. (U85-MV-12)

R 4, letnik 1985-avgust, prodam. Tel. 
27-965. (1186-MV-l2)

ZASTAVO 101 GTL 55 prodam. 
Branko Čečelič, Grič pri Klevevžu 4, 
Šmarješke Toplice. (1194-MV-I2) 

UGODNO PRODAM zelo dobro oh
ranjen opel kadet. Ivan Perc. Pečje 25, 
Sevnica, tel. (0608) 82-389, po 18. uri. 
(P12-31 MO)

R 4 TLS, letnik 1979,72.000 km, pro
dam za 750 SM. Tel. 20-330. (P 12-32 
MO)

126 PGL, letnik 1986, registriran do 
novembra, prevoženih 12.000 km, pro
dam. Tel. (068) 23-450. (1206-MV-12) 

OHRANJENO Z 750, letnik 1979,
52.000 km. ugodno prodam. Darko Zo
ran, Drejčetova pot 19, Novo mesto (blizu 
agroservisa). (1207-MV-12)

LADO 1200, letnik 1987, prodam. 
Tel. 44-268. (1208-MV-12)

ZASTAVO 750, letnik 1979, obnovl
jeno, prodam. Oberč. Hrib 17, Bela Ce
rkev. (1210-MV-12)

R 4, december 1986, 20.000 km, pro
dam. Tel. 22-920. (1184-MV-12)

LADO RIVO 1500, letnik 1987, pro
dam. Tel. (068) 52-837. (1192-MV—12) 

JUGO 45, star dve leti in 4 mesece, 
prodam. Tel. (068) 28-601.(1197-M V-l 2) 

Z 128, april 1987, prodam. Igor Bele, 
Kristanova 9, Novo mesto. (1224-M V-12) 

ZASTAVO 125 PZ, letnik 1976, re
gistrirano do februarja 1990, prodam za 5 
M. Tel. 21-286 int. 286. (1198-MV-12)

Z 101 GTL 55, staro tri leta, prodam. 
Alojz Uhan, Dol. Nemška vas 29. Trebn
je. (P12-40MO)

JUGO 45, letnik 1984, prodam. Stane 
Gregorevčič, Mali Vrh 31. Globoko. 
(Pl 2-41 MO)

ATX, izdelan junija 1988, dobro oh
ranjen, ugodno prodam. Ogled v popol
danskem času. Knez, Pod vinogradi 1, 
68351 Straža. (1216-MV-12)

R 4 prodam. Telefon 73-095. (1217- 
MV-12)

Z 101 comforl, september 1979, dobro 
ohranjeno, prodam. Tel. (068) 85-133, po
16. uri. (1220-MV-12)

GOLF diesel, letnik 1983,64000 km, 
ohranjen, rumen, ugodno prodam. Tel. 
42-596. (1222-MV-12)

GOLF diesel, letnik december 1983. 
ugodno prodam. Tel. 76-362. (1221- 
MV-12)

SUBARU 700 SDX, letnik 1986, pro
dam. Telefon 21-653. (1225-MV-I2)

126 P, letnik 1980, prodam. Informaci
je na tel. 24-255. (I228-MV-12)

JUGO 45 L, 8/85, ugodno prodam. 
Telefon (0608) 82-847, po 15. uri. 
(I229-MV-12)

JUGO 45, november 1986, prodam. 
Anton Tomažin, Ragovo 6, Novo mesto. 
(P12-49MO)

VW 1302 S, letnik 1970, ameriški, re
gistriran, prodam. Tel. (068) 51-300, Čr
nomelj. (P12-54MO)

SPACKA, letnik 1974 (streha je iz 
pločevine), z rezervnim motorjem pro
dam. Tel. 65-197, popoldne. (1226- 
MV-12)

R 4, letnik 1981, prodam. Darinka 
Šteingelj, Sadinja vas 16, Dvor. (1215- 
MV-12)

OBNOVLJENO ZASTAVO 101,
letnik 1976, in R 4 GTL, letnik 1985, 
prodam. Tel. 22-139. (Ček-MV-12)

R 4 TL, letnik 1984, prodam. Franc 
Lužar, Mačkovec 36, Novo mesto. 
(1232-MV-12)

R 4 GTL, letnik 1986, kombi IM V 
brez motorja, letnik 1983, in avtomatik, 
letnik 1988, prodam. Tel. 85-131.
(1233-MV-12)

VISOll RE, staro dve leti, prodam ali 
menjam za zastavino vozilo. Tel. (0608) 
67-001. (P12-34MO)

126 P, letnik 1984, nujno, prodam. 
Grgovič, Gorenja Stara vas 15, Šentjernej. 
(P12-35MO)

GOLF DIESEL S PAKET, letnik 
1985, prodam. Tel. 21-0D3.(P12-37MO) 

CITROEN GA, letnik 1981, 71.000 
km, prodam za 23 M. Tel. (061 >851-835. 
(P12-38MO)

Z 101 GT 55, avgust 1983,63.000 km, 
prodam. Tel. 22-907. (1190-MV-12) 

VESPO PIAGGIO in menjalnik /a 
golf bencinar, prodam. Tel. (068) 25-676. 
(1193-MV-12)

FORD FIESTA 1.0 L, letnik 1983, 
ugodno prodam. Darovec, Sukljetova 14. 
Novo mesto, tel. 22-861. (1199-MV-I2) 

126 P, letnik 1987. prevoženih 12.000 
km. prodam. Klemenčič. Krka 27, tel. 27- 
818. (I200-MV-12)

126 P, letnik 1979, prodam. Tel. 42- 
453. popoldne. (1212-MV-12)

LADO 1300 karavan, oktober 1986, 
prodam. Tel. 25-557. (1201-MV-I2) 

GOLF JGL, letnik 1982, zelo dobro 
hranjen, prodam. Tel. (0608) 75-829. 
(P12-16MO)

JUGO 45 AX, oktober 1987, prevože
nih 14.000 km. prodam. Anica Bevec, Je
zero 12, Trebnje, tel. (068) 44-301 int. 30, 
do 14. ure. (PI2-19MO)

126 PGL, star 15 mesecev. 6.000 km, 
prodam. Tel. 26-252. (P12-20MO) 

JUGO 45 A, star dve leti, dobro ohran
jen, prodam. Tel. 27-292. (PI2-12MO) 

KOMBI IMV 1600, letnik 1979, pro
dam. Ivan Stojanovič, Cesta herojev 38, 
Novo mesto, tel. 28-365. (P12-22MO) 

FIAT 126 PGL, star 15 mesecev, 
ugodno prodam. Tel. (068) 26-248. 
(ček-MV-12)

JUGO 45 A, letnik 1987 prodam. Bo
rut Pavlič, Maistrova 16. tel. 22-151. 
(1243-MV-12)

FIAT 126 P, letnik 1981, prodam. Ce
na ugodna. Tel. 26-549. (1241 -MV-12) 

OPEL KADET, december 1974, in 
motorno kolo MZ 250 prodam. Dragan, 
Golobinjek 26. Mirna Peč. (1191-MV-12) 

Z 101 GTL 55 s premično streho pro
dam. Tel. (068) 22-847, od 16. ure dalje. 
(P12-24MO)

prodam

SENO (10 ton) prodam

F'2-91 
| VINI

Ana Novak ieopoi,
pl2-l( 
V N, 

Sei 
H 99,

Dolga vas 65 (Kočevska cesta), Kočevja 
tel. (061) 851-078. (P12-13MO) 

TROSED ugodno prodam. Tel.
964. (P12-14MO) ,am

PRIKOLICO za osebni avto pro®"
Tel. (068)52-522. (P12-I7MO) . .

KOMPLETEN sončni ogreval"1 
tem prodam. Tel. 23-874. (1236-PK;

UGODNO prodam 3,5 i hribovsra* 
sena. Tel. 47-414. -. „n v

PRODAM 2Itn’ hrastovihP%. ^/(p 
muk avtnmntik S Tel. Ij-olo-K 7..

Mo
ji nov 

in »UtV

tomos avtomatik 3. Tel. 23-8 

PR'12> - od 5t.36OBLAČILA, malo nošena, od*, 
do 46, ugodno prodam. Tel. 068)4+v^

J«
Jt'ske

(P12-84MO) m
SKRINJO Gorenje (380 I)

S?
oivrviiNji_/ uorenje ■/ ^|jne, IR/

prodam. Tel. (0608) 88-817, pop0

ZAMRZOVALNO SKRINJO (2^'f\j^er 
jgodno prodam. Tel. 44-590, p°P° fn1) ugodno prodam. 

(P12-68MO)

PRODAM videorekroder Nordmen- 
de, barvni televizor Iskra, diatonično 
harmoniko in tomos avtomatik. tel. 24- 
782. (1239-PR-12)

TRAJNO ŽAREČO PEČ za central
no Feroterm STS 32, 28000 kkal, pro
dam. Aleš Jeke, Vel. Mraševo 55, 68312 
Podbočje. (P12;60MO)

TRAČNO ŽAGO domače izdelave, 
skoraj novo, ugodno prodam. Franc 
Glušič, Šentjanž 3.(1218-PR-12)

KOZE, breje, prodam. Tel. 25-859. 
(P12-50MO)

ANGLEŠČINO 2000 S, prvo in drugo 
stopnjo, zelo ugodno prodam. Tel. 23- 
764, od 16. ure dalje. (P12-52MO) 

ZAMRZOVALNO skrinjo (novo) 
prodam. Tel. (068) 73-163, ponedeljek in 
torek 26-273. (1049-PR-12)

PRODAM nov štedilnik Iskra (elek
trika + plin). Informacije tel. 20-228.

BREJO KRAVO prodam. Avsec, 
Cikava 7, Novo mesto. (1148-PR-12) 

OTROŠKO belo posteljico prodam. 
Tel. 28-656 od 17. ure dalje. (1152- 
PR-12)

SUHE SMREKOVE PLOHE (5 cm)
prodam. Tel. (068) 65-766 po 17. uri. 
(1154-PR-12)

CISTERNO CREINA 2200 in molzni 
stroj Alfa Laval, prodam. Kramar, Mirna 
Peč 15. (1156-PR-l 2)

HLADILNIK Gorenje, še nerabljen, 
in kuhinjsko kredenco zelo poceni pro
dam. Alojz Jarc, Ivanja vas 6, Mirna Peč. 
(1154-PR-l 2)

PRIKOLICO za osebni avto prodam. 
Tel. 65-233, popoldne. Slavko Kristan, 
Praproče 1 B, Straža. (1164-PR-12) 

APARAT za ekspres kavo Egomat na 
dve ročki, star eno leto, prodam. Andrej 
Balkovec, Mali Nerajec. 68343 Dragatuš. 
(P12-5MO)

BARVNI televizor Iskra, star 3 leta, z 
daljinskim upravljanjem, prodam. Tel. 
26-926, popoldne. Stane Franko, Kette
jev drevored 43, Novo mesto. (1169- 
PR-12)

VEČJO KOLIČINO SENA prodam 
Tomkič, Lopata 9. Hinje. (1168-PR-12) 

ŠTEDILNIK na drva, kombiniran 
štedilnik in trajno žarečo peč prodam. Lu
zar, Belokranjska c. 40, tel. 27-850. 
(1170-PR-12)

KORUZO v storžih in nekaj zružene 
(1000 kg) prodam. Ludvik Lavrič, Sela 
15, Dolenjske Toplice. (1173-PR-12) 

Ugodno prodam športno kolo na 5 
prestav, kolo BMX in motor Tomos, sta
rejši letnik. Dominič, Šmarješke Toplice 
142. (P12-UMO)

Prodam šivalni stroj Danica, Tel. 
84-750

OPREMO za centralno ogrevanje, 
enocevni sistem (radiatorji, ventili, en ce
vi, termostati....), prodam. Tel. 45-369. 
(P12-105MO)

STREŠNO OPEKO, rabljeno, poceni 
prodam. Tel. 23-355. (Pl2-101 MO) 

MIZO in 4 stole prodam. Tel. 24-362. 
(P12-99MO)

PRODAM nov stenski tapison, topli 
pod (10 m2), malo rabljen šivalni stroj Ja
dranka, gramofon, sesalec in dva potoval
na kovčka. Tel. (068) 44-604. (Pl2- 
85MO)

ZIBELKO z vso opremo, malo rabljen 
itison (4 x 3,5 m) in več tekačev iz itisona 
prodam. Tel. (068) 22-349. (P12-102MO) 

MIZARSKO TRAČNO ŽAGO ugod 
no prodam. Tel. (0608) 82-281. (P 12- 
79MO)

PRODAM 150 I jabolčnega kisa.
Bobnar Stane, Kristanova 49, Novo mes
to, tel. 24-369.

KOMPLETNO KERAMIKO za ko
palnico 4 elementi in nerabljen pralni 
stroj Gorenje ugodno prodam informaci
je na tel. 22-139. (ček-PR-12)

SENO (2 toni) prodam. Jablan 30, 
Mirna peč. (1231 -PR-12) 

VIDEOREKORDER Toshiba pro
dam takoj. Tel. (0608) 82-654, po 19. uri. 
(P12-21 MO)

PO ZELO UGODNI CENI prodam 2 
komada novih garažnih macesnovih vrat 
(širina 225 in 180 cm) ter 100 m2 stropne 
obloge. Tel. 26-436. (PI2-25MO) 

PLOČEVINASTE CEVI premera 30, 
50 in 70 cm, uporabne so za puhalnike ali 
za vejttilacijo. poceni prodam. Antroja 
Jup, Šentjernej 29. (1I77-PR-I2) 

ELEKTROAGREGAT 1,5 KW, rab
ljen. prodam. Telefon 28-274, popoldne, 
Miran Zupančič, Mestne njive 7, Novo 
mesto. (1I79-PR-I2)

SINGER dvoredni pletilni stroj pro
dam. Tatjana Mali, Ulica talcev 9, Straža. 
(I209-PR-I2)

PHILIPS, barvni. TV 55 cm, nov, ra
ven ekran, prodam. Telefon (061) 266- 
104. (PI2-29MO)

STROJ za kopiranje na črto prodam. 
Tel. 26-573, popoldne. (1203-PR-12)

UGODNO prodam 2 in p°l|ota^ Gradjj 
sedežno kotno garnituro ter klubsko og|
Tel. (0608) 61-331 do 14. ure.
70MO) .,KWjt ,p12-2

PRODAM elektromotor 7,5 
dralno desko, otroško kolo in sinu • EJ 
85-182. (1255-PR-12) .

OTROŠKI italijanski športni v® J.( 
prodam. Tel. 22-896. (ček-PR-lf) KO

VARILNI APARAT Varpol IfjiS
video plejer, star 3 mesece, pr00(1 _• 
go Kerine, Majde Šilc 22, stanova J

odam-DJ Hi
-^rflfiie^ Dnu,.Mdii

Novo mesto. (1258-PR-12)

Šentjernej. (1284-PR-12)

kupim
STARO DOMAČIJO, oddalje"0^ T

več 20 km iz Novega mesta ®'|2. > 
Ljubljane, kupim. Tel. 20-374. T Itj

9staro KMEČKO MIŠOVO s
ali brez nje kupim. Tel. (061) - " | 0Wi
(P12-27MO)

MOTOR Lombardini /a JV 30j, 
nov ali rabljen, kupim. Ivan Snele . 
ca I, 68344 Vinica. (P12-28MU)

KUPIM suhe smrekove desk« ^ toda

Pl
Jemal 
k>m t

larce) in rabljene smrekove ploge I- -48 
Tel.: 28-250 (zvečer). . . ,w,jt . *

KAKRŠENKOLI av^kantm^ ^
novejši, kupim. Vinko Sustenc,
11 b, tel. 22-152, dopoldne, t , K 
KU-12)

STAREJŠO HIŠO ali
celo v Novem mestu ali oko1’01 Qt
Tel. (068) 26-248. (ček-KU-12)

PUHALNIK brez motorja * I^l&i;
Hamzagič, Dobrava 41, Škocjan-

KU-12)
KUPIM sejalnico 1SAR1 A. 00

;nlŠkO'diese|

izdelano leta 1940— 1946. de'°yn,?».(,$)j ledel 
2 m, s 17 sejalniki. Tel. (064) 3' Mj
(P12-48MO) staro^M)

ZAZIDLJIVO PARCELO 01.^,’
hišo med Novim mestom in Senip zpJ Tl

22-465 vsako popoldne. ( &
STAREJŠO HIŠO — ^jiokc

obrt — z vrtom in garažo na 
ciji prodam. Ponudbe pod šifro- ” j 
Dl J A«. (I2I3-PO-12) |0i

PRODAM lepo sončno P^d 
bližini Mokronoga. Informacije p° 
nu (061) 226-302. (1195-PO-D) poj 

SMREKOV GOZD v Grmu P1 N)f 
zemlju, 500 m od ceste Črnomelj ^ 
tlika, velikost 6350 m2, prod«1 

-228 dopoldne in (068) J(068) 51-
popoldnc. (I204-PO-I2) _ (134^

HIŠO z. vrtom v Novem mesiu'2fl 
arov) prodam. Informacije na te 
085 od 16. ure dalje. (1196-P(>‘^l*j

POSESTVO v okolici Brežic j' r • in
Novejša hiša, gospodarska P°j|oplac 5’i 
k« r.pripvič. Rav! .ha zemlje. Jožica Gcrjcvič, Jya .njd 
68272 Zdole, tel. (055) 34-248 Prl |
Dam. (P12-26MO) 25 f

PRODAM dve njivi (25 a in ''frl 
druga 22 a) v okolici Drnoveg 
(0608)33-012. (Pl2-59MO)

STAREJŠO HIŠO z opu#0"'^ 
nogradom v Koslanjku pri Krske^ ^

zemljč-dam. Vse skupaj 1,5 ha 
(0608) 34-710. (PI2-58MO)

PRODAM mlad vinograd z vik° ^ 
na Sromljah pri Brežicah. ^r?n., 
Cvetna pot 8, Leskovec Prl

'P NA SONČNI LEGI nad KostaPJ^ 
prodam novozgrajeno hišo, Prl J.59I' 
vikend ali obrt. Tel. (0608) (pj? 
(0608) 68-179, (061) 264-698- ,

X6VISOKO PRITLIČNO hišo JO*
m) ob magistralki Krško - —. w pi^i 
no prodam. Možnost obrti, 'zr jgliol" 
strešja. Ohišnica z. vrtom in sado 
Tel. (068) 77-241. (P12-77MO) prjc.

HIŠO v Sevnici prodam. N* 
Kvedrova I. Sevnica. (Pl2-8nCškip 

2100 m2 zemlje v bližini Sma J f(l 
Toplic prodam. Cena po dogov
(061 )50-556. (Pl2-51 MO) .joi N0- 

VINOGRAD z zidanico v bi» ^ iel 
vega mesta prodam. Informacij
(068) 22-013. (1242-PO-12)

ZAZIDLJIVO PARCELO >a ,6'
v Semiški gori ob cesti in nJ'vP.\4l-9l'' 
prodam. Brane Lukač,tel.(^‘,/,1 
Skopska 2, Ljubljana. (Pl 1-4M«^> ^ 

Če si boste ogledali vikend- e|ik> 
mogli proč! Tloris 42 m2,3 etaže 
terasa. Ves konfort: elektrika, vj,u,,50 "j 
lefon, asfalt, enkraten razgled;. 7 jjA 
zemlje. Tel. (0608) 31-797 ali (
090. (P10-68MO) ■ ,, ,. kraji?

PRODAM KMETIJO v Bel' 
Ponudbe pod šifro »TELEFON"-

p°-|2> .V1NOGRAD1NPAŠNIK te'
jak v izmeri 1770 in2 na Selih P 
prodam. Cena po dogovoru. JJ G,94' 
mz,i 1 tai .uz,i , dn>hi (067) i(061)341-961 in v službi (01 
(ček-PO-12) I



a
Movat
očevf

el. 23-

rodam

Im sis-l 
'R-l-1 
vskep

•KEND pri Kostanjevici na Krki 
Tjj- voda, elektrika in garaža v hiši. 
(061)44i.728-(pi2-6MO) 

/9'EJSO HIŠO na Pokleku nad 
prodani. Tel. (0608) 82-475.

V|nograd
Pust.

i°M0>
NAJEM dam starješo hišo z nekaj

preklici

Novi Gori prodam. 
Nova Gora 8, Krško.

litijski stroji
^OTOKULTIV ATOR Gorenje, sko-

^^-UMO)
^menjam sipov trosilec

4 ma¥a®noJasštirimi pokončnimi valji 
Ue.„-l™ega na dva valja. Ivan Krajnc, 
^ Vr*> 24, 68290 Sevnica. (P12-7

št. 36

old» Faktor ZETOR 67-11 s hidra-
I (2lO»J. Ce?H°'ani?m Prodarn- Gramc, Gazice 

oldne''O)

, 'Halo ,'fjT0R FERGUSON 539-1983, 
1 i, GndJ?bfn.J>rodam. Janez Kalin, Gor.

tel. (0608) 69-186. (Pl2-4

W ji ,p12P3MO)KaSteliC-MirnaPeč'Trg l7'

^ALN.K za koruzo, dobro ohra- 
Jakše, Škrjanče 4, tel. 28-

.J287-KS-I2)
S i” lilat0r KOSO SIP 165, ven-
nfl'1 !L 24 dosnipvanio sena, nahrbtno

JANEZ in MILAN PLEŠKO, Ob
Težki vodi 14, Novo mesto, prepoveduje
va ANI BUČAR, Gor. Sušice 34, Uršna 
sela, pašo kokoši po našem vinogradu ne- 
glede na letni čas. Če preklica ne bo upoš
tevala, jo .bova sodno preganjala. (1172- 
PK-12)

VIKTOR ŽURMAN, Tavčarjeva 3 b, 
Jesenice na Gorenjskem, in ostali lastniki 
prepovedujemo vsako uporabo njive v 
Mihovem (Dolge njive). To je zadnje 
opozorilo Martinu Zagorcu, Gornje Vrh
polje 58, sicer ga bomo sodno preganjali. 
(1163-PK-12)

FRANC VEBLE, Gaberje 50, Dobo
va, prepovedujem Petru in Ljubomirju 
BUKOVINSKI uporabo parcele št. 293/4, 
k. o. Gaberje. V nasprotnem primeru ju 
bom sodno preganjal. (ček-PK-12)

obvestila
OBVEŠČAM stranke, da bom 7. apri

la prodajal 3 tedne stare bele piščance. 
Rjave jarkice bodo v prodaji 28. aprila. 
Jože Jeršin, Račje selo, Trebnje, tel. 44- 
389. (P12-87MO)

IZDELUJEM vrtne mize in klopi. In
formacije zvečer na tel. 85-401. (1251- 
OB-12)

STUDIO MS snema za vas najnovejšo 
disco glasbo. Miro Dežan, Prečna 88, No
vo mesto, tel. 22-690 ali 24-238. (Pl 2- 
18MO)

Medvedje

; S' dam r k 'GR TV 523 s priključki pro-

*l<pia2nC94MO)C’ V°Jna VaS 3' Čm0"
M PWmKT0R Fendt <20 KM) s koso in 
W selo m lrodam- Retelj, Gor. M 

traj4?bnJe- (0i2-i(X)MO) 
robidam luKTOR Faguali (30 KM) pro- 
P ^TorJarja" Rodlč- Krenovo9,Šmar eš- 

S&(Pl2-76MO)
:®Jf CO m^NAKLADAI.NO PRIKOLI-
-5--'!CoLrj, 2824, silažno, prodam. Alojz

M;)lMoj Podb^Je 4, Podbočje. (P12-

G°n [jem Tajfun z elektromotor-
’ som tPr r,ez fjega ali s kardanskim preno- 

1* Ptodam ,raktorski obračalnik SIP 2200 
P'248.Ks_i2am' ^tara vas Škocjan.

ioj (900 ur) prodam. Škr-
EK: Pirnič08) 60-047. (1240-KS-12) 
lirtf Ptodamc 23 46110 a« silažo »ELO« 
ujeta •'ranc Bartelj, Jablan 41, Mirna
jV teL 84-33l. (1238-KS-12)

i oat Agrio in mlatilnico

iPfb^a"t?207KKT,,2)rnC’JarČjiVrh
IP<"’iSstar!(?MBAJNA' 141 in 142

2'!2SP'2O36MO)PrOdamTel<069)

išk«lfceKTn0^^TIVATOR IMT 509 
jrin* ^odam^T i 'n kardansko prikolico

tSBI”**”1
stat® •'M)sfr®R.*JF^*A'ATOR Mondial (8

2)1 Ptodam J9R 731, malo rabljen,
06^1 *P12-23\Jqj E66-176, po 15. uri.

is°D^“s,KO kosilnico sip

IZDELUJEM žetone za biljarde 
in avtomate. Tel. (041) 412-297. 
(P12-109MO)

ZAHVALA

Družina VIDMAR iz Zbur se zahva
ljuje gasilcem PGD ter poklicni enoti iz 
Novega mesta za požrtvovalno delo ob 
elementarni nesreči. POSEBNA ZAHVA
LA VSEM VAŠČANOM, prebivalcem 
sosednjih vasi, prijateljem, sorodnikom in 
sodelavcem za pomoč v težkih trenutkih. 
(1246-ZA-12)

PODJETJE ZA PTT 
PROMET LJUBLJANA

zaposli

KV kuharja
za delo v počitniškem domu v 
Strunjanu v času od 15. junija 
do 31. julija 1989

Prijave pošljite v osmih dneh 
po objavi na naslov:
Podjetje za ptt promet Ljubl
jana, DS SSS, kadrovska slu
žba, Ljubljana, Cigaletova 15.

142/12

Trpljenje si prestal, 
v grobu boš zdaj mirno spal.
Nikdar te ne bomo pozabili, 
ker smo te zares ljubili.

ZAHVALA

V 66. letu starosti nas je za vedno zapustil 
naš dragi mož, oče, stari oče, brat in stric

FRANC KOLENC
iz Jablana pri Mirni Peči

nenadomestljivi izgubi našega dragega očeta se iskreno zahvaljuje- 
za izrečeno sožalje vsem sorodnikom, prijateljem, dobrim vašča- 

. m ln znancem, ki ste v najtežjih trenutkih sočustvovali z nami, nam 
jnagali, darovali vence in cvetje in v tako velikem številu pospremili 

Fkojnega na njegovi zadnji poti. Toplo se zahvaljujemo dr. Kresetovi 
Patronažni sestri Slavki za obiske na domu, kolektivom DO Cestno 

Fra et'*C’ ^ovoteks-Konfencija L, Intereuropa, Kremen in govorniku 
ncu Udovču za ganljive besede ob odprtem grobu. Najlepša hvala 

yiP°du župniku za lepo opravljeni obred in pevskemu zboru Ruperč 
n za zapete žalostinke. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

SERVIS ZAMRZOVALNIKOV!
Po več letih delovanja smo ugotovili, 
daje izolacija v vašem zamrzovalniku 
dotrajana. Prične puščati, od zunaj le
deni in rosi. Mi vam jo obnovimo pa 
še garancijo dobite. Prihranite 50/? 
elektrike. Trajnost podaljšamo za 7 
do 10 let. Kilometrine ne zaračuna
vamo!
Cenik storitev:
345 1 — 450.000 din 
3001 — 450.000 din 
2201 — 395.000 din 
410 1 — 370.000 din 
3101 —340.000 din 
2101 —315.000 din 
345 1 (z dodatno steno)
— 500.000 din 
2201 — 450.000 din 
Tel. (062) 305-150 ali 413-606. Se 
priporočamo! Viktor Pajek. (PU
MO)

NESNICE, mlade jarkice pasme 
hisex, rjave, iz kooperacijske reje, 
navajene na domačo hrano (oprav
ljena vsa potrebna cepljenja), proda
jamo po dnevnih cenah. Naročila 
sprejema in daje vse informacije Jože 
PROSENIK, Bratov Gerjevič, 32, 
Dobova, tel. (0608) 67-607. (Pl 1- 
45MO)

SERVISIRAM vse vrste gospo
dinjskih aparatov in šivalnih strojev. 
Željko NOVAK, Naselje NE 6, 
Krško, tel. 31-918. (P12-15MO)

BISERNA POROKA V RADNI VASI — Janez in Amalija Starič iz Radne 
vasi pri Trebelnem sta se v soboto, 25. februarja, že tretjič poročila. Slavila sta 
namreč biserno poroko. Tokrat sta si zvestobo obljubila v Trebnjem, prvič pa 
sta se poročila pred 60 leti v Mimi Peči. V 60 letih skupnega plodnega in ustvar
jalnega življenja se jima je rodilo 7 otrok, 15 vnukov in 9 pravnukov. Na ohceti, 
na kateri sta se kot, se spodobi, ženin in nevesta prva zavrtela, je igral nevestin 
nečak Lojze Slak. Vsi, ki bisemoporočenca poznamo kot skrbna starša in do
bra prijatelja, jima želimo še mnogo zadovoljnih, srečnih, predvsem pa zdravih 
skupnih let.

ZAHVALA

V 71. letu starosti nas je za vedno zapusti 
naš dobri ata, stari ata, brat, stric in tast

ALOJZ
JARC
iz Dolenje vasi 4

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, po
sebno sosedom, ki so v najtežjih trenutkih z nami sočustvovali, nam iz
rekali sožalje, pomagali, darovali vence in cvetje ter pokojnika spreml
jali na njegovi zadnji poti. Najlepše se zahvaljujemovSodavičarstvu S. 
More in sodelavcem, DO LABOD — TOZD LOČNA, VGP Novo 
mesto in BETI Mirna Peč. Posebno zahvalo smo dolžni gospodu žup
niku za lepo opravljeni obred. Vsem in vsakemu posebej še enkrat 
hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Mirno spi v slovenski zemlji, 
ki si ljubil jo zvesto, 
kot si ljubil svoje drage, 
ki za tabo zdaj žalujejo.

ZAHVALA

Nepričakovano nasje v 76. letu starosti za
pustil nadvse dobri in skrbni mož, ata, stari 

ata, brat in stric

ANTON KIC
s Hudega 9, Novo mesto

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, 
vaščanom s Hudega, Marofa — Mirna Peč, tovarni Krka-skladišču su
rovin, Iskri Bršljin in vsem za izrečeno sožalje, darovane vence in cvetje, 
gospodu župniku pa za lepo opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena 
hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

Dotrpel je naš dragi

TASSO 
HAMDO

iz Šentruperta 5

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, posebno Te
reziji Prah za nesebično pomoč, TOŽD UVP Novo mesto, OOZK 
Mirna Peč, sodelavcem Splošne bolnice Novo mesk. in pljučnemu od
delku ter osebju Zdravstvenega doma Trebnje za dolgotrajno zdravlje
nje. Iskrena zahvala vsem za izrečeno sožalje in za spremstvo pokojnega 
na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Veronika, Ema z družino in ostalo sorodstvo

ZAHVALA

V 76. letu nasje zapustila naša mama, stara 
mama, prababica, sestra in teta

ANGELCA
RETELJ

iz Dol. Dobrave 3 pri Trebnjem

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sodelavcem, 
vaščanom ter kolektivu DO TRIMO Trebnje za podarjene vence in 
izrečeno sožalje. Najlepše se zahvaljujemo gospodu župniku za opravl
jeni obred, pevcem za zapete žalostinke ter vsem, ki ste pokojno v tako 
velikem številu pospremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 75. letu nasje zapustila draga žena, ma
ma, babica, prababica, sestra in teta

JULIJANA
ZUPANČIČ

iz Rumanje vasi 6

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in 
znancem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani in izrekli sožalje, 
ter jo v velikem številu pospremili na njeni zadnji poti. Posebna zahvala 
zdravstvenemu osebju bolnice v Novem mestu ter pevcem in gospodu 
župniku za opravljeni obred.

Vsi njeni

Ko zvonček iz zemlje priklije, 
spomlad veselo oznanjuje.
A v srcih naših veselja ni,
ker tete, ljuba Rezka, že leta med nami ni.
Zaman te iščejo oči,
zaman te kličemo: »Mamica, kje si?«

V SPOMIN

21. marca so minila tri žalostna leta, odkar 
smo izgubili našo drago mamico

REZKO BEKTASEVIC
iz Semiča 73

Hvala vsem, ki se je spominjate.

Žalujoči: mož z otroki in ostalo sorodstvo

Skrb, delo in trpljenje — 

tvoje je bilo življenje.

ZAHVALA

V 58. letu nas je zapustil naš dragi mož, oče in stari oče

ŠTEFAN ŽUPANČIČ
z Jame 30, Dvor

boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, znancem, prijateljem, sosedom in sovaščanom, ki ste 
nam v težkih trenutkih stali ob strani, nam izrekli sožalje, darovali vence, cvetje in denarno pomoč ter sc tako 
številno in spoštljivo poslovili od pokojnika. Posebej se zahvaljujemo Onkološkemu inštitutu v Ljubljani, 
Pljučnemu oddelku v Novem mestu za lajšanje bolečin, Društvu upokojencev Dvor, ZRVS Žužemberk, 
Novolesu-tozd TSP in tozd TPD Straža za podarjena venca ter sodelavcem za denarno pomoč, Žagi Soteska 
/a Podarjeni venec, tov. Mirku Reparju pa za poslovilne besede. Iskrena hvala dr. Kocutarju iz. Žužemberka 

zdravljenje, pevcem za zapete žalostinke in g. župniku za lepo opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena 
hvala!

Žalujoči: žena Cilka, hčerka Andrejka in hčerka Štefka z družino

Očka je mrtev, več ne skrbi, 
njegov prostor pri mizi prazen stoji.
Marsikaj kupiš za čisto zlato, 
očka zanj kupil nihče ne bo.

ZAHVALA

V 29. letu nasje po težki bolezni globoko užaloščene zapustil naš dragi sin, mož,
očka in brat

BRUNO POVŠE
iz Prelesja pri Šentrupertu

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam v najtežjih 
trenutkih stali ob strani, nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnika v tako velikem številu 
spremili na njegovi zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo dr. Šternu in osebju bolnice Golnik, dr. Munkovi za 
nesebičnojsomoč, tov. Kramarju za ganljive besede slovesa, sodelavcem in sodelavkam 1MV Mirna, 2.b 
razreda OS Šentrupert, družini Medved iz Prelesja ter gospodu župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: žena Bernarda, hčerke Maja, Helena in Bruna, mama in ata, brat Filip z družino in vsi, ki so ga
imeli radi
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Če je človek železničarski 
otrok in potem tudi sam 40 let po 
službeni dolžnosti preživi ob želez
ničarskih tirih, si ob odhodu v 
pokoj ali želi, da nikoi več ne bi 
videt vlaka, ali pa z dušo in srcem 
ostane železničar. In to slednje bo 
ostal — tako pravi — Bojan 
Volk, šef postaj v nadzoru v Čr
nomlju, Gradcu in Otavcu.

Volk pripada prvi povojni ge
neraciji železničarjev, ki ni nikoli 
vedela, kje bo delala in kje bo spa
la. Pred svojimi predhodniki je 
imel le to prednost, da je v prvi 
službi lahko izbiral med dvema 
progama, dvema postajama, toda 
tiste, za katero je zaprosil, vseeno 
ni dobil. 19 let so ga potem pre
meščali s postaje na postajo, tako 
da je služboval na skoraj vseh 
postajah v sedanjem tozdu Promet 
Novo mesto. Zadnjih 21 let mu je 
bilo na srečo s selitvami prizane
seno: živi in dela v Črnomlju. »Po 
vojni je bilo pač tako, da sem mo
ral iti, kamor so mi rekli. Niko
mur ni bilo mar, če mi je prav ali 
ne in kako si bom uredil življenje. 
Delali smo ruski turnus, kakor 
smo ga imenovali: 24 ur dela in 
24 ur prosto. To je bilo takrat 
normalno in nikomur še na misel 
ni prišlo, da bi spraševal, kako bo 
s plačilom nadur.«

Železničarji so v povojnih letih 
sicer imeli »težke« karte, torej so 
nanje dobili nekoliko več kot 
drugi. Toda ker si je hotel še izbol
jšati življenje, je Bojan, čeprav 
mestni otrok. Novomeščan. hodiI

pomagat kmetom, da je dobil kos 
domačega kruha in klobaso. Vsa 
ta dolga leta, kjer marsikdaj ni šlo 
brez težav, so ga utrdila, poklic 
mu je prešel v kri. Danesje v mis
lih v službi 24 urna dan, kajti sta
nuje nad postajo, in četudi noče 
slišati vlaka, 'ga sliši. In ob 
vsakem pisku si oddahne: zopet je 
kompozicija brez zapletov spelja
la spostajališča.

Črnomaljska postaja je v Želez
niškem gospodarstvu Ljubljana 
med večjimi, saj odpelje z nje vsak 
dan 60 do 80 tovornih vagonov. 
Vsekakor preveč, da bi vsa po
trebna dela lahko opravil en sam 
šef. Toda Volk stisne zobe, in ko 
je potrebno, postane tudi tajnik, 
blagajnik, materialni knjigovod
ja. Žrtvuje svoj prosti čas, sobote, 
nedelje. »Tisti, ki me bo prihodnji 
mesec nasledil, že sedaj trepeta, 
kako bo vse to zmogel,« pravi. 
»Tovariš Tito je dejal, da je želez
nica 6. armada, in tega se držim. S 
samoupravljanjem se je zelo pos
labšala disciplina, zato zahtevam 
pri svojih delavcih starojugoslo
vansko železničarsko disciplino. 
Ko pridem v službo, mi morajo 
železničarji poročati,« je na videz 
strog Bojan, ki pa v resnici ni 
nikakršen diktator in se je vedno 
pripravljen pogovoriti z zaposle
nimi. Toda ker mu je delo v vesel
je, želi, da bi ga z veseljem, ne z 
odporom, opravljali tudi njegovi 
podrejeni.

Vedno strpen, skromen in poš
ten pa se črnomaljski šef postaje 
nikakor ne more sprijazniti z ba
lkansko kulturo potnikov, ki uni
čujejo vse, kar jim pride pod roke, 
pa naj bo na vlaku ali postaji. »Po 
osem rol toaletnega papirja damo 
na stranišče vsak dan in 400 
majhnih mil na mesec. Sproti vse 
pokradejo. Celo pepelniki iz ča
kalnice, pipa in straniščna škol
jka so, dobili noge ‘, in to ob belem 
dnevu. Potnikom zaračunavamo 
pri nakupu vozovnice tudi postaj
ne storitve in kaj jim ob takšnem 
barbarskem početju nekaterih na 
postaji sploh še lahko nudimo?« 
se sprašuje Bojan Volk, ki pa je 
kljub vsemu v svoji sveti pre
proščini še vedno prepričan, da 
ima stranka vedno prav.

M. BEZEK-JAKŠE

Griinov mavzolej še ol
Zunanja dela končana v mesecu dni — Po lanskih cenah 160 milijonov din

LESKOVEC — Mavzolej pri turn- 
ski graščini v Leskovcu, v katerem je 
pokopan pesnik in politik Anastasius 
G rim, gojenec dr. Franceta Prešerna v 
Klinkotvstromovem zavodu na Duna
ju, je bil še pred dvema letoma v zelo 
slabem stanju. Zato so se konec leta 
1987 začela na njem obnovitvenga de
la, ki naj bi bila končana konec lanske
ga. Toda strokovnjaki Ljubljanskega 
regionalnega zavoda za varstvo narav-

STOPNICE OBNAVLJAJO — De
lavci krškega Agrokombinata v teh 
dneh obnavljajo stopnice pri mavzo
leju Anastazija Griina, z deli pa bodo 
končali v mesecu dni. (Foto: J. 
Simčič)

MLADI VAL V 
LANGENHAGNU

NOVO MESTO — Pred nekaj dne
vi se je vrnila iz pobratenega mesta 
Langenhagen zabavno glasbena skupi
na Mladi val. Mlade glasbenike, ki so 
navdušili meščane Langenhagna že ob 
njihovem obisku pri nas, so povabili na 
tradicionalno prireditev, na razglasitev 
športnikov leta, kjer so s svojo glasbo 
navdušili. Navdušenje pa seje naslednji 
večer stopnjevalo, ko so na skupni pri
reditvi, ki sojo v počastitev dneva žena 
organizirali slovensko izseljensko dru
štvo Krka in predstavniki Langehagna. 
Ob tej priložnosti so potekali tudi po
govori o poglabljanju medmestnega 
sodelovanja na športnem in kulturnem 
področju. Tako bodo naslednje leto 
gostovali v Langenhagnu člani kul- 
turno-umetniškega društva Industrije 
motornih vozil.

ne in kulturne dediščine so odkrili, da 
bodo potrebna obsežnejša dela, kot so 
načrtovali. V mavzoleju so se zato lotili 
obnove kanalizacije in tlakov, načrtuje
jo, da bodo sanirali tudi baročno krsto 
itd. Sedaj pa v okolici mavzoleja po
tekajo zunanja dela, kijih opravlja po
sebna gradbena skupina krškega Agro
kombinata, ki si je tovrstne izkušnje 
pridobila pri obnovi kostanjeviškega 
gradu. Vodja te gradbene skupine Rudi 
Kuhar je povedal, da bodo dela okoli 
mavzoleja trajala še okoli mesec dni. 
Stopnice in ograjo okoli mavzoleja je 
namreč treba v celoti prestaviti, pa tudi 
znotraj so obnovili vse tlake. Sicer pa je 
okolica mavzoleja sedaj očiščena, do 
njega je speljana tudi pot, skratka, zu
nanja podoba mavzoleja je že sedaj pre
cej bolj spodbudna, kot je bila pred le
tom dni. Seveda obnovitvena dela ne 
bodo poceni, saj bodo po lanskih cenah

veljala 160 milijonov dinarjev, sti 
zanjo pa si delita republiška in k 

kulturna skupnost. *

ŠE JE ČAS, da naročite ENOD
NEVNE PIŠČANCE, bele, rjave in 
grahaste. Naročila sprejemamo vsak 
dan na naslov: VALILNICA HU
MEK, Irca vas 18, Novo mesto, tel. 
(068) 24-496.

Butalska meja na Kolpi
Gre za mejo med ribiškimi organizacijami, ki pa je ne 

ribici ne ribe ne spoštujejo kaj posebno

Zlata Krnc: »Ti dinarji bodo na?'0 
skopneli!«

Zlatina sreča,
poltretjaSevničanki 

milijarda na »3
SEVNICA — »Mlajša hči M? 

je po televiziji spremljala zreD..ce 1
10. kola 3x3. Izpisovala je števil

& ki
in preverjala, kaj je na 4 kartica^ J 
smo iih kuDili za to kolo. K ,i_;

.vil®smo jih kupili za to 
sprva rekla, dai mamo 2 Pra . j 
koloni, sem dejala: Spet bo ^ 
nekdo, ki ima že dovolj v^a^ 
rocila sem ji, naj se enkrat u • 
pogleda, in ko je zavpila: ,MaIT1’ j, 
imamo tri kolone!’ SD^a

Rudi Kuhar: Z deli pri obnovi mavzo
leja bi morali končati že lani, a se je 
kasneje izkazalo, da je potreben te
meljitejši poseg.

TEČAJ ZA MANEKENE
NOVO MESTO — Vsi mladi, de

kleta in fantje, ki želijo postati maneken 
ali fotomodel, imajo novo priložnost. V 
novomeškem domu JLA bo namreč v 
nedeljo, 2. aprila, ob 14. uri avdicija za 
tečaj manekenstva, ki jo organizira ma
nekenska sekcija doma JLA Novo 
mesto.

KOČEVJE — Po veljavnih predpi
sih gospodarijo s Kolpo in pritoki ri
biške organizacije, in sicer slovenske po 
slovenskem bregu Kolpe in Čabranke 
do polovice obeh rek, na hrvaškem pa 
hrvaške, prav tako do polovice obeh 
rek. Slovenski in hrvaški ribiči so seve
da ugotovili, da je taka meja butalska, 
saj bi na enem bregu ribe lahko vlagali, 
na drugem pa lovili, zato so ribiči z ob
močja občin Kočevje, Čabar in Delnice 
ustanovili poseben odbor, ki skrbi za 
gospodarjenje s Kolpo, seveda pa lahko 
ribiči vseh treh ribiških družin love ribe 
na obeh bregovih.

Tako so ribiči prvo »butalščino« od
pravili. Žal pa ni edina. Del Kolpe od 
Žage do Dola, samo slovenska polovi
ca, je s posebnim republiškim predpi

som izvzet iz gospodarjenja ribiške 
družine Kočevje in dodeljen Zavodu za 
ribištvo, in sicer za posebne namene go
jitve rib itd. Tudi če bi Zavod na tem de
lu na svojem bregu oz. svoji polovici 
Kolpe gojil ribe, bi te splavale seveda 
tudi na desni, hrvaški breg (za katerega 
slovenski predpis ne velja) in bi jih tam 
ribiči lahko lovili. Kočevski ribiči 
pričakujejo, da bo že v kratkem ta 
predpis odpravljen in da bo gospodar
jenje s tem delom Kolpe sporazumno in 
v zadovoljstvo vseh ribiških organizacij 
rešeno.

J. P.

imamo vse tri kolone!’ sprva s| 
nisem mogla verjeti.«

Takole obudi spomin na s
dogodek v družinskem krogu .
letna uslužbenka agencije Bet« ^
ske banke v Sevnici Zlata Kr_n^' ^ 
pogovor ni pristala zlahka, ces 
mi pa bo taka popularnost, ^ L
da nimam kaj skrivati. »Le,ce mud mi nam icčij nmi vau. ^
brez slikanja!« je pripomni1®- 
smo jo le pregovorili, da v, 
redili vse tako, da bodo naši dm ^ 
spoznali Sevničanko, kije na", 
3« zadela doslej največji do 
natanko 25.951.340 din. ^ 

Kakšnega pretiranega vesseJ ^ 
vopečena milijarderka Zlata 
občutila, vsekakor pa bo den 
kako dobrodošel. P- E

Bo Kolpa postala mlakuža?
To se lahko kmalu zgodi, pravi Niko Prokšelj

PRIJAZNOST NAD VSE — Cve
tličarna Sonje Šikonje iz Črnomlja je 
dobro založena, in če k temu dodamo 
še prijaznost lastnice lokala na glavni 
črnomaljski cesti, se ne gre čuditi, da 
ima Sonja polne roke deia. »Posel gre 
dobro od rok,« pravi Sonja, »več dela 
je seveda ob praznikih in smrtih, saj 
izdelujemo tudi vence. Črnomaljci 
imajo radi rože, nemalo je tudi takš
nih, ki pridejo k meni le po nasvet. Vsi 
so dobrodošli in vseh sem vesela.« 
Šikonjeva se dobro spozna na svoje 
delo, vesela je, ker je tudi po njeni zas
lugi Črnomelj iz dneva v dan lepši, 
bolj poln rož. (T. G.)

UČAKOVCI PRI VINICI Pri 
Prokšljevih v Učakovcih se že nekaj sto
letij vrtijo mlinska kolesa. Toda vode, 
ki bi jih poganjala, je vse manj in pred 
dvema letoma so morali mlin urediti 
tudi na elektriko. Lahko pa bi še vedno 
uporabljali le vodno energijo, če se ne bi 
začel jez rušiti, s tem pa padati tudi gla
dina vode za njim.

»Včasih smo jez, kije dolg okrog 100 
metrov, popravljali sami, na svoje 
stroške. Potem sem enkrat dobil po
moč, 100 vreč cementa in kamen. Toda 
Kolpa neprestano najeda jez, jaz pa po
pravila zaradi velikih stroškov ne zmo
rem več. Iz krajevne skupnosti so sicer 
poslali prošnjo za pomoč na območno 
vodno skupnost pa na vodno gospo
darstvo, a po dobrem letu še ni nikakrš
nega odgovora. Ko se bo jez do kraja 
podrl, bo pomoč prepozna. Takrat ga 
ne bo mogel nihče več popraviti. Samo 
na delu Kolpe, ki obliva našo krajevno 
skupnost, je bilo včasih 16 jezov in ob 
njih seveda mlini. Kaj pa je danes? Že 
skoraj vse je uničil zob časa in človeška 
malomarnost,« pravi zgovorni Niko 
Prokšelj, upokojenec s popoldansko 
mlinarsko obrtjo.

zmorem. In ne nazadnje: mar ni tudi v 
interesu družbe, da jezovi ne propadajo 
in da ne postane Kolpa velika mlakuža?« 
se sprašuje Prokšelj.

M. B.-J.

SIMONA WEISS V 
DISKOTEKI OTOČEC
NOVO MESTO Prva zvezda 

slovenske popevke Simona Weiss bo v 
petek, 24. marca ponovno gostovala na 
Dolenjskem. Priljubljene popevke s 
svojih dveh velikih plošč, med katerimi 
so tudi uspešnice Reci mu veter, Pesem 
v meni, to si ti in Padla je zadnja solza, 
bo nekdanja zvezda disko plesa in miss 
predstavila v diskoteki Otočec, kije ne
davno dobila novega vodjo programa

studio
TOP LESTVICA 
DOLENJSKEGA LISTA

in lastnika glasbene opreme, (dv)

Top lestvico sestavljajo v uredništvu radia Glas Ljubljane in teleteksta !iu . 
janske televizije. Po valovih Studia D jo lahko slišite vsako soboto ob H- 
preberete pa vsak četrtek v Dolenjskem listu.

1. (3) Dirty boulevard — LOU REED
2. (5) After the war — GARY MOORE
3. (6) The living years — MIKE & THE MECHANICS
4. (1) It’s only love — SIMPLY RED
5. (8) Moja punca ima črno muco — JANI KOVAČIČ & JE BENI
6. (2) The mercy seat — NICK CA VE & THE BAND SEEDS
7. (9) What lam — E. BRICKELL & NEW BOHEM1ANS *
8. (—) Krug sreče — EKATERINA VELIKA
9. (—) Paradise city — GUN AND ROSES 

10. (4) La pištola y la corazon — LOS LOBOS

l

Lestvica narodnozabavne glasbe 
^studio ^ Studia D in Dolenjskega lista

»garažnega« ansambla

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek popoldan, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

POSNELI SO PRVO SKLADBO — Fantje Proteusa, = ________
iz Jerebove ulice v Novem mestu, vadijo leto dni, a ne zaman. Za njimi je prvi 
večji uspeh: na tekmovanju slovenskih šolskih ansamblov v Postojni so zasedli 
drugo mesto, njihov pevec Borut Tiran pa je bil proglašen za najboljšega pevca 
tega srečanja. Ansambel Proteus pogosto vabijo na šolske plese, radi pa ga pos
lušajo tudi starejši prebivalci Novega mesta, posebno v krajevni skupnosti Cen
ter. Vsi člani ansambla so obiskovali nižjo glasbeno šolo. Alan Vitezič igra ri
tem kitaro, Tomaž Koncilja bas, Borut Tiran vodi ansambel, poje in igra solo 
kitaro, Simon Žužek igra bobne, Boštjan Kovačič pa klaviature. Štirje so že 
srednješolci, le bobnar je iz 8. razreda O. Š. Katja Rupena. Pred dnevi so v 
studiu Jožeta Dobovška posneli svojo prvo skladbo, pesem Sabino, za katero 
je besedilo napisal Boštjan Kovačič, Borut Tiran pa jo je uglasbil. (Foto: J. 
Pavlin)

Žreb je nagrado Studia D ta teden dodelil MARTINI KAUMENARlČ >z 
Smarntega pri Litiji. Lestvica pa je takšna:

1. (3) Lep spomin — DOLENJCI
2. (4) Vračam se — COF
3. (6) Srečujmo se! — MEDIJSKI ODMEVI
4. (3) Ob Krki zeleni — ANSAMBEL 1. PUGLJA
5. (2) Ni ti mar — ANSAMBEL L. SLAKA
5. (4) Ko se vrneš — ANSAMBEL I. RUPARJA
6. (7) Stisni se k meni - FANTJE Z VSEH VETROV
8. (—) Fotograf —Rž
9. (8) Pesem za vaju — LOJTRCA 

10. (—) Pesem zate — DOBRI PRIJATELJI
Predlog za prihodnji teden: Vince rumeno, čisto in sladko 

MILCETA STEGUJA.

ansambel

WWWWWVWW'VVWWWWSZVW7VWVWVVVW^/^[.>4

Glasujem za: 

Moj naslov:

AA/VVSAAAA/VVVVNAAA/VVVVVVVNAAAAZV

Kupone pošiljajte na naslov: Studio D, p.p, 103, 68000 Novo mesto

Niko Prokšelj

»Saj bi že vse skupaj zaprl, a mi ne 
dasta srce in vest. Predolgo je že mlin pri 
hiši, da bi bilo moč čez noč pozabiti 
nanj. Veliko mi je do tega, da bi jez po
pravili, zlasti še, ker imam sina, ki sedaj 
dela na žagi, a bi bil pripravljen naslediti 
me tudi v mlinu. Veliko sem pripravljen 
sam prispevati, čisto vsega pa tudi ne

Slovenija
Moja dežela.

■kozerija■

STA S STRICEM V ISTI PARTIJI?
Malega je popadla mrzlica pos

tavljanja vprašanj.
— Ate, si ti v partiji?
— Že petindvajset let.
- A je v partiji tudi stric 

Komolčič?
— Je. Videvava se na sestankih.
— Našemu avtomobilu se reče 

yugo, kajne?
— Prav imaš, Mali.

Stric Komolčič pa ima mer
cedes.

Nisi se zmolil.

- Kaj misliš o Kosovu, ate?
- Prvič naj te to prav nič ne za

nima, drugič pa ne mislim o Kosovu 
tega, kar govori naokoli in po ses
tankih stric Komolčič.

Si za pluralizem?
Od kod neki ti to vprašanje? 

Če že hočeš, sem.
- Pa stric Komolčič?

Ne kaže prevelikega nav
dušenja. Prepričan je, da bi nas 
spravilo več strank na kant.

- So mitingi pritisk, izsiljeva

nje?
Preveč buljiš v televizijo,

Mali.
— Podpira stric Komolčič mi

tinge?
Na sestanku jih je podprl.

— Aleš je rekel, da bodo šli 
Komolčiči na Florido.

Mi bomo dopustovali v Seči 
pri Portorožu, če bo le denar.

— Aleš je rekel tudi, da gradijo 
že drugi vikend.

- Slišal sem: na Krku.
— Ne, na Rabu.
— Prav, pa na Rabu. ■„
— Čigavo paje naše stanov#* 

Družbeno.
Torej ni naše? .jf0
Ne, ni. Z mamo zašlia 

premalo, da bi ga kupila.
Veš kaj, ate?
Reci. . M
Zdi se mi, da vidva s sVf 

Komolčičem nista v isti partiji- * 
TONI GAŠPER

■> >


